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MARINEFORENINGEN 
Foreningens formål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfanen ved al samle 
danske mænd til fælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbinde/sen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Marineforeningen kan 
bidrage til seriøs 
information om søværnet 
Efter min tiltræden som Inspektør for 
Søværnet den l. april 1986 har jeg alle
rede ved mange lejligheder mødt ~epræ
sentanter for Marineforeningen og kun
net glæde mig over den aldrig svigtende 
interesse for søværnet, hvilket jeg bl.a. 
gav udtryk for i mit indlæg på Marine
foreningens Hovedbestyrelsesmøde i 
oktober under emnet: »Hvad kan Mari
neforeningen gøre for Søværnet((. 

Den forsvarsaftale, der 29. juni 1984 
blev indgået mellem regeringspartierne 
og Socialdemokratiet om forsvarets 
ordning i perioden 1985-87, har medført 
en nedadgående tendens for hele forsva
ret og dermed også vort værn. Fo,rsvars
aftaleperioden nærmer sig nu sin afslut
ning og skal forhåbentlig i 1988 afløses 
af en ny forsvarsaftale. Hvad denne 
kommer til at indeholde, vil bl.a. af
hænge af seriøs information om forsva
rets, herunder søværnets forhold, såle-

des at der skabes baggrund for, at vi kan 
løse de planlagte opgaver - såvel på nati
onalt plan som i allieret sammenhæng. 
Det er af afgørende betydning, at der 
fortsat er forståelse for søværnets bi
drag til forsvarets effektivitet og dermed 
troværdighed over for os selv, befolk
ningen, vore allierede og en potentiel 
modstander. Jeg har fuld tillid til, at 
Marineforeningens medlemmer vil bi
drage til denne informationsvirksom
hed. 

Der er god anledning til at takke Ma
rineforeningens mange afdelinger for 
arbejdet i 1986 og hjælp ved arrange
menter bl.a. i forbindelse med Flådens 
skibes besøg i danske provinshavne 
samt kontaktarrangementer ved Søvær
nets landtjenestesteder. 

Jeg sender alle medlemmerne og de
res familier mine bedste ønsker for 1987. 

M. Telling 
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For/ atteren Kaj 
lunds forsidebillede 
fra en flådeøvelse 
illustrerer på 
fortræffelig vis, at 
søværnet for tiden 
er genstand for 
ubehagelige politiske 
skumsprøjt, hvilket 
dette nummer 
fortæller en hel del 
om. 



Marineforeningen styrket 
i øget medlemstal og aktivitet 

Ved årsskiftet er det en glæde atter at 
kunne sende en hilsen med tak for et tro
fast og godt arbejde til foreningens 80 
afdelinger, til deres formænd, bestyrel
ser og medlemmer, der har bragt vores 
gamle forening godt gennem året. 

Som en helhed er Marineforeningen 
blevet yderligere styrket med fremgang i 
både medlemstal og aktivitet. Enkelte 
afdelinger har problemer, men gode 
kræfter arbejder på at løse dem, og det 
må være en opmuntring, at en afdeling, 
der sidste år var nær ved at lukke, nu 
gennem en stor indsats fra en trofast 
kerne og en dynamisk formand synes at 
aspirere til »Fremdriftskruen, 1987«. 

1986 - året der nu forsvinder i køl
vandsstriben - var som bekendt af FN 
gjort til internationalt fredsår. En smuk 
tanke, men man kunne vel med rette 
spørge, hvorfor kun dette ene år? Håbet 
og ønsket om fred er vel ikke mindre i 
det og de kommende år, og bestræbel
serne for at skabe og sikre fred på jorden 
må fortsætte så længe blot to lande, to 
racer - ja, to mennesker ikke kan 
komme overens uden brug af vold. 

På vores del af kloden herskede fre
,den mellem landene også i det forgang
ne år, men globalt skete der desværre 
ikke de store fremskridt. Ud over bor
gerkrige og den uhyggelige terrorisme 
raser der fortsat to krige, der nu har va
ret længere end 2. verdenskrig. 

Inden for landets grænser kniber det 
også med enighed og fordragelighed, 
men bortset fra mindre gruppers selv
tægt og tilløb til byguerillametoder, kan 
vi dog endnu klare problemerne med det 
demokratiske retssamfund fredeligere 
metoder. Vist har vi da i dagens Dan
mark mange økonomiske, sociale og 
miljømæssige problemer, som kan ska
be splittelse, men vi har til fælles noget 
meget værdifuldt, som ikke er en selv
følge i alle lande. Vi har vores nationale 
frihed, og vi har vores personlige frihed 
med retten til frit at tænke, tro og tale, til 
at få trykt vores synspunkter, til frit at 
vælge mellem mange politiske partier, 
til at forsamle os og til at demonstrere. 

Danmarks deltagelse i det internatio-

Landsf orm and V. P Heise kan med 
glæde notere fremgang i 1986. 

nale, og navnlig det vestlige samarbejde, 
skaber hos nogen bekymring for vores 
nationale selvstændighed, men samti
dig tales der om at svække det forsvar, 
som i givet fald skal sikre denne selv
stændighed ved at hævde suveræniteten 
over dansk territorium til lands, på søen 
og i luften. 

I det forgangne år prægedes debatten 
af det mystiske begreb »et defensivt for
svar<(, som man efter forskellige navne
forandringer til sidst åbenbart opgav at 
forklare nærmere for i stedet at tale om 
det mere håndgribelige begreb, penge. 

Udhuling og efterslæb på forsvars-

budgettet har i ?O'erne og 80'erne mate
riel- og personelmæssigt tegnet et bille
de, der meget ligner udviklingen i 20'er
ne og 30'erne op til 9. april 1940, hvilket 
alvorligt må bekymre i hvert fald de ge
nerationer, der endnu husker det løfte, 
som det store flertal i befolkningen af
gav efter besættelsen: »Aldrig mere en 
9. april!«. 

I de kommende måneder skal vores 
politikere forhandle om en forsvarsord
ning, som skal afløse det forlig, der ud
løber med udgangen af 1987. Den hidti
dige brede enighed om forsvarspolitiken 
synes truet af uenighed om sikkerheds
politiken, som den er nøje forbundet 
med. 

De højere ansvarlige militære chefer 
som bl.a. forsvarschefen, chefen for 
NATO's enhedskommando i Karup og 
chefen for søværnets operative kom
mando har ved årsskiftet klart tilken
degivet deres vurdering af konsekven
serne for opretholdelsen af et troværdigt 
dansk forsvar på det nuværende niveau, 
dersom der ikke afsættes større midler 
til materielfornyelse og drift. De politi
ske signaler herom spænder fra + 800 
over 0 til -;- 600 mio. kr. 

Det er derfor nu, at de der - som vi i 
Marineforeningen - ønsker at støtte op
retholdelsen af et afbalanceret effektivt 
dansk forsvar, må markere sig i debat
ten, så politikerne forstår, at der stadig 
er en bred forsvarsvilje i Danmark. 

Gennem indlæg i dette og de to fore
gående numre af »Under Dannebrog« 
har medlemmerne fået saglig oplysning 
om »Søværnets opgaver i krise- og 
krigstid«, oplysning, der kan og bør 
bruges til »at styrke nationens interesse 
for søværnet« som der står over disse li
nier. Det kræver noget af den enkelte, 
men hvad er vores frihed egentlig værd, 
hvis vi ikke bruger den til at tale for et 
forsvar for frihed og fred? 

Med en varm tak for godt samarbejde 
i 1986 til afdelinger og medlemmer, til 
søværnet og til alle, der har støttet for
eningen, ønsker jeg alle 

ET RIGTIGT GODT 1987! 
V.P. Heise. 

Grundfonden 
fortsætter 

fordring til medlemmerne 
om at låne Grundfonden 
1.000 kr. i 5 år, blev der udsat 
en præmie bestående af et 
skibsur og barometer til den 
afdeling, som indtil 31. de
cember 1986 tegnede flest lå
nebeviser. 

de enkeltmedlemmer for 
13.000 kr., hvorimod de re
sterende lånebeviser blev teg
net af såvel afdelingen som 
skyttelavet. 

udloddet et skibsur og baro
meter til den mest tegnende 
afdeling - dog kun såfremt 
det samlede lånebeløb i 1987 
når 50.000 kr. 

Med udgangen af 1986 var 
der ialt tegnet lånebeviser for 
63.000 kr. - et skuffende re
sultat sat i forhold til vort 
mål på en million. 

I forbindelse med vor op-

Den absolutte topscorer 
blev Glostrup, hvor der ialt 
blev tegnet for 22.000 kr. eller 
35%. Af de 22.000 kr. tegne-

Da vi naturligvis ikke vil 
afskære medlemmer, der af 
en eller anden grund ikke har 
nået at tegne lånebeviser i 
1986, fra chancen til at støtte 
Grundfonden, er det beslut
tet at der også i 1987 bliver 

Benyt derfor denne mulig
hed for at støtte Marinefor
eningens formål, og kontakt 
din afdeling eller Hovedkon
toret direkte for nærmere op
lysninger. 

Kurt 
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Nakskovs ny Marinestue er en 
begyndelse til søfartsmuseum 

Nakskov-af delingen, der 
w i fin fremgang, har nu 
indviet ny marinestue, og 
den begivenhed gav an
ledning til megen omtale. 

. .Her bringer vi dagbladet 
»NyDag<ts fortrinlige re
portåge af begivenheden. 

Marineforeningen i Nakskov 
indviede i lørdags den nyind
rettede marinestue på 2. sal i 
havnebygningen, og dermed 
har foreningen taget det før
ste skridt i retning mod et 
egentligt søfartsmuseum i 
Nakskov. 

Samlingen i marinestuen 
omfatter alle mulige ting, der 
har med søfart og skibsbyg
ning at gøre. Effekterne har 
medlemmerne af marinefor
eningen selv skænket, men 
det er et meget stort ønske og 
håb, at samlingen i løbet af 
nogle å r vil vokse sig så stor, 
at der bliver tale om et mu
seum med faste åbningstider. 

Foreløbig holder forenin
gen marinestuen åbent hver 
lørdag formiddag i decem
ber, og her kan alle interesse
rede besøge lokalerne og se 
de mange spændende ting 
der allerede pryder væggene i 
de små, men meget hyggelige 
og velegnede lokaler. 

Marineforeningen i Nak
skov fylder i 1988 7~ år, men 
det er første gang, man får 
egne lokaler. Gennem årene 
har man haft et par forskelli
ge lokaler til f.eks. møder, 
men det har ikke været no
gen, som foreningen har 
kunnet udsmykke og dispo
nere over. 

Ubenyttet i flere år 
De tre små lokaler i tagetagen 
i havnebygningen har ikke 
været brugt i flere år. For 
mange år siden var der lejlig
hed, senere havde Marine
hjemmeværnet til huse der, 
men siden MHJV flyttede en 
etage ned i de tidligere fri
tidsklublokaler, har tageta
gen stået ubenyttet hen. 

Havneudvalget viste sig 
fra sin positive side, da Mari
neforeningen anmodede om 
at få lov til at bruge lokaler
ne. Samtidig aftalte parterne, 

at ·havnens ansatte skal be
nytte Marinestuen til vel
færdslokaler, og at havneud
valget skal holde sine møder 
der. 

- På den måde har vi fået 
løst flere problemer, og det 
har faktisk ikke kostet kom
munen andet end lakken til 
gulvene, fortæller Marine
foreningens formand, Tom
my Larsen. Alle øvrige mate
rialer og møbler har forenin-

' gen selv skaffet uden udgifter 
af nogen art, og al arbejds
kraft har været frivillig. 

- I to måneder har en lille 
skare af trofaste medlemmer 
brugt næsten al fritid på at 
sætte lokalerne i stand og 
indrette dem. Vi blev først 
endelig færdige fredag aften, 
men nu har vi til gengæld 
også fået en Marinestue, som 
vi kan være stolte af, og som 
vi kan være bekendt at vise 
frem. 

75 medlemmer 
Marineforeningen har 75 
medlemmer, og de har nu 
fået et fast tilholdssted, hvor 
foreningens aktiviteter kan 
foregå. Der holdes kamme
ratskabs-, films- og fore
dragsaftener, og desuden 
skal det videre arbejde med 
at registrere effekter, som 
Marinestuen og det kom
mende søfartsmuseum får 
skænket, foregå her. 

Alle med interesse for sø-
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fart kan blive medlem af Ma
rineforeningen, men kun 
mænd kan få et medlems
kort. Kvinderne må pænt bli
ve hjemme - men de fik da lov 
til at være med ved indvielsen 
i lørdags. 

Ved indvielsen fik Marine
foreningen foræret mange 
effekter fra gæsterne, og det 
er netop i form af frivillige 
bidrag, foreningen vil opbyg
ge sit museum. Alt vedrøren
de søfart - det være sig papi
rer, bøger, billeder, effekter 
og lignende - kan bruges, og 
folk må meget gerne henven
de sig med noget, hvis de me
ner det kan bruges i samlin
gen. 

I lørdags fik man bl.a. en 
gammel sabel og et billede 
malet på ægte lærred. Bille
det er malet for over 50 år si
den af en nu afdød lokal ma
ler, som stod på havneplad
sen ved havnebygningen og 
malede Nakskov Roklubs 
daværende pavillon og Nak
skov Skibsværfts admini
strationsbygning. 

Budt 25.000 kr. 
Det var den 58-årige Jens 
Andersson, Nakskov, der var 
den ædle giver - han er blevet 
budt 25.000 kr. for maleriet, 
men afslog. Han havde selv 
fået billedet foræret for 
mange år siden, og fandt ind
vielsen af marinestuen en 
passende lejlighed til at 

~ 

I 
Nakskovs formand Tommy 
Larsen, stående til venstre, i 
samtale med to af de mange 
gratulanter, der mødte op til 

Marinestuens indvielse. 

skænke det til Marinefor
eningen. Her er hans søn, 
Karsten Andersson, i øvrigt 
kasserer. 

Ved indvielsen sås mange 
tidligere orlogsgaster, og mi
nelæggeren »Falster« havde 
sendt en overkonstabel til 
Nakskov for at ønske til 
lykke. Også fra søsterskibet 
»Sjælland«, der i lighed med 
»Falster« er bygget på Nak
skov Skibsværft, var der en 
hilsen. 

Den tidligere chef for »Fal
ster«, kommandørkaptajn 
Max Andersson, Birkerød, 
der senest var i Nakskov med 
»Falster« i 1983, havde sam
men med sin frue taget vejen 
til Nakskov for at se marine
stuen og ønske Marinefor
eningen til lykke. 

Marineforeningens salg af 
års- og julemærket, der i år 
har motiv fra Slotø i Nak
skov Fjord, går i øvrigt stry
gende. Mens man tidligere år 
solgte omkring 20 ark mær
ker, Har man i år solgt over 
300 ark. Foreningen får en 
tredjedel af de penge, der 
kommer ind ved salget, cg 
disse penge går bl.a. til Mari
nestuen. 



Strategi og handlingsplan 
lægges på udvidet H.B.-møde 

til landsledelsen (hovedkon
toret) og dels til afdelingerne 
med henblik på at udvikle en 
effektiv »tovejskommunika
tion« i hele organisationen. 
Der vil også blive lejlighed til 
at udveksle ideer og erfarin
ger distriktsrepræsentanter
ne imellem om, hvorledes 
man får tingene til at fungere. 

Hovedbestyrelsen (H.B.) har 
besluttet, at dens næste ordi
nære møde skal afholdes 
som et weekendmøde i Aal
borg den 7.-8. marts. Grun
den hertil er, at det har vist 
sig ikke at være muligt på de 
4-5 timer, som normalt er til 
rådighed, både at behandle 
de løbende sager og at få en 
generel debat om de mere 
principielle spørgsmål. 

H.B. har i erkendelse af, at 
en ansvarlig bestyrelse ikke 
blot skal tage sig af de helt 
aktuelle problemer, men 
også må se frem i tiden for at 
udforme en politik og planer 
for foreningens fremtidige 
udvikling, der kan forelæg
ges sendemandsmødet. 

Ved efterårsmødet i 1985 
havde H.B. en indledende de
bat, og på forårsmødet i 1986 
fremlagde landsledelsen et 
første udkast til en målsæt
ning, strategi og handlings
plan; men der blev ikke tid til 
en behandling af den. 

Udgangspunktet for over
vejelserne om en udviklings
plan er en vurdering af for
eningens organisation, dens 
styrke og svagheder sam
menholdt med en vurdering 
af den, omverden, hvori for
eningen skal eksistere, og de 
udviklingstendenser, der 
præger den. På det grundlag 
vil der kunne udformes nogle 
retningslinier for forenin
gens fremtidige virke, således 
at den udvikler sig med beva
relse af det værdi fulde og de 
nødvendige tilpasninger · til 
det ændrede samfunds 
vilkår. 

H.B. er af den opfattelse, 
at Marineforeningens orga
nisation, selvom den nu har 
været nærligt uændret fra 
landsforeningens start, er 
rigtig og demokratisk i sin 
struktur, men at den nok 
kunne bringes til at fungere 
bedre. Derfor er det hensig
ten på H.B.-mødet i marts at 
fokusere på den distriktsor
ganisation, der skal formidle 
kommunikation mellem af
delingerne og landsledelsen. 

Der vil blive lagt op til en 
debat, hvor man vil analysere 
relationerne mellem di
striktsrepræsentanterne dels 

Aalborg afdelingen har ik
ke blot været behjælpelig 
med at skaffe møde- og over
natningsfaciliteter m.v., men 
har også med en enestående 
gæstfrihed indbudt hovedbe
styrelsen med damer til afde
lingens store 70-års stiftelses
fest, som man har udskudt en 
uge i samme anledning. H.B. 
venter sig meget af besøget i 
Aalborg på både den ene og 
den anden måde. 

V.P.H. 

Fire hovedbestyrelses
medlemmer, der skal være 
med til den ny planlægning. 
Fra venstre Peter Jensen, 
Knud Møller, Hans Jørgen 
Nielsen og Kaj 0. Nielsen. 

472 nye medlemmer siden 1. april 
Hvervekampagnen, der ind
ledtes den I. april i fjor, har 
ikke været den forventede 
succes. Ganske vist er der si
den da, kommet 472 nye med
lemmer, men det er et magert 
resultat set i forhold til, at der 
i 1985 i samme periode blev 
indmeldt 484 nye medlem
mer. 

Oplægget, som lands
næstformanden Torben Jen
sen, fremlagde i »Under 
Dannebrog« nr. 2 i 1986, gik 
på, at hvert medlem af Mari
neforeningen skaffede et nyt 
medlem. Det skulle ikke være 
uoverkommeligt. 

Og det kan skam nås 
endnu. Kampagnen løber til 
L december i år, og præmien 
til den bedste afdeling er en 
invitation til afdelingsfor
manden til 75 års jubilæums
festen i 1988 i København. 

Der er siden sidste Top Ti 
liste blev offentliggjort sket 
nogle forskydninger. De er 
ganske vist små og de tre, 
der toppede Frederikshavn, 
Hundested og Aalborg, er 
stadig på de tre øverste 
pladser. 

Det er iøvrigt karakteris
tisk, at det er fortrinsvis afde-

tinger med nye initiativer og 
aktiviteter, der er på listen. 
Afdelinger med nye Marine
stuer som Frederikshavn, 
Aalborg, Nakskov, Frede
riksberg, Næstved, Holbæk, 
er at se på listen, og de øvi;i
ge der er at finde blandt de 
øverste er helt klart afdelin
ger, der på anden vis har 
spredt opmærksomhed om 
deres virke. 

- Men, som Torben Jensen 
siger. Vi kan være mange 

flere, og vi bør være mange 
flere. Der er emner nok og 
det er blot at gøre disse emner 
opmærksomme på, hvor her
ligt vi har det sammen rundt 
om i afdelingerne. Så strøm
mer de, med hjælp af et lille 
puf, til Marineforeningen. 

Netto-fremgangen er ikke 
opgjort. Det er klart, at der 
af naturlige grunde vil være 
et frafald, men forhåbentlig 
er dette frafald ikke større 
end tilgangen. 

Kampagnens Top Ti 
Otte af de ti afdelinger, der udgjorde Top Ti sidst er også 
med denne gang. I denne omgang er der dog 11 på lis
ten, idet Nyborg og Aabenraa begge står lige på pladsen 
som nr. 10. Tallene i parantes er tallet fra forrige optæl
ling. Ny betyder ny på listen 
Frederikshavn ........................... 57 (37) 
Hundested .............................. 27 (27) 
Aalborg ................................ 25 ( 19) 
Nakskov ............................... 22 (11) 
København . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19 (I 5) 
Frederiksberg ........................... 16 (Il) 
Holbæk ............................... 16 (ny) 
Næstved ............................... 15 (ny) 
Svendborg .............................. 15 (15) 
Nyborg . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 (13) 
Aabenraa . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 (ny) 
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Niels Bruus Sørensen er død 
Med overmekaniker Niels Bruus Sø
rensens død den 29. november mis
tede Marineforeningen et trofast og 
meget aktivt medlem, der gennem 32 
år gjorde en usædvanlig stor indsats 
for foreningen. 

Niels Bruus Sørensen - blandt sine 
mange venner bedre kendt som 
»Langeland« - meldte sig i 1946 som 
mathelev i Søværnet, og da han efter 
nogle års sejlende tjeneste som mine
math gik over i Søværnets Mekani
kerkorps med tjeneste på minedepo
tet på Masnedøfortet ved Vording
borg, meldte han sig ind i den lokale 
marineforening der i 1954. Han bi
drog særdeles aktivt til Vordingborg 
afdelingens udvikling, indtil han 12 
år senere forflyttedes til det nye mi
nedepot på Egø ved Korsør, og der
for overførtes til Korsør Marinefor
ening, hvor han snart kom i bestyrel
sen og blev afdelingens kasserer. 

I 1974 blev Niels indvalgt i hoved
bestyrelsen som repræsentant for di
strikt III, og i 1975 indtrådte hån som 
en af de tre distriktsrepræsentanter i 
forretningsudvalget. Alle disse til
lidsposter bestred han lige til sin alt 
for tidlige død. 

»Langeland« - der også i sin tjene-

Fylling 
runder 85 

Niels Bruus Sørensen. 

ste i Søværnet var respekteret og af
holdt som en dygtig og pligtopfyl
dende medarbejder og en god ar
bejdskammerat - ydede på mange 
måder en meget stor indsats for Ma-

rineforeningen. Lokalt bar han en 
stor del af æren for, at Korsør afde
lingen blomstrede op til en af de stør
ste - ja en overgang den største. I di
striktet hjalp han utrætteligt med råd 
og dåd, hvor der var brug for hans ev
ner og erfaring, og på landsplan 
gjorde han i hovedbestyrelse og for
retningsudvalg sin indflydelse stærkt 
gældende ud fra sit kendskab til vil
kårene for det lokale foreningsliv og 
en sikker fornemmelse for medlem
mernes forventninger. 

Han bar med rette Marineforenin
gens hæderstegn siden 1972, og i for
bindelse med hans 40 års jubilæum i 
Søværnet i januar sidste år ud
nævnte Korsør Marineforening ham 
til æresmedlem. 

Niels Bruus Sørensen, der blev 57 
år, havde mange gode egenskaber, 
men han vil først og fremmest blive 
mindet som en god og altid hjælp
som kammerat, en der altid var der, 
og som man altid kunne stole på. 
Derfor fik han mange venner over 
hele landet, der nu, hvor han ikke 
længere er der, føler en stor sorg og 
udtaler et 
ÆRET VÆRE HANS MINDE. 

V.P.H. 

Odense Marineforenings be
styrelse, blev kasserer i 1952 
og afdelings formand i 19,54. 
Gennem 27 år ledede han 
Odense afdelingen med et 
stort personligt engagement, 
hvad bl.a. den lille »Marine
stue«, som han har skabt i sit 
hjem, vidner om. 

Foreningens 
ældste død 
Tirsdag den 18. november af
gik Hans Sørensen, Sorterup 
Plejehjem, ved en stille død, 
103 år gammel. 

Hans Sørensen blev født 
den 19. august 1883, og af
tjente sin værnepligt i Søvær
net i 1905. I sin værnepligts
tid oplevede han om bord i 
orlogsskibet Olfert Fischer, 
at være med til at sejle Prins 
Carl af Danmark til Norge, 
hvor han af Stortinget var 
valgt som norsk konge, efter 
at den svensk-norske union i 
1905 var sprængt . . 

I 1954 blev Fylling også 
indvalgt i hovedbestyrelsen 
som repræsentant for di
strikt VII, et hverv han vare
tog indtil 1982, da han trak 
sig tilbage efter at have sikret 
sig en værdig afløser. 

Fylling blev udnævnt til 
æresmedlem af Odense afde
lingen i 1979, og på sende
mandsmødet i 1982 aner
kendte hovedbestyrelsen 
hans store indsats ved at ud
nævne ham til æresmedlem 
af Marineforeningen. 

Den 30. marts fylder ingen
iør Erik D. Fylling, Odense 
85 år, heraf de 63 som med
lem af Marineforeningen. 
Erik Fylling blev indkaldt til 
marinen i efteråret 1923 og 
kom som orlogsgast med på 
NIELS JUEI.;s berømte togt 
til Sydamerika, der varede 
4 ½ måned. De 14.600 sømils 
sejlads - hvoraf mange i 
meget hårdt vejr - og besøg i 
10 udenlandske havne gav 
besætningen mange oplevel
ser, som Fylling stadig beva
rer mindet om og gerne beret
ter om. Under togtet mødte 
han en vis J .K. Olsen, som 
ansporede ham til efter hjem
sendelsen i 1924 at melde sig 
ind i Marineforeningen, som 
han lige siden har ofret me
gen tid og kræfter på._ 

Erik D. Fylling, tidligere 
distriktsformand og 
form and for Odense-

Vi svinger huerne med de 
hjerteligste lykønskninger og 
bedste ønsker. 

I øvrigt fylder en anden af 
Marineforeningens »Topga
stern, F. Andreasen (»Dres«) 
75 år den 9. maj, men derom 
mere i næste nummer. 

Den 18. december 1935 
blev Hans Sørensen indmeldt 
i Marineforeningens Slagel
seafdeling, og var til sin død 
æresmedlem af afdelingen. 
han var tillige landets ældste 
soldaterforeningsmedlem. 

Marineforeningens Slagel
seafdeling har ved Hans Sø
rensens død mistet en god 
kammerat 

I 1949 blev han valgt ind i 

af delingen, fylder 85, men 
er still going strong. 
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ÆRET VÆRE HANS 
MINDE! 

0. Scherning Thomsen 



Ebeltoft gør klar til 
sendemandsmødet 

Det er som bekendt Ebeltoft, 
der står som arrangør af 
dette års sendemandsmøde, 
der afvikles i dagene 23. og 
24. maj. 

Mødet finder sted på Ebel
toft Strand, et nybygget 
hotel- og kursuscenter, der 
ligger lige ud til Ebeltoft Vig, 
ca. 100 m. fra Ebeltoft cen
trum, kun fem minutters 
kørsel fra færgehavnen og et 
kvarters kørsel til Tirstrup 
lufthavn. 

Medens lørdagens fest og 
selve sendemandsmødet af
vikles på Ebeltoft Strand 
holdes søndagens afslutten
de frokost på Fregatten Jyl
land. 

Ebeltoft-afdelingen fylder 
i år 70 og har lagt sig i selen 
for, at dette års sendemands
møde må blive lige så vellyk
ket som mødet i Svendborg i 
fjor. 

Der er således sørget for, at 
sendemandsmødets deltage
re mod forevisning af delta
gerbillet får 50 procents ra
bat på rejsen på såvel Grenå
Hundested færgen som på 
Mols-linien. 

For passagerer på Mols-li
nien er der gratis bus fra fær
gehavnen til centrum. 

Ebeltoft er en af Dan
marks ældste byer med køb
stadsrettigheder fra år 1301. 
Byen har mange seværdighe
der, og under sendemands
mødet er der gratis adgang 
for deltagerne til Fregatten 
Jylland, den berømte siame
siske samling på Det gamle 
Rådhus og Den gamle Far
vergård. Der gives rabat ved 
besøg på glasmuseet, og så er 

Til venstre Jørgen Brøgger, 
næstformand i Ebeltoft og 
distriktsrepræsentant, er en 
af mændene bag dette års 

sendemandsmøde, der 
finder sted på det 
nybyggede smukt 

beliggende Hotel Ebeltoft 
Strand, som ses på billedet 

til højre. 

Marinestuen 
åben. 

naturligvis 

Ebeltoft er en hyggelig by 
med sine toppede brosten på 
gader og stræder med de små 
ofte skæve bindingsværks
huse. 

I nær fremtid vil afdelin
gerne modtage tilmeldelses
skemaer og man beder allere
de nu de kommende deltage
re om at overholde de anførte 
tidsfrister på skemaerne. 

Bliv medlem af 
Orlogsmuseets Venner 
Som det kunne berettes i UN
DER DANNEBROG nr. 
2/ 86 går Orlogsmuseet med 
dets enestående modelsam
ling lysere tider i møde, efter 

Priserne til dette 
års sendemandsmøde 
Tilineldingsgebyr .................... kr. 
Adgangskort til kammeratskabsaften . . . kr. 
Festmenu ........................... kr. 

Menuen er: Djævleøje, banjemesterens okse
filet og admiral suffle. Til velkomst serveres 
Kaptajnens vestindiske aperitif. 

Dametur, incl. kaffe/brød ............. kr. 
Fregat-frokost, kalvefrikasse .......... kr. 

Overnatning - påført tilmeldingen. 
Hotel Ebeltoft Strand: 
Enkeltværelse, incl. morgenmad ........ kr. 
Dobbeltværelse, ind. morgenmad ...... kr. 

Hytte - plads til 4 personer . . . . . . . . . . . . kr. 
Sommerhus - pl. til 4 pers. d. 21.-24.5 .... kr. 
Campingvogn - tillæg 26,- kr. pr. pers. kr. 

Overnatning - direkte reservation. 
Ebeltoft Vandrehjem, tlf. 06 34 20 53: 
Ind. morgenmad ........ . .... . ...... kr. 

Hotel Molbohus, tlf. 06 34 10 74: 
Enkeltværelse, ind. morgenmad ........ kr. 
Dobbeltværelse, ind. morgenmad ...... kr. 

Hotel Ebeltoft, tlf. 06 34 10 90: 
Enkeltværelse, ind. morgenmad. . . . . . . . kr. 
Dobbeltværelse, ind. morgenmad ...... kr. 

10,00 
30,00 

155,00 · 

45,00 
60,00 

400,00 
610,00 

150,00 
695,00 

80,00 

76,00 

200,00 
350,00 

150,00 
250,00 

at museet har fået Søkvæst
husets fløj mod Bådmands
stræde til rådighed. 

Orlogsmuseet har hidtil 
været ledet af en særlig ko
mite, men i henhold til mu
seumsloven skal der nu dan
nes en egentlig bestyrelse på 9 
medlemmer. Man har vist 
Marineforeningen den ære at 
opfordre os til at udpege en 
repræsentant til den nye be
styrelse, og hovedbestyrelsen 
besluttede på sit møde i okto
ber, at landsformanden skul
le repræsentere Marinefor
eningen. 

Selvom det offentlige yder 
støtte til etableringen af Or
logsmuseet i de nye lokaler, 
vil der fortsat være behov for, 
at interesserede yder økono
misk bidrag til driften af mu
seet. Gennem et medlems
skab af SELSKABET OR
LOGSMUSEETS VENNER 
kan Marineforeningens med
lemmer for et årligt kontin
gent på minimum 20 kr., og 
dens afdelinger for minimum 
300 kr. være med til at skabe 
en værdig ramme omkring 
museet og dets forskning og 
formidling. 

Som medlem af selskabet 
får man 4 gange årligt »Mari
nehistorisk Tidsskrift«. 

Skriv efter en indmeldel
sesblanket til: »Selskabet Or
logsmuseets Venner«, Quinti 
Lynette, Refshalevej, 1432 
København K. 
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HVAD MENER DU? 
Søværnet skal spare 300 job 
Vi har desværre ikke råd 
til at have mandskab. Så
dan sagde kontreadmiral 
Jørgen Bork ikke. Men 
chefen for Søværnets 
Operative Kommando 
har brugt søværnets 
slunkne pengekasse som 
forklaring på, at 300 job i 
den maritime del af Dan
marks forsvar skal spares 
væk i år. Nedskæringen 
betegner han som den 
mest d rastiske reduktion i 
flådens aktivi·teter i nyere 
tid. Det siger ellers ikke så 
lidt. 

Det er søværnet selv, 
herunder kontreadmiral 
Bork, der skal se at få de 
bevilgede penge til at slå 
til. Politikerne ville ikke 
tage forsvarets folk alvor
ligt, hvis officererne i et 
forsvarsforligs funktions
tid bad om ekstra bevillin
ger for at holde f.eks. an
tallet af indkaldte oppe på 
det hidtidige niveau. 

Emnet er overordentlig 
interessant ved begyndel
sen af udløbsåret for det 
nugældende forsvars
forlig. 

Det kan nemlig tvinge 
politikerne til at gøre op 
med sig selv og hinanden, 
om det i samme omfang 
som hidtil skal være pen
gesækkens omfang, der er 
bestemmende for forsva
rets størrelse. Altså om 
det er bestemt beløb, man 
indgår forlig mellem par
tierne om, eller et forsvar. 

Kunne man nå frem til 
en stærkere formulering 
end hidtil af, at det er et 
forsvar af en aftalt stør
relse og effekt, der indgås 

Nej til iranere 
Så gamle marinere. Nu er det 
med at komme op på mær
kerne. For nu er de ved at gå 
helt fra snøvsen. 

Jeg må først protestere 
skarpt imod, at iranske flygt-

forlig om, burde det ikke 
volde besvær at enes om 
eventuelle ekstrabevillin
ger, hvis et eller andet 
hindrer et eller flere af 
værnene i at opretholde 
det omfang, forligspar
terne var enig om nødven
digheden af. 

Det ville ikke være en 
blanco-check til »genera
lerne, der aldrig kan få 
nok«, hvis forligsparter
nes opgave-opstilling og 
krav til forsvaret var til
strækkelig forpligtende 
udtrykt. 

Men det ville være en 
tungere ansvarsbyrde at 
b~re for politikerne, der 
derved frasagde sig mulig
heden for - som nu - at be
nytte forsvars- og sikker
hedspolitik til almindelig 
ping-pong i andegården. 

Søværnet er ikke ene 
om at være ude i en situa
tion, der er pinlig og kriti
sabel set med ganske al
mindelige, forsvarsposi
tive danskeres øjne (og de 
er stadig et flertal!) SAS 
har udsuget flyvevåbnet 

1 for kostbart uddannede 
jagerpiloter. Endda i så 
stort tal, at det skandina
viske flyselskab har kun
net låne piloter ud til Thai 
Air. Hæren råder over 
2000 færre værnepligtige, 
end man regnede med, da 
forsvarsforliget blev ind
gået, og dens mobilise
ringsstyrke består af 
15.000 færre end forudset. 

Der er nok at tage fat 
på. 

Lederartikel i 
Aalborg Stiftstidende. 

ninge kan optages i Marine
foreningen, når de ikke har 
aftjent deres værnepligt i den 
danske flåde. 

Jeg synes formanden for 
distrikt 12 let kan afvise en 
ansøgning om optagelse fra 
en iraner, der ikke har aftjent 
sin værnepligt i Danmark. 

Jeg mener, at vi har lov til 
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Torben Jensen -
landsnæstf orm and -
efterlyser flere møder. 

Hvor blev 
møderne af? 
På sendemandsmødet i som
meren 1986, var bl.a. til de
bat, hvorvidt marineforenin
gerne skulle engagere sig ak
tivt i forsvarsmøder rundt i 
hele landet. 

98% af hovedbestyrelsen 
gik ind for at der skulle ar
rangeres » forsvars-oriente
rende« møder rundt om i af
delingerne. 

H vor blev de af? 
Så vidt jeg er orienteret, 

har der kun været afholdt eet 
eneste af denne art, nemlig i 
Glostrup. 

Her startede man op med 
søværnets tam bo ur korps 
gennem byen, og havde iøv
rigt et udmærket møde i by
ens store biblioteks-sal. 

Hvorfor har de øvrige 
H.B.-medlemmer intet fore
taget sig i den anledning? 

Marineforeningen er abso
lut upolitisk, men vi er for
svarspositive, og det skulle vi 
gerne vise Danmark netop 
nu. 

Torben Jensen 
landsnæstformand 

at sige, at vi kun optager 
mænd som medlemmer, som 
har aftjent deres værnepligt i ' 
den danske flåde. 

Jeg ved godt, at jeg nu får 
skyld for at være racist. Det 
får så være. 

Landsformand V.P. Heise 
og hans stab behøver efter 
min opfattelse ikke at gen-

Fremskudt 
forsvar vigtigt 
I historiens løb har flåden 
ved sit fremskudte forsvar 
haft afgørende betydning for 
landets skæbne, og i de til
fælde, hvor flåden af en eller 
anden grund har været sat ud 
af spillet, har det oftest bety
det nederlag med katastrofa
le følger. 

Premiereløjtnant 
Per Herholdt Jensen 

»Forsvaret i dag«. 

For dyre 
Efter at have læst »Under 
Dannebrog« nr. 4, vil jeg til
lade mig, at komme med en 
lille bemærkning. Jeg er en 
af dem, der har søgt og fået 
fuldmagt til at tegne annon
cer, og der spørges om gutter
ne gør for lidt for at skaffe 
annoncer. 

Det gør jeg ikke, men jeg 
har en forklaring på, hvor for 
det går så dårligt - uden at jeg 
ellers skal gøre mig klog på 
annoncer og priser. 

Jeg er den eneste hidtil, der 
har tegnet en annonce - hos 
en af Odenses største virk
somheder, som bruger man
ge penge til annonceringer. I 
en samtale med firmaets PR
mand fik jeg at vide, at »Un
der Dannebrog<<S annoncer 
er alt for dyre. · 

Jeg har besøgt flere andre 
store virksomheder og har 
fået besked om at kigge ind i 
det nye år, men fik også sam
tidig at vide, at man fandt an
noncerne meget dyre. 

Mit spørgsmål er nu om vi 
ikke havde fået flere annon
cer, hvis priserne havde været 
mindre. 

Men under alle omstæn
digheder arbejder vi, der har 
fået fuldmagt, støt videre. 

Bent Christensen 
Odense-af delingen 

nemdrøfte sagen nærmere. 
Gør de det, og de vedtager en 
optagelse af iranere- er jeg 
bange for, at der kommer 
mange udmeldelser af gamle 
danske orlogsgaster. I hvert 
fald vil jeg i så fald ikke være 
med mere. 

Bjarne Friis Nielsen 
Rughaven 6 F, Aalborg 



Har bestemt hvad 
Standard Flex-300 
bådene skal hedde 
Der er allerede nu taget stil
ling til navngivningen af de 
syv kommende Standard 
Flex-300 fartøjer. De skal 
bære gode gamle kendte 
navne, nemlig Flyvefisken, 
Hajen, Havkatten, Laxen, 
Makrelen, Støren og Sværd
fisken. 

Den 1. oktober blev en be
tydningsfuld milepæl nået i 
Standard Flex-300 projektet. 
Skroget til I. enhed er som 
tidligere beskrevet i Søværns
Orientering bygget på Karls
krona Værft i Sverige, og der 
foreligger en aftale mellem 
Aalborg Værft og Karlskro
na Værft om overførsel af 
den såkaldte GRP teknologi, 
d.v.s. principperne for byg
ning af fartøjer i glasfiber 
forstærket polyester efter 
den såkaldte sandwich me
tode. 

Efter hjemtransport fra 
Karlskrona Værft til Aalborg 
Værft blev skroget til 1. en
hed løftet ud af sit rette ele
ment og placeret »inden dø
re« i Aalborg Værfts kæmpe
hal i Romdrup, ca. 10 km øst 
for Aalborg. 

Denne hal har tidligere væ
ret anvendt til bygning af off
shore installationer, men an-

vendes nu som udrustnings
hal i forbindelse med Stan
dard Flex-300 projektet. 

Arbejdet med installation 
af de tekniske systemer er al
lerede påbegyndt, og der 
forestår en spændende in
stailationsfase, hvor et om
fattende teknisk udstyr skal 
passes ind i skibet. Søvær
nets Materielkommando og 
Aalborg Værft påregner 1. 
enhed afleveret som planlagt 
den 15. september 1987, 
hvorefter et intensivt prøve
tursprogram skal gennemfø
res. Udformningen af dette 
program er forlængst påbe
gyndt og vil bl.a. omfatte ma
nøvreprøver, udholdenheds
prøver og chockforsøg, d.v.s. 
skibets evne til at modstå un
dervandseksplosioner. For
målet med prøvetursfasen er 
at opnå den størst mulige 
projektsikkerhed, inden Aal
borg Værft påbegynder byg
ning af de øvrige enheder af 
1. serie, i alt 7 enheder. Det 
langsigtede mål er som be
kendt bygning af i alt 16 Stan
dard Flex-300 enheder til af
løsning af 22 udslidte ældre 
enheder af Daphne-, Sund
og Søløven-klasserne. 

Værn om Danmark 
»Værn om Danmark«s 
landssekretær, Ingelise 
Westerberg, harsendtbla
der en pressemeddelelse, 
som. af p/ad~hen~yn ikke 
kan bn·nges i sin helhed; 
men som md formodes at 
have ~}Under Danne
brog<ts·/æse~ !nteresse. 

Organisationen »Værn om 
Danmark« blev grundlagt i 
1981 med det formål at søge 
et troværdigt dansk forsvar 
videreført - også efter for
svarsforliget i 1983. 

i~ i Fr;1,faq 

De forløbne år har gjort 
det klart, at der fortsat er be
hov for en forstærket indsats 
for organisationens formål, 
og »Værn om Danrnark«s 
styringsgruppe har derfor på 

Standard Flex-300 skroget er nu bugseret til Aalborg Værft, 
hvor arbejdet med installering af de tekniske systemer er 
påbegyndt. 

landsmødet i april 1986 be
sluttet at lade organisationen 
etablere sig som en egentlig 
forening. 

Herved vil man opnå, dels 
at skabe et økonomisk 
grundlag for arbejdet, dels -
og ikke mindst - at samle en 
egentlig medlemsskare om
fattende alle forsvarspositive 
personer i Danmark. 

I den almindelige debat 
omkring dansk forsvars- og 
sikkerhedspolitik vil »Værn 
om Danmark« argumentere 
for, at Danmark fortsat skal 
råde over et troværdigt for- · 
svar. Dette vil blive søgt gen
nemført ved hjælp af en 
holdningsskabende argu
mentation, men uden at 
»Værn om Danmark« vil del-

tage i diskussioner om 
værnsbalance for slet ikke at 
tale om mere specifikke em
ner. »Værn om Danmark« 
ser det alene som sin opgave 
at bibringe den danske be
folkning en positiv holdning 
til et dansk forsvar. 

For medlemmer af Mari
neforeningen, der gerne vil 
gøre en ekstra indsats for at 
»styrke nationens interesse 
for søværnet«, vil et med
lemskab af »Værn om Dan
mark« være en nærliggende 
mulighed. 

Nærmere oplysninger om 
indmeldelsesblanket kan 
fåes ved henvendelse til 
»Værn om Danmark«, Trom
mesalen 1, 4., 1614 Køben
havn V, tlf. 01 22 77 73. 
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Fregattens restaurering 
et imponerende arbejde 

Fregatten som den ser ud i dag, hvor den er under tag 
og arbejdet med at føre den tilbage i sin oprindelige 

skikkelse er i fuld gang, hjulpet af mange gode 
kræfter. 

Fregatten Jylland vil ved 
del kommende sende
mandsmøde i Ebeltoft 
danne ramme om den af
sluttende frokost: Restau
rering af fregatten er i fuld 
gang, og herbringesetuå
drag af skriftet »Fregat
ten Jylland« som den 
selvejende institution 
Fregatten Jylland udgav i 
oktober. Institutionens 
protektor er Marine/ or
eningens æresformand 
Prins Henrik. 

I 1979 stiftedes institutio
nen som i dag ejer Fregatten 
og som gennemfører restau
reringen. 

Stifterne af Institutionen 
Fregatten Jylland er Fregat
ten Jyllands Venner, Fælles
udvalget for Fregatten Jyl
lands bevarelse, Nationalmu
seet, Søværnet, Orlogsmu
seet, Tøjhusmuseet, Dan
marks Turistråd, Marine
foreningen, Marinehistorisk 
Selskab, Ebeltoft kommune 
og Århus Amtskommune. 

Institutionens vedtægter 
blev stadfæstet af Hendes 

Majestæt Dronningen den 
30. marts 1979. 

I 1982 oprettedes et 
indsamlings- og informa
tionssekretariat Køben
havn. 

I 1985 foretog institutio
nen en administrativ omlæg
ning, hvorefter hele admin
sitrationen blev samlet i 
Ebeltoft. 

Tørdokken 
under etablering 
For at kunne flytte Fregatten 
blev der opgravet 18.000 m' 
havbund. Dette blev brugt til 
at skabe »Fregatøen« hvor 
Fregattens dok og værk
stedsfaciliteter samt 
udstillings- og administrati
onsbygning skulle bygges. 

Efter en vellykket nedram
ning af spunsvæggene blev 
dokken udgravet, og der blev 
etableret dræn og støbt fun
damenter. Halvøen som er på 
10.000 m 2 blev færdigetable
ret og sikret således, at de 
nødvendige værksteds-, ud
stillings- og billetsalgsbyg
ninger kunne opføres til mid
lertidig brug under første 
fase af restaureringen. 

Fregattens sidste rejse 
Den li. august 1984 foretog 
Fregatten Jylland sin sidste 
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rejse, det var en stor dag for 
institutionen, som hermed 
markerede at den opgave den 
havde påtaget sig ville blive 
løst. 

Mange venner fra nær og 
fjern var strømmet til Ebel
toft og under klapsalver og 
hurra-råb forlod Fregatten 
Ebeltoft trafikhavn, og an
kom sikkert til sin dok efter 
sin korte sidste rejse. 

Hans Kongelige Højhed 
Prins Henrik besøgte Fregat
ten kort tid efter flytningen 
og udtalte: »Der er lang vej 
endnu, før arbejdet med re
staureringen af Jylland er 
slut«. Men takket være bi
drag fra mange sider er vi 
nået et vigtigt skridt videre. 

Fem danske firmaer har stil
let sig bag den store og spæn
dende opgave at oprette Fre
gattens kølsprængning. 

Opretningen foretages ved 
at hænge hele skroget op i 
stålgjorde, der går ned om 
kølen og efterligner vandets 
tryk således, at skrogskal
lerne ikke klapper ud, når 
vandspejlet sænkes. Gjor
dene er monteret i stålstolper, 
som står på fundamenter i 
dokbunden, og som ved 
hjælp af hydraulik er juster
bare i højden. 

Når skroget er fikseret i 

stålgjordene, kan lempnin
gen af den 300 tons store 
stenballast begynde. Dette 
gøres i takt med, at vandspej
let i dokken sænkes således, 
at trykket på spanterne æn
dres mindst muligt. Ud
pumpningen af vandet stop
pes ved en vandliniehøje på 
ca. 3 m for at udnytte vandets 
bæreevne under opretnings
proceduren. 

Ved hjælp af EDB er be
lastningerne ved forskellige 
flydevandlinier og trin udreg
net således, at der ved alle 
tryk- og trækpunkter kan 
indskydes måleudstyr, der 
overvåger alle kræfter og be
vægelser i gjorde, bjælker og 
søjler. 

Midtskibs sænkes gjorde
ne gradvist, medens de i for
og agterenden foretager en 
opadgående bevægelse. Når 
skroget er ret, skal det trim
mes således, at den oprindeli
ge vandlinie bliver parallel 
med dokkanten. 

Da Jyllands nuværende fa
con er opstået langsomt over 
de 126 år, er det vigtigt, at op
retningen foretages i moderat 
tempo. Det er planlagt at gå 
frem med ca. 5 cm om måne
den, det vil sige operationen 
kommer til at vare l ½ år. 

Under hele forløbet vil 
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Styrkeforholdet i Østersøen - torpedobåden RODSTEEN inspicerer en værdig modstander, det sovjetiske slagskib FRUNZE. 
(Privatfoto). 



Torpedobådseskadren 
Af kaptajnløjtnant L. Skovgaard 

Historisk baggrund 
Udviklingen frem til det torpedovåben vi kender i dag startede under 
Den Nordamerikanske Frihedskrig, hvor David Bushnell i 1700 kon
struerede datidens torpedo - egentlig en sømine, men hvis minen blev 
ført foran på båden på en stang blev den kaldt en STANG
TORPEDO. 

Torpedobådsvåbnet har således en flere hundredårig historie, men 
for Danmarks vedkommende startede denne først i 1868 med de før
ste forsøg med stangtorpedoer anbragt i rofartøjer. Sammen med 
den tekniske udvikling mundede disse forsøg ud i, at Danmark i 1879 
modtog sin første torpedobåd fra THORNYCROFT i England, en 
ganske lille torpedobåd på kun 33 tons og med bare et torpedorør. 

I perioden frem til 1889 blev der anskaffet 21 torpedobåde af varie
rende typer. 

Den første danskbyggede torpedobåd kom til verden i 1891 på Or
logsværftet. Den havde et deplacement på 89 tons og var bevæbnet 
med 2 stk. 45 cm torpedoer anbragt i stævnen. 

Frem til år 1898 byggede Orlogsværftet 7 torpedobåde, hvoraf de 
sidste havde et deplacement på 142 tons. Traditionen med danskbyg
gede torpedobåde er fortsat siden da, også selvom de øvrige lande af
skaffede deres torpedobåde efter afslutningen på første verdenskrig. 
Efter den anden verdenskrig skulle det danske torpedobådsvåben 
bygges op fra grunden, hvorfor Danmark overtog en serie tyske S
Boote og iøvrigt selv byggede en forbedret udgave: FLYVEFISKEN
klassen. 

I 1961-62 byggedes i Danmark en videreudvikling af 
FLYVEFISKEN-klassen, der blev til FALKEN-klassen udstyret med 
4 udskydningsrør til 53,3 cm torpedoer. 

Siden da er udviklingen meget naturligt gået mod mere slagkrafti
ge enheder, idet det hele tiden bar været tilstræbt at bevare de oprin
delige torpedobådes kvaliteter, nemlig høj fart og stor manøvreevne, 
samtidig med at bådene udgjorde så lille et mål som muligt. Bortset 
fra en enkelt skibstype har samtlige torpedobåde været konstrueret 
som deplacements både, hvilket vil sige, at de under fart beholder he
le skroget i vandet. Dette giver, i modsætning til glidebåde, mulighed 
for at øge vægten af bl.a. armering og brændstof, uden at det går af
gørende ud over farten. 

I og med at Danmark har en hundredårig tradition med torpedo
både, besidder Torpedobådseskadren en ekspertise på området tor
pedobådsoperation, som er enestående i verden. 

Torpedobåden BILLE klar til øvelse. (SVN-Foto). 

Geografien 
Torpedobådenes primære operationsområde er Østersøen og de dan
ske farvande indenfor Skagen, hvor de danske farvande karakterise
res ved at være meget lavvandede og generelt snævre mellem et stort 
antal øer, hvor der kan søges ly og beskyttelse, medens Østersøen er 
mere åben og med færre muligheder for at udnytte farvandsgeo
grafien. 

Den danske geografi favoriserer således små hurtige fartøjer, der 
gennem intensiv træning kan opøves i at udnytte de fordele, som geo
grafien har givet os. Operationer i Østersøen kræver derimod større 
og mere sødygtige enheder, og der må ved konstruktionen af skibe til 
Torpedobådseskadren tages højde for dette forhold, således at der 
opnås et fornuftigt kompromis mellem de små hurtige og de store sø
dygtige både. SØLØVEN-klassen er primært bygget med henblik på 
operationer i indre danske farvande, medens WILLEMOES-klassen 
er et udtryk for den nytænkning, der er sket på området og beregnet 
på operationer i såvel de indre farvande som i Østersøen. 

Midlerne 
Af de seks SØLØVEN-klasse torpedobåde vi råder over i dag, blev 
de første to bygget hos VOSPER i England og leveret i Danmark i 
1965. De resterende fire enheder blev bygget på licens i Danmark i 
årene frem til 1967, og denne bådtype er altså efterhånden tyve år 
gammel. 

De blev bygget som glidebåde og udstyret med gasturbiner som 
hovedmaskineri, hvilket gav den formidable fart af over 50 knob, en 
fart som selv i dag ku·n overgåes af ganske få flådefartøjer. Hovedar
meringen består i dag af 4 stk. 53 cm torpedoer suppleret med en 40 
mm maskinkanon på fordækket og en 20 mm maskinkanon på ag
terdækket, der primært er beregnet til beskyttelse mod angribende 
fly og missiler. 

Selvom bådenes alder ikke fornægter sig, er det alligevel besluttet, 
at de skal levetidsforlænges, hvilket betyder, at bådene i princippet 
skal renoveres og moderniseres, således at de bliver tidssvarende og 
kan holdes operative endnu en årrække. 

Levetidsforlængelsen af SØLØVEN-klassen betyder dog blot, at 
kampinformationssystemet udskiftes til et mere moderne med mu
lighed for at udveksle informationer med øvrige enheder, medens alt 
øvrige udstyr, herunder maskineri og våben, bibeholdes i den nuvæ
rende form. 



Torpedobliden SØRJDDEREN mens den endnu havde 40 mm kanon på agrerdækket. (SVN-Foto). 

Udover rollen som torpedobåd kan SØLØVEN-klassen, ved af
montering af torpedorørene, tillige anvendes som taktisk minelæg
ger, specielt i situationer, hvor hurtighed har prioritet frem for nøjag
tighed. 

Alle enhederne af SØLØVEN-klassen er i dag oplagt under Flåde
station København. 

De ti både af WILLEMOES-klassen er til gengæld alle under 
kommando i Torpedobådseskadren, idet der dog altid er en enhed til 
større eftersyn, og to enheder som ligger ved eskadren med reduceret 
nøglebemanding og kun i ringe omfang deltager i øvelsesaktivi
teterne. 

Disse ti enheder, der udgør hjørnestenen i det søværts forsvar, er 
noget af det ypperligste, der til dato er konstrueret indenfor gruppen 
af mindre kampskibe. På et deplacement af ca. 260 tons er det lykke
des at indeholde en stor varietet af våbensystemer, samtidig med at 
farten, tilvejebragt ved hjælp af tre gasturpiner, aJJigevel kan holdes 
oppe omkring 40 knob - endda over en længere periode. Bådene re
præsentere en kampkraft, som ikke har sit sin lige på tilsvarende stør
relse enheder noget sted i verden, og på trods af dette er underbringel
sesforholdene for besætningen væsenilig bedre end på mange større 
enheder. Dette har bl.a. medført, at der som led i forsøgsordningen 
med kvinder i kampenhederne, uden udgifter til ombygning, har 
kunnet medtages kvindelige besætningsmedlemmer. 

Frederikshavns Værft har på glimrende vis forestået bygningen af 
disse kampskibe, der efterhånden har nået en alder af ca. 10 år. Ud
over de sædvanlige torpedoer, af hvilke WILLEMOES-klassen kan 
bære enten 2 eller 4, er bådene blevet udstyret med langtrækkende 
sømålsmissiler af typen HARPOON. Begge disse våben er ultima
tive, og vil derfor ikke kunne anvendes til krisestyring, og enhederne 
er bl.a. derfor udrustede med en 76 mm fuldautomatisk kanon af ty
pen om MELARE på fordækket. Denne kanon er en såkaldt dual
purpose pjece, der har en stor træfsikkerhed overfor såvel fly og mis
siler som overfor overfladeenheder. 

I modsætning til missiler og torpedoer kan der affyres varselsskud 
med kanonen, der således vil kunne anvendes i forbindelse med af
visning af krænkelser på dansk territorium under fred og spænding. 

Herudover medføres lys- og chaffraketter og enhederne kan lige
som SØLØVEN-klassen hurtigt omdannes til minelæggere, hvis si
tuation skulle diktere deue. 

STANDARD FLEX 300 bliver den nye kampskibstype, som dog 
endnu ikke er tilgået eskadren. Den bygges i glasfiberarmeret plastic, 
men bortset herfra kommer den i kampmæssig henseende til at ligne 
WILLEMOES-klassen, idet der dog skabes mulighed for en større 
fleksibilitet i armeringen bl.a. med plads til et mere effektivt forsvars
system mod missiler. Denne nye enhed vil kunne samarbejde med 
WILLMOES-klassen, ligesom der i taktisk og operativ henseende 
umiddelbart vil kunne anvendes de principper, der er gældende for 
torpedobådsoperationer i dag. STANDARD FLEX 300 vil kunne 
indgå direkte i Torpedobådseskadren uden væsentlige problemer, ef-

tersom eskadren struktur- og organisationsmæssigt er indrettet på at 
yde den støtte, der er nødvendig for at få STANDARD FLEX kon
ceptet til at fungere i praksis. 

Til støtte for eskadrens operationer er der tilknyttet et tankfartøj , 
som har til opgave at forsyne torpedobådene i søen med gasolie og 
ferskvand. På den måde undgår enhederne at skulle bruge unødig tid 
og ressourcer til forlægning til og fra havne for genforsyning. 

Tankfartøjerne af FAXE-klassen (RJMFAXE og SKINFAXE) er 
egentlig bygget til havnebrug i Amerika under 2. verdenskrig, men le
veret til Danmark i 1962 for søgående fart. På trods af den høje alder 
fungerer fartøjerne stadig fuldt tilfredsstillende som forsyningsskib 
under eskadrens øvelsesaktivitet, og har således i vid udstrækning 
opereret i både norske farvande og i Nordsøen med godt udbytte. 

Torpedobådenes mobile Base (MOBA) er en landbaseret støtte
struktur tilknyttet Torpedobådeseskadren med det formål at yde så
vel operativ som logistisk støtte til enhederne under disse operatio
ner i ind- og udland. MOBA er naturligt opdelt i en operativ del -
MOBA OPS og en logistisk del - MOBA LOG, hvor hver del har et 
stort antal specialkøretøjer' til rådighed - MOBA OPS primært 
radar- og kommunikationsvogne, MOBA LOG værksteds- og trans
portvogne. 

MOBA yder meget værdifuld støtte til torpedobådene gennem at 
varetage en stor del af kommunikationen internt som eksternt, gen
nem at etablere et stedse opdateret situationsbillede og ikke mindst 
gennem at stille specialister til rådighed i forbindelse med reparatio
ner indenfor snart sagt alle materielområder. 

lruslen 
Torpedobådseskadrens enheder er bygget med det primære formål at 
kunne indsættes i kamp mod en indtrængende fjende og er derfor re
ne kampskibe. 

Armeringen af enhederne er udtryk for en reaktion på den trussel 
vi står overfor i dag, idet de primære våben - neml.ig sømålsmissiler 
og torpedoer - fortrinsvis er beregnet til at anvende mod en angriben
de amfibiestyrke. Vores beliggenhed som gennemsej lingsfarvand til 
og fra Østersøen og vores tilknytning til NATO taget i betragtning, 
gør at vi i øjeblikket må anse WAPA som den potentielle modstander 
i en kommende konflikt. Som led i et angreb på Danmark, må det 
forventes, at en større flådeindsats vil blive iværksat med det formål 
at skabe kontrol med de danske gennemsejlingsfarvande, ligesom en 
amfibiestyrke vil blive sat ind i en landgangsoperation for at få land
sat større hærstyrker med henblik på erobring af landterritoriet. 
WAPA har mulighed for at indsætte et varierende antal enheder, af
hængig af, hvorvidt der er tale om et isoleret angreb på Danmark el
ler et samlet angreb på Vesteuropa. 1 Østersøen råder WAPA over et 
ganske stort antal overfladekampskibe, der kan indsættes i en sådan 
operation - der er tale om mange små, hurtige og forholdsvis let ar
merede skibe i samarbejde med større og kraftigt armerede enheder. 
Endvidere råder WAPA over et stort antal u-både samt til støtte for 
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Tank fartøjet SKINFAXEfuldt lastet med olie og vand til torpedobådene. (SVN foto). 

overfladeoperationerne et stort flyvevåben med lang aktionsradius 
og et lille antal landbaserede missilbatterier. Herudover er WAPA i 
besiddelse af en løftekapacitet på landgangsskibe svarende til ca. 
5.000 mand med fuldt kampudstyr. Tilsammen udgør WAPAs po
tentiel i Østersøen i en krisesituation en ganske alvorlig trussel mod 
Danmarks suverænitet, og det er Torpedobådseskadrens fornemste 
opgave at imødese denne trussel. 

Torpedobådseskadren vil således først blive indsat, hvis det viser 
sig, at forsvaret og NATO som helhed ikke har været i stand til at løse 
den vigtigste af alle opgaver - nemlig af være krigsforebyggende. 

Operationerne 
Hvorledes kommer operationerne med torpedobådene så til at 
foregå? 

Ja - hvis vi vidste nøjagtigt, hvordan et angreb på Danmark ville 
komme til at se ud, kunne det angives i detaljer, hvordan torpedobå
dene ville blive indsat for at imødegå truslen bedst muligt. Det bar in
gensinde været sådan, at et angrebs forløb har kunnet forudses, og 
derfor vil det også være bestemt af den givne situation, hvordan tor
pedobådsoperationerne vil forme sig. 

Som tidligere nævnt er torpedobådenes kvaliteter deres høje fart 
og manøvreringsevne, samtidig med at de er yderst vanskelige for en 
modstander at detektere og for WILLEMOES-klassens vedkom
mende besidder de tillige en kolossal ild kraft. Bådenes og besætnin
gernes størrelse sætter grænser for enhedernes udholdenhed, idet de 
medfører en begrænset mængde brændstof og ammunition, der for
bruges hurtigt under høj fart og kanonengagementer, og en begræn
set personalmængde, der ikke giver de store muligheder for afløsning 
af posterne under enhedernes operationer. 

Disse fordele og ulemper gør, at det tilstræbes, at holde enhederne 
tilbagetrukne og spredte i de beskyttede indre danske farvande for at 
bevare skibenes kampevne længst muligt. Til gengæld vil enhederne 
i kraft af deres høje fart hurtigt kunne koncentreres og indsættes i det 
aktuelle operationsområdef or at afgøre kampen på vore betingelser 
og til vores fordel. lldkoncentration er en væsentlig forudsætning 
for, at en kampsituation vil falde ud til vores fordel, og det vil derfor 
normalt være nødvendigt, at Torpedobådseskadren opererer som en 
samlet enhed, der hurtigt skyder frem mod en indtrængende fjende 
og tilføjer ham svære tab i et altafgørende angreb, hvorefter enheder
ne under bøj fart trækker sig tilbage og forbereder et fornyet angreb 
evt. gennem at modtage nye forsyninger i form af ammunition, mis
siler, torpedoer og olie. 

Indførelsen af sømålsmissiler har givet torpedobådsoperationer 
en ny dimension, idet det nu ikke længere er nødvendigt under et ind
ledende missilengagement at samle enhederne for at kunne bibehol
de koncentrationsprincippet. Enhederne kan ligge langt fra hinan
den og alligevel koncentrere deres ild i form af HARPOON missiler 
i det område, hvor fjenden befinder sig. Det vil i de fleste situationer 
betyde, at enhederne kan udnytte farvandsgeografien til at vanskelig-

gøre fjendens missilengagement, idet det vil være næsten umuligt for 
et missil at ramme et skib, der ligger tæt under land. Missilerne hver
ken kan eller skal erstatte det yderst effektive torpedovåben, og de 
veludviklede og gennemafprøvede torpedobådstaktikker er da også 
stadig fuldt aktuelle. Operationer under høj fart og som regel uden 
brug af radar og i snævre farvande stiller den dag i dag store krav om 
dygtighed, dristighed og beslutsomhed, og indførelsen af forbedrede 
målsøgende torpedoer vil give torpedovåbnet en ny renaissance, der 
bl.a. vil indebære, at torpedoen vil blive mere effektiv end mange 
missilsystemer, i og med at der ikke findes våbensystemer, som kan 
standse en indkommende torpedo. 

Torpedobådsoperation alene er ikke i stand til at standse et stort 
anlagt angreb på Danmark, og derfor samarbejdes der med øvrige 
eskadrer, herunder især Fregateskadren, samt med søværnets heli
koptere og flyvevåbnet om at tnrettelægge planer for en koordineret 
indsats, men da det er i Torpedobådseskadren, at ekspertisen inden
for området torpedobådsoperationer ligger, er det ganske naturligt, 
at eskadrens enheder selvstændigt gennemfører sådanne operatio
ner. Eskadren ved hvor mange enheder, der i en given situation skal 
indsættes mod en trussel, og kan således afpasse antallet og dermed 
ildkraften efter forholdene. Operationerne med torpedobåde kan 
bedst sammenlignes med den måde hvorpå en ulveflok angriber et 
stort bytte, og det er da heller ikke uden grund, at Torpedobåds
eskadren har fået tilnavnet Søværnets Ulveflok. Ligesom ulvene op
når deres færdigheder gennem leg i hvalpetiden og gennem en evig 
kamp for føden, således leges færdighederne også ind i torpedobåds
besætningerne gennem deltagelse i såvel nationale som internationa
le øvelser, hvor torpedobådene og deres besætninger altid er gen
stand for beundring og respekt for den professionalisme, der lægges 
for dagen. Ligesom ulvene angriber torpedobådene altid i flok og al
tid med en overvældende kraft og målrettet vildskab, der hurtigt og 
effektivt gør det af med byttet. Hvis en modstander først observerer 
en torpedobåd, bør han se sig hurtigt over skuldren, hvis han vil have 
en chance for at se, hvad det var der ramte ham. 

Kommende artikler om Søværnets opgaver i UNDER DANNE
BROG: Nr. 2-1987: Ubådseskadren og Mineskibseskadren. 

Udgivet med støtte fra det sikkerheds- og nedrustningspolitiske 
udvalg, der ikke dermed påtager sig ansvaret for de fremsatte syns
punkter. 



publikum haye mulighed for 
at følge arbejdet på nært 
hold. 

For at lette opretningspro
cessen, demonteres skrogsi
derne midtskibs over vandli
nien. Dette vil gøre skibs
kroppen ledeløs og bøjelig, 
hvilket forårsager, at æn
dringerne i skrogkonstruk
tionen foregår uden for store 
spændinger med sammen
brud og havarier til følge. 

Efter opretningen, og når 
dokken er pumpet tør, repa
reres eventuelle brudsteder. 
Herefter hænges fregatskro
get - ved hjælp af tynde træk
strænger - op i en jernkon
struktion, der indgår som det 
oprindelige øverste dæk. 

Denne jernkonstruktion 
bæres af de justerbare stål
støtter, som gøres perma
nente og udformes som de 
oprindelige barkholstøtter, 
der blev brugt ved skibets 
bygning i 1852-62. 

Opmåling 
Forinden kølopretningen og 
den efterfølgende restaure
ring kan sættes igang, skal 
Jylland opmåles og registre
res i sin nuværende facon og 
bevaringstilstand. De origi
nale tegninger fra skibets 
bygning eksisterer stadig. 

De viser hvorledes skibet 
har set ud i hovedtrækkene, 
men de viser ikke de tusind af 
håndværksmæssige detaljer 
som håndværkerne som en 
naturlig ting selv foretog på 
stedet. Hertil kommer, at der 
gennem Jyllands brug, både 
som tjenesteførende skib og 
som oplagt skib, har været 
foretaget talrige tilføjelser, 

forandringer og reparationer 
som hører med til skibets hi
storie og derfor er vigtige at 
få dokumenteret inden sider
ne og øverste dæk demonte
res for at lette opretningen. 

Opmålingen foretages fo
togrametrisk suppleret med 
beskrivelser der f.eks. inde
holder vurdering af, hvornår 
materialerne er bygget ind i 
skibet, deres stade af ned
brudthed og om de kan gen
anvendes under genopbyg
ningen. Herudover skal op
målingerne bruges som kon
trol under opretningsproce
duren således, at man kan 
styre skrogkonstruktionen 
sikkert på plads og i facon. 

Tegnestuen 
Mange af de problemer og 
spørgsmål, der rejser sig ved 
en så unik opgave som re
staureringen af en 1800-tals 
egetræsfregat, kan ikke 
umiddelbart besvares ved 
hjælp af opslagsbøger eller 
kataloger. På Fregattens teg
nestue indhentes oplysninger 
og erfaringer fra tilsvarende 
bevaringsprojekter i udlan
det. Der indsamles doku
mentarmateriale fra arkiver
ne og andre museer, og der 
holdes kontakt med relevante 
institutioner, alt sammen for 
at sikre, at Fregatten J ylJands 
restaurering kommer til at 
foregå efter de mest hensigts
mæssige metoder og efter 
velovervejede restaurerings
principper. Restaureringen 
ledes af projektleder, arki
tekt Bernt Kure. 

Nationalmuseets skibshi
storiske laboratorium har det 
overordnede antikvariske til-

syn og godkender restaure
ringsprincipperne forinden 
arbejdet sættes igang. 
En forudsætning, for at det 
nye egetømmer, der ved re
staureringen bliver indbygget 
ombord, skal opføre sig i 
harmoni med det eksisteren
de, er, at det behandles på 
samme måde, som man gjor
de det på Halmen, da skibet 
blev bygget, hvilket bl.a. in
debærer en lagringstid på 
mellem 2 og 5 år. Det er der
for vigtigt allerede nu at op
arbejde et tømmerlager. 

Oprindelig medgik der ca. 
1600 egekævler (svarende til 
40 tdr. egeskov) ved bygnin
gen af skibet. De sværeste 
tømmerstykker ombord var 
kølstykkerne, der målte 16" 
gange 19" gange 34 fod og 
krævede 4-500 årige ege. 

Ved den kommende resta
urering ventes forbruget at 
blive ca. 250 egekævler og en 
tilsvarende mængde andre 
træsorter. Landets skovejere 
har allerede skænket en del 
af det nødvendige tømmer, 
som fregatværftet om kort 
tid går igang med at opskære 
på den nyetablerede bloksav, 
inden det lægges til lagring i 
den ligeledes nyopførte tøm
merskærm. 

En del af det tømmer, vi 
har fået skænket, hidrører 
fra de såkaldte »marineege«, 
som blev plantet i 1807, hvor 
landet under englandskrige
ne mistede en flåde, hvis op
bygning havde krævet ta. 
90.000 fuldvoksne egetræer. 

De egetræer, der dengang 
blev plantet, er i dag hugst
modne og vil ved indbygnin
gen i Fregattens konstruk
tion leve videre som et monu-

ment over en del af vores 
skovhistorie. 

Masteprojektet 
Da Jylland under restaure
ringen i 1930'erne blev gen
oprigget, blev bovspydet og 
undermasterne ikke udført 
som oprindeligt med mange 
stykker tømmer, der var låst 
ind i hinanden med tømmer
samlinger og fastholdt af 
masteringe, men derimod 
ved hjælp af stålkærne, der 
var beklædt med træ. Denne 
træbeklædning er i årenes 
løb bortrådnet og skal fornys 
i en mere holdbar udform
ning ved hjælp af trykim
prægneret træ, som males i 
den oprindelige gule farve. 

Planen er at genoprigge 
Jylland taklet som oprinde
ligt og med rundholter i de 
oprindelige dimensioner. 
Trykket fra masterne føres, 
for at skåne kølsystemet, ned 
i dokbunden, ligesom træk
ket hidrørende fra vindpres
set føres ud i doksiderne ved 
hjælp af barduner. 

Blokkene 
Stort set eksisterer i dag kun 
det tomme skrog fra Fregat
ten Jylland. Til det færdigud
rustede skib hører et utal af 
løst udstyr, som spænder lige 
fra kokkens skumske til ka
noner og ankre. 

F.eks. skal der 12 km tov
værk og hundreder af blokke 
og taljer, til at manøvrere den 
1832 m2 store sejlflade. 

På grund af Fregattens 
lange og omskiftelige karri
ere er alt dette løsøre blevet 
spredt rundt på museer, i pri
vate hjem eller andre lokali
teter - hvis det da ikke er hug
get op, hvilket f.eks. er tilfæl
det med maskinen og skruen. 

Institutionen har en del 
blokke og taljer, som istand
sættes i et beskæftigelsespro
jekt. 

Sådan bliver resultatet, når 
restaureringen er 
tilendebragt. Men det varer 
nogle år endnu. 
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DISTRIKT 1 
Storl<øbenhavn 

Kaptajnløjtnant Flemming Larsen 
Spurveskjulsvej 5 - 2839 Virum 
Tlf. 02 85 25 95 

FREDERIKSBERG 
I sin nytårsappel i det gamle 
års sidste nummer af afde
lingsbladet »Skum for bo
ven« fastslår formanden C.L 
Platz, at der er grund til at se 
tilbage på 1986 med tilfreds
hed. 1987 tegner også til at 
blive godt, tilføjer forman
den, hvis afdeling blev tildelt 
fremdriftsskruen i 1986. 

Af en oversigt over det 
forestående program ses, at 
Marinestuen er åben hver 
lørdag, med mulighed for 
keglespil, at der er skydning 
hver tirsdag - det foregår un
der Park-restauranten på 
Østerbrogade, og at admiral
forsamlingen afvikles tors
dag den 26. februar med sild 
og biksemad på menukortet. 

To dage forinden, tirsdag 
den 24. februar holder skyt
telavet generalforsamling. 

Resultaterne af lavets del
tagelse i Storstrømsskydnin
gen foreligger endnu ikke, 
men det er en fastslået kends
gerning, at næstformanden i 
afdelingen T.H. Petersen var 
den eneste af Frederiksbergs 
deltagere, der vandt præmie i 
Glostrups vildtskydning. 

Der kippes med flaget for 
Ingvardt Jensen, der blev 80 
år den 1. januar. 

GWSTRUP 
»Så til Søs« - bladet, der er 
forud for sin tid, udkom 
medio december med januar-
1;mmmeret for 1987. Af dette 
nummer fremgår, at admiral
forsamlingen holdes den 5. 
februar, og at dagsordenen 
vil blive bragt i februar
nummeret, som udkommer i 
januar. 

Det årlige tilløbsstykke 
>>Så til Søs«-skydningen, 
havde knap 100 deltagere der 
på forskellig vis dystede om 
præmier for rundt regnet 
4000 kroner. Medlemmerne 
havde selv skaffet præmier
ne. Overskuddet, som tilfal,
der bladet, var på ikke min-

' . NG MAAINEFORE . . ' E RINEFORENIN 

dre end 7.403,45 kroner (og 
det er forståeligt) at redaktø
ren Torben »himself« Jensen 
var på grådens rand af lykke, 
da han takkede for det smuk
ke resultat. 

Nu har man så fundet på, 
at man skal konkurrere om at 
møde med den største kar
toffel til torskegildet- og ikke 
som nogen siger den største 
torsk til kartoffelkuren. Vi 
venter i spænding på udfør-

' lig reportage fra denne ret 
enestående begivenhed. 

I mellemtiden er huerne 
svunget for C. Wagner 80 år 
den 2. januar og Karlo Poul
sen 70 år den 21. januar. 

GENTOFTE 
Xenia Beck-Friis, enke efter 
afdelingens tidligere for
mand og hædret med titlen 
»Marinemoder« lod cham
pagnepropperne springe den 
9. november, da afdelingen 
kunne indvie sine marinestu
er, indrettet i tre mindre loka
ler på Jægersborg Kaserne. 

Mange medlemmer har bi
draget såvel økonomisk som 
arbejdsmæssigt til oprettelse 
af stuerne, og afdelingen 
havde tilmed den glæde, at 
Tuborg-Fonden skænkede 
10.000 kroner til formålet. 

I et af lokalerne har et 
medlem, Eli Klink, bygget en 
bar som agterstavnen af en 
gammel fregat - virkelig flot. 

Gentofte-formanden Arne Ka/dahl, til venstre, sammen 
med landsformand V. P. Heise og Gentoftes næstformand, 
Leif Henriksen, med modellen af kanonbåden Prøven. 

I sin rapport skriver med
lem af bestyrelsen, John 
Hansen, at mange, mange 
gratulanter med landsfor
mand V.P. Heise var mødt 
frem ved indvielsen. Mange 
havde gaver med. Fra Aage 
Dahl, der i øvrigt er bosat på 
Møn, men stadig medlem i 
Gentofte, modtog afdelingen 
en model af kanonbåden 
»Prøven«. Originalen blev 
bygget på Orlogsværftet i 
1912, og i følge John Hansen 
var den faktisk bygget sådan, 
at den ikke kunne sejle. 

- Vi kan ikke holde de store 
arrangementer i Marinestu
erne, fortæller Gentofte-af-

delingens formand Arne Kal
dahl. De skal bruges som mø
dested for gutterne, så de har 
et sted, hvor de kan komme 
og snakke over en kop øl. Der 
er åbent på søndage fra kl. 
12,30 til 16 og torsdag fra kl. 
17 til 21. 

Den 1. december holdtes 
det traditionelle julegilde i 
Københavns Amatør Sejl
klub med det fantastiske ju
lebord og efterfølgende ban-

AnetteHenriksensom 
bartender, betjener friske 

kvindelige gæster i den 
flotte bar i Gentoftes nye 

marinestue. 
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kospil. Her udskar slagter
mester Hans Skaarup, med
lem af bestyrelsen, en gris for 
åbent tæppe, og der blev spil
let om de udskårne stykker. 
Det gav netto 1300 kroner til 
foreningskassen. 

I august fyldte John Han
sen 60 år, så der blev i den an
ledning kippet med flaget. 

LYNGBY 
Der deltog 60 i november må
neds bankospil og det gav 
ikke mindre end 2000 kroner 
i overskud. Værten på Lot
tenborg havde skænket en 
laks og afdelingskasserer 
med frue en dejlig vinkurv, 
og det var præmier, der i høj 
grad annimerede spillelysten. 

Der deltog 31 i julestuen i 
Marinestuen og de nød vær
tens fine glogg og æbleskiver. 
Ved samme lejlighed blev Leo 
Ketcher udnævnt til æres
medlem af skyttelavet. Han 
har været medlem i 42 år, 
hvoraf otte som formand. 

Den årlige generalforsam
ling holdes 16. februar, to 
dage senere er der distrikts
møde med Lyngby-afdelin
gen som vært, og 25. februar 
er der bankospil. 

Forårsfesten holdes den 
28. marts på Lindegården. 

Skyttelavet er i gang med 
træningsskydningen, som 
startede den 6. januar. 

KØBENHAVN 
Her møder vi alle op! 

Sådan lyder parolen i 
»UDKIGGEN«, og det, der 
tilskyndes til, er afdelingens 
generalforsamling nr. 73. 
Den afvikles den 12. februar 
og indledes med kogt torsk, 
klatkager og kaffe. 

Torsdag den 12. marts er 
der foredragsaften i Kastel
let, hvor emnet er Forsvarets 
Efterretningstjeneste, lørdag 
den 4. april er der distriktsar
rangement, sejltur på Øre
sund. Den 23. april medlems
møde med foredrag om poli
tiet i besættelsesårene. Det er 
politikomrnisær Kaj Frimer, 
som fortæller. 

Tirsdag den 5. maj er der 
kransenedlægning på Hol
men og ved Minen. 

Følgende medlemmer fyl
der år. Leif Griinnewald 50 år 
den 3. januar, Børge Worm 
75 år den 12. januar, Arne 
Rasmussen 50 år den 19. ja
nuar, Palle Lahner 65 år den 

6. februar, Børge Jensen 70 
år den 17. februar og Jørgen 
Raun 65 år den 28. februar. 

Afdelingen har følgende 
jubilarer i indeværende år: 

25 år: Arne Greve og Egon 
0. Hansen. - 40 år: K.W. 
Christensen, Verner Chri-

, stensen, Palle Didriksen, 
Sv. Aa. Schløer Mogensen, 
Orla Søeborg og Poul Wer
ner Sørensen. - 60 år: Aksel 
Larsen og Norman Bernhard 
Johansen. 

DISTRIKT li 
Nordsjælland 

Cykelhandler Ferd. Andreasen 
Peter Mogensensvej 31 
3400 Hillerød 
Tlf. 02 26 52 82 

FREDERIKSSUND 
Med god mad og drikke, og 
dans på dækket, har afdelin
gen holdt sin årlige julefest 
på »Skolen ved Kæret« i Op
pesund by. Og det er ikke 
utænkeligt, at afdelingen her 
kan få lokale til en ny Mari
nestue hedder det i afdelin
gens korte rapport. Så man 
håber at de lokaleproblemer, 
som Frederikssund har haft, 
bliver løst i det nye år. 

HØRSHOLM/ 
RUNGSTED 
Minsandten om ikke også 
denne afdelings blad, »Gø
sen«, er: forud for sin tid og 
kan berette om de kommen
de arrangementer. Der er ge
neralforsamling søndag den 
22. februar kl. 9,30. Onsdag 
den 18. marts holder krimi
nalassistent Friede! foredrag 
om politiet under besættel
sen. Pinsemorgen kan man 
helt gratis få morgenkaffe og 
morgenbrød samtidig med at 
man kan få lejlighed til at se 
pinsesolen danse. Den 12. ju
ni kommer Svanen og Thyra, 
og dagen efter er der fregat
skydning, og den 14. juni er 
der kapsejlads. 

Der er også programmeret 
en tur i Cirkus-revyen, og så 
er der som sædvanlig ulkeaf
ten og billardturnering den 
første onsdag i hver måned, 
åbent hus lørdag og søndag, 
og man forventer et arrange
ment med vennerne i Karls
krona. 

Siden sidst har afdelingen 
været vært ved et fortrinligt 

distriktsmøde og en vellyk
ket julestue med god mad, 
hygge og dans, og så medde
ler Buch Pedersen i sin rap
port fra afdelingen, at opera
tion »Køb din stol« forløber 
fint. 

For 240 kroner en gang for 
alle kan medlemmerne er
hverve sig hver en stol i Mari
nestuen. Der bliver sat nav
neskilt på stolen ved købet. 
Ved ophør af medlemsskabet 
overføres navneskiltet til en 
journal, så efterfølgende kan 
bese »de gode hensigter«, 
som skrevet står i salgsbreve(. 

Bestyrelsen håber på den 
måde, at kunne finansiere re
sten af byggeriet omkring 
Marinestuen. 

FREDERIKSVÆRK 
De korte beretninger fra Fre
deriksværk og Hundested er 
hentet fra referatet fra di
striktsmødet i Hørsholm den 
5. oktober. Her var mødt 50 
repræsentanter fra Frede
riksværk, Helsingør, Hille
rød, Hundested, Hørsholm
Rungsted, Holte-Søllerød. 
Der var afbud fra Frederiks
sund, og Gilleleje var ikke 
mødt. 

Frederiksværk-afdelingen 
der har 93 medlemmer har 
blandt andet afviklet en 
skydning med deltagelse af 
foreninger fra andre værn. 

HUNDESTED 
Afdelingen har 430 medlem
mer og her ønskes kontin
gentet hævet fra 100 til 125 
kroner. Er det gået som be
regnet har afdelingen med· 
ca. 80 deltagere besøgt Hol
men og Marineforeningens 
lokaler i Amaliegade i Kø
benhavn. 

Hørsholmsformand, Jon 
Rasmussen, glæder sig over 

salget af stole i 
Marinestuen. 

HILLERØD 
Julestuen den 3. december 
havde samlet et lille halvt 
hundrede deltagere, der mo
rede sig med bankospil 
m.m., og når disse linier læ
ses har der været afholdt tor
skegilde. Efter tilmeldinger
ne at dømme var der mange 
deltagere. 

Den årlige generalforsam
ling er fastsat til den 4. marts. 

Og så gør man i øvrigt op
mærksom på, at der holdes 
pudseaften i Marinestuen 
den første onsdag i hver må
ned. Her mødes man, hygger 
sig, får en sludder med kam
merater og spiller banko om 
vin. 

Og så kippes der med fla
get for Flemming Sørensen 
50 år den 9. januar, Ole Chri
stiansen 50 år den 19. januar, 
Leif Andersen 60 år den 27. 
april, Eigil Petersen 75 år den 
27. februar, Reginald Berns
fod 80 år den 21. februar og 
Alfred Tel1 80 år den 30. 
april. 

HELSINGØR 
Denne afdeling blev stiftet i 
I 917, så den har i år bestået i 
70 år, fremgår det af afde
lingsbladet »Med Kronborg 
om Styrbord«. 

Også i Helsingør er man 
som i Glostrup forud for sin 
tid, idet januar-nummeret 
1987 allerede udkom i de
cember. Det er med velberå
det hu, for så kan medlem-
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merne i god tid tage højde for 
de forskellige arrangementer. 

Søndag den 15. februar 
holdes admiralforsamling, 
med et luksus-ta-selv-bord, 
og l. marts drager man til di
striktsmøde i Søllerød. 

Den 11. april går turen til 
Nyboder Mindestuer, Fri
hedsmuseet, afsluttende med 
besøg i Marineforeningens 
pragtfulde lokaler i Amalie
gade, hvor der serveres smør
rebrød. 

21. maj er afsat til at smage 
på de produkter, som Wii
broe fremstiller, og hvis der 
bliver tid til det også en rund
tur på bryggeriet, der har for
talt, at også naboafdelinger 
og gutter fra Flottans Man er 
velkomne. Endelig slutter 
man inden sommerferien 
med fregatskydning lørdag 
den 13. juni. 

Siden sidst har der været 
holdt stiftelsesfest og det blev 
alle tiders succes, fremgår det 
af referatet. Festen havde 59 
deltagere og fandt sted på 
LO-skolen. 

Festen blev holdt i cykel
kælderen på skolen, så en vit
tig hund har fortalt, at man 
rigtig havde styr på tingene. 
Man nød de medbragte cy
kel-klemmer og dansede 
kæde-dans. 

Nå, men spøg til side. 
Traktementet bestod af sko
lens dejlige kolde bord, og til 
dansen var musikken i top, så 
det blev en uforglemmelig 
oplevelse. 

Og så svinges der med hu
erne for John Schwarts 65 år 
den 1. januar, Johs. Hansen 
90 år den 18. januar, Gunnar 
(Due) Jensen - fregatkaptajn 
- 70 år den 5. marts, Bent 
Aage Petersen 50 år den 14. 
april, Svend Andersen 50 år 
den 14. maj, Mogens Hansen 
50 år den 17. maj, Robert 
Knudsen 70 år den 25. juni, 
Jørgen Clementsen 75 år den 
l. juli og Bent Ankerstjerne 
50 år den 17. juli. 

GILLELEJE 
I 1938 skrev Julius Jørgensen 
Gilleleje-valsen og syv år se
nere blev Gilleleje-afdelingen 
stiftet. 

Valsen holder sig stadig på 
dansk-toppen, men det kni
ber mere med Marinefor
eningen. Den er gået i stå. Af
delingen var ikke repræsente
ret på efterårets distriktsmø
de, og her blev de fremmødte 

enige om at få iværksat en 
»Holbæk-Aktion« for at få 
Gilleleje gjort sejlklar. 

»Ja Gilleleje, 
du lille fiskerby 
mange glade minder 
.gemmer jeg om dig, 
ja Gilleleje 
dit navn har verdensry, 
hvor jeg end lever 
så glemmer jeg dig ej«. 
Gutterne i distriktet vil 

heller ikke glemme Gilleleje. 

DISTRIKT III 
Vestsjælland 

N.P. Jepsen 
Kjærsvej 42 - 4220 Korsør 
Tlf. 03 '57 24 49 

HOLBÆK 
Kort efter at stoffet til forrige 
nummer var sendt til tryk
ning kom der beretning fra 
Holbæk-afdeling, som vi iler 
med at bringe, fordi den for
tæller så meget godt nyt. 

Afdelingen har som be
kendt ligget underdrejet, 
men efter at Poul Poulsen, 
Orø, er blevet formand er der 
sket en hel masse. Kurt Ha
mann, der en overgang sad 
muttersalene i bestyrelsen, 
fortsætter som kasserer, og 
Helmer Viberg har senere 
indvilget i at blive sekretær. 

Det er Viberg, der har 
sendt rapporten, hvoraf det 
fremgår, at Poul Poulsen 
hurtigt fik skaffet en Marine
stue med tilhørende køkken 
på kasernen og fik her med 
sagkyndig bistand af K. 
frost fra Frederiksberg-afde
lingen dekoreret stuen med 
mange effekter og billeder. 
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Effekterne var spredt rundt 
hos tidligere formænd og på 
byens restauranter. 

Som omtalt i forrige num
mer blev stuen indviet ved en 
reception med masser af gæ
ster med borgmester Bent 
Christiansen i spidsen, lands
formand V.P. Heise, nu af
døde distriktsrepræsentant 
Bruus Sørensen, repræsen
tanter fra Korsør, Frederiks
berg, Slagelse, Kalundborg 
og Nykøbing marineforenin
ger, gardeforeningen, artille
riforening, civilforsvar og 
forsvarsbrødrene. 

Det blev en uforglemmelig 
dag med mange gaver, taler 
og lykønskninger, og siden er 
stuen blevet et ideelt sam
lingssted for et stigende antal 
aktiviteter. Et aktivitets
udvalg bestående af Svend 
Ove Petersen, Svend Erik Få
borg og Asger Andersen vil i 
fremtiden sørge for fortsat 
aktivitet. 

I anledning af Holbæks 
700 års jubilæum var der be
søg af adoptionsskibet Male
mukken med chef Erik Gru
bæk-Nielsen samt fire skar
både med Bruno K. Hansen 
som chef. Ved en reception 
på rådhuset hos borgmeste
ren deltog afdelingsformand 
Poul Poulsen og sekretær H. 
Viberg og efter receptionen 
var der besøg i Marinestuen. 

Som omtalt i forrige num
mer var afdelingen mødt med' 
flag ved Kongeskibets besøg. 

Den 13. oktober var der 
medlemsmøde med spisning 
serveret af medlemmernes 
flinke damer. Her blev der 
vist en film fra Dronningens 
modtagelse i Holbæk 

Jens Hvalsø Holm, til 
venstre, gratuleres med 
udnævnelsen til 
æresmedlem. Det er 
formanden Bjarne Elken, 
der gratulerer. 

KALUNDBORG 
Her fortsætter jagten på lo
kaler til en Marinestue, men 
endnu er det desværre ikke 
lykkedes, at få udbytte af be
stræbelserne. 

Håbet om, at leje nogle 
kontorlokaler af havneud
valget, som havde stået tom
me i årevis, brast, da det viste 
sig, at de skal lejes ud til et 
firma. 

Så kommunens hus »Bis
pegården« er foreløbig ram
me om arrangementerne. Det 
var således til fældet ved den 
traditionelle manneaften den 
14. november, hvor menuen 
var gule ærter, flæsk, pølse 
og pandekager. 

Aftenens festligste indslag 
var udnævnelsen af Jens 
Hvalsø Holm til æresmed
lem. Han har været aktivt 
medlem i godt 30 år, heraf ti 
år som formand, og han er 
stadig afdelingens flagbærer 
og myndige dirigent ved ge
neralforsamlingerne. 

Den 12. december var der 
samme sted glogg-aften. Her 
deltog 40 voksne og 5 børn. 
Det var en rigtig hyggelig 
stund med glogg og æbleski
ver og et bankospil om gaver 
skænket af medlemmer og 
byens forretningsfolk, hvil
ket afdelingen tak.ker varmt 
for. 

SLAGELSE 
Her har tre repræsentanter 
for afdelingen, Werner Jen
sen Willy Berthelsen og Carl 
Hansen været på rådhuset 
for at overrække borgmeste
ren en officiel gave fra Au
rich og dennes borgmester 
Werner Stohr med ønske om 
et udbygget samarbejde mel
lem de to byer. Som det erin
dres har Marineforeningens 
afdeling i Slagelse venskabs
forbindelse med Marinefor
eningen i Aurich. 

Og så har afdelingsbladet 
»Mastekranen<<s muntre 
gamle redacteur beriget 
dansk presse med to nye fest
lige artikler. Den første er en 
summarisk beretning om 
årets hændelser og den næste 



er en fortælling om, hvordan 
afdelingen tjente 3000 kroner 
ved at pakke brochurer - for
mentligt for et firma. 

Første beretning: 
»Det har ellers været et år, 

hvor vi har prøvet kræfter 
med lidt af hvert. 

1986 er vel nok det mest 
hektiske år i afdelingens hi
storie. Vi har svælget i et hav 
af problemer, forsinket flyt
ning, pengeproblemer, be
mandingsproblemer o.s.v. -
jo, vi har skam ikke manglet 
noget i den retning. 

Og hvordan ser vores tem
peratur så ud nu, her ved års
skiftet. Det er faktisk impo
nerende hvad vi har opnået 
siden februar. Hele 2 admi
ralforsamlinger, (en fordob
Ung i forhold til 85), 6 ulkeaf
tener, 1 reception, et banko
spil, 1 aften med præmie
whist, en udlandstur, og så 
har vi haft åbent i Marine
stuen 33 lørdage, dertil kom
mer så vore traditionelle ak
tiviteter som fregatskydning 
og den sæsonmæssige jule
frokost. Så skal det vel også 
nævnes at vor erhvervsafde
ling har lagt 9 arbejdsdage i 
puljen. 

Hvem sagde at der aldrig 
sker noget i Marineforenin
gen ... 

Den nye Marinestue er et 
kapitel for sig selv, der er 
brugt mange frivillige timer 
på etableringen, og buler af 
kontanter, men resultatet 
kan vi med rette være stolte 
af. 

Financielt set er forårets 
dystre udsigter vendt til det 
bedre. Den største årsag her
til er vor afdeling for blandet 
erhverv. Uden deres indsats 
havde vi rent ud sagt været på 
pøsen. 

Men det mest glædelige 
ved det hele, er vel nok den 
kendsgerning, at vi ikke har 
ladet problemerne tage hu
møret fra os. Kort sagt, vi er 
helt på toppen. 

Nå, men det jeg egentlig 
ville sige var bare at den sid
dende redaktion ønsker alle 
sine begavede læsere en god 
jul og et godt nytår«. 

Og her følger så reporta
gen fra brochure-pakningen: 

»Lørdag den 15. november 
lå der 10.000 brochurer til ku
vertering. Afdelingen havde 
påtaget sig opgaven og vor 
permanente sjakbajs Uffe 
kranfører havde på rekordtid 

trommet den 'nødvendige ar
bejdskraft sammen. Men 
stor var forbløffelsen allige
vel da ikke mindre end 26 
mænner og quinder indfandt 
sig. 

Resultatet af dette masse
opbud blev, at vi klarede sa
gen på ca. 4 timer, hvilket 
'indbragte over 3000 kr. til 
stor fryd for Hr. Carl 
Hansen. 

Vor formand, ham med 
det underlige mellemnavn? 
viste ved samme lejlighed et 
utroligt talent som etikette
påklæber, med en hastighed 
på langt over IO i timen. 

Omkring frokosttid over
raskede kabyssen med en 
større a'la Cane middag. 
Brunkål med det hele, eller 
husets berømte superpølser. 

Efter skafningen var der 
en del diskussion om place
ringen af dem der havde ind
taget brunkålene. 

Midt i pakkeriet blev der 
også tid til et interview med 
repræsentanter fra den ku
lørte ugepresse, som ville 
vide lidt om dagligdagen i 
Marinestuen. 

Et af vore estimerede med
lemmer, Erik bogtrykker, 
som efter pakkeriet sad og 
puslede med en tår øl, kon
staterede med et fraværende 
blik, det mærkelige i at når 
medlemmerne skal arbejde, 
så kommer de, men når de 
bare skal hygge sig og slappe 
af, så kommer de ikke. 

Og det kan han jo have ret 
i, - den kære trykker. 

Grundet den store til
strømning lukkede stuen 
først kl. 19,00, til stor fryd 
for bartenderen, som nær
mest svømmede i store bund
ter af pengesedler. 

KORSØR 
Formand N.P. Jepsen min
des i afdelingsbladet »Kom
pasrosen« i smukke ord afde
lingskasserer, distriktsrepræ
sentant og forretningsud
valgsmedlem Niels Bruus 
Sørensen, der døde den 29. 
november. 

Dyb medfølelse samler sig 
om de efterladte, og tankerne 
går til hustruen Solvejg, der 
altid har taget levende del i 
Niels Bruus Sørensens arbej
de for Marineforeningen. 

Det bliver nu N.P. Jepsen, 
som var suppleant, der skal 
forsøge at løfte den tunge arv 

N P. Jepsen - afløser Bruus 
Sørensen som 
distriktsrepræsentant. 

som distriktsrepræsentant 
efter Bruus Sørensen. 

Men livet går videre og det 
årlige torske-gilde, hvor der 
skydes om Mukken, finder 
sted 30. januar og generalfor
samlingen er berammet til af
vi kling den 27. februar. Her 
skal der vælges ny kasserer 
og videre har Eli Jensen og 
Chris Hansen meddelt, at tie 
ønsker at udtræde af besty
relsen. 

Fregatskydningen finder 
sted 30. maj på skydebanen 
ved Magleø og skipperfesten, 
der finder sted ved samme 
lejlighed holdes på Flådesta
tionen. 

Og så er der kippet med 
flaget for Erik Petersen, der 
blev 50 år den 14. december. 

DISTRIKT IV 
Sydsjælland 

Konduktør Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 03 74 23 31 

SKÆLSKØR 
I fregatskydningen deltog 25 
skytter, og det var nogle træf
sikre gutter, viste det sig. Ef
ter kun 98 skud røg krudt-

kammerat i luften. Normalt 
skal der mellem 300 og 400 
skud til. 

Det blev igen afdelingssek
retær Poul Kristensen, der 
blev fregatkaptajn. Han var 
også bedste skytte. Nr. to blev 
Svend Lyderik. 

Efter skydningen var der 
skafning. 

På grund af lokalemangel 
er der af vinteraktiviteter 
foreløbig kun planlagt gene
ralforsamling, der finder sted 
den 20. februar kl. 18,30 i 
Sejlklubbens hus. 

Afdelingens medlemstal er 
nogenlunde konstant. Dog 
har det været nødvendigt at 
afmønstre seks af gutterne 
på grund af kontingentre
stance. Men der løber et rygte 
i kabyssen om, at nye er på 
vej. 

Og så kipper man i øvrigt 
med flaget for afdelings-for
mand Flemming Pedersen, 
der fyldte 50 år den 18. de
cember. 

NÆSTVED 
I det seneste nummer af afde
lingsbladet »Sidste Nyt fra 
Banjerne«, meddeles at det 
kulturelle i afdelingen tilgo
deses. Det sørger Henning 
Thunø og Sølve for. De har 
på henholdsvis harmonika 
og mandolin jævnligt sørget 
for kulturelle indslag på lør
dage i Marinestuen. Nu syn
ger en lille fugl om, at de vil 
komme og underholde den 
første lørdag i hver måned. 
Og da der den sidste lørdag i 
hver måned serveres gratis 
sildemad kan man vist roligt 
sige, at her bliver sandeligt 
budt på guf. 

Men alt er ikke lutter silde
mad og musik. Da man hav
de besluttet sig til at besøge 
Frihedsmuseet og hovedfor
eningens nye lokaler havde 
kun fem tilmeldt sig. 

Det var den sørgeligste dag 
i afdelingens 65 års historie. 
Og en dyr dag. Turen blev na
turligvis aflyst, men bussen 
skulle betales uanset om den 
kørte eller ej, og det blev en 
bet på 600 kroner. 

Men til gengæld var den 
25. oktober en festdag, for da 
fejrede parret Clara og Chri
stian guldbryllup. Herluf 
Trollekoret mødte og sang 
fra morgenstunden, og efter 
morgenkaffen blev parret til
delt Marineforeningens hæ
derstegn. Clara er den første 
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kvinde i Næstved-afdeling, 
der har modtaget tegnet. 

Fregatskydningen på den 
nye skydebane blev en succes 
med 55 skytter. Det blev for
manden Poul Christiansen, 
der blev årets fregatkaptajn 
medens pokalskydningen 
blev vundet af Bent »Busser« 
Rasmussen. Desuden har der 
været manneaften med 25 
veloplagte gutter der med 
glubbende appetit gik løs på 
stegebenene. 

Og så kippes der med fla
get for Svend Birkedal Niel
sen, der blev 50 år den 30. de
cember, Knud Østergaard 
der bliver 50 år den 3. febru
ar, Poul I. Christiansen 65 år 
den 6. marts, Charles Jørgen
sen 65 år den 30. januar og 
Valdemar Ditlevsen 65 år den 
5. februar. 

DISTRll<T VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbygade 66 A - 4900 Nakskov 
Tlf. 03 92 28 15 

NAKSKOV 
Som udførligt omtalt andet 
steds, har Nakskov indviet 
sin nye Marinestue, og her er 
afdelingsformand Tommy 
Larsens fortræffelige rap
port fra hvad der ellers er 
hændt i afdelingen, som har 
fået dejlig vind i sejlene: 

Visse morgener - efter jeg 
har været i Marineforenin
gen - mærker jeg, at jeg er 
ved at være en »ældre<< herre. 
Det betyder dog blot, at jeg 
har haft mange gode somre 
og vintre. Et af de bedste ef-

ter~r, blev dog det, som just 
er borte: 

Jeg var med til at få mange 
års vestlollandsk snak omsat 
til handling: 15. nov. kunne 
Nakskov afdeling endelig 
indvie sin(e) marinestue(r) 
på . havnen: Da orlogsflaget 
hejstes, blev der skudt salut 
på havnen, og i løbet af de tre 
eftermiddagstimer indviel
sesreceptionen officielt vare
de, indtegnede mere end 100 
gæster sig i logbogen: 
' Nok kom der gæster lang
vejs fra - hvad der varmede en 
»gammel« formands hjerte -
men havde næppe turdet hå
be på, at der på Sydhavsøer
ne er så gode mennesker. 
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Det blev en dejlig efter
middag, der først endte tid
]jgt den næste dag. Al det 
gode skulle bare genopleves 
en gang til. Gaverne: Gl. na
vigationsinstrumenter, fo
tografier, bøger, huebånd -
det hele skulle beundres igen 
og igen. 

Naturligvis er det meste af 
efteråret gået med klargørin
gen af de nye stuer, men der 
har dog også været tid til at 
drage til Nykøbing F. til sæ
sonens første distriktsskyd
ning, som nakskovitterne var 
ubeskedne nok til at vinde. 
Men de otte deltagende 
Nakskov-folk havde dog 
også smugtrænet, idet de har 

På sin 90 års dag blev 
Næstved-af delingens 

tidligere formand, Eigil 
Nielsen, hædret med 

Mari nej oreningens 
hæderstegn. Af delingens 

bestyrelsesmed/emmer var 
mødt fremfor at gratulere 
den gamle kæmpe, der ses 

siddende omgivet af fra 
venstre Palle Jørgensen, 

Bent Rasmussen, Poul 
Christiansen, Hans 

Christiansen, Erik Bruun og 
Erik Jensen. I 25 år var 
Eigil Nielsen medlem af 

bestyrelsen. Heraf var han 
formand i de seks. Så det 

var afgjortfuldt fortjent, at 
han fik tildelt hæderstegnet. 

Der er kommet fart på i 
Nakskov-afdelingen, og det 
skyldes ikke mindst denne 
kvintet. Øverst fra venstre 
er det Karsten Andersson, 
der er kasserer, Kjeld 
Nielsen, som er hovmester, 
og Palle Jensen, som er 
banjemester. Forrest er det 
næstformand Erling 
Langhoff, til venstre, og 
formanden Tommy Larsen. 
Der er syv i bestyrelsen, men 
to af gutterne var ikke til 
stede da billedet blev taget. 
Det er Peter Jern Hansen, 
matros, og Jørgen Høgh, 
sekretær. Dem håber vi at 
kunne præsentere ved 
senere lejlighed. 



været velkomne gæster på 
skydebanerne hos vore gode 
venner i Nakskov Skyttefor
ening. Bliver der også snart 
handling ud af et andet gam
melt samtaleemne: Dannelse 
af skyttelauget? 

EIiers har man nydt det nye 
tilholdssted: Der er allerede 
god tradition for at holde 
åbent lørdag formiddag. 
Mellem en halv og en hel snes 
medlemmer har nydt snak
ken over kaffen eller andet 
læskende. Efter snart 50 år er 
gaster, indkaldt til april-maj 
skolen i o.b. kaserneskibet 
»Fyen«, mødtes. En gl. kyst
skipper (årg. 47) genfandt sin 
gl. 2. mester fra den første 
skib, han påmønstrede som 
skibsdreng. Nye ansigter er 
dukket op med spørgsmål på 
læberne: »Jeg var torpedo
gast på »Niels Juel« en gang i 
30'erne. Jeg har gemt nogle 
billeder. Er de mon noget for 
jer? - fem minutter senere 
hang de på en hædersplads. 

Den første kammerat
skabsaften er afviklet: Der 
blev vist film om Siriuspa
truljen. Søndag før jul var 
der glogg- og andet-godt-ef
termiddag, medens sneen 
faldt over Danmarks kønne
ste havn (som formanden for 
havneudvalget siger). De -
hvis smag er dårligere end 
gasternes - var inviteret med, 
og yj nød at have vore livsled
sagere med. 

Mellem jul og nytår var der 
arrangeret pilketur i Lange
landsbæltet for at hente nyt
årstorsken, mens det nye år 
starter med nytårsmønstring 
og en enkelt kogt sild. 

I det nye år håber man at 
kunne holde kammerat
skabsaftener hver den første 
tirsdag i måneden, og der er 
planlagt aftener om grinde
fangst på Færøerne og in
spektionsskibstjeneste 
grønlandske farvande. 

Trænings skydningerne 
fortsætter, og der bliver ar
bejdsstunder, hvor to skole
skibsmodeller skal restaure
res og de mange nye effekter 
katalogiseres. 

Admiralsforsamlingen er 
planlagt til 17. feb., og den 
22. marts skydes der for 31. 
gang til fregatten. 

Men - ikke mindst - også i 
det nye år vil der være åbent i 
Marinestuen hver lørdag for
middag. 

I 

DISTRIKT VII 
Fyn 

Skibsfører Knud Møller 
Falkenbjerg 8 - 5700 Svendborg 
Tlf. 09 21 31 88 

ODENSE 
Gunnar Svejgaard, Odense
afdelingens flittige sekretær, 
erklærer i sin seneste rapport 
med god ret, at bestyrelsen 
har levet op tir sine intenti
oner: 

»Vi vil sprudle videre med 
masser af aktiviteter« hed det 
i nytårsproklamationen 
fjor: 

Og det har man gjort! 
Der har været mange flå

debesøg i Odense i årets løb, 
og hver gang stillede afdelin
gen med flag til glæde for 
gæsterne, men sandelig også 
for afdelingens medlemmer. 

Det har således givet sig 

udslag i, at den tyske konsul 
A. Thybo har overrakt afde
lingen et pænt kontant beløb 
fra Fehr-Fonden, penge som 
skal anvendes til en ny Mari
nestue. 

I november var der besøg 
af fem hollandske minestry
gere, og i en skydekonkurren
ce vandt hollænderne over 

Tre gutter, der repræsenterer 
et samlet medlemskab af 
Marineforeningen på 125 år 
samlet ved indvielsen af 
Marinestuen. Det er fra 
venstre Emanuel Marinus 
Kjær, årgang 36, indmeldt 
47, Svend Vendelstrup 
Hansen, årgang 37, 
indmeldt 38 og Jørgen Emil 
Pedersen, årgang 46, 
indmeldt 47. 

En glad form and, Chr. 
Christensen, til højre får på 

Odense-af delingens vegne 
overrakt en check af konsul 

A. Thybo. I baggrunden 
kasserer P. Sindberg, 

sekretær G. Sveigaard og 
næstformanden Leo 

Thomsen. 

' ..,,-!a. 
Bi/lede fra flag.festen i Odense-af delingen. Fra venstre flagbærer B. Hansen, E. Skovsby fra 
Albanifonden, kasserer P. Sindberg, formand Ch,: Christensen og sekretær G. Sveigaard. 
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skyttelavet. Efter skydningen 
blev der med den hollandske 
konsul og afdelingen som 
vært budt på et ostebord i 
Marinestuen. 

Senere har der været afvik
let fregatskydning, og årets 
fregatkaptajn blev Erik 
Pfeiffer. 

Kammeratskabsaftenen i 
december bød på noget sær
ligt, idet der skulle slås to fa
neplader i flagstangen. Den 
ene for det første flags indvi
else i 1915 og det andet for det 
nye flag, skænket af Albani
Fonden. Det blev en meget 
højtidelig og i øvrigt særde
les hyggelig aften. 

Og så har Sveigaard i sin 
rapport gemt en dejlig med
delelse til sidst. Den største 
begivenhed i afdelingens 72 
års historie. 

Man lod »bomben« sprin
ge under julegildet, der for
løb fantastisk godt og slut
tede med dans på dækket til 
levende musik. Her blev det 
nemlig afsløret, at afdelingen 
har købt et hus, Kanalvej 42, 
lige ud t il havnen og kajerne, 
hvor flådeenhederne og 
»Dannebrog« lægger til. Det 
hele er omkranset af et grønt 
område. 

Det er planen at flytte ind i 
foråret 1987, hvormed et 
stort ønske er gået i opfyl
delse. 

Penge fra Fehr-Fonden og 
mange medlemmers opbak
ning står bag købet, og en ak
tiv afdeling kan nu med 
spænding og forventning se 
frem til en ny spændende 
epoke. 

Til lykke, Odense! 

SVENDBORG 
Der var god tilslutning til 
spillegildet den 22. novem
ber, og der blev et pænt over
skud, oplyser afdelingens 
punktlige reporter Hoff
mann Petersen. 

Den 29. november var der 
uddeling af spritklude, og 
billeder og platter ophængt i 
Marinestuen fik en tiltrængt 
omgang. 

Formanden Knud Møller 
har videre for skoledelingen 
Fyen plantet et træ i Svend
borg kommunes gæsteskov i 
G l. Hestehauge. 

Generalforsamlingen hol
des som tidligere omtalt lør
dag den 7. februar kl. 16,30 

og efter generalforsamlingen 
er der torskespisning. 

Og så kippes der med fla-
1get for følgende: C. Robert 
Larsen 75 år den 28. januar, 
Eri. Andersen 65 år den 18. 
februar, Otto V. Nielsen 60 år 
den 3. marts, Freddy Kors
gaard 50 år den 3. marts og 
Bernhard M. Nielsen 60 år 
den 21. marts. 

DISTRIKT VIII 
Sydøst jylland 

John Oldvej 
Christiansfeldvej 22 
6100 Haderslev 
Tlf. 04 52 46 24 

AABENRAA 
Fritz Hansen, der har ligget i 
træningslejr hele året blev 
raflekonge. Manden, der 
ikke for ingen ting har fået 
tilnavnet »Raflingens El
kjær« vandt efter en forry
gende finalematch over Tor
ben Jungsvad, fra minelæg
geren Lindormen, der havde 
såvel raflere som en række 
festlige roligans med. 
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Fra Aabenraa er der til 
overflod kommet to indlæg, 
et fra næstformanden Viggo 
Hansen og et andet fra pres
seofficeren Tage Thomsen. 

Og de fortæller samstem
mende om travle og glade ti
mer i selskab med besætnin
ger fra diverse orlogsfartøjer. 

Springeren har været der 
og det samme har SKA-både
ne og y-kutteren Brandsø. 

Da Lindormen - adopti
onsskibet - var på besøg var 
der mødt ikke mindre end 45 
medlemmer plus orlogsgas
ter og havneudvalget og na
turligvis borgmesteren, der i 
sin tale omtalte Marinefor
eningen som sit hjertebarn. 

AJie søværnets fartøjer 
skal være velkommen, lyder 
det fra Aabenraa, der har af
viklet sin juletræsfest, nyt
å rsfrokost og holder general
forsamling i februar med eis~ 
bein und sauerkraut på me
nukortet. 

Marinestuen er i øvrigt 
åben fra 9,30 til 12 hver søn
dag og der er plads til flere, 
end dem, der kommer, skulle 
vi hilse og sige. 

Svendborg-afdelingens 
formand, distriktsrepræ
sentant Knud Møller, 
repræsenterede skole
de/ingen, da den plantede et 
træ i Svendborg kommunes 
gæsteskov i Gl. Hestehauge. 
Her se »den gamle gartner« 
efter endt bedrift. 

0 

DISTRIKT IX 
Sydvestjylland 

Ostehandler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 - 6893 Hemmet 
Tlf. 07 37 56 70 

FANØ 
Formanden Raimon Thom
sen, oplyser i sin rapport, at 
der var 14 deltagere til fore
drag og film på Søfartssko
len og officersskolen, hvor 
der desuden blev budt på 
snitter og kaffe. 

Beretningen fortæller vi
dere, at der var 15 deltagere til 
fregatskydning, som sluttede 
med, at Leif Nørager blev 
fregatkaptajn og afløste Tage 
Boye. 

Der har været afviklet en 
del bankopsil med god til
slutning, men dog ikke større 
end at spillene økonomisk 
lige kan købe rundt. 

Der var 20 deltagere til års
festen. Mødetstedet var Ma
rinestuen, hvorefter man for
halede til Hotel Vesterhavet, 
hvor der var spisning og 
dans. 

Op mod jul mindedes af
delingen tidligere, nu afdøde 
afdelingsformænd og æres
medlemmer ved at nedlægge 
dekorationer på deres grave. 

DISTRIKT X 
Midtjylland 

Arkitekt J. Brøgger 
Ndr. Strandvej 90 - 8440 Ebeltoft 
Tlf. 06 34 22 71 

ÅRHUS 
Sommerudflugten gik bog
stavelig talt på skinner, oply
ser sekretær Ole Vestergaard, 
der atter har fattet pennen og 
sendt en fin rapport. 

Turen gik først i bus til 
Bryrup, men her steg man 
over i et veterantog, der kørte 
den korte smukke tur til 



Vrads station. Her var der 
dækket op til skafning j en 
gammel jernbanevogn, hvor 
man kunne nyde såvel vådt 
som tørt, inden bussen 
bragte selskabet tilbage til 
Århus. 

Efterårssæsonen fik en fin 
start med jubilarfest torsdag 
den 25. september, hvor man 
blandt andet kunne fejre en 
60 års jubilar, Knud H. Jør
gensen og byde velkommen 
til nye kammerater. 

Arrangementet på SOK 
var i år noget ganske specielt, 
idet kontraadmiral Jørgen 
Bork ved denne lejlighed for
talte om søværnet i dag og 
naturligvis også berørte den 
aktuelle forsvarsdebat, og 
der var i forsamlingen - 60 
ialt, og det er så mange der 
kan være - ingen som var 
uenig i Jørgen Borks syns
punkter. Der blev som sæd
vanlig budt på gule ærter og 
det var i det hele taget en strå
lende aften. 

Det er godt at have en ud
deler, når der skal deles ge
vinster ud, og en sådan har 
afdelingen i næstformanden 
Knud Dahl, der på fremra
gende vis styrede det årlige 
jule-bankospil. Der var man
ge gevinster og mange delta
gere, der i pausen styrkede sig 
med glogg og småkager. 

Og så er der i øvrigt åbent i 
Marinestuen hver lørdag, 
slutter Ole Vesterskov. 

EBELTOFT 
I det seneste nummer af afde
lingsbladet »Kabysrygtet« 
kan man læse, at det berømte 
»Slupkoret« nu er begyndt at 

holde fast prøveaften - hver 
anden mandag - og at der 
møder omkring 15 med vel
smurte stemmebånd hver 
gang. 

Koret har bl.a. deltaget i et 
arrangement i Viseklubben, 
og ud over at berige aftenen 
med sømandssange fortalte 
Jørgen Brøgger de begejstre
de tilhørere om Marinefor
eningen og dens virke. 

Koret har underholdt 
mange steder og er virkelig et 
godt aktiv for afdelingen. 

Skyttelavets juleskydrung 
havde Bent Ole Ruhr, Bjarne 
Jensen og Jørgen Nyhuus 
som vindere af de tre serie
skydninger. Fregatskydnin
gen vil i år finde sted den 7. 
marts. 

Og siden den berømmelige 
Englandstur har »Kabysryg
tet« vrimlet med festlige ind
læg af deltagerne. I det sene-

ste nummer har E lse Kors
gaard gjort det på vers og hun 
slutter sin poetiske skildring 
af oplevelserne med at takke. 

»En tak til Leif 
og Tommy især, 
som sparede os 
for megen besvær, 
og tak til I venner 
for hyggelig færd, 
at nævne jer alle 
jeg kan ikke her«. 

RANDERS 
Den 11 . november var der 
rundvisning i Sparekassen i 
Randers med efterfølgende 
kaffebord og forevisning af 
to film »Orlogsgast på Flåde
station Grønnedal i Grøn
land«. 

Man har deltaget med fire 
hold i distriktsskydningen i 
Grenå, hvor det bedste 
Randers-hold bestod af 

Endnu et foto fra Ebeltoft-af delingens vellykkede togt til England. Togtets rorgænger, 
To,mmy Petersen, synes også at kunne mestre roret på Cutty Sark. 

Arhus-af delingens 60 års 
jubilar, Knud H Jørgensen, 
omgivet af nye og gamle 
kammerater ved jubilar
festen. Yderst til venstre ses 
formanden Erik Thomasen. 

Ejvind Jensen, Flemming 
Nielsen og Erik Gjætter
mann. 

Randers havde i dagene 5. 
til 8. december besøg af 
adoptionsskibet Niels Juel. 
Lørdag den 6. december del
tog fem af afdelingens med
lemmer sammen med gaster
ne i en tur med veterantoget 
t il Mariager og søndag den 7. 
december var Il medlemmer 
inviteret til rundvisning, 
gl6gg og æbleskiver på kor
vetten. 

Formanden Gunnar 
Strangholt og afdelingens 
ældste medlem Ejnar Kri
stensen nedlagde krans ved 
Mindeankeret på havnen den 
24. december. 

Huerne svmges tor Jørgen 
Kristoffersen og Gunnar 
Strangholt, begge 65 år den 
2. januar, Anders Nielsen 65 
år den 30. januar, Poul Lai 
Sørensen 60 år den 15. febru
ar, Axel Andersen 80 år den 
24. februar, Fritz Bjerre 50 år 
den 28. marts, Ole Christen
sen 50 år den 11. april, Allan 
Tvenstrup 50 år den 18. maj , 
Axel Bruun 50 år den 26. 
maj, Kaj V. Andersen 65 år 
den 16. juni, Ejnar Christen
sen 95 år den 19. juni, Knud 
Sørensen 70 år den 28. au
gust, Villy Ravn 75 år den 12. 
september, Karl Gindesgaard 
65 år den 4. november. 
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DISTRll<T XII 
Nordjylland 

Telegrafist Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 b - 9800 Hjørring 
Tlf. 08 92 03 66 

AALBORG 
Alt hvad der kunne være i 
Marinestuen, 138, deltog i 
årets julestue. Der blev bryg
get glogg i spandevis og bagt 
500 æbleskiver. Unge og 
gamle, børn og pensionister, 
hyggede sig vældigt. Der blev 
serveret kaffe, Arne »J ulle« 
Redman og Henning Simo
nu, afdelingens uforlignelige 
duo, spillede for til de kære 
gamle julesange og muntre 
sømandsviser. Henning Fogh 
var julemand og datteren nis
sepige. Der var juleposer til 
børnene og skipperlauget 
solgte juletræer og blomster. 

Bestyrelsen og deres flinke 
hustruer hjalp som altid til. 

Jo, det er en fornøjelse at 
arbejde med en forening, 
hvor medlemmerne møder 
frem, når der bliver kaldt, 
skriver formanden Ralf 

Kurth Jensen i sin rapport, 
hvori han da også bringer en 
varm tak til alle medlemmer, 
sponsorer og venner af huset, 
ikke mindst søværnets perso
nale. 

Af fremtidige arrange
menter kan nævnes general
forsamlingen den 5. februar 
og 70 års stiftelsesfesten den 
6. marts. Den holdes på Fly
vestation Aalborg. 

I samme weekend holder 
hovedbestyrelsen sit forårs
møde i Marinestuen i Aal
borg og er af afdelingen invi
teret med til festen. 

Den 16. marts er der fore
drag på Flyvestation Aalborg 
af forsvarsminister Hans En
gel. Der serveres kaffe og 
smørrebrød. Det er en aften, 
hvor man kan tage mor med. 
Prisen er 30 kroner pr. næse. 

Og så har afdelingens me
get aktive skipperlav udgivet 
et flot hefte, der fortæller om 
afdelingsskibet »Ludvig« 
som er foræret af Hans Poul
sen, om et af togterne med 
skibet og meget andet. 

I sandhed en fornem pub
likation. 

Bestyrelsesmedlem Villy Albæk ved maleriet af Kong 
Frederik ophængt i Aalborg-afdelingens flotte marinestue. 

FREDERIKSHAVN 
Marinestuen var fyldt med 
humørfyldte gaster, da man 
den 31. oktober holdt Ulke
aften. For alene prisen satte 
deltagerne i godt humør. For 
bjerge af gule ærter, flæsk og 
pølse samt sort kaffe gav 
man kun 30 kroner. 

Den 29. november var der 
den årlige julefrokost med 
efterfølgende dans på dæk-

Ny formand 
i fonden 
På bestyrelsesmødet i »Sol
datens og orlogsgastens 
fond« den 6. oktober 1986 
indtrådte landsformand V.P. 
Heise i fondens bestyrelse i 
stedet for Kai Hertz, der var 
formand for bestyrelsen ind
til sin død. Som ny formand 
for fonden valgtes præsiden
ten for »Danske Soldaterfor
eningers Landsråd«, Her
man Berg, og som ny forret
ningsfører Gunnar Klok. 
Præsidenten for »De samvir
kende danske Forsvarsbro
derselskaber« , Per Ammitz
bøll, er det tredie medlem af 
bestyrelsen. 

»Soldatens og orlogsga
stens fond« blev oprindelig 
oprettet med det formål at 
yde støtte til tjenstgørende 
værnepligtige, der uforskyldt 
var kommet i nød eller som 
øjeblikkelig måtte hjælpes i 
anledning af begivenheder, 
der greb i deres private for
hold. 

Med den siden fondens op
rettelse udvidelse sociale for
sorg er behovet for sådan 
støtte stærkt mindsket, men 
efter fundatsen kan der af 
fondens midler også ydes bi
drag til formål, der efter be
styrelsens skøn kan være til 
gavn og adspredelse for de 
værnepligtige under indkal- · 
delsen, for eksempel til fest
ligholdelse af særlige minde
dage, idrætspræmier m.v. 
Fonden kan således også yde 
bidrag til arrangementer, 
hvori værnepligtige deltager 
f.eks. i forbindelse med be-

ket og videre har der som no
get nyt været holdt en vellyk
ket julestue, hvor foreningen 
var vært ved sodavand til 
børnene, glogg og æbleski
ver. Tilslutningen var over
vældende. Jule-lotto kan og
så melde alt udsolgt. Jo, det 
går godt i Frederikshavn, 
hvorfra der fortsat meldes 
om medlemsfremgang. 

søg af søværnets skibe i de re
spektive adoptionsbyer. 

Bestyrelsen i Marinefor
eningens afdelinger er derfor 
også blandt de, der kan fore
tage indstilling om ydelse af 
bidrag. Vedr. de nærmere ret
ningslinier herfor henvises til 
»Håndbog for afdeli'Hgsfor
mænd« index 11.6. 

Fonden har årligt knapt 
20.000 kr. til rådighed, og der 
er derfor visse grænser for, 
hvor store bidrag der kan 
ydes, og der ydes under alle 
omstændigheder kun bidrag 
til udgiften for deltagelse af 
menigt personel. 

Næste 
nummer 
Først hjertelig tak for 
de mange venlige og 
opmuntren,de hilsener 
som redaktionen mod
tog til jul. Det var hil
-sener, der varmede og 
som medvirker til at 
gøredettil en fornøjel
se at redigere. vort ær
værdige blad. 

Næste nummer ud
kommer ultimo april 
qg sidste stof til bladet 
.skal være redaktionen i 
hænde S"enest 15. 
marts. 

Stof og billeder sen-
des til: 

UNDER 
DANNEijROG 
Redaktør 
Eivind· Samuelsen 
Hasselvej 11 
9260 Gistrup 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningens formål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd til fælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Må se frem for ikke at blive 
overhalet af udviklingen 

»Det er svært at spå - især om fremti
den<<, som Storm P. sagde, men for en
hver ledelse er det nødvendigt alligevel 
at prøve at se frem i tiden, hvis man ikke 
pludselig skal se sig overhalet af udvik
lingen. 

Marineforeningens hovedbestyrelse 
har i de sidste år kigget i krystalkuglen 
og set på hvilke problemer og dermed 
udfordringer, der ligger i de kommende 
år. 

Da foreningens fremtid i første række 
afhænger af, om det fortsat vil være 
muligt at »samle danske mænd til fælles 
arbejde for at styrke nationens interesse 
for søværn og søfart«, så er det største 
problem nok den kendsgerning, at sø
værnets værnepligtsstyrke - som det 
fremgår af den for nyligt af forsvars
kommandoen udsendte pjece »Forsva
rets rolle« - gennem de sidste 20 år er re
duceret drastisk. I 1962 var den på 4.600 
»mandår«, i 1975: 2.000 og i 1987 vil den 
nå ned på kun 990 mandår. Det hænger 
sammen med, at stampersonelstyrken i 
samme periode er øget, men kun fra 
2.280 mandår i 1985 til 3.190 i 1987. Det 
skyldes også, at antallet af orlogsskibe i 
perioden er reduceret med ikke mindre 
end 18,2 pct. fra 77 til 63 skibe, og en 
yderligere reduktion truer, hvis der ikke 
ved de forestående forsvarsforhandlin
gere tilføres flere penge. 

Grundlaget for rekruttering af med
lemmer, der har aftjent værnepligt i 

Landskasserer: 

søværnet, vil således bLive alvorligt for
ringet. Skal foreningen opretholde og 
helst øge det nuværende medlemstal i 
resten af dette århundrede, må det blive 
tjenstgørende og hjemsendt stamperso
nel og officerer, der skal gøres interesse
rede i medlemsskab. Det vil nok stille 
nye krav til afdelingernes aktiviteter, 
men til gengæld vil sådanne medlem
mer med deres viden om og kontakt til 
søværnet være et aktiv for foreningen 
og i bogstavelig forstand en »saltvands
indsprøjtning« for arbejdet for den fæl
les sag. 

Et andet problem, som vi allerede 
kender, men som kan forventes at blive 
større, er så at samle medlemmerne. Alt 
foreningsliv har mærket konkurrencen 
fra TV ved en svigtende tilslutning til ar
rangementer. Mange har så prøvet at 
lokke med bankospil, men nu kan man 
sidde hjemme og spille bingo i lokalra
dioen eller en »walkie-gruppe«. 

Skal Marineforeningen i fremtiden 
kunne samle både gamle og unge med
lemmer, er det vigtigste nok, at vi står 
fast på det idegrundlag, som går tilbage 
til foreningens start i 1913 nemlig: kom
binationen af en støtteforening for flå
den og en kammeratskabsforening. I 
konkurrencen med andre forsvarsposi
tive foreninger og selskabelige forenin
ger skal vores tilbud være, at vi dækker 
begge felter. 

Marineforeningen, Amaliegade 33 C 
1256 København K 
Tlf. 01 15 28 86 

Kontortid: 

Fuldmægtig Kun Flatau 
Solhøj 14, 2990 Nivå 
Tlf. 02 24 77 76 

Under Dannebrog 
Redaktion: 
Redaktør Eivind Samuelsen 
Hasselvej li, 9260 Gistrup 
Tlf. 08 31 47 61 Mandag, onsdag og fredag kl. 10-13. 

Postkonto: nr. 2 00 16 08. 

Landsformand: 
Kommandø r V.P. Heise 
Ndr. Jernbanevej 22, 3400 Hillerød 
Tlf. 02 26 57 42 

Landsnæstformand: 
Konsulent Torben Jensen 
Søndervangsvej 22, 2600 Glostrup 

Landssekretær: 
Kriminalassistent Ib Keuler-lversen 
Vestergaardsvej 44, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 99 42 
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Skylleudvalgsformand: 
Frisørmester J. Rosenfeldt Christensen 
Sofielundsvej I B, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 05 64 og 96 27 70 

Skytteudvalgsnæstformand: 
Palle Bjerg Madsen 
Søren Møllers Vej 3, 8900 Randers 
Tlf. 06 42 28 58 

Skytteudvalgssekretær: 
Karl Georg Momsen 
Forsythiavej 4, Fløng, 2640 Hedehusene 
Tlf. 02 16 Il 17 

Trykning: 
Holbæk Amts Bogtrykkeri 
Tåstruphøj 26, 4300 Ho lbæk 
Tlf. 03 44 22 66 

En analyse af de to nævnte problemer 
vil vise, at det er i vores egen interesse, at 
vi lever op til den tillid, som inspektøren 
for søværnet, kontreadmiral Telling ud
trykte i sidste nummer, til at Marinefor
eningen vil bidrage ti l seriøs informa
tion om søværnet. Der er nemlig en klar 
direkte forbindelse metlem Marinefor
eningens fremtid og overskriften på mit 
indlæg på samme plads i bladets nr. 
3/86: »Søværnets fremtid« . 

' Marineforeningens medlemmer må 
derfor i dagens debat gennem forenings
livet og i hverdagen markere sig som en 
del af de 84 pct. af befolkningen, der 
ifølge en opinionsundersøgelse ønsker 
et dansk forsvar af den nuværende 
styrke. Dette forsvar er troværdigt, fordi 
det er afbalanceret og afpasset til de spe
cielle krav, som overvågning og forsvar 
af dansk land-, sø- og luftterritorium 
stiller, og fordi det indgår i NATO's in
tegrerede militære samarbejde. 

Men skal denne troværdighed såvel 
indadtil som udadtil bevares må den 
nedgangslinie, som for søværnet frem
går af indledningen, standses nu. 

Med indstikket i dette nummer af
sluttes serien om »Søværnets opgaver i 
krise- og krigssituationer«, der skulle 
have givet den information, som er nød
vendig for at give forsvarsdebatten en 
større bredde. 

V.P.Heise 

Frisk vind i sejlene. 
Nu er det atter igen 
tid for herlige kryds 
langs de danske 
kyster. 
Foto: Søren Schnoor, 
Aalborg 
Stiftstidende. 



Vi svinger huerne og kipper 
med flaget, for >>Dres<< ... 
Den 9. maj er en af orlogsflådens 
mærkedage: Slaget ved Helgoland 
1864. For Marineforenjngen er det i 
år også en mærkedag, fordi Ferd. 
Andreasen -»Dres« - Hillerød, denne 
dag fyldte 75 år. 

strikt II, et hverv han i 1971 havde 
overtaget efter Hans Pedersen »Mar
stak<, idet han også overtog dennes 
plads i forretningsudvalget. 

Hurra 
For 

Dres 

Dres blev indkaldt som værneplig
tig til søværnet i foråret 1932. Som 
udlært maskinsmed kom han til tje
neste i maskinen, først på kystfor
svarsskibet OLFERT FISCHER og 
derefter på sommertogt med den helt 
nye torpedobåd HVALEN. Ind imel
lem var han med til at klargøre Kong 
Christian X's sejlbåd RITA. 

I 1951 meldte Dres sig ind i Hille
rød Marineforening, og 10 år senere 
valgtes han til formand og ydede som 
sådan gennem 22 år et meget stort ar
bejde for afdelingen. Han forblev i 
bestyrelsen endnu 3 år - det vil sige i 
alt 25 år, og han er stadig meget aktiv 
deltager i alle dens aktiviteter. 

I hovedbestyrelse og forretning
sudvalg har Dres således nu i 16 år 
gjort en stor og fortjenstfuld indsats 
for Marineforeningen. Han er for
mand for dette blads redaktionsud
valg og for jubilarudvalget, der ar
rangerer de årlige jubilarstævner. I 
det hele taget påtager han sig gerne 
enhver opgave af praktisk eller re
præsentativ art. Således har ban i 
mange år repræsenteret hovedbesty
relsen ved uddeling af foreningens 
præmie ved søværnets årUge idræts
stævne, ligesom han deltager ved 
kransenedlægning den 2. april ved 
mindesmærket for heltene fra slaget 
på Rheden den 2. april på Holmens 
kirkegård, og hvert år på sin fødsels
dag har han været med ved mindes
mærket i Nyboder for eskadrechefen 
fra Helgoland, orlogskaptajn Suen
son. 

Ligesom vi i hovedbestyrelsen dra
ger megen nytte af Dres' store erfa
ring, yder han værdjfuld bistand til 
afdeHngerne i distriktet dels ved vel
besøgte og konstruktive distriktsmø
der, dels ved at hjælpe de lidt svage 
afdelinger med deres problemer. 

Da han i 1983 forlod formandspo
sten, kunne han helhge sig arbejdet 
som distriktsrepræsentant for Di-

Som trofast deltager i de nordiske 
stævner har Dres skaffet sig mange 
gode venner i de nordjske lande, og 
på 75 års dagen var vi mange, der 
svingede huerne for vores gode kam
merat i taknemmelighed over hans 
trofaste mangeårige virke og med de 
bedste ønsker for fremtiden. 

V.P.H 

Hovedbestyrelsens møde i Aalborg 
var en historisk begivenhed 
Ved afslutrnngen af hovedbe
styrelsens (HB) møde i Aal
borg den 7. - 8. marts fandt 
landsformanden på grund
lag af det opnåede resultat, at 
der var skrevet historie på 
dette møde. 

En stor del af æren for det 
vellykkede forløb gav han 
Aalborg afdeling, der dels 
havde sørget for perfekte 
rammer ved indkvartering på 
det nye vandrehjem og møde
lokaler i den nye, smukke 
marinestue, dels og ikke 
mindst havde bidraget til at 
skabe den gode kontakt og 
stemning ved indbydelsen til 
at deltage i den storslåede 
jubilæumsfest lørdag aften. 

I øvrigt er det så HB
medlemmernes fortjeneste, 
at dette udvidede møde blev 
en succes, der opfordrer til 
gentagelse næste år. 

Det ordinære HB-møde 
blev afviklet lørdag eftermid-

dag efter den sædvanlige 
dagsorden. 

På mødet var der lagt op til 
en debat om to principielle 
spørgsmål, nemlig: »Opta
gelse af medlemmer efter 
vedtægternes § 5, stk. 3«, 
herunder udlændinge, der 
har opnået dansk statsbor
gerskab, samt }>Marinefor
eningens engagement i for
svarsdebatten«. 

Forretnings ud valget havde 
drøftet disse problemer ind
gående og en havde udarbej
det et memorandum med 
konklusion, der var udsendt 
før mødet, med henblik på 
HB's stillingtagen. 

FU havde konstateret, at 
der med jævne mellemrum 
var rejst spørgsmål om for
tolkningen af optagelsesbe
stemmelserne i vedtægternes 
§ 5.3, sidst i forbindelse med 
optagelse af udlændinge, der 
har opnået dansk statsbor
gerskab. 

Da der syntes at være en 
udbredt misforståelse, om at 
hovedkontoret skulle god
kende enhver optagelse, 
måtte FU slå fast, at afgø
relse om optagelse alene 
træffes af afdelingernes be
styrelse. udover at registrere 
optagelsen kan hovedkonto
ret kun kontrollere, om den 
pågældende er ekskluderet 
af en anden afdeling og der
for må afvises. 

Det er således afdelingens 
bestyrelse, der har ansvaret 
for at vurdere, om den på
gældende opfylder betingel
serne for optagelse i henhold 
til vedtægterne og de ret
ningslinier, der i forbindelse 
hermed er udgivet af HB. 

Ikke mindst ved optagelse 
efter § 5.3 er det vigtigt, at 
vurdering og beslutning om 
optagelse foretages med den 
omhu, som det dermed for
bundne ansvar overfor for-

eninges formål, omdømme 
og udvikling kræver. 

Dansk statsborgerskab er 
en nødvendig, men absolut 
ikke tilstrækkelig betingelse, 
for optagelse. Udover at være 
»uberygtet« skal der ved vur
deringen, hvad enten det 
drejer sig om danskfødte el
ler tidligere udlændinge, 
lægges vægt på, om han kan 
forventes helhjertet at gå ind 
for foreningens formål samt 
de nationale idealer og tradi
tioner, den står for. 

HB-mødet kunne tilslutte 
sig FU's synspunkter og den 
fremlagte konklusion, idet 
man var enige om, at opta
gelse af medlemmer efter § 
5.3 bør gøres afhængig af, 
om den pågældende i en peri
ode har udvist forståelse og 
interesse for Marineforenin
gens virke. 

l forbindelse med Marine
foreningens engagement i 
den løbende forsvarsdebat, 
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har det været stillet spørgs
mål om, hvor vidt deltagelse i 
debatten er foreneligt med 
foreningens upolitiske sta
tus. 

FU måtte slå fast, at Mari
neforeningen efter sin for
målsparagraf er klart for
svarspositiv med særlig vægt 
på Søværnet. Det må derfor 
være både en ret og pligt for 
afdelinger og medlemmer at 
bidrage til saglig positiv op
lysning om Søværnet. 

Når det i vedtægternes § 4 
er anført, at foreningen er 
upolitisk, ligger der efter 
FU's opfattelse heri, ar fore
ningen er uafhængig af poli
tiske partier og interesser, det 
vil sige den er u-partipolitisk. 

Der er således ikke nød
vendigvis noget modsæt
ningsforhold mellem det for
svarspositive og det upoliti
ske. Der ses ikke at være no
get, der skulle hindre 
foreningens afdelinger og 
medlemmer i at markere sig i 
forsvarsdebatten med oplys
ning om Søværnet ud fra en 
forsvarspositiv holdning. 

HB-mødet kunne tilslutte 
sig FU's konklusion. De såle
des vedtagne konklusioner 
om de to emner vil blive ud
sendt til afdelingsformæn
dene. 

Da HH-medlemmerne at
ter samledes søndag morgen 
- friske og veloplagte efter 
lørdagens fest - gik man i 
gang med anden del af mø
det, hvor der i oplæg, grup
pearbejde og plenardebat 
blev fokuseret på distriktsre
præsentanternes opgaver og 
vilkår som formidlere af 
kontakten mellem landsle
delsen og afdelingerne. 

Da man efter frokost atter 
samledes til plenardrøftel
sen, kunne landsformanden 
konstatere, at det fremlagte 
resultat af gruppearbejdet 
overgik landsledelsens for
ventninger til, hvad der 
kunne komme ud af den ret 
korte tid. Der var særdeles 
mange gode tanker og kon
struktive forslag. De væsent
ligste blev trukket frem og 
med Aage Bang, København, 
som myndig ordstyrer havde 
man et par timers udbytterig 
diskussion, inden landsfor
manden kunne runde mødet 
af med en tak til distriktsre
præsentanterne for en god 
indsats og til Aalborg afde
ling for godt værtsskab. 
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Repræsentanter fra bådelavet overrækker formanden 
Ralf Kurth Jensen en model af afdelingens kutter Kudvig. 

Aalborgs 70 års 
jubilæum var en 
3-trins raket 
Aalborg-afdelingens 70 års 
jubilæumsfestligheder havde 
karakter af en 3-trins raket. 
På selve stiftelsesdagen, fre
dag den 27. februar, var der 
reception i Marinestuen. 
Lørdag den 7. marts holdt 
hovedbestyrelsen første del 
af sit 2-dages møde samme 
sted, og om aftenen var der 
festmiddag på Flyvestation 
Aalborg. 

En udførlig presseomtale 
lagde op til begivenhederne, 
der havde hele byens bevå
genhed, og sjældent er der 
set så mange til en reception 
som afdelingens. 

Repræsentanter fra by og 
værn, rådmænd, byrådsmed
lemmer og kommunale em
bedsmænd var mødt frem 
med rosende ord og fine ga
ver og repræsentanter fra af
delinger i distriktet var mødt 
op. Der var gæster fra andre 
soldaterforeninger og forret
ningsforbindelser. Hjemme
værnsorkestret spillede og et 
overdådigt sildeborg skæn
ket af fiskekonservesfabrik
ken Marina sørgede for at 
samtlige blev mætte. Øl og 
snap skænket af Marinestu
ens messegaster var med til at 
øge stemningen. 

Blandt andre distriktsfor
mand Bent Simonsen benyt
tede lejligheden til at hylde 
Aalborg-afdelingen, over-

bragte hovedbestyrelsens hil
sen og lykønskning til en dy
namisk afdeling med en dy
namisk formand. 

Og medens en del af gut
terne dagen efter mødte op 
for at nyde resterne af det 
overdådige bord gjorde be
styrelsen sig klar til invasio
nen af hovedbestyrelsens 
medlemmer med damer, der 
ankom ugen efter. De boede 
på det nærliggende nye van
drehjem, Fjordparken, ele
gant som det bedste hotel. 
Inden lørdagens møde var 
der tid til frokost med afde
lingsbestyrelsen, hvorpå ho
vedbestyrelsesmedlemmerne 
tog fat på første runde af det 
store arbejdsprogram, hvis 
resultater omtales andet 
steds i bladet. 

Med busser fra Aalborg og 
Nørresundby gik turen om 
aftenen til Flyvestation Aal
borg, hvor godt 200 festdelta
gere blev modtaget med sæk
kepibekoncert af en mariner. 
En fin middag med vin af det 
højt skattede mærke »ad li
bitum« blev serveret, Hendes 
Majestæt Dronning Margre- . 
the og Hans Kongelige Høj
hed Prinsens svartelegram
mer og lykønskninger blev 
læst op og kommandørkap
tajn Aage Hjort Hansen, 
Frederikshavn, modtog af 
formand Ralf Kurth Jensen 

hæderstegnet for sin aldrig 
svigtende interesse og hjælp
somhed. Jo, det ene højde
punkt fulgte efter det andet. 

Rådmand Inge Nesgaard 
tolkede byens tak til »en 
enormt aktiv Marinefor
ening, hvis virke var til stor 
gavn og glæde for Aalborg 
by«, og adresserede en del af 
takken til den nuværende 
formand og hans forgænger i 
embedet, Eivind Samuelsen. 

Sidstnævntes sange om 
foreningen og kvinderne fra 
60 års jubilæet, lige aktuelle, 
var genoptrykt og blev sun
get, og landsformand V.P. 
Heise, der talte for forening 
og kammeratskab tildelte 
tegn til jubilarer. Carl Poul
sen modtog 50 års tegnet 
medens Chr. Jepsen Chri
stensen og Ejler Gade Chri
stensen fik tildelt 25 års 
tegnet. 

Tale for dronning og fæd
reland blev holdt af kom
mandør Finn Ahlsing, me
dens Jørgen Zachau elegant 
formede en hyldest til 
kvinden. 

Også Ole Engholt var ude 
på dørken for at hylde den 
kære gamle forening, der 
også bød på underholdning 
af afdelingens trubadour 
gennem mere end en menne
skealder, Henning Fogh, der 
havde sin faste makker Peter 
B. Jensen med. Roxy Brot
hers, hvis ene halvdel, Børge 
Jørgensen, også er medlem, 
underholdt så intet øje var 
tørt. 

Og så spillede Marineor
kestret op til dans, og rørsan
geren - han er rørlægger til 
daglig - sang så ikke et øje var 
tørt. 

Jo, det var en fest, der vil 
blive talt meget længe om. 

Næste 
nummer 
Næste riinnmer åf UN
DER DANNEBROG 
udkommer ultimo juli. 
Stof til dett'e nummer 
skal væ,re redaktiQnen i 
hænde se}lest is. juni. 
Stoffet sendes til: 

Eivind Samuelsen 
Hasselvej 11 
.9260 Gistrup 



Velkommen til Ebeltoft 
Ebeltoft Marineforening 
fyldte i marts 1987 70 år uden 
skygge af alderdomssvæk
kelse. Foreningen er tvært
imod så stærk og livskraftig 
som nogensinde. 

Samtidig er det lykkedes 
for foreningen at formå Dan
marks Marineforening til at 
placere sit sendemandsmøde 
den 23. - 24. maj 1987 i Ebel
toft og det glæder vi os over i 
Ebeltoft kommune. 

Ebeltoft Marineforening 
er meget aktiv og således en 
betydelig faktor i hele det al
sidige foreningsliv, som vi i 
øvrig·c har i vor kommune. 

Hvert eneste år til faste
lavn »sejler« Ebeltoft Mari
neforening med Sluppen 
gennem Ebeltofts gamle kro
gede brostensbelagte gader 
under festlig jubel og musik 
for at samle penge ind til vel
gørende formål. Desuden ar
rangerer foreningen hvert år 
»Juleskafning« på Fregatten 
Jylland for at samle penge 
ind til dennes restaurering, 
foruden at foreningen med 
samme formål deltager i 
mange arrangementer vedrø
rende Fregatten Jylland. 
Som formand for den selv
ejende institution Fregatten 
Jylland, vil jeg gerne ud
trykke en speciel tak for 
dette. 

Borgmester Jørgen Nielsen. 

Sendemandsmødets af-
holdelse i Ebeltoft vil natur
ligvis være en støtte og en op
muntring for den lokale for
enings livskraft og stedlige 
aktiviteter. Desuden er vi al
tid glade for at se gæster i 
Ebeltoft. 

På Ebeltoft kommunes 
vegne er det mig derfor en 
stor glæde at byde Danmarks 
Marineforenings sende
mandsmøde hjertelig vel
kommen til Ebeltoft. 

Jørgen Nielsen 
BORGMESTER 

Franch og Lundgren 
har gjort det igen 
De har gjort det igen, de 
to fremragende model
byggere fra Køge-af delin
gen, E. Franch og Preben 
Lundgren. Denne gang er 
det Strøby Kirke, der er 
blevet betænkt, og her er 
en kort rapport fra højti
deligheden, da skibet blev 
ophængt i kirkeskibet: 

Der var mange menne
sker til gudstjenesten, der 
blev indledt med faneind
march, hvorefter skibet 
blev båret ind af spejdere 
fra Strøby. Efter den før
ste salme overdrog skibets 
giver, Hilda Christensen, 
officielt gaven til kirken. 

Efter gudstjenesten var 
de 120 kirkegængere til 
kaffe i forsamlingshuset, 
hvor der blev holdt flere 
taler, med tak til giveren 
af kirkeskibet og tak til 
Køge Marineforening, der 
gennem Jørgen Petersen, 
havde fået hele arrange
mentet i stand. 

De 10.000 kr. som give
ren har betalt for arbejdet 
med »Delmenhorst« fuld
førelse tilfalder Køge 
Marineforening med et 
fradrag på ca. 700 kr. som 
er brugt til indkøb af de 
originale tegninger fra 
Rigsarkivet og til køb af 
forskellige materialer. 

Indkaldelse til 
sendemandsmødet 
Der indkaldes herved til. ordinært Sendemandsmøde 
ifølge .lovenes§ 14 

søndag den 24. maf1987 IU, 0900 
pa »Hotel ebeltoft Strand<< i .Ebeltpft med dagsorden 
ifølge lovenes§ l7: 

I. Valg af dirigent. 
2. Landsformanden aflægger å:rsberetning. 
3. Landska$sereren fremlægger det reviderede årsregn

skab til god kendelse og decharge. 
4. Fastsættelse af lfontingent og indskud for det køm

mende ar: 
a . . Kontingent: Hovedbestyrelsen foxeslår ui:endret 

kontingent - la. 62,- - for 1988. 
b. lndskud:HovedbestJrelsen forestar uændret md

skud - k:r. 35,- - for 1988. 
S. Behandling af indkomneforslag: 

a. Køge Marineforening foreslar: »Da det er for
bundet med store byrder for hovedkontoret, så
vel økot10misk, som arbejdsmæssigt, at fremstil
le medlemskoTt for foreningens mecllerp.mer, sør
ger de enkelte afdelinger fremover selv for frem
stilling af disse«. 

b. l{ingktJbing Madneføi:ening foreslår, at lovenes 
§ 27 punkt S ændres fra: Valg·ar Jlagbærer og 
reserveflagbærer - til: Valg af flaggast og reser
veflaggast. 

c. Bekræftelse af mødested 1988: København. 
d. Vedtagelse af mødested 198~: 

6. Valg af landsledelse ... ~amt meddelelse qm valgte di
striktsrepræsentanter: 
a. Valg af landsnæstformand: Hovedbestyrelsen 

foreslår genvalg af Torben Jensen, Glostrup/ 
Tåstrup. . . 

b. Meddelelse om valg i distrikterne l, VI, X ogXI. 
7. Valg af 1 revisor og .1 revisorsuppleant: 

a. Valg al revisor: Hovedbestyrelsen foreslar gen
valg af N. M. Jespersen, Grenå. 

b. Valg af revisctrsuppleant: 
8. Eventuelt. 

På Hovedbestyrelsens v~gne 

V.P ... HEISE 
LANDSFORMAND 

Landsskyttestævnets dato 
er ændret 
Den 29. marts 1987 var der 
indkaldt til stiftende general
forsamling i et nyt Skyttelav, 
der får navnet »Hundested/ 
Frederiksværk Marinefore
nings Skyttelav«. 

Landsskyttestævnet 1987 
holdes i Glostrup. 

Der er afsluttet forespørg
sel om at få tilslutning til at 
flytte Landsskyttestævnet 

fra den 12. og 13. september 
til den 5. og 6. september. 4 
stemte imod, 6 stemte for og 
5 undlod at stemme. 

Det resultat gav Glostrup 
den håndsrækning lavet bad 
om. 

Landskyttestævnet i Glo
strup 1987 holdes i dagene 
den 5. og 6. september. 

UNDER DANNEBROG - MAJ 1987 5 



HVAD. MENER DU? 
~ . • . ;i, 

Annoncepriser 
l bladets nr. 1/87 spørger 
Bent Christensen fra Odense 
afdelingen, om vi ikke kunne 
få flere annoncer, hvis pri
serne var mindre? 

Der er ingen forskel Hertil må svaret nok være: 
»Jo, men så kunne det ikke 
betale sig«. 

Så har vi debatten. Det er 
måske også det du søger, 
Bjarne Friis Nielsen, Aal
borg. For Du kan da ikke 
mene det du skrev i januar
nummeret af bladet her. 

Jeg synes om dit indlæg, 
men er slet ikke enig med dig. 

Skulle vi - som du skriver -
kun optage medlemmer der 
har aftjent deres værnepligt i 
den danske flåde, så ville vor 
handling stride imod formål
sparagraffen, der siger: ... 
ved at samle danske mænd til 
fælles arbejde ... samt, for
eningens vedtægter, § 5, stk. 
3, der lyder: Endvidere kan 
optages uberygtede danske 
mænd, som nærer interesse 
for orlogs- eller handelsflå
den og dermed beslægtede 
erhverv. 

Endvidere har Marinefor
eningen en hensigtserklæ
ring for medlemmer, der op
tages i Marineforeningens af
deling, der siger: Man skal 
- fuldt og helt tilslutte sig 

Marineforeningens formål 
og det, foreningen står for 

- vil være med til at videre
føre vore traditioner 

- gå ind for foreningens for
svarspositive holdning 

Gråsten -
Padb.orgi 
god .form 

- til enhver tid vise godt 
kammeratskab og vedlige
holde og udbygge Marine
foreningens gode om
dømme i befolkningen. 

Det står i »Håndbog for af
delingsformænd«, index 4. 

Hvad vil »danske mænd« 
så sige? 

- Jo, det er efter min me
ning »danske statsborgere«. 

Vi har børn af indvan
drerfamilier, der er danske 
statsborgere, i vort forsvar, 
måske også i flåden. Hvad 
med dem? Skal vi sige nej? 

Danske er - uanset hud
farve - alle danske statsbor
gere. Også selv om de er 
fransk, iransk, svensk, tysk, 
pakistansk eller anden natio
nalitet af fødsel. 

Når en mand opfylder 
ovenstående betingelser og 
tilmed har en proponent, så 
kah vi ikke vige uden om. 

Vi har selv i Gentofte afde
ling optaget en pakistaner, 
der opfylder betingelserne 
for medlemskab. 

Ønsker vi et andet grund
lag for optagelse i Marine
foreningen, må der en ved
tægtsændring til, og der 
kunne Du jo passende bringe 
en sådan i forslag. 

at såfremt der ikke kom 
mere opbakning fra fore
ningens medlemmer, var· 
dettvMsomt, .om jeg ville 
fortsætte s-om formand;. 
men ko11kret at jeg rraki 
mig Hlbage, har jeg ikke, 
sagt 

I efterårsudgaven no, 4, 
blev ,;ro~~§ afdeling n~r
mest dømt til undergang 
af distriktsrepræsentant 
John '0ldvej. Det er mig 
iet uforståeligt, at en be
hagelig. telefonsam;t:aJe 
med ovennævnte, kan.en,~ 
de med en sådan artikel i 
Dann.ebrog, Jeg udtalte 
på dav:ærencle tid~punkt, 

A,t afdelingens penge" 
kasse .~kulle være stjålet, 
harOlclvej rn.isforstået to
tal:t. Voresforhenværende 
kasserer opgav, at der 
havde været.ipdbrud bos 
ham.i o:gatderafforeriin
gens kasse skulle være 

· stjalet ca. 1.5QO kroner. 
Om det er sandt eller ej 
med dette indbrud skal 
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De betingelser vedtæg
terne stiller, e r meget vidtgå
ende, og kan tolkes på flere 
måder, men ikke dine, hvilket 
også ses blandt vor egen 
medlemsskare i afdelingerne. 

H vad der kunne være inte
ressant i denne sag, ville 
være, hvad landsformandens 
personlige mening er - og an
dres meninger for den sags 
skyld. Lad os holde ordet ra
cist ude af denne debat. Det 
er kammeratskabsforening. 
Benyt i stedet ordet tolerance. 

Dette er min personlige 
mening og må ikke kædes 
sammen med min formands
post i Gentofte afdeling. 

Med kammeratlig hilsen 
Arne Kaldahl 

Meningen med annoncer i 
bladet er at skaffe midler til 
at give redaktøren den plads, 
som han trænger så hårdt til, 
ved forøgelse enten af antal 
numre eller af sidetallet. At 
tegne annoncer, der kun ta
ger plads fra det redaktio
nelle stof, har ingen mening. 

Annonceprisen er på dette 
grundlag sat så lavt som mu
ligt, hvis indtægten skal 
dække en udvidelse af bla
det. Og prisen blev endda 
ikke forhøjet fra 1985 til 
1986. 

En reduktion kan selvføl
gelig opnås, hvis man stryger 
den provision, som tilkom
mer den - afdeling eller med
lem - der tegner annoncen, 
men det er jo op til jer selv. 

Med hensyn til hovedbesty
relsens holdning til spørgs
målet om optagelse af ud
lændinge, der har opnået 
dansk statsborgerskab, skal 
der henvises til omtalen af 
HB-mødet, hvor der blev 
vedtaget en udtalelse i sagen. 

Der er i hovedbestyrelsen 
enighed om, at hvis ikke an
noncerne kan skaffe penge til 
en udvidelse af spalteplad
sen, så må vi hellere undvære 
dem og betale, hvad det ko
ster at bevare et læseværdigt 
og præsentabelt blad. 

Hvis blot projektet med 
lån til Grundfonden kunne få 
rigtig vind i sej lene, så kunne 
denne efter statutterne godt 
bidrage til en udvidelse, 

Den på HB-mødet god
kendte konklusion bør opta
ges in extenso. 

HB 

være 1,1Sagt, men da. .. den 
nye.kasserer overtog kas
sen efter sidste års gen~ 
ralforsa:mling, var kasse~ 
beholdningen intakt . . Så 
heft sa galt som J:Dldvej 
mener, det går med Ead
borg-Gråsten afdelingen, 
t;r det nu ikke. K$re John 
01dvej, havde det ikke 
været en ide, om du telefo
nisk havde · snakket lidt 
med os hernede i det syd
lige, før du sætter en så
dan artikel i pannebrog; 

Vi eksist~rer i bedste 
fonn hernede, . godt no.l< 
med 1:Jn kraftig tilbage
gang i medlemstallet, men 

V.P. Heise. 

det er vel problemer som 
andre aJdelinger også har; 
Vores nylig afholdte ge
neralforsamling blev 
huldt. i .opcimistislre tan
ker for fremtiden. Jeg vil 
her gerne ta~ke den gamle 
trofaste .stab af medlem
mer; der møder frem så 
g-0:di som hver gang. , 

ThøgerLønholm 

Omtalte artikel var ikke 
forfatter a/John €Jldvej, 
men udformet af Under 
Dannebrog1s redaktion 
me<i referat af distrikts0 

mødetsom kilde. 
red. 



DISTRll<T 1 
Storl<øbenhavn 

Kaptajnløjtnant Flemming Larsen 
Spurveskjulsvej 5 - 2839 Virum 
Tlf. 02 85 25 95 

GENTOFTE 
Afdelings-reporter John 
Hansen meddeler med begej
string i penne-føringen, at 
pakkefesten den 19. januar 
var særdeles vellykket og gav 
et pænt overskud. Her havde 
Asger Schrøder-Pedersen 
medbragt en log med tæ lle
værk, som på en auktion ind
bragte næsten 200 kroner til 
afdelingen. 

På generalforsamlingen 
valgtes H. Bendtsen til besty
relsen i stedet for Erik Skå
rup, der ønskede at trække 
sig. Ny revisor blev Bjarne 
Lybeck. 

Indledningsvis var E rik 
Jørgensen, en særdeles tro
fast kammerat, der er afgået 
ved døden, blevet mindet i 
smukke ord af formanden 
Arne Kaldahl. 

Erik Bruun har fået tildelt 
25 års tegnet og G. Jensen 40 
års tegnet, og så kippes der 
med flaget for Jørgen Garu 
70 år, Helge Christiansen 70 
år og Bjarne H. Nielsen - af
delingens kasserer - 50 år. 

KØBENHAVN 
På distriktsmødet forelå der 
en kort rapport, der fortalte 
om at der var lagt mange 
kræfter i at indrette Riffel
syndikatet i Frihavnen til 
Marinesue. Bygningen som 
er indrettet med foredragssal, 
bordtennisrum, billardsalon 
og tre skydebaner i kæ lderen 
deler foreningen med Fri
havnsfunktionæ rerne. 

Desværre er rapporten så 
utydelig, at den er næsten 
umulig at læse, hvorfor re
daktionen af UNDER DAN
NEBROG må ty til at plukke 
lidt fra afdelingsbladet »Ud
kiggen«. Heraf fremgår at 
afdelingens pokal til bedste 
elev på Georg Stage tilfaldt 
Erik James Henry Wood
cock, og at der kippes med 
flaget for Tage J. Jen sen 60 år 

den 11. marts, Svend E. Chri
stensen 65 år den 11. marts, 
Erik Arne Jensen 70 den 27. 
marts, Thorkild W. Riis 70 å r 
den 7. april, Verner Lysdahl 
50 den 19. april og Poul J. 
Oszadlik 80 år den 27. april. 

FREDERIKSBERG 
Der var mødt 45 medlemmer 
til generalforsamlingen, som 
ikke mindst takket været di
rigenten C. C. Hansens kyn
dige ledelse gik let og smer
tefrit. 

Efter valgene har bestyrel
sen nu følgende sammensæt
ning: Formand: C. T. Platz, 
næstformand T.H. Petersen, 
kasserer Svend Hansen (ny
valgt), og bestyrelsesmed
lemmer K. Frost og V. Han
sen, P. Andersen og S. Gyl
vig. De to sidstnævnte er ny
valgte. 

Efter at seks nye medlem
mer var blevet optaget, blev 
der budt på sildemad, snaps 
og bjerge af b iksemad og 
spejlæg. 

Kegleturneringen fortsatte 
- ialt 29 er med i kampen om 
»Sir Oliver Cup«, og a f kom
mende arrangementer kan 
nævnes, at der 30. april var 

kammeratskabsaften med 
foredrag og film af Thor 
Timler fra Frihedsmuseet og 
lørdagsåbent den 9. maj og 
igen kammeratskabsaften 21. 
maj. 

LYNGBY 
På afdelingens generalfor
samling ønskede kasserer 
Palle Hubsh at trække sig. I 
hans sted valgtes afdelingens 
revisor i mange år, Jørgen 
Menå. Alle øvrige valg var 
genvalg. 

Ved samme lejlighed blev 
der afsløret et billedgalleri, 
og man besluttede at låne 
grundfonden 1000 kroner og 
støtte Fregatten J ylland med 
et tilsvarende beløb. 

Det går bedre med skytte
lavet. Fremmødet til skyd
ningen er øget og ved di
striktskydningen i Glostrup 
fik lavet en andenplads. 

Afdelingen har for tiden 
88 medlemmer. 

Lyngby var vært for di
striktsmødet, hvor det vigtig
ste punkt på dagsordenen var 
valg af ny distriktsformand. 
Her afløste Kim von Wo
wern, Glostrup, Flemming 
Larsen, København, der øn-

Restauratør Nya Andersen, 
med afdelingsformand 

Mogens Jacobsen ved sin 
side afslører mindepladen. 

skede at trække sig. Næste 
distriktsmøde holdes den 16. 
september i Gentofte-afde
lingens Marinestue på J æ
gers borg Kaserne. 

Der svinges med huerne 
for Einer Larsen 85 å r den 15. 
april, Carl Petersen 85 den 
26. april, Axel Hauberg 75 
den 26. juli, Jørgen Menå 60 
den 14. oktober, Eigil Olsen 
70 den 15. oktober, Ole Har
kjær 70 den 19. oktober, Ei
nar Holm 70 den 14. novem
ber, Johannes Stenhoff 70 
den 16. december. 

GLOSTRUP 
På afdelingens admiralfor
samling blev det enstemmigt 
godkendt at forhøje kontin
gentet til 250 kroner årligt. 
Af disse penge skal 50 kroner 
fra hvert medlem bindes i en 
byggefond. 

I følge referatet i afde
lingsbladet »Så til Søs« blev 
næsten alt hvad der blev sagt 
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og gjort modtaget med stor
mende jubel af de 68 frem
mødte. 

Jubelen var endda græ.nse
løs, da formanden Torben 
Jensen for 20 års formands
skab, 20 år som redaktør af 
»Så til Søs« blev hyldet og 
hædret og tildelt 20 bittere. 
Alle valg ved dette jubel
arrangement var genvalg. 

Torben Jensen optrådte 
også i anden sammenhæng, 
idet han var dirigent, da skyt
telavets general forsamling, 
som i følge pålidelig kilde 
foregik i ro og hygge. 

Her nåede festlighederne 
sit klimax, da formanden 
Karl Momsen blev pebet ud 
på dørken og af næstfor
manden Egon Olsen blev ud
nævnt til æresmedlem af 
skyttelavet. 

Da var intet øje tørt. 
På udenrigsfronten har af

delingen igen slået til, idet af
delingskasserer Kim von Wo
wern på distriktets møde blev 
valgt soin kommende di
striktsformand med sæde i 
hovedbestyrelsen. 

ROSKILDE 
Når disse linier læses har af
delingen været på distrikts
tur til Søfartsmusset på 
Kronborg og ledsaget af da
mer været på visit på Flåde
station Korsør. 

På generalforsamlingen 
blev det vedtaget at forhøje 
kontingentet til 220 kroner 
årligt. 

I sin beretning udtrykte 
formanden Svend Egon Pe
tersen håbet om at afdelin
gens arrangementer måtte 
samle flere deltagere end i det 
forgangne år og var endvi
dere bedrøvet over, at stjålne 
effekter ikke var bragt til 
veje. 

Med hensyn til lokale
problemer meddelte forman
den, at en løsning godt kunne 
trække i langdrag, men at 
man i byrådet var klar over 
problemet og man i forskel
lige udvalg arbejdede med 
sagen. 

Valgene gik smertefrit. 
Alle på valg værende blev 
genvalgt, så bestyrelsen nu 
har følgende sammensæt
ning: 

Formand: Svend Egon Pe
dersen, kasserer: Bent Han
sen, næstformand: Mogens 
Andersen, sekretær: Kristian 
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Kim von Wowern - kom
mende distriktsrepræsentant 

M. Pedersen og bestyrelses
medlemmer Jørn Johansen 
og Ewald Achton. 

DISTRIKT li 
Nordsjælland 

Cykelhandler Ferd. Andreasen 
Peter Mogensensvej 31 
3400 Hillerød 
Tlf. 02 26 52 82 

HILLERØD 
Hvor blev I af I kære kamme
rater? 

Det spørgsmål sti ller K. 
Jørgensen i sin rapport, hvor 
han henviser til , at kun 12 
mand, bestyrelsen indklude
ret, var mødt frem til general
forsamlingen. 

Der skete et enkelt nyvalg, 
idet Knud Jørgensen trak sig, 
og i hans sted valgtes Jørgen 
Bruun Pedersen. 

Efter generalforsamlingen 
hyggede de få fremmødte sig 
med sild og biksemad. 

Årets fregatskydning vil 
blive holdt 13. juni i Gade
vang Forsamlingshus. 

Afdelingen ønsker at gra
tulere værtinden i Marine
stuen på Slotskroen gennem 
mange år, Carla Hansen, der 
fylder 75 den 15. maj og fore
ningens æresmedlem Ferd. 
Andreasen, der fylder 75 den 
9. maj. 

Samme dag bliver Aksel 
W. Jensen 60 og Harry Ras
mussen fylder ligeledes 60 
den 2. juni. 

Så i nærmeste fremtid bli
ver der travlt med at kippe 
med flaget for alle disse brave 
fødselarer. 

HELSINGØR 
Afdelingsmedlemmer med 
damer har været på besøg i 
Naverhulen i Helsingør, hvor 
ingen ringere end Ove Verner 
Hansen sang for på de gamle 
håndværker-sange ved kaffe
bordet, der fulgte oven på 
rundvisning. 

- Det var en meget interes
sant aften, fortæller afdelin
gens nye sekretær Karl An
ders Kristiansen. Formanden 
fremviste lokalerne for gæ
sterne og fortalte om de 
mange spændende kleno
dier, der fandtes i hulen. 

På generalforsamlingen, 
der blev holdt i Værftets Kan
tine, mindedes tre kammera
ter, der siden sidst er døde. 
Ewald Hansen, Kaj Petersen 
og K. Falck Petersen. Det 
eneste nyvalg der skete var, at 
Karl Anders Kristiansen blev 
valgt som sekretær. 

HUNDESTED 
Afdelingsformand Ole Aun
feldt meddeler i sin rapport, 
at afdelingsgeneralforsam
lingen forløb uden .nogen 
form for ophidsede indlæg. 

Der kom dog et par små
grym, da hovedforeningens 
kontingentforhøjelse blev 
nævnt under regnskabsaf
læggelsen. 

Toldvæsenet havde fundet 
ud af, at afdelingen havde 
fratrukket 27.000 kroner for 
meget i moms, og det har fået 
formanden til at affyre føl
gende salut: 

»Afdelingen har på ingen 
måde haft til hensigt at snyde 
i moms, men en emsig herre 
har fundet det fornødent at 
slå ned på små foreninger, der 
følger lovens krav om moms
registrering, medens alle lov
overhørige slipper fri. 

Jeg ved ikke om I finder 
det rigtigt, at der af en bøde
kasse, hvis indhold ubeskåret 
går til Fregatten Jylland, sko
leskibe eller Fulton skal beta
les moms. Afdelingen har 
ikke haft nogen økonomisk 
gevinst her. 

Toldvæsenet taler også om 
at vi skal betale moms af et 
anslået beløb for brug af vore 
egne lejede lokaler, når vi 
holder sammenkomst«. 

Af formandens fine rap
port fremgår videre, at der si
den sidst har været besøg på 
Holmen med spisrung på ka
sernen, sejltur til Amalieha
ven og besøg i hovedforenin-

gens lokaler, hvor »alle tiders 
Dres« havde sørget for 
brændstof til gæsterne inden 
hjemfarten. 

Julestuen havde haft det 
sædvanlige store rykind. Der 
blev fordelt 120 poser med 
julegodter og et tilsvarende 
antal sodavand, og de voksne 
forlystede sig med 50 liter 
gl6gg. lait var deltagertallet 
på 350, så man måtte strække 
festligehderne over flere ti
mer for at alle kunne være 
med til at danse om jule
træet. 

Vennerne i Auderødlejren 
har været på besøg og afde
lingen har været på genvisit i 
januar ti l forloren skild
padde og kaffe. 

HØRSHOLM
RUNGSTED 
På en herlig frisk facon for
tælles der fra Hørsholm
Rungsted afdleingen »Mem
ber of Danish Navy Associa
tion« følgende om afdelin
gens flytning: 

»Giv agt!« 
I fø lge logbogen lagde 

Hørsholm-Rugnsted afdelin
gen fra kajen Rungstedvej 4, 
den 31. januar 87 g.m.t. og 
stævnede mod en ny destina
tion: Sdr. Jagt vej 10, som de 
næste mange år er den nye 
marienestues adresse. 

Den 31. marts 1987 mødtes 
en snes morgenduelige ga
ster, som fik stukket kursen 
af og med »Eigil Flytte
mand« som rorgænger var 
det en glad besætning, der 
samme dag kunne melde 
klart skib for leverings
forretning i forhenværende 
stue. 

Samtidig var samtlige ef
fekter og udrustning til den 
nye stue bjærget. Her fore
står nu klargøring og indret
ning. 

Af samme årsag har besty
relsen set sig nødsaget til at 
udsætte generalforsamlin
gen en uge. 

»Gå videre« 
Afdelingen har deltaget i 

et vellykket distriktsmøde i 
Søllerød og afdelingsfor
mand Jon Rasmussen har 
indbudt til næste distrikts
møde, så man kan præsen
tere den ny stue. Der har alle
rede været holdt to kamme
ratskabsaftener i den. Natur
ligvis vil der blive en 
indvielsesfest, hvis karakter 
afhænger af forerungens 



kasse. Ved den lejlighed vi l 
man også gerne sige tak til de 
mange frivillige gutter der 
har arbejdet med stuen og til 
de, der på anden vis har 
støttet. 

Skyttelavet opnåede en 
tredieplads som gæster i di
strikt ls skydning der vandtes 
af Glostrup foran Lyngby, · 
slutter Buck Pedersen sin for
nøjelige rapport. 

FREDERIKSVÆRK 
Der var mødt 30 medlemmer 
på generalforsamlingen, 
hvor det blev vedtaget at for
høje kontingentet til 150 kro
ner årligt - dog det halve for 
pensionister. 

Oplysningerne er hentet 
fra afdelingsbladet Sandar
ten, som medlemmerne øn
sker videreført i uændret 
form. Regnskabet viser en 
kassebeholdning på godt 
8000 kroner. Køhler-Nielsens 
gave er nu vokset til 5.500 og 
der er ikke tæret på den. 

Det blev besluttet at op
rette et skyttelav og efter ge
neralforsamlingen meldte 14 
sig som medlemmer af et 
skyttelav. 

Formanden Erik Brandt 
og banjemester Bent Ander
sen blev genvalgt. 

Nyvalgt til bestyrelsen blev 
Kjeld Griining i stedet for 
Arne Sørensen, der ønskede 
at trække sig. 

Generalforsamlingen blev 
indledt med smukke minde
ord om to kammerater, Poul 
Creutzburg og Frits Nielsen, 
der begge er døde siden sidste 
generalforsamling og for
manden sluttede med at 
takke medlemmerne for god 
støtte i året, der gik. 

GILLELEJE 
Glædeligvis ser det ud til, at 
Gilleleje er ved at komme ud 
af sit dødvande. I hvert fald 
kunne distriktsrepræsentant 
Ferd. Andreasen på distrikts
mødet oplyse, at afdelingen 
har fået syv nye medlemmer i 
løbet af de sidste to måneder. 
Det er gode tegn. 

FREDERIKSSUND 
Af distriktsmødets protokol 
fremgår, at afdelingens ak
tivitet på grund af mang
lende marinestue er beske
den, og således har man 
måtte aflyse to arrangemen
ter på grund af manglende 
tilslutning. 

SØLLER.ØD 
I afdelingsbladets nytårs
nummer står at læse, at gene
ralforsamlingen på grund af 
formanden Otto Ruffs syg
dom er blevet udsat og at 
man ønsker ham god bed
ring, så han igen kan ses frisk 
på broen. 

Eilers har bladets »gamle 
redacteur« i en opsummering 
af det forgangne års megen 
hæder, der er blevet afdelin
gen til del, følgende kom
mentar: 

»Så megen opmærksom
hed forpligter imidlertid ikke 
blot bestyrelsen og dens for
mand. Den forpligter i lige så 
høj grad det enkelte medlem 
af vor forening . Hver eneste 
mand om bord må kaste af i 
de nærmeste krav til 1987, 
hvilket helt klart betyder, at 
alle går ud i en hvervekam- · 
pagne af nye medlemmer. 
Vor kommune rummer 
mange maritimt interesse
rede, som rettelig hører 
hjemme i Marineforeningen. 
Et målrettet arbejde i 1987 vil 
betyde yderligere stabilise
ring af vort stilling og vort 
medlemstal. Frisk mod gut
ter. Snup et par ekstra åretag 
til gavn for Marineforenin
gen i Søllerød«. 

Sådan. 

DISTRll<T III 
Vestsjælland 

N.P.Jepsen 
Kjærsvej 42 - 4220 Korsør 
Tlf. 03 57 24 49 

KALUNDBORG 
Det holdt hårdt med at skaffe 
torsken til gildet i februar på 
grund af den megen is. Men 
det lykkedes. 

Og så hedder det videre i 
Bjarne Elkens meget fyldige 
reportage fra begivenhe
derne i afdelingen, at byens 
kulturforvaltning har givet 
tilladelse til at oprette en 
midlert.idig Marinestue i Bis
pegården. Der er dog des
værre kun plads til en del af 
afdelingens mange effekter, 
men det er dog blevet til et 
brugbart mødelokale. 

- Desværre, skriver Bjarne 
E lken må vi dele det med an
dre. Der foregår såvel under
visning som anden mødeak
tivitet i det. 

Generalforsamlingen blev 

Mogens Rørup, der modtog 
hædersteg net. 

holdt i lokalet og havde god 
tilslutning. Indledningsvis 
mindede man æresmedlem 
A. M. Thulstrup, Thorkild 
Eckermann og distriktsre
præsentant Bruus Sørensen, 
der alle er gået bort. 

Samtlige valg var genvalg 
og man havde samtidig lej
lighed til at byde syv nye med
lemmer velkommen og kas
serer gennem mange år, Mo
gens Rørup, fik tildelt hæ
derstegnet for 25 års velud
ført arbejde i bestyrelsen. 

Dagen efter var der fest 
med damer på J ernbaneho
tellet, og med 61 deltagere 
havde festen samlet det stør
ste antal deltagere i mange år. 
Dagen efter mødtes gutterne 
i Marinestuen, og da man er
farede, at borgmesteren var i 
huset, blev han inviteret på et 
glas og fik forevist stuen. Her 
modtog Hans Brodersen i 
borgmesterlig overværelse 25 
års tegnet. 

Senere - tidspunktet var 
ved redaktionens slutning 
ikke bestemt - foretages en 
officiel indvielse af stuen. 

NYKØBING SJ. 
På generalforsamlingen 
skete to nyvalg til bestyrel
sen, idet Alex Trangbæk og 
Knud Børge Christensen af
løste henholdsvis Tage Han
sen og Ib Christensen. 

Der er planlagt sommer
udflugt til Holmen i Køben
havn den 20. juni. Damerne 
skal med og det er tanken at 
besøge Bohlendachhuset og 

Minemuseet på Refshalevej. 
Det er videre planen at spise 
frokost i kasernens cafeteria. 

Fregatskydningen er fast
lagt til afvikling 2. august og 
det er besluttet fremtidig at 
lægge skydningen den næst
sidste lørdag i august for ikke 
at kollidere med jubilar
stævnet. 

KORSØR 
På generalforsamlingen, 
hvor der var mødt 34 med
lemmer, blev det oplyst, at 
afdelingens medlemstal nu er 
248 - en tilbagegang fra i fjor 
på syv. 

Den konstituerede kasse
rer Wolfram Bohnke, der var 
trådt til ved Bruus Sørensens 
død, blev valgt som kasserer, 
og videre valgtes til bestyrel
sen Klaus Surrow, Anders 
Pedersen, Børge Hansen og 
Paul »Base« Paulsen. 

Ved samme lejlighed mod
tog Tage Hansen 40 års 
tegnet. 

På bestyrelsens konstitue
rende møde blev det i øvrigt 
besluttet at indkalde supple
anten hvis et medlem skulle 
sende afbud. 

- Det gør man, oplyser af
delingens flittige og dame
venlige sekretær Frederik Pe
dersen, fordi det vil give 
suppleanten anledning til at 
få et indblik i bestyrelsens ar
bejde. 

Der holdes fregatskydning 
og konebådsskydning den 
30. maj, og de 1200 skyde
kort, der er gået i handlen er 
blevet godt modtaget af med
lemmerne. Det koster 25 kro
ner pr. skytte at deltage, og 
det indkluderer morgen
komplet med Gl. Dansk og 
is, pølser og vand til børnene 
og fællessang til frokosten. 

Det lover sandelig godt. 
Om aftenen er der Skip

perfest på Flådestationen og 
for at alle UNDER DANNE
BROGs læseres tænder skal 
løbe i vand forkynder Frede
rik Pedersen at der serveres 
Dronningens skål, crossian
ter med rejesalat, oksemør
brad og Wellington-dessert 
og hele herligheden koster 
kun 150 kroner. 

Jo, der er grund til at svin
ge med huerne. Det er der og
så for Jørgen Schou Nielsen, 
der fyldte 50 den 3. marts og 
Jens Antonsen, der blev 60 
den 17. marts. 
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HOLBÆK 
På generalforsamlingen, 
hvor formanden Poul Poul
sen udtalte, at det ikke 
mindst takket været Bruus 
Sørensens hjælp var lykke
des at få afdelingen på fode, 
blev det besluttet at forhøje 
kontingentet til 125 kroner. 

Formanden udtalte i øvrigt 
smukke mindeord om Bruus 
Sørensen og Duvald Dahl
strøm, inden han tog fat på 
sin beretning. 

Indretningen af Marine
stuen havde kostet 4.500 kro
ner, fortalte kassereren Kurt 
Hamann. Regnskabet vier 
blandt andet derfor et under
skud på 600 kroner. 

Man står dog ikke på bar 
bund, idet formuen er på 
6.600 kroner. 

På generalforsamlingen, 
der blev ledet af A. Ljung
berg, blev der videre oplyst at 
medlemstallet nu er 44, og ef
ter valget ser bestyrelsen ud 
som følger: 

Formand: Poul Poulsen, 
kasserer: Kurt Hamann, se
kretær: Helmer Viberg, A. 
Ljungberg og Ernst Jensen. 

I sin beretning til distrikts
mødet fortæller Helmer Vi
berg i øvrigt, at kontakt ud
valget som består af Jens 
Chr. Petersen, Svend E. Faa
borg, Asger Andersson og 
Helmuth Burack skal arran
gere månedlige møder i vin-

10 UNDER DANNEBROG - MAJ 1987 

terhalvåret og stå for fregat
skydningen. 

SLAGELSE 
Ganske vist står der skrevet i 
afdelingsbladet »Mastekra
nen« at »med eneret for 
Skåndinavien bringer ma
stekranen oversigten over 
den nye bestyrelse i Marine
foreningens Slagelse-afde
ling«. 

Vi vover dog det ene øje og 
løber risikoen for et sagsan
læg og anmeldelse til presse
nævnet ved at afskrive besty
relseslisten som følger: 

Formand: Verner Jensen, 
næstformand: Carl Hansen, 
kasserer Henrik Faber, sekre
tær: Mogens J. Jørgensen, 
bestyrelsesmedlemmer: Car
sten Teckmeier, Erik Faber, 
Mogens Ruthkjær og Len
nert Jensen. 

I beretningen til distrikts
mødet får afdelingens bar
tender Andreas »Dres« An
dreasen et skulderklap for 
god drift af baren. 

0 . Tscherning Thomsen, 
der har trukket sig som for
mand, blev fortjent hyldet på 
generalforsamlingen, hvor 
han indledningsvis havde 
mindet Erik Åsberg Hansen, 
Børge Hagemann, Hans Sø
rensen og distriktsrepræsen
tant Bruus Sørensen. 

Afdelingen har 114 med
lemmer, og kontingentet er 
fastsat til 250 kroner årligt. 

DISTRIKT IV 
Sydsjælland 

Konduktør Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 03 74 23 31 

HASLEV 
Over halvdelen af de 44 med
lemmer - nemlig 25 - var 
mødt, op på admiralforsam
lingen, hvor der skete et en
kelt nyvalg, idet næstfor
manden Jørgen Larsen ikke 
ønskede genvalg. I hans sted 
valgtes Preben Anderberg. 

Formanden Bent Hollæn
der benyttede lejligheden til 
at takke Jørgen Larsen for 
dennes mangeårige arbejde i 
bestyrelsen, hvoraf 12 som 
næstformand. 

Blandt deltagerne i admi
ralforsamlingen var i øvrigt 
afdelingens ældste medlem, 
W. Strøjer, som har været 
medlem i 62 år. 

Preben Johansen fik til
delt 25 års tegnet. 

Afdelingens regnskab, der 
blev fremlagt af kassereren 
Leif Hollænder viser et lille 
pænt overskud. 

Admiralforsamlingens 
skafning bestod af gule ærter 
med tilhørende snaps. 

Men den første blev ikke 
drukket, før formanden peb 
klar ved loddet«. 

- Men, som en deltager har 

Det er tydeligt at se, at man 
i forventning ser hen til 

serveringen af de gule ærter. 
Billedet fra Has/evs 

generalforsamling. For 
bordenden præsiderer 

formanden. 

berettet. Bent Hollænder var 
heldigvis ikke længe om at få 
pebet. 

KØGE 
På generalforsamlingen, der 
havde samlet 32 medlemmer, 
blev Mogens Aarsø, der har 
siddet 25 år i bestyrelsen, hyl
det varmt af formanden Sø
ren Nerløse, der udnævnte 
ham til æresmedlem af afde
lingen. 

På samme generalforsam
ling vendte E. Franch efter et 
års pause tilbage til bestyrel
sen. Videre valgtes Poul S. 
Hansen. De afløser Mogens 
Aarsø og Birger Abildgaard. 

E. Franch er med sit med
lemsskab til bestyrelsen 
vendt tilbage til jobbet som 
korrespondent til UNDER 
DANNEBROG, og resultatet 
er en meget lang rapport, 
hvori han berettet om hæn
delser i afdelingen siden vi 
sidst hørte fra Køge. 

Der berettes således om et 
succesrigt besøg på Holmen 
med 55 deltagere og kaptajn
løjtnant Viggo Petersen som 
guide. Det blev en minderig 
dag, og afdelingen påskøn
nede da også Viggo Petersen 
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Minelæggeren FA LSTER. (MSE Foto). 



MINESKIBSESKADREN 
Af kommandør Peter Broberg 

Indledning 
Mineskibseskadren, som den findes idag, blev etableret den I. no
vember 1975 ved en sammenlægning af de hidtidige to eskadrer som 
beskæftigede sig med minekrig; nemlig »Minelæggereskadren« og 
»Minestrygereskadren«. Denne sammenlægning betød at al operativ 
ekspertice indenfor sømineområdet blev samlet i en organisation. 

Den danske marine har en lang minetradition bag sig. Det er i 
skrivende stund langt over 100 år siden at vi anvendte søminer fø rste 
gang som led i søkrigsførelse. Allerede i krigen i 1864 ud lagdes miner 
i Alssund for at hindre en tysk overgang til Als. Disse miner kunne si
ges at være vort første forsøg på at etablere en antiinvasionsspær
ring. Feltet, der bestod af 70 miner, var dog ikke stort i udstrækning 
og det blev omgået, hvilket gav den danske marine den første lære
streg om planlægning af minefelter. 

Senere blev Søminevæsnet opre11et og med det udvikledes en eks
pertice, der har gjort Danmark til en af de førende nationer inden for 
søminering. 

Som bekendt blev der fra dansk side udlagt minespærringer i vore 
farvande under I. verdenskrig som led i vor neutralitetspolitik og 
igen i 1939. Dette viser, at der fra politisk side har været vilje til at an
vende minevåbnet som et led i den politiske stillingtagen. !dag ville vi 
nok karakterisere det som et led i regeringens krisestyring og der er 
nok ingen tvivl om at minevåbnet også i dag vil kunne bruges af dan
ske polit ikere. 

Minelæggeren LINDORMEN. (SVN Foto). 

Farvandsgeografi 
Danske farvande må siges at være helt ideelle for minekrigsførelse 
idet såvel udstrækning som vanddybder langt de neste steder ti llader 
brugen af miner. 

Vore kyster med bugter og fjorde frembyder også muligheder for 
at udnytte fo lkeretslige regler for trækning af korder, der sikrer os 
indre territorial farvand, et havområde, der i princippet har samme 
status som vort landområde. Vi skelner nemlig i folkeretslig henseen
de mellem fø lgende typer farvande, der hver for sig har deres speciel
le status for suverænitet: 

- Indre territorial farvand. 
- Ydre terrirorial farvand. 
- Det åbne hav og 
- Internationale stræder. 

Vore muligheder for at anvende minevåbnet afhænger i høj grad af 
den politiske vilje til at forto lke de gældende folkeretslige regler på 
en gunstig måde. 

Enhver handling, der har til formål at spærre et farvand eller 
hindre sejlands for andre nationers skibe, er en meget alvorlig hand
ling, der kan få sikkerhedspolitiske såvel som militære konsekvenser, 
såfremt den ikke er i overensstemmelse med folkeretten. Der er der
for udfærdiget et sikkerhedspolitisk dokument kaldet »Forudsæt
ninger for dansk Søminekrigsførelse«. Dette dokument belyser i de
taljer de fo lkeretslige problemer i relation til søminekrigsførelse i 
vort område og det skønnes at være et særdeles godt reference papir 
for de polit iske beslutningstagere og deres rådgivere. Beslutningen 
om at iværksætte søminering i vore farvande ligger helt og holdent 
hos den danske regering. Ønsker om at starte søminering kan for
uden fra dansk militær side også komme fra NATO-myndigheder; 

men det er altså stadig nødvendigt med en godkendelse fra den dan
ske reger ing. 

For at kunne skabe en troværdig afskrækkelse mod agression, har 
vi i Danmark opbygget et efter mit skøn effektivt minevåben, hvis 
præventive virkning nok så meget afhænger af en rettidig militær og 
politisk afbalanceret beslutning. 

Dansk minekoncept 
Indenfor forsvarskoncepten, som kontreadmiral J.F. Bork i en tidli
gere artikel her i bladet har beskrevet, baserer vores minekoncept sig 
på udlægning af såvel selvvirkende som kontrollerede miner og med 
to primære mål: 

- at kontrollere gennemsejlingen af de danske stræder, 
- at forhindre invation over kysten. 

De selvvirkende miner er planlagt anvendt som antiinvasions
spærringer langs truede kyster, som antiinvasionsfelter i vore bugter 
eller som farvandsspærringer i vore stræder. 

De kontrollerede miner er planlagt anvendt som spærring af 
snævre gennemsejlinger eller i ti lknytning til de selvvirkende felter, 
for at sikre gennemsejling af civi l og eventuel neutral skibsfart, men 
også for at sikre egne styrkers operationsmuligheder. 

Planlægningen af mineoperationerne foretages ved Søværnets 
Operative Kommando som en integreret del af den øvrige krigsplan
lægning. 

Mineskibseskadren 
Eskadren består af en eskadrestab, der er etableret på Holmen, 

- Minelæggerdivision 1, bestående af FALSTER-klasse mine
læggere, 

- Minelæggerdivision 2, bestående af LJNDORMEN-klasse 
kabelminelæggere og 
Minestrygerdivision 3, bestående af minestrygere af SUND
klassen. 

FALSTER-klassen består af 4 enheder med navnene: »FAL
STER«, »FYEN«, »MØEN« og »SJÆLLAND«. De er på ca. 2000 
tons. Bygget i Nakskov og Frederikshavn efter tegninger fra Orlogs
værftet. 

De har en kapacitet på ca. 300 miner og er armeret med 2 dobbelte 
76 mm kanoner og 20 mm luftskyts. 

Ønsket om store minelaster, højt beredskab, god navigationsnøj
agtighed og en rimelig selvbeskyttelse førte frem til konstruktionen 
af FALSTER-klassen, som har vist sig at være meget velegnet til læg
ning af større felter, bestående af alle minetyper. Minedækket virker 
som et m inedepot og det er muligt også i fredstid at have en hel mine
last om bord igennem længere tid. Dette gør at minelæggerne kan 
opretholde et meget højt minelægningsberedskab på et tidligt tids
punkt af en krise og i en længere periode. Den store minekapacitet er 
i øvrigt fastlagt ud fra ønsket om, med en last at kunne lægge et godt 
stort minefelt, hvor der måtte være behov for et sådant. 

Minelæggerne er udrustede med fire kraner til mineombordtag
ning og vil derfor kunne tage miner om bord fra alle havne, hvor det 
er muligt at køre minerne til. Man er således ikke bundet til særlige 
havne med kraner; men kan endog tage miner o.rn bord fra pramme 
eller små landgangsfartøjer, ligesom man i rum sø kan forsyne andre 
enheder, der kan lægge miner, med den minelast de kan bære. Her
ved skabes stor neksibilitet i søværnets minelægningsoperationer. 

Ti l etablering af kontrollerede spærringer har vi i dag kabelmine
læggerne af LINDORMEN-klassen og endnu den noget ældre ka
belminelægger LANGELAND. LINDORMEN-klassens to enheder 
er bygget på Svendborg Værft. De er på 570 tons og de har i betragte-

Standard Flex 300 Mine Counter. 



Minestrygerdivision 3, SUND-klassen. (SVN Foto). 

lig grad medvirket til en forbedring af vor evne til at etablere de kon
trollerede spærringer. 

Endelig har vi i eskadren minestrygere af SUND-klassen. Vi har 6 
enheder af denne klasse tilbage. De er alle bygget i USA i årene 
1954-56 og de vil indenfor de nærmeste år blive erstattet af enheder 
af STANDARD FLEX 300 klassen. 

Afsluttende bemærkninger 
Efter denne meget korte gennemgang af minekonceptets forskellige 
elementer kan det være naturligt at se på helheden og vurdere vor 
muligheder for effektivt at udnytte vort minevåben. 

Vi kan fastslå at: 
- vi i dag har et politisk dokument, der vil lette beslutningspro

cessen vedrørende minelægning. (Forudsætninger for dansk 
søminekrigsførelse), 

- vi har en beholdning af forskellige miner, der er af god kvali
tet og af tilstrækkeligt omfang, 

- vi har et effektivt depot- og forsyningssystem som fungerer 
tilfredsstillende, 

- vi har en særdeles god minelægningskapacitet med et velud
dannet og inspireret personel, 

- vi har gode og gennemarbejdede planer for minelægningens 
ud førelse, og endelig 

- er vores farvandsgeografi på vores side. 
Ser vi derimod på vore mul igheder for at holde vore farvande åbne 

for egen skibsfart og egne operationer er billedet ikke helt så lyst. Vi 
må konstatere, at det antal minerydningsfan øjer vi kan indsætte er 
så lille, set i relation til opgavernes omfang, at opgavernes løsning må 
prioriteres stærkt. 

Antallet af minestrygere er således at vi kun vil kunne holde de 
mest vitale ruter mellem landsdelene åbne for sejlads med egne skibe. 

Må jeg afsluttende fastholde, at vi er i besiddelse af el effektivt mi
nevåben koncentreret i en godt virkende mineskibseskadre. 

Peter Broberg 

UNDERVANDSBÅDSESKADREN 
Af kommandørkaptajn P.B. Nielsen. 

Indledning 
Undervandsbåde fremstår for mange mennesker som en fremmedar
tet og frygtindgydende krigsmaskine, der er omgærdet af en vis my
stik. Mange nærer en bevidst eller ubevidst aversion imod dem vel 
sagtens på grund af den snigende, uventede og ofte dødbringende an
grebsform, der blev anvendt overfor handelsskibe under verdenskri
gene. 1 de senere års debat har dette generelle indtryk givetvis spillet 
en rolle hos modstandere af undervandsbåde, idet de saglige vurde
ringer alle har vist, at det danske ubådsvåben bør opretholdes. I in
gen andre maritimt orienterede lande er der tvivl om undervandsbå
des betydning, hvilket kan aflæses i enhver flådekalender, hvor man 
vil se, at undervandsbåde indgår i de fleste af verdens flåder. Vore 
nærmeste naboer Vesttyskland og Sverige - og senest Finland - der li
gesom vi har Østersøen som hovedoperationsområde, prioriterer un
dervandsbåde køjt. 

U odervandsbådens egenskaber 
Undervandsbåde findes idag i vidt forskellige størrelser og optimeret 
til forskellige formål. Efterfølgende korte gennemgang af under
v~ndsbådens egenskaber refererer til en kystubåd på op til ca. 1000 
ton deplacement og fremdrevet af konventionelt maskineri. 

Undervandsbådens primære egenskab består i evnen til at opholde 
sig uobserveret under havets overflade gennem lang tid. Med denne 
egenskab føl ger evnen til at operere i områder, hvor fjenden har sø
og luft herredømme. Mulighederne for at opdage en neddykket un
dervandsbåd er begrænsede - ikke mindst i Østersøen med dens lag
delte vand. Dette er en erfaring, der er baseret på mange års øvelses
virksomhed og som tillige er bekræftet ved de svenske undervands
bådsepisoder. 

Rundt om i verden forskes i nye teknologier, men der er ingen ud
sigt til radikale gennembrud, der vil ændre undervandsbådens nuvæ
rende overlegenhed. Hertil kommer en fortsat introduktion af et 
ubådsmaskineri, der er uafhængig af lufttil førse l udefra. 

Undervandsbådens primære våben vil fortsat være torpedoen, 
selvom undervandsbåde også kan indrettes til at affyre missiler, 
f.eks. HARPOON. Moderne, styrede og målsøgende torpedoer er 
meget træfsikre, og de har en sprængkra ft, der er så stor, at blot en 
enkelt træffer vil være tilstrækkelig til at gøre f.eks. et stort land
gangsskib ukampdygtigt. Missiler kan forstyrres elektronisk eller 

nedskydes på deres vej til målet, medens det er særdeles vanskeligt at 
undgå en torpedo. 

Undervandsbåden kan som følge af sit meget lave energiforbrug, 
og sin uafhængighed af vej r forholdene opholde sig til søs i ugevis. 
Kun søværnets største enheder kan præstere en tilsvarende udhol
denhed. Hertil kommer, at den opererer a lene og ikke har behov for 
taktisk koordinering med andre. Den finder selv sine mål og er i stand 
til at udvælge de vigtigste. Dette gør undervandsbåden så godt som 
uafhængig af kommunikation, hvilket betyder, at den moderne 
elektroniske krigsførelse anvendt af fjenden ikke har nævneværdig 
indflydelse på en undervandsbåds effektivitet. 

Endelig skal det nævnes at undervandsbådens driftsomkostninger 
er ringe. Både af den størrelsesorden, som forsvaret har behov for, 
behøver kun en besætning på 20-25 mand. Når man betænker, at for
svarets største udgifter er de personelorienterede, er det af stor betyd
ning, at vi med få mennesker kan opretholde et effektivt undervands
våben. Som tidligere nævnt er olieforbruget meget lavt, hvilket har 
en ikke ringe økonomisk betydning. 

Vore undervandsbådes opgaver 
Undervandsbådens egenskaber set i relation til truslen og geografien 
kan udnyttes optimalt i Østersøen i invasionsforsvaret. Hovedopga
ven for danske undervandsbåde er da også at bekæmpe fjendtlige 
flådestyrker med hovedvægt på landgangsskibe, forsyningsskibe og 
større orlogsfartøjer. 

Undervandsbådene bidrager således til, at invasionsstyrkerne og 
deres støtteenheder er udsat for en konstant trussel under hele deres 
sejlads til indsatsområdet, hvilket i bedste fald vil afholde fjenden fra 
at forsøge invasion. Gøres forsøget alligevel vil bekæmpelsen til søs 
i høj grad formindske risikoen for, at landgangen kan gennemføres, 
hvorved kamphandl inger og ødelæggelser på land minimeres eller 
helt undgås. 

Undervandsbådene vil tillige generelt udgøre en trussel mod fjen
dens anvendelse af Østersøen som rransportvej og operationsom
råde, og såfremt Bornholm angribes fra søen eller bliver besat, vil un
dervandsbådene kunne indsættes mod søtransporter til øen. 

Foruden disse primære krigsoperationer kan undervandsbådene 
benyttes til overvågning og recognoscering, minelægning samt andre 
specialopgaver, hvor det er vigtigt, at operationen gennemføres uop
daget. 
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I spændingsperioder kan vore undervandsbåde udøve skærpet 
overvågning og varsling i områder, hvor ny og overfladeskibe ikke 
kan optræde, eller hvor man ikke ønsker, at overvågningen bliver 
konstateret. Men undervandsbådenes væsentlige funktion i spæn
dingsperioder vil dog være at opholde sig i de forudsete operations
områder og være klar til indsats med øjeblikkelig varsel. 

Den vigtigste opgave i fredstid er ar forberede sig til at løse krigsop
gaverne. Denne forberedelse omfatter opretholdelse af et højt mate
riel beredskab og uddannelse af persona Ilet. Undervandsbådene del
tager i omfattende øvelsesvirksomhed i ind- og udland og udfører 
selvstændige patruljer i von interesseområde. Som sekundær opgave 
i fred agerer de mål i forbindelse med uddannelsen af vore antiubåds
enheder, og de deltager lejlighedsvis i Standing Naval Force Atlantic 
(STANAVFORLANT). 

Undervandsbådseskadren 
Undervandsbådseskadren er direkte underlagt Søværnets Operative 
Kommando og omfatter vore operative undervandsbåde og Søvær
nets Frømandskorps. Eskadrechefen har generelt ansvaret for, ar en
hederne kan løse pålagte opgaver, hvilket udøves gennem et aktivi
retsprogram, der tilsikrer materielvedligeholdelse og uddannelse un
der hensyntagen til rådige ressourcer. Eskadrechefen har til sin rådig
hed en lille stab af specialister samt administrativt personale. 
Undervandsbådens administrative rutiner vedr. personel, penge og 
proviant samt i en vis udstrækning forsyningstjeneste foregår cen
tralt i eskadren, idet undervandsbådene såvel fysisk som beman
dingsmæssigt er uegnede til at varetage disse funktioner. 

Materielmæssigt er eskadren i de kommende år nede i en bølgedal, 
fordi tre både er blevet udfaset uden erstatning. Tilbage er 2 både af 
NARHVALEN-klassen samt SPRINGEREN, der udgår af flådens 
tal i 1989. I tillæg til det eksisterende forsvarsforlig blev det besluttet 
at købe tre norske undervandsbåde (KOBBEN-klassen) og i samar
bejde med Norge ar gennemføre levetidsforlængelse og modernise
ring af ialt 9 undervandsbåde, idet Norge selv skal videreføre 6. De 
danske både tilgår søværnet med knap I års mellemrum fra 1989 så
ledes, at eskadren fra 1990/91 består af 5 undervandsbåde. Bådene er 
omtrent lige gamle nemlig fra sidste halvdel af 60'erne, men på grund 
af en fremsynet konstruktion for så vidt angår skrog og maskineri, 
og en løbende - og for KOBBEN-klassens vedkommende forestående 
- modernisering er begge typer operativt fuldt anvendelige i endnu en 
årrække. Vanskelighederne vil komme til ar bestå i at vedligeholde 
det aldrende materiel - hovedsagelig skrog og maskineri - der ikke la
der sig udskifte. Eskadren havde naturligvis helst set de udrangerede 
undervandsbåde erstattet af nybygninger, men KOBBEN-klassen 
anses for at være et absolut brugbart alternativ. 

Søværnets Frømandskorps 
Frømandskorpset er en specialenhed, som består af et antal kamp
patruljer, der er uddannet og udstyret til indsats mod fjendtlige skibe 
i havn eller til ankers og mod installationer på land, samt til mineryd
ning. Som følge af den meget grundige og hårde uddannelse ikke 
mindst inden for svømning og dykning kan personellet anvendes til 
en række andre opgaver, som måtte opstå i spændingsperioder og 

krig, ligesom der ofte i fredstid bliver trukket på Frømandskorpset. 
Korpset har et tæt samarbejde med Hjemmeværnet for dels at 

træne hjemmeværnspersonel i forsvar mod specialenheder, dels ar 
træne frømændene i at trænge frem i overvåger område og angribe 
forsvarede objekter. 

Frømandskorpset har et meget tæt samarbejde med specialstyrker 
fra andre NATO lande. Dette samarbejde foregår ved direkte øvelses
virksomhed, men også ved bilaterale udvekslinger. Specialstyrke
konceptet er inde i en rivende udvikling. Det er derfor helt nødven
digt, især for små lande som Danmark, ar holde sig løbende oriente
ret indenfor både taktik 9g materiel. 

Frømandskorpset er en meget alsidig enhed, der for er relativt 
ringe beløb sætter Forsvaret i stand til at løse en lang række opgaver 
i freds- og krigstid. Der har nu og da været på tale ar nedlægge korp
set, men besparelserne har været for ringe og konsekvenserne for 
uoverskuelige, navnlig fordi Frømandskorpset er velegnet til indsæt
telse i uforudsete situationer i både krig og fred. 

Undervandsbådenes fremtid 
Det er ingen hemmelighed for de, der har fulgt med i forsvarsdebat
ten, at socialdemokratiet inden for en ca. 10 års periode ønsker det 
danske ubådsvåben afskaffet. Argumenterne har indtil fornylig væ
ret af teknisk/operativ art, men de har hele tiden været klart tilbage
vist af såvel inden- som udenlandsk fagkundskab. I det sidste års tid 
er de teknisk/operative argumenter imidlertid forstummet i debatten 
og erstattet af politiske/srraretiske argumenter. Der tænkes her på 
socialdemokratiets forslag til gradvis omstrukturering af dansk for
svar til et såkaldt defensivt, ikke truende forsvar. At forsvaret skulle 
være særligt truende og provokerende ved at anvende den nuværende 
strategi om fremskudt forsvar i Østersøen forekommer søgt. Dan
mark har en legal og naturlig ret bl.a. grundet Bornholms beliggen
hed til at udstrække sit forsvar til Østersøen, og da det samtidig er en 
stor strategisk og taktisk fordel, er det dumt på forhånd at afskrive 
denne mulighed, ved bl.a. at afskaffe der våbensystem, som under 
ugunst ige forhold (fjendtligt sø- og luftherredømme) er bedst i stand 
til at løse såvel overvågningsopgaver som egentlige kampopgaver. 
Med socialdemokratiets fors lag om at anvende F-16 fly og landbase
rede missiler mod mål langt ude i Østersøen synes tankerne om frem
skudt forsvar ikke helt forladt, hvorfor undervandsbåde heller ikke 
på forhånd kan være udelukket af politiske/strategiske årsager. 

Forsvarsministerens rådgivning- og analysegruppe, der som et led 
i forsvarsforliget blev nedsat på foranledning af socialdemokratiet, 
fik indledningsvis bl.a. til opgave at analysere behovet for et dansk 
ubådsvåben. Rapporten er nu fremkommet, og den viser helt klart 
behovet for og effekten af et fremtidigt dansk ubådsvåben. Man må 
håbe, at konklusionerne af militære myndigheder og politiske par
tier opfattes så klart, at der i det kommende forsvarsforlig vil kunne 
opnås enighed om at iværksætte projekteringen af et erstatningsbyg
geri for NARHVALEN-klassen. 

P.B. Nielsen 

Udgivet med støtte fra det sikkerheds- og nedrustningspolitiske 
udvalg, der ikke dermed påtager sig ansvaret for de fremsatte syns
punkter. 



for hans lederskab med et 
MF-krus. 

Stiftelsesfesten KMS 
klubhuset havde samlet 46 
deltagere. Her fortalte or
logskaptajn Vagn Kristen
sen, tidligere chef på adop
tivskibet »Huitfeldt« i et lys
billedforedrag om torpedo-
både gennem tiderne. 
Afdelingsorkestret under-
holdt og en livlig auktion gav 
en god skilling til kassen. 

Apropos skillinger, så kan 
det fortælles, at afdelingens 
regnskab for 1986 viser et 
overskud på 2.977 kroner og 
en formue på 20.291, og at 
kontingentet er forhøjet til 
100 kroner om året. 

NÆSTVED 
Herfra fortælles, at 83 hun
grede gaster og skjoldmøer 
deltog i julefrokosten, hvor 
tidligere formand og kasserer 
Knud Jørgensen - måske 
bedre kendt som »Store 
Knud« - blev udnævnt til 
æresmedlem. 

Men man er meget svin
gende hvad angår mødepro
center, for til manneaftenen, 
hvor der blev budt på bikse
mad, var deltagertallet blot 
18. 

Så nu stiller man medlem
merne følgende spørgsmål: 

Har vi for mange arrange
menter. Er de for dyre? Sker 
der for lidt? Er det maden, 
det er galt med? Skal vi have 
færre arrangementer og skal 
damerne med? 

Og så oplyser formanden, 
Poul T. Christiansen, i øvrigt 
at afdelingen nu har 200 
medlemmer. 

STEVNS 
Denne korte og de følgende 
korte afdelingsberetninger er 
sakset i distriktsrepræsen
tanten Poul T. Christiansens 
fine og let overskuelig di
striktsberetning-

Og det fremgår heraf, at 
Stevns har 49 medlemmer, 
men at aktiviteten er såre be
skeden. Det er tidligere kas
serer og sekretær i hovedbe
styrelsen, Thorlund Nielsen, 
der er formand for den lille 
stHfærdige afdeling. 

MØN 
Her er medlemstallet 117 og 
når disse linier læses er afde
lingens generalforsamling 
overstået. Man har haft en 
foredrags- og filmaften med 

major J. P. Jensen, og en fi
sketur, og man kunne glæde 
sig over,at der deltog 82 i ban
kospillet - trods konkurrence 
fra Radio Møns bingospil 
samme eftermiddag. 

Fregatskydningen holdes 
på skydebanen i Stege den 16. 
august. 

SKÆLSKØR 
Skælskør har 62 medlemmer 
og har planlagt pilketure i 
maj og oktober, sommerud
flugt i august, fregatskyd
ning i oktober og vil deltage i 
Fritidsmessen 19.-20. sep
tember. 

Økonomisk har afdelin
gen det godt, idet kassebe
holdningen er på 12.000 
kroner. 

DISTRIKT V 
Bornholm 

Pølsemager Peter Erik Jensen 
Hedebovej 56, 3700 Rønne 
Tlf. 03 95 53 22 

RØNNE 
Efter generalforsamlingen 
på Sjøgaarinj har bestyrelsen 
nu fået følgende sammen
sætning: 

Formand: Peter Jensen, 
kasserer: Jon Jonsen, næst
formand: Albert Hansen, 
sekretær: Flemming Svend
sen og bestyrelsesmedlem
mer: Birger Boss, Leif B. Jen
sen og 'Erling Andersen. 

Aktiviteterne har været 
mange. I januar indledte 
man med kammeratskabsaf
ten, hvor der blev budt på ok
sebryst med spidskål. Her 
var der mødt 18 medlemmer. 

Til søndags-sild og billard
turnering lidt senere var 
mødt 54 deltagere. 

I februar har der været 
kammeratskabaften, der 
blev indledt med besøg på 
marinestationen i Almindin
gen og det var yderst interes
sant for deltagerne at se, 
hvordan forvandet omkring 
Bornholm bevogtes. Statio
nens næstkommanderende 
Jon Johnsen fortalte glim
rende om arbejdet og mod
tog som tak Bornholm MFs 
skjold. Turen gik derefter til 
Sjøgaarinj, hvor menuen 
stod på hakkedreng med 
spejlæg. 20 medlemmer del
tog. 

I februars søndags-sild 
med rafling var 38 mødt 
frem. 

DISTRIKT VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbygade 66 A - 4900 Nakskov 
Tlf. æ 92 28 15 

Tommy Larsen - Nakskovs 
formand. 

NAKSKOV 
Vi bringer her afdelingsfor
mand Tommy Larsens gri
bende beretning om, hvad 
der er hændt i afdelingen si
den sidst: 

1986 i NOV-nr. af UD gav 
LF følgende klare signal til 
afdelingerne: »Skaf et med
lem - hver, og tal søværnets 
sag!«. I sin tid i »rederiet« 
var det ikke alle Nakskov
gaster, der var lige gode til at 
følge signaler. Men vi synes 
at være blevet bedre. 

1. marts 1986 mønstrede vi 
54 gaster. Et år senere kunne 
afdelingskassereren veltil
freds konstatere, at 103 ga
ster havde betalt kontingent 
for 1987. 

Søværnets sag er også ble
vet talt i vinterens løb, hvor vi 
på kammeratskabsaftener 
har bevæget os oven og 
neden vande: Gode venner af 
afdelingen har taget gasterne 
med om bo rd inspektions
skibe: Til grindefangst på 
Færøerne, til polardåb og på 
fiskeriinspektion ved Grøn
land. Med helikopter over 
indlandsis og Nordatlant. 
Der er blevet berettet - godt 
endda - om fi re år som frø
mand i SYN o.s.v. 

Der er dog også blevet tid 
til hyggestunder i de nye rare 
lokaler ved havnen. Sønda
gen før jul var der hygge
eftermiddag med quinder -
det gik nu udmærket. Hver 
lørdag formiddag har der 

været åbent, den første i det 
nye år med nytårsmønstring, 
hvor man også glædede sig 
over besøg af besætningen 
fra orlogskutteren »Barsø«. 
Man indviede de gæve or
logsgaster i saltsildespisnin
gen, hvis kunst er ædel, siger 
de indfødte, medens tilflyt
terne fabler om skipperlab
skovsens fortri.nligheder ... 

17. feb. afvikledes admi
ralforsamlingen med genvalg 
over hele banjen. Der berette
des om en god økonomi samt 
fremgang overalt: Siden åb
ningen af de nye stuer i nov. 
1986 har afdelingen som ga
ver fået 132 nye effekter samt 
modtaget betydelige donati
oner fra bl. a. Ø.K. og lokale 
pengeinstitutter. 

Admiralsforsamlingen 
hædrede gasterne Holger 
Børgesen, Emanuel Marinus 
Kjær, Sv. Vendelstrup Han
sen & Jørgen Emil Pedersen 
for i alt 165 års trofasthed 
mod marineforeningens sag 
ved bl. a. at opfordre dem til 
at lade sig indskrive i afdelin
gens hædersborg. 

Der har ligeledes været ar
bejdet godt med skydningen i 
vinterens løb. Endog for
manden har ramt skiverne 
flere gange. Han har ellers 
for vane at citere sin gamle 
skydelærer overfenri.k Han
sen: »Opspringere og deslige 
demoraliserer fjenden!« -
Onde tunger - de findes også 
på Vestlolland - hævder også, 
at formanden er skytten med 
det største ammunitionsfor
brug. Hans resultat talte da 
heller ikke med, da afdelin
gen også vandt den 2. af vin
terens distriktsskydninger. 

I sommerhalvåret vil der 
fortsat være åbent i marine
stuerne, hver lørdag formid
dag og hver den første tirsdag 
aften i måneden. 

NYKØBINGF. 
I følge referatet fra distrikts
mødet, som blev holdt i Nak
skov, er der kræfter i afdelin
gen, som arbejder på at få 
egen marinestue og at få re
organiseret arbejdet i afde
lingen. Siden sidste rapport i 
UNDER DANNEBROG har 
afdelingen afviklet filmaften 
i oktober, torskespisning i 
november og har deltaget i 
distriktsskydningen sammen 
med Nykøbing F. og Stubbe
købing. 
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STUBBEKØBING 
Afdelingen havde meldt 
skriftligt afbud til distrikts
mødet og samler i øvrigt 
kræfterne til afdelings-
jubilæet. Stubbekøbing-
afdelingen blev oprettet i 
1947 og kan altså i år fejre 40 
års jubilæum og det marke
res i august. 

Apropos distriktsmødet, 
blev distriktsrepræsentant 
Tommy Larsen genvalgt uden 
afstemning. 

DISTRll<T VII 
Fyn 

Skibsfører Knud Møller 
Falkenbjerg 8 - 5700 Svendborg 
Tlf. 09 21 31 88 

ODENSE 
Afdelingens generalforsam
ling var en festaften med 
fuldt hus, skriver den pro
duktive sekretær Gunnar 
Sveigaard, og det tager han 
som et udtryk for medlem
mernes tak til bestyrelsen for 
dens arbejde. 
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.På generalforsamlingen 
blev der taget afsked med 
Poul Sindberg, som har sid
det 25 år i bestyrelsen, deraf 
23 som kasserer. For det store 

arbejde, han har udført i de 
mange år, blev han takket 
varmt samtidig med, at han 
blev udnævnt til æresmed
lem. Han modtog både æres
emblem, æresdiplom og en 
lille gave under endeløs bi
fald fra forsamlingen. 

Nyvalgt til bestyrelsen blev 
Bent Hansen og Hans Lund 
Olsen og aftenen sluttede 
med at afdelingen var vært 
ved en gang smørrebrød og 
en øl. 

Siden har bestyrelsen kon
stitueret sig som følger: 

Formand: Chr. Christen
sen, næstformand: Leo 
Thomsen, kasserer Bent 
Hansen, sekretær Gunnar 
Sveigaard og bestyrelsesmed
lemmer Albert Christensen, 
Henning Pedersen og Hans 
Lund. 

Bestyrelsen har nedsat et 
husudvalg til at forestå om
forandring og flytning ti l af
delingens hus, og dette ud
valg består af Chr. Jørgensen 
som er formand og Gunnar 
Sveigaard samt Hans Lund 
Olsen. 

Arbejdet er i fuldt gang, 
når disse linier læses og ind
vielsen er fastsat til 3. juni kl. . 

Her modtager Poul Sindberg 
sin udnævnelse til 
æresmedlem af Odense-
af delingen. 

Odense-/ ormanden 
Chr. Christensen - skulle 

ingen vide det, er det 
herren til højre - takker 

Odenses turistchef 
Jørn Erik Schreiner for 

en spændende aften. 

19 for medlemmer og recep
tion den 13. juni mellem kl. 
Il og 15. 

Og så skriver Sveigaard 
om et besøg af turistchef 
Jørn E. Schreiner, der på le
vende vis fortalte om Odense 
1000 års jubilæum i 1988 og 
byens fremtid som hoved
sæde for tv-2. 

Aldrig før er jeg kommet 
hjem med så meget godt ma
teriale og så mange impulser 
fra en foredragsaften, be
mærker Sveigaard i ind
lægget. 

Ved samme lejlighed be
sluttede man at deltage i Val
demarsfesten med flag i 
Odense Idrætshal den 15. 
juni. 

Og så kippede afdelingen 
med flaget, og gutterne svang 
huerne den 30. marts, da 
Odense Marineforening vel 
nok mest skattede medlem E. 
D. Fylling rundede de 85. 

Sveigaard slutter således: 
»Der kunne skrives en ro

man om, hvad Fylling har 
været, og da stadig er for 
Odense afdelingen og Mari
neforeningen. Men det vil 



føre for vidt. Der skal imid
lertid lyde en varm tak fra 
Odense Marineforening og 
dens medlemmer samt de 
bedste ønsker i fremtiden«. 

Og så sender Sveigaard 
desuden en rapport fra skyt
telavet, hvoraf det fremgår, 
at kongeskydningen på 
Odense Kaserne gav til resul
tat, at Erik Fylling blev 
konge med 44 point og Erik 
Pfeiffer prins med 42 point. 
HCA-pokalen for bedste 
gennemsnit gik til Bent Han
sen med 25.86 og fri skydning 
blev vundet af Mogens Jør
gensen med 24 point. Fast 
skydning blev vundet af Chr. 
Jørgensen med 27 point. 

Lavet har i sæsonens løb 
haft otte almindelige præ
rnieskydninger og en kon
kurrence med mandskab fra 
besøgende hollandske or
logsfartøjer - og det blev en 
af de festligste skydninger i 
mange år. 

Efter en del kritik er der 
nu skabt helt klare regler for 
skydninger og for at få mere 
»gas på drengen«, som Svei
gaard skriver, laves der en 
turnering, der går over fire 
skyderunder. Fregatskydnin
gen holdes i november og 
kongeskydningen i februar 
og der vil blive søgt holdt 
nogle forårsskydninger på 
hverdagsaftener i Skallebøl
lecentret. 

BOGENSE 
Der var mødt 16 medlemmer 
til afdelingsgeneralforsam
lingen i Marinestuen på Bo
gense Hotel, hvor formanden 
Hans Smith i sin beretning 
blandt andet omtalte festlig
hederne i forbindelse med 
Marinaens ti års jubilæum. 
Sammen med fire andre fore
ninger var Marineforeningen 
arrangør af festlighederne, 
der gav foreningen et pænt 
overskud. 

Såvel formanden Hans 
Smith som bestyrelsesmed
lemmerne Knud Erik Petters
son og Knud Bonde Nielsen 
blev genvalgt. 

Der blev vedtaget at ned
sætte et aktivitetsudvalg med 
Frank Sørensen som for
mand og man besluttede at 
forhøje kontingentet til 120 
kroner årligt. 

Efter generalforsamlingen 
hyggede deltagerne sig sam
men omkring en god gang 
skibberlabskovs. 

Af døde Karl Børge, 
Svendborg. 

SVENDBORG 
Afdelingen har mistet et af 
sine æ ldst og trofaste med
lemmer, Karl Børge. Karl 
Børge, der var æ resmedlem 
a f afdelingen, deltog i Niels 
Juels berømte Sydamerika
togt i 1923 og efter hjemsen
delsen i 1924 blev han med
lem af Svendborg Marinefor
ening. Han var afdelingens 
formand fra 1971 til 1980, og 
mødte efter sin afgang fort
sat trofast op til arrangemen
terne, og var en skattet taler 
for såvel Hendes Majestæt 
Dronning som for flag og 
fædreland. 

Han vil blive husket og 
savnet skriver formanden 
Knud Møller, der slutter sin 
nekrolog med at udtalet et 
»Ære Være hans minde«. 

Og så fortæller den stedse 
flittige Hoffmann Petersen i 
sin rapport muntert til ind
ledning, at da man ikke har 
admiraler i Svendborg
afdelingen, holder man ikke 
admiralforsamling men ge
neralforsamling. 

Og den forløb let og smer
tefrit. Beretning og regnskab 
blev godkendt uden kom
mentarer, og de fremmødte 
kunne sammen med deres 
damer sætte sig til bordet og 
nyde den kogte torsk med ef
terfølgende dans og lotteri, 
hvor der blandt de mange 
fine gevinster også fandtes et 
marinemaleri skænket af 
æresmedlem Carl »Rea« 
Hansen. 

Bestyrelsen har senere 
kons6tueret sig som følger: 

Formand: Knud Møller, 
næstformand: Bjarne Mil
ton Hansen, kasserer: Niels 
Paaschburg, og bestyrelses
medlemmer: Vagn Juul Jen
sen, Bernhard Nielsen, Palle 

Petersen og Flemming Ras
mussen. 

Så beretter Hoffmann Pe
tersen det triste, at afdelingen 
foruden at miste Karl Børge 
også måtte tage afsked med 
tre andre skattede medlem
mer. A lle døde i løbet af en 
måned. Det er Ludvig Godt
fredsen, Henry Kaspersen og 
Niels Bent. Svendborg
afdelingen var repræsenteret 
med flag ved bisættelserne 
og udtaler et ære være deres 
minde. 

Afdelingen har været vært 
for distriktsmødet, der havde 
deltagelse af seks afdelinger. 
Her blev det besluttet at 
Knud Møller som ønsker at 
blive aflastet, fortsætter som 
formand, medens supplean
ten Jens Vejle, Assens, tager 
sig af de løbende forret
ninger. 

Og så kipper man i Svend
borg med flaget for Aage 
Brix Andersen 50 år den I. 
april, Knud-Erik Hansen 60 
den 25. april, Poul Nielsen 50 
den 14. maj, Laurits Hansen 
65 den 19. maj, John C. Pe
tersen 65 den 21. maj og 
Knud Ingemann Jensen, 65 
den 28. juli. 

Jens Vejle, Assens, tager sig 
af de løbende forretninger 
i distriktet. 

NYBORG 
Afdelingens sendemænd 
glæder sig til sendemands
mødet i Ebeltoft, for Marine
hjemmeværnet har klaret 
transporten. Det sker med 
MS 84, fartøjet der i sin tid 
hed »Bogø«, og som er sø
sterskib til g lorværdige 
»Sorte Sara«. 

Den nedtur, som forman
den Ole Dvinge og hans stab 
havde ventet efter flytning af 
Marinestuen udeblev heldig
vis. Tværtimod er tilslutnin
gen vokset, og til generalfor
samlingen var mødt 30 pro
cent af medlemsskaren. 

Indtil videre holder afde
lingen altså til i Kahytten, 
hvor de ugentlige fredags
åbninger samler flere gaster 
end i den gamle Marinestue. 

I øvrigt lysner det med 
hensyn til at få egne lokaler. 
»Grunden« er anvist, som 
Ole Dvinge skriver. 

Generalforsamlingen for
løb således, at bestyrelsen nu 
har følgende sammensæt
ning: 

Formand: O le Dvinge, 
kasserer: Ruben Hansen, 
sekretær: Sejer Petersen, be
styrelsesmedlemmer: Eigil 
Løkkebo, og Jørn Bohl. 

Bestyrelsen vi l som hidtil 
inddrage flere medlemmer i 
arbejdet med diverse arran
gementer. 

I generalfo rsamlingen del
tog havneudvalgets formand 
Knud Verner, der a fslørede at 
der ikke blot fandtes en 
grund til Marineforeningen 
men også et hus. En nedlagt 
pavillo n på 120 kvadratmeter 
er klar. Men til flytning, op
stilling og indretning kræves 
der arbejdskraft og penge. 
Det findes der vel nok også 
en løsning på, konkluderede 
havneudvalgsformanden. 

ASSENS 
Af Aksel Lykke Olsens refe
rat fra generalforsamlingen 
fremgår, at afdelingen nu er 
på 55 medlemmer, og at man 
vedtog en kontingentforhøj
else fra 100 til 125 kroner år
ligt. For pensionister over 65 
år er kontingentet 100 
kroner. 

I sin beretning, hvor for
manden opridsede aktivite
terne siden sidste generalfor
samling, kom han også ind 
på ønsket om oprettelse af en 
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Her ses Kerteminde-
af delingens kommende 
marinestue, som 
medlemmerne nu skal i 
gang med at indrette. 
En stor - men meget 
spændende opgave, hvis 
løsning vil blive til stor 
gavn for Marineforeningen. 

Marinestue et eller andet sted 
i Assens. 

På generalforsamlingen 
fik Jens Kildemand tildelt 25 
års tegnet og blev sammen 
med Kjeld Kjeldsen genvalgt 

· til bestyrelsn. 

FÅBORG 
Året 1986 har været af et af 
de mest aktive for afdelingen 
gennem de sidste mange år, 
konstaterer formanden Willy 
Rohde. Det skyldes, at vi nu 
har et sted, hvor man jævn
ligt kan mødes, skriver 
Rohde. 

Sagen er, at Marinehjem
meværnet har indbudt afde
lingen til at benytte sine loka
ler en gang månedlig og givet 
plads for nogle effekter, der 
hidtil har været opbevaret på 
museum. 

Der er åbent den første lør
dag i måneden fra 10 til 12, og 
man har desuden kunnet 
holde tre andre arrangemen
ter i lokalerne. 

Den 3. januar holdt man 
for første gang et nytårs
møde, hvor et par af bestyrel
sesmedlemmernes damer 
havde sørget for sild, skip
perlabskovs og ostemad. Og 
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det blev meget vellykket. I 
hvert fald erklærer Willy 
Rohde: 

»Vi kom godt ind i det nye 
år<<. 

Afdelingen har desværre 
på det sidste mistet et par tro
faste medlemmer. Jørgen 
Hæstrup og Claus Thygesen 
er gået bort, og idet Willy 
Rohde udtaler et ære være 
deres minde, understreger 
han samtidig, at man i Få
borg vil savne dem. 

MIDDELFART 
Af rapporten fra distrikts
mødet fremgår, at man i 1986 
har forsøgt sig med måned
lige kegleaftener i Lillebælts
hallen, men kun bestyrelsen 
mødte frem så det var ingen 
succes. Men man fortsætter 
ufortrødent, og når disse li
nier læses, har der været 
holdt generalforsamling og 
møde den 8. april med spis
ning, hvor formanden Svend 
Nielsen og sekretær Henrik 
Knudsen beretter om deres 
oplevelser den 9. april og ti
den i allieret tjeneste. 

KERTEMINDE 
Af et meget udførligt referat 
fra generalforsamlingen 
fremgår, at foreningen har 
fået overdraget fire sammen
byggede pavilloner som 
tænkt brugt til etablering af 
en marinestue. 

Per Haugsted, som har 
været primus motor på pro-

jektet, orienterede general
forsamlingen om forløbet 
hidtil og oplyste at overtagel
sen sker på betinglse af, at 
foreningen selv bekoster flyt
ning, idet de ikke kan stå, 
hvor de står nu. Foreningen 
har fået en plads til opstilling 
på Sydstranden med udsigt 
ud over bugten. 

Projektet blev modtaget 
med begejstring, og der blev 
omgående nedsat udvalg til 
at klare den overordnede sty
ring: 

Per Haugsted: Flytning og 
ombygning, Peter Heiden: 
Økonomi, Jørgen Jørgensen: 
Udvalgs-kontakt til bestyrel
sen, jord og beton: Børge 
Maimann Jørgensen, tøm
rer: Torben Henriksen, 
smede/VVS: Preben Ernst, 
transport: Jørgen Jørgensen, 
el: Lars Ole Valsøe og maler: 
Ivan Knudsen. 

Det anslås at flytning og 
indretning vil koste omkring 
50.000 kroner. 

Til bestyrelsen valgtes Pe
ter Heiden i stedet for Svend 
Henriksen, der ønskede at 
trække sig, og som i øvigt 
blev udnævnt til »Årets ma
riner« . Ib Villumsen modtog 
25 års tegnet. 

Kasserer Lars Ole Valsøe, 
der blev genvalgt, fremlagde 
regnskabet, som viser et 
overskud på 5074 kroner. 

Skyttelavet kører for fuldt 
damp med de traditionelle 
skydninger med og uden 
damer. 

Og så kippes der med fla
get for Richard Jørgensen, 

der blev 70 den 2. december i 
fjor, Henning Dørr 50 den 
10. marts og Henning Niel
sen 60 den 24. oktober. 

DISTRIKT VIII 
Sydøstjylland 

John Oldvej 
Christiansfeldvej 22 
6100 Haderslev 
Tlf. 04 52 46 24 

FREDERICIA 
Kogt torsk og saltmad var 
menuen, da afdelingen holdt 
sin generalforsamling på 
»Peter Aage Gaarden«, og 
formanden Svend Juul Ras
mussen oplyste i sin beret
ning, at afdelingen har en 
stor trofast medlemsskare på 
omkring 100. Han fortalte vi
dere om to fangstrige fiske
ture og den årlige stiftelses
fest fik vedtaget udvidelse af 
tilskud til jubilæumsfonden, 
så 70 års dagen om to år kan 
fejres på behørig vis. 

Foreningen har bekostet 
sit flag håndbroderet og fået 
ny stang, så flaget nu præsen
terer sig smukt ved forskel
lige lejligheder. 

Formanden mindedes Ver
ner Hansen, der var død, net
op som han stod for at skulle 
have 40 års tegnet. 

På generalforsamlingen 
modtog Grau 40 års tegnet og 
Erik Rytter tildelte forman
den Svend Juul Rasmussen 
25 års tegnet samtidig med at 



han takkede formanden for 
godt formandsskab, og øn
skede ham held og lykke i 
fortsættelsen. 

Bestyrelsen består i dag af 
formand: Svend Juul Ras
mussen, næstformand: Erik 
Madsen, festudvalgsfor
mand: Peter Jeppesen, kasse
rer: Poul Flemming »Gim
mern Jespersen, John Jepsen 
og N. Chr. Jensen. 

DISTRIKT IX 
Sydvestjylland 

Ostehandler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 - 6893 Hemmet 
Tlf. 07 37 56 70 

RIBE 
Trods dårlig hals klarede 
Herbert på sædvanlig vis at 
styre gemytterne som diri
gent på generalforsamlingen, 
konstaterer formanden Jørn 
Petersen i sin rapport. Så så
vel formandens beretning 
som regnskabet blev god
kendt uden kommentarer, og 
til bestyrelsen blev såvel Erik 
Antonsen som Bent Mourid
sen genvalgt uden modkan
didter. 

Bestyrelsen har følgende 
sammensætning: 

Formand: Jørn Petersen, 
næstformand: Erik Anton
sen, kasserer: Bent Mourid
sen, sekretær Carl W. Peder
sen og Knud Neilsen. 

Formanden omtalte i sin 
beretning, at afdelingen nu 
ikke mere behøver at skyde 
med lånte geværer til fregat
skydningen. To sponsorer 
har foræret afdelingen et 
klækkeligt beløb til indkøb 
af geværer. 

- Og så blev der jo talt om 
kontingentet, fortæller Jørn 
Petersen. Men det gjorde der 
også for 65 år siden. Da blev 
hovedforeningens kontin
gent sat op fra 1.50 krone til 
2.50 og det var en uhørt stor 
forhøjelse, for så var der kun 
50 øre fra hvert medlem til af
delingen. 

Generalforsamlingen blev 
efterfulgt af skafning, hvor 
der blev budt på dejlig kogt 
torsk og blandt medlem
merne, der rigtigt hyggede 
sig, sås et af afdelingens 
æresmedlemmer Chr. Peter
sen, som er 86 år. 

Man savnede et andet 
æresmedlem, Poul Loh-

mann. Han havde glædet sig 
meget til at deltage, men 
døde kort forinden general
forsamlingen skulle holdes. 
Han blev indmeldt i 1939 og 
var i årene 1945-1954 afdelin
gens kasserer. I 1954 blev han 
formand, og dette hverv be
stred han, indtil han i 1977 
trak sig tilbage og blev ud
nævnt til æresmedlem. 

FANØ 
Raimon Thomsen fortæller i 
sin rapport, at der var mødt 
21 medlemmer til generalfor
samlingen, og her kom han 
ud fot det bemærkelsesvær
dige, a'.t en enkelt af de frem
mødte ikke kunne stemme 
for beretningen. Det kunne 
de øvrige. 

Regnskabet viser en fortje
neste på 3129 erhvervet ved 
bankospil og der blev valgt 
tre nye til bestyrelsen, der 
herefter har følgende sam
mensætning: 

Formand: Raimon Thom
sen, næstformand: Leif Nør
ager, kasserer: Knud E. Ras
mussen, sekretær: Kurt Han
sen og materialmester: Flem
ming Nielsen. 

Formanden, der også 
plejer at være kasserer, er 
altså blevet aflastet på denne 
post. Til gengæld har han 
fået en fornem anerkendelse, 
for inden dirigenten sluttede 
generalforsamlingen, rejste 
den afgåede næstformand 
Jørgen Schmidt sig og hyl
dede formanden med vel
valgte ord, samtidig med at 
han udnævnte ham til æres
medlem. 

Og så svingede man i 

øvrigt muntert med buerne, 
da afdelingens medlem gen
nem mange år, Ove Svarrer, 
blev 50. 

SKJERN-TARM 
Da afdelingen fejrede sin 45 
års stiftelsesfest var der mødt 
50 deltagere til spisning og 
dans og det blev en hyggelig 
aften, fortæller formanden 
Erik Orloff. 

Han fortæller videre, . at 
der til generalforsamlingen 
var mødt 22 medlemmer, 
hvor Kai Orloff blev nyvalgt 
til bestyrelsen. 

Fire medlemmer skulle 
modtage jubilæumstegn, 
men desværre var Einar Niel
sen, som skulle have haft 50 
års tegnet og Villy Pedersen 
og Jens Heiberg, der begge 
skulle modtage 40 års tegnet, 
forhindret i at komme. 

Så kun en enkelt jubilar, 
Regnar Højfeldt, der skulle 
have 40 års tegnet var mødt 
frem og modtog hæderen. 
Menuen på den i øvrigt hyg
gelige aften stod på gule ær
ter med tilbehør. 

ESBJERG 
Distriktsformanden Hans
Jørgen Nielsen har godt nyt 
fra Esbjerg. Han havde ind
kaldt til ekstra-ordinær di
striktsmøde i Esbjerg, hvortil 
også landsformand P. V. 
Heise var mødt, og tanken 
var her at få skabt klaring 
omkring Esbjergs proble
mer. Esbjergs formand Poul 
E. Øhlenschlæger havde an
modet om, at Esbjerg
afdelingen i forlængelse af 

Skjern-Tarm 's J ormand 
Erik Orliff gratulerer her 

Regnar Højfeldt med 
40 års tegnet. 

mødet kunne holde sin gene
ral forsamling og det gik man 
naturligvis ind for. 

Og på generalforsamlin
gen oplyste Øhlenschlæger, 
at man i Esbjerg arbejder 
hårdt på at få en ny marine
stue og at - chancerne for at 
få en sådan etablert, er gode. 

Såvel landsformanden som 
distriktsformanden overvæ
rede generalforsamlingen, 
hvor det blev besluttet at af
delingen, der har 32 medlem
mer, betaler restance for 1986 
til hovedkontoret, og det var 
der blandt de fremmødte stor 
tilfredshed med. 

-Så nu er der kommet frisk 
vind i sejlene i den store hav
neby Esbjerg, konstaterer 
Hans-Jørgen Nielsen. 

TØNDER 
Tønder-afdelingen har de
sværre mistet sin marinestue, 
så indtil videre holdes mø
derne hos formanden Rein
hard Hessler. Hos ham er der 
både husrum og hjerterum, 
så medlemmerne har det hyg
geligt, når de mødes. Afde
lingen har startet en hverve
kampagne og sekretær An
dreas Wortmann anser mu
lighederne for at man kan 
»shanghaje« nye medlem
mer skulle være fine. 

Det lyder godt. 
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DISTRIKT X 
Midtjylland 

Arkitekt J. Brøgger 
Ndr. Strandvej 90 - 8440 Ebeltoft 
Tlf. 06 34 22 71 

HADSUND 
Selv om det er længe siden, vi 
har været omtalt i UNDER 
DANNEBROG, er forenin
gen stadig aktiv, fortæller 
Kaj Munk. Og det glæder na
turligvis alle kammerater 
landet over. 

På afdelingens glogg-aften 
blev der uddelt 25 års tegn til 
Ove Hvims, Christian Tous
gaard Jensen, Frede Jensen, 
Søren Poulsen, Uffe Salo
monsen, Einar Sørensen og 
Johannes Sørensen. 

40 års tegnet blev tildelt 1 

Kristian Gudmann, Carl den gamle, som er tæret 
Emil Hansen, Brauner Mik- stykker. 
kelsen, Anker Møller, Karl 
Holst Nielsen og Søren P. Sø-
rensen. 50 års tegnet til Evald HORSENS 
Thisted. Der var ikke mindre end 32 

På admiralforsamlingen, deltagere på »Kronborg« til 
hvor der blev serveret gule den traditionelle torskespis
ærter, blev følgende ud- ning med efterfølgende gene
nævnt til æresmedlemmer: ral forsamling. Det var samti
Kristian Gudmann, Anker dig en jubilarfest og ikke 
Møller, Karl Holst Nielsen og mindre end syv jubilarer var 
Evald Thisted. mødt op. 

Afdelingen har 63 med- Det var Hemming Jensen, 
lemmer, og Kaj Munk for- 50 år, Frode Henriksen, 
tæller videre, at Søværnets Børge V. Hansen og Hans 
Materiel Kommando har la- Møller 40 år samt Finn Chri
vet en ny mine til indsam- stiansen, Ebbe Lauritsen og 
Jingsformål til erstatning for Svend Andersen. En ottende 

16 UNDER DANNEBROG · MAJ 1987 

jubilar, Knud H. Petersen, 40 
år, var på grund af rejse for
hindret. Medens formanden 
tildelte kammeraterne hæ
derstegnet, fik han sit eget 
heftet på brystet af næstfor
manden Svend Kvist. 

Thygesens kogte torsk var 
som altid et festmåltid. 

- Ingen gør ham kunsten 
efter, meddeler formanden 
Hans Møller og større ros 
kan ingen restauratør få. 

Formanden oplyste i sin 
beretning, at man i Horsens 
har haft en fremgang på 18 
medlemmer i det forløbne år, 
så fremtiden tegner lys for af
delingen, der nyvalgte Poul 
Erik Wright til bestyrelsen. 

Hovedforeningns kontin
gentforhøjelse bevirkede, at 
afdelingen forhøjede sit kon
tingent til 120 kr. om året. 
Dog fortsætter medlemmer 
over 70 år med at betale 90 kr. 

Frode Henriksen i sin tid 
cand. med. i flåden causere
de fornøjeligt om dengang 
og fik såvel det store smil som 
bragende bifald for sit hu
mørfyldte indlæg. 

Afdelingen har fået sin 
egen lille elegante publikati
on »Marine Nyt«, og Ebbe 

H adsu nd-f ormanden 
Ove Hvims tildeler tegn til 
jubilarerne Frede Jensen, 
25 år - Anker Møller, 40 år -
Einer Sørensen, 25 år, Uffe 
Salomonsen, 25 år, og 
siddende Søren P Sørensen, 
40 års tegnet. 

Horsens-afdelingens 
formand tildeler jubilarerne 

Hemming Jensen, 50 år, 
Frode Henriksen og 

Børge V Hansen, 40 år, 
Finn Christiansen, Ebbe 

Lauritsen og Svend 
Andersen, 25 år, deres 

jubilæumstegn. 

Lauritsen, som har gjort et 
enormt arbejde med at tegne 
annoncer, blev hyldet og fik 
som synlig tak, den store 
askeskål. 

Og så lykønsker forenin
gen på det varmeste Benth 
Andersen, 60 år den 22. ja
nuar, 0. Jonassen, 80 år den 
12. marts og Folmer Hansen, 
80 år den 18. april. 

GRENAA 
Der skete et par nyvalg på af
delingens generalforsamling, 
så bestyrelsen har erter kon
stitueringen følgende sam
mensætning: 

Formand N.M. Jespersen, 
næstformand Ib Christen
sen, kasserer Svend Jensen, 
sekretær O.H. Rasmussen og 
bestyrelsesmedlemmer Gert 
Dethlefsen, K. Holten Søren
sen og Preben Kjærgaard. 

Formanden indledte sin 
beretning med at mindes et af 
afdelingens ældste medlem
mer Arne Kjær, og omtalte i 
øvrigt afdelingens tilholds
sted, som følger: 

- Som bekendt er vi opsagt 
her i huset pr. l. marts, sagde 
han. Havneudvalget overvej
er at istandsætte bygningen. 



Det vil nedsætte aktiviteter
ne for •en tid. Trods opsigel
sen har havneudvalget dog 
ikke helt slået hånden af os, 
og vi har fået tilladelse til at 
komme med forslag og delta
ge i forhandlinger. Forhå
bentlig når vi frem til et resul
tat, der er acceptabelt for os. 
Hvis vi kan reducere varme
udgifterne, vil jeg nok være 
indstillet på at betale en høje
re husleje. Men glipper det, 
må vi ud og se efter noget an
det. Jeg håber dog, vi kan bli
ve her i huset. Det er et sær
deles passende sted. 

Regnskabet viser et under
skud på godt 6.000 kr., men 
bestyrelsen vil dog se 1987 
an, inden den kommer med 
ønske om kontingentforhø
jelse eller andre tiltag. For
muen er på 9.000 kr. 

ÅRHUS 
Her startede man året med et 
besøg på færgen Peder Paars, 
hvor et medlem af afdelin
gen, Niels Christensen, som 
er styrmand ombord, viste 
rundt. Efter rundturen gik 
man til Marinestuen og nød 
såvel selskabet af damerne 
som den medbragte mad. 

På generalforsamlingen, 
hvor formanden Erik Tho
masen indledte med at min
des tre kammerater, Kay L. 
Marguard Erichsen, Carl Pe
ter Mortensen og Evald 
Sanggaard, der var døde i 
årets løb, oplyste formanden, 
at afdelingen nu har 170 
medlemmer og appellerede 
til forsamlingen om at hverve 
nye, unge medlemmer, så 
man kunne nå op på et med
lemstal på 200. 

Han gennemgik arrange
menterne, der var blevet af
viklet, og der var hverken be
mærkninger til hans beret
ning eller kassereren Søren T. 
Ladings fine regnskab. 

Til bestyrelsen genvalgtes 
Bent Jensen, Søren T. Lading 
og Ole Vestergaard. 

Under eventuelt orientere
de skyttelavets formand 
Niels Højsgaard om lavets 
arbejde og aktiviteter og op
fordrede alle til at blive med
lem af lavet. 

Efter at Svend Christen
sen, der havde klaret hvervet 
som dirigent på strålende vis, 
havde takket for god ro og 
orden, gik de 35 deltagere 
ombord i det dejlige smørre
brød, som Svend Andersen 

havde frembragt og det blev 
ud på de små timer før man 
skiltes 

Og så slutter den flittige 
sekretær Ole Vestergaard sin 
beretning med at minde om, 
at Marinestuen har åbent 
hver lørdag fra kl. 10 til 12. 

RANDERS 
»137 medlemmer i Marine
foreningen«, hedder det i 
overskriften til artiklen i 
Amtsavisen, hvor der fortæl
les udførligt om generalfor
samlingen. 

35 medlemmer var mødt 
frem i den flotte Marinestue 
på Hotel Randers. Her blev 
Peder J epsen, kasserer i 25 
år, Palle Madsen, formand 
for skyttelavet i 25 år og Erik 
Gjettermann, næstformand 
og medlem af bestyrelsen i 20 
år og sekretær i skyttelavet i 
35 år, hædret med hæders
tegnet. 

Ved samme lejlighed fik 
Thage· W. Nielsen tildelt 40 
års tegnet. 

I sin beretning omtalte for
manden Gunnar Strangholt 
årets begivenheder, og Palle 
Madsen fortalte om skyttela
vets aktiviteter. Regnskabet 
der blev fremlagt af Peter 
Jepsen viser at foreningen 
ejer obligationer til en nomi
nel værdi af 67.000 kroner. 

Alle valg var genvalg. 
Ved det efterfølgende tor

skegilde hyldede Kai Ander
sen 40 års jubilaren, Thage 
W. Nielsen, som havde været 
generalforsamlingens diri
gent, og Ole Kristensen talte 
for kammeratskabet og 
bragte en hilsen fra sin far, 
den 94-årige Ejnar Christen
sen, der har været medlem i 
64 år, men af helbredsmæssi
ge grunde ikke kunne være til 
stede. Fra Ejnar Christensen 
forelå i øvrigt ti marineglas. 
som de næste fem år skal til
deles parvis til en marine
kammerat som har gjort no
get særligt for foreningen. 

Huerne svinges for Jørgen 
Kristoffersen og Gunnar 
Strangholt, begge 65 år den 
2. januar, Anders Nielsen 65 
år den 30. januar, Poul Lai 
Sørensen 60 år den 15. febru
ar, Axel Andersen 80 år den 
24. februar, Fritz Bjerre 50 år 
den 28. marts, Ole Christen
sen 50 år den 11. april, Allan 
Tvenstrup 50 år den 18. maj, 
Axel Bruun 50 år den 26. 
maj, Kaj V. Andersen 65 år 
den 16. juni, Ejnar Christen
sen 95 år den 19. juni, Knud 
Sørensen 70 år den 28. au
gust, Villy Ravn 75 år den 12. 
september, Karl Gindesgaard 
65 år den 4. november. 

EBELTOFT 
I Ebeltoft ruster man sig na
turligvis til sendemandsmø
det, og glæder sig til at mod
tage kammerater og deres da
mer fra hele landet. 

I rapporten fra distrikts
mødet står at læse, at Jule
skafningen om bord på Fre
gatten Jylland, denne gang 
gav det største overskud no
gensinde, nemlig 9.029 kr. · 

Julebankospillet og kam
meratskabsaftenen med fil
men »Piger til søs« med 
blandt andre Dirch Passer 
kunne få folk af hus. 

På generalforsamlingen 
skete et nyvalg, idet Frank 
Sunesen afløste Tommy Per
sen, og så markerede man 
den 28. februar afdelingens 
70 års dag med reception i 
Marinestuen. Mange med 
borgmesteren i spidsen var 
mødt frem og blandt gaverne 
sås en check på 1.000 kr. fra 
Mols-Linien. Der var gæster 
fra afdelingerne i Århus og 
Grenaa og højt humør. Trak
tementet »Bådsmandens 
fryd« (varm rom og rødvin 
m.m.) samt bidesild og oste
bidder vakte stor begejstring. 

Den 2. marts sejlede slup
pen gennem byen. Her blev 
en af hestene syg, og en til
kaldt dyrlæge konstaterede 
nyre-kolik. Dyrlægen forbød 

Distriktsrepræsentat 
Jørgen Brøgger aflægger 
beretning på distriktsmødet. 

hesten videre deltagelse. Men 
det standsede ikke sluppen, 
og resten af turen blev gen
nemført til fods. 

VIBORG 
Afdelingen har været i lands
retten - dog uden sigtelse. 
Man var inviteret til at se, 
hvordan Vestre Landsret så 
ud og et medlem, Erling 
Rønning, der har været ansat 
i landsretten viste rundt og 
fortalte interessant om ar
bejdsgangen. Besøget var for 
afdelingens medlemmer med 
damer, og efter rundvisnin
gen samledes man til et trak
tement i Marinestuen. 

Vi svinger huerne for Carl 
Kunde, 60 år den 17. februar, 
Tvar Sørensen, 60 år den 26. 
maj, Jens Vessing, 60 år den 
3. juni og Aage Veedfald, 70 
år den 24. maj. 

Følgende er i år 25 års jubi
larer: Villy Andersen, Frank 
Busk, Gert Hansen Nielsen 
og Jørgen Machenhaven. 

SAMSØ 
På afdeli ngsgeneralforsam
lingen drøftede man mulig
heden for at indrette marine
stue på øverste etage af toilet
bygningen på Ballen Havn. 
Her blev der vedtaget en kon
tingentforhøjelse fra 75 til 
l00 kr. Udflugten til sommer 
vil gå til Tunø. 

Til bestyrelsen valgtes Jo
ran G. Mortensen, Alfred 
Vohnsen og Arne Bøhm. 

SILKEBORG 
Med sine 22 medlemmer hø
rer afdelingen til de mindste, 
men der er godt nyt at hente, 
oplyser distriktsformand 
Jørgen Brøgger. 

Selv om kun bestyrelsen 
mødte op på generalforsam
lingen ser formanden Ole 
Farsø fremtiden fortrøst
ningsfuld i møde. Man har 
taget kontakt til Silkeborg 
Motorbådsklub og kan an
vende klubbens lokale som 
Marinestue. Man satser på en 
række udadvendte aktivite
ter. I november deltog man 
for første gang i distriktskyd
ningen og man er klar til at 
møde også i år. 

Silkeborg er et skoleek
sempel på, at en ny, ung, dy
namisk formand kan få en 
hensygnende afdeling op at 
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stå, rapporterer Jørgen 
Brøgger. 

SKANDERBORG 
Modsat Silkeborg går det 
trægt i Skanderborg - men 
man har dog et godt samar
bejde med den lokale skytte
forening og kan deltage i 
denne forenings trænings
skydninger. Af andet kan 
nævnes, at der har været 
holdt to andespil i samarbej
de med den lokale gardefor
ening. 

DISTRIKT XI 
Nordvestjylland 

Elektriker Kaj Otto Nielsen 
Strandparken 69 - 7900 Nykøbing M 
Tlf. 07 77 23 49 

RINGKØBING 
Der var for ringe tilslutning, 
så afdelingen har måtte af
lyse sin planlagte stiftelses
fest, fortæller Johan Flindt, 
afdelingens formand. 

Og så var der på afdelin
gens generalforsamling, hvor 
menuen stod på gule ærter og 
pandekager med is, en »hed 
diskussion« i følge den loka
le presse. Spørgsmålet var om 
den, der bærer flaget skal be
tegnes som flagbærer eller 
flaggast. Man enedes om det 
sidste, men da der i lovene 
står flagbærer vil man foreslå 
det ændret til flaggast. Så nu 
forslår Ringkøbing til det 
forestående sendemands
møde at få ændret betegnel
sen flagbærer til flaggast i 
lovenes § 27 punkt 8. 

Der blev vedtaget en kon
tingentforhøjelse fra 70 til 
100 kroner, og såvel forman
den Johan F lindt som kasse
reren Jø rgen Andersen blev 
genvalgt. Det samme gjalt 
bestyrelsesmedlem N. P. Ni
elsen. 

En repræsentant fra bor
gerforeningen foreslog, at de 
to foreninger lavede noget i 
fællesskab, blandt andet et 
besøg på Nordsøværftet, 
hvor man bygger skoleskib til 
Thailands Marine. 

Aftenen sluttede med hyg
geligt samvær til ud på de 
små timer. 

I øvrigt fortæller den lo
kale presse, at Johan F lindt 
har taget kontakt til borgme
steren om adoption af et 
skib, og den ide var borgme
steren straks med på. 

Skal man tro avisen, så var 
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»borgmesteren helt oppe i 
skyerne«, og han synes det 
var en fortræffelig ide. 

MORSØ 
På generalforsamlingen, som 
blev ledet af Eigil Nielsen, 
indledte formanden Kaj 0 . 
Nielsen sin beretning med at 
konstatere, at året, der gik, 
havde været et sabbatår. Det 
er det roligste år, vi har haft i 
de sidste seks år. Det mest be
mærkelsesværdige har væ
ret, at man har fået ny mari
nestue, sagde han. 

- Vi er nu begyndt på vort 
62. år, og jeg håber vi igen 
kommer ind i en fase med 
mange hyggelige aftener, 
film, foredrag, pakkefester 
m.v. Vi skal have nogle ture 
ud i det blå. Kort sagt, der 
skal ske noget. 

Formandens beretning 
blev hilst med bragende bi
fald, og det samme gjorde 
kasserer H. P. Kokholms 
regnskab, der viste et pænt 
overskud. 

Såvel kassereren som be
styrelsesmedlem Bent Niel
sen blev genvalgt. 

Deltagertallet var 33, og 
det må nok siges at være fint 
ud af en medlemsskare på 90. 

·Formanden tildelte Bent 
F lemming Poulsen (Kobak) 
25 års tegnet og modtog til 
gengæld fra Flemming Poul
sen en 25 centimeter kanon, 
lavet som gave til Morsø Ma
rineforening med tak for 25 
gode år. 

Og så skal vi hilse og sige, 
at der den første tirsdag må
neden hele året rundt er kam
meratskab i kahytten. Her 
kan man også mødes lørdag 
formiddag. 

SKIVE 
Børge Dalgaard var sædva
nen tro dirigent, da afdelin
gen holdt en velbesøgt gene
ralforsamling. Her skete det
bemærkelsesværdige, at for
manden Egon Hansen trak 
sig efter godt 27 år på broen. 

Nyvalgt til bestyrelsen blev 
Svend Erik Mortensen, og på 
det efterfølgende møde kon
stituerede bestyrelen sig med 
Kaj 0. Nielsen som formand. 

Regnskabet fremlagt af 
kasserer Børge Petersen viser 
en kassebeholdning på 3000 
kroner. Kassen fik en ekstra 
indsprøjtning under den ef
terfølgende pakkefest, hvor 
de tilstrømmende damer 

kom med madpakker, der 
blev fortæret og de med
bragte gavepakker blev solgt 
på auktion af Børge Dals
gaard og Ove Henriksen. 

Under festen tog den nye 
formand ordet og sagde: 

- Jeg er blevet valgt som ny 
formand. Jeg har ikke ønsket 
posten, idet jeg synes en 
yngre mand skulle til, men 
jeg tager to år og er sammen 
med min bestyrelse klar til at 
gøre et godt stykke arbejde 
for vor gamle, dejlige mari
neforening. 

Ove Henriksen er stadig 
næstformand, og Børge Pe
dersen kasserer. Hans Iver
sen er sekretær og bestyrel
sen består videre af Jan Gra
vesen, Mogens Andersen og 
Svend Erik Mortensen. 

Egon Hansen har siddet i 
formandsstolen i 27 år og har 
gjort et stort og godt stykke 
arbejde. Kære Egon. Du skal 
foreløbig nøjes med et hjerte
lig tak og et trefoldigt hurra 
for din indsats. 

Og så gik dansen til herlig 
musik af Poul Hansens mari
neorkester. 

DISTRll<T XII 
Nordjylland 

Telegrafist Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 b - 9800 Hjørring 
Tlf. 08 92 03 66 

NIBE 
På Nibe-afdelingens general
forsamling aflagde forman
den Finn Knudsen en lang, 
fyldig beretning, hvori han 
opridsede alle begivenhe
derne der bar fundet sted si
den sidste generalforsam
ling, og som tidligere er ud
førligt omtalt i UNDER 
DANNEBROG. 

Formandens beretning 
blev godkendt, og så gav diri
genten - det er også forman
den - ordet til kasserer Jens 
Veggerby, der fremlagde et 
regnskab, der fortæller, at af
delingen er særdeles velfun
deret. 

Til bestyrelsen genvalgtes 
såvel Jens Veggerby som Leif 
Østergaard, Erik Sørensen. 
og Leo Thiesen, og general
forsamlingen kunne slutte 
med, at dirigenten takkede 
for god ro og orden - og så 
kunne formanden jo pas
sende takke sig selv for god 
ledelse af slagets gang. 

De 21 fremmødte - hvoraf 
t re udenbys og æresmedlem 
Jens Justesen - kastede sig 
derefter med glubende appe
tit over sildemaden, skipper
labskovsen og osten på de 
smukt pyntede borde. Søren 
Pors sang til eget guitarak
kompagnement, Jens Veg
gerby fortalte historier, sang
bøgerne blev brugt og længe 
efter at flaget var halet ned 
hyggede man sig. 

Endnu en god aften sam
men med herlige kammera
ter, konstaterer Leo Thiesen i 
sin rapport. 

HJØRRING 
Med Ib Hørstrup som diri
gent har afdelingen holdt sin 
generalforsamling. I sin be
retning konstaterede for
manden, Bent Simonsen, at 
det forgangne år havde været 
et stabilt år for afdelingen, og 
omtalte detaljeret de forskel
lige arrangementer, der var 
blevet afviklet og som tidli
gere er omtalt i UNDER 
DANNEBROG. 

Regnskabet, der balance
rer med 7.443 kroner, blev 
fremlagt af kassereren Jør
gen Larsen, og såvel beret
ning som regnskab blev god
kendt. Der var genvalg til be
styrelsen, der har konstitute
ret sig som følger: 

Formand: Bent Simonsen, 
kasserer Jørgen Larsen, sek
retær Ole Steensen samt Erik 
Hald, Ejnar Madsen og Jens 
Hansen. 

Efter at Ib Hørstrup havde 
takket for god ro og orden fik 
deltagerne sulten stillet, idet 
der blev serveret gule ærter 
med flæsk, pølse og svine
kam(p). 

Under afdelingens banko
spil, der var meget vellykket 
og som nok tåler gentagelse, 
som Ole Steensen skriver, fik 
Søren Andreas Jensen tildelt 
25 års tegnet. Bankospillet, 
der bød på mange fine gevin
ster, gav et fint overskud. Der 
var også spil for børnene -
som alle på mystisk vis vandt 
- og i pausen blev der serveret 
kaffe med frisklavet æble
kage og varm kringle. 

Og så svinger man huerne 
for Per With, der fyldte 50 
den 24. april. 

FREDERIKSHAVN 
Der var æbleskiver til både 
store og små. Småkager, so
davand og slikkerier til bø r-



nene og glogg til de voksne, 
da afdelingen holdt sin jule
stue. Arrangementet var gra
tis for deltagerne, og vil blive 
gentaget næste år. Julelotte
riet var hurtigt udsolgt og gav 
et pænt resultat. 

Til ulkeaftenen sidst i ja
nuar blev der budt på gule 
ærter samt kaffe og småka
ger til en kuvertpris af 30 kro
ner. Generalforsamlingen 
blev holdt 17. februar, men 
endnu foreligger ingen rap
port. Den må så vente til næ
ste nummer af bladet. 

HIRTSHALS 
I distriktsrepræsentant Bent 
Simonsens rapport til di
striktsmødet fremgår, at der 
var god tilslutning til for
eningens stiftelsesfest og at 
generalforsamlingen holdes 
26. februar. I Hirtshals fin
des sindige folk, der ikke fa
rer i blækhuset sådan lige 
med det samme. Men vi reg
ner sandelig med at høre nyt 
fra den friske by til næste 
nummer. 

HOBRO 
Hvordan det for tiden går i 
Hobro-afdelingen vi l vi lade 
formanden Henning Melin 
afsløre med egne i ord i føl
gende beretning: 

- Den forløbne del af vin
tersæsonen har været præget 
af en dårlig opbakning til af
delingens arrangementer 
med deraf følgende afsmit
ning på bestyrelsens inspira
tion. 

Til vor traditionelle ind
ledning til sæsonen - »Pudse
aften« - hvor messingtøj etc. 
gennemgåes og pudses, var 
tilslutningen yderst dårlig, og 
formanden måtte i de føl
gende 8 dage spise røde pøl
ser morgen-middag-aften. 

27. oktober løb en filmaf
ten af stablen med filmene: 
1000 skibe af sten (udmærket 
turistfilm fra Jugoslavien) og 
»Kystradio«. Besøget var an
tageligt. 

Den 24. november svigtede 
gasterne totalt, men så trak 
til gengæld den traditionelle 
»Julestue« næsten fuldt hus 
til et moderniseret bankospil, 
Signes æbleskiver og Oves 
glogg. 

Da formanden var så let
sindig at reklamere med at 
vise egne sej lerfilm til 
januar-mødet, ja så blev folk 
hjemme, selv om der også 

var lokket med raflespil, ek
semplarer af Rapport og Sø
fart. 

Nu er det spændende, om 
nogen tør komme til general
forsamlingen, hvor der er 
valg, men vi håber en gang 
laks å. la Ludwig kan lokke 
nogen frem. 

Afdelingens medlemstal er 
uforandret 29, ganske vist 
har der været tilgang på 2 nye 
medlemmer - begge p.t. tje
nestegørende indenfor sø
værnet, men til gengæld må 
vi konstatere afgang på 2 
mand. 

SKAGEN 
Her forløb julelotteriet så 
fint, at der blev et overskud 
på 4.670 kroner. Juletræsfe
sten blev holdt traditionelt 2. 
juledag, men i den beretning, 
som afdelingen har sendt til 
distriktsmødet hedder det, at 
tiden nok er løbet fra disse fe
ster. De ældste deltagere hos 
børnene var otte år og de fle
ste af børnene kom sammen 
med deres bedsteforældre! 

Der er stadig fint salg af 
afdelingens festvin, såvel 
rødvin som hvidvin, og alle 
afdelinger er velkomne til at 
købe. Der er god gang i udlej
ningen af marinestuen - Ska
gens smukkeste festlokale, 
som Joe Jørgensen ynder at 
sige. 

HALS 
Efter generalforsamlingen i 
februar har afdelingens be
styrelse ·konstituteret sig som 
følger: 

Formand: Egon Hjelm, 
næstformand: Henning Bay 
Jacobsen, kasserer: Michael 
Hjelm, og i bestyrelsen er 
endvidere Ole Henriksen, 
Claus Mortensen, Erik 
Munk og Hans Sørensen. 

Afdelingens medlemstal er 
165, og man var til jul i stand 
til at udsende 13 checks, hver 
på 300 kroner, til enker efter 
afdøde medlemmer. 

Julefrokosten var som 
sædvanlig godt besøgt. Af
delingen gav øl og dram til 
alle, og pensionisterne fik 
gratis forplejning. 

Og så svinger man i afde
lingen huerne for Olaf Søren
sen, 65 år den 3. marts -Knud 
Madsen, 50 den 11. marts -
Vagn Jensen, 80 den 10. april 
- Kurt N. Mortensen, 60 den 
16. juni - Knud H. Pedersen, 
60 den 25. juli - Harald Ma-

thiasen, 75 den 2. august, -
Jørn Andersen, 50 den 30. 
september - A.M. Jensen, 85 
den 1. oktober - Niels E. Møl
ler, 70 den 6. oktober - Hans 
Chr. Pedersen, 50 den 12. 
november og Søren 0. Søren
sen, 70 den 13. december. 

AALBORG 
Afdelingens 70 års festlighe
der er udførligt omtalt andet 
steds og her skal berettes kort 
om generalforsamlingen, der 
med Eivind Samuelsen som 
ordstyrer fik et stilfærdigt 
forløb. 

Formanden Ralf Kurth 
Jensen havde i sin beretning 
megen ros til bådelauget men 
var bekymret for skyttelavets 
fremtid. 

Kassereren Ole Riis frem
lagde regnskabet og af det 
fremgik, at der var et drifts
overskud på 19.250 kroner. 
Der blev fastsat nyt kontin
gent - 125 kroner om året - og 
der var nyvalg til bestyrelsen. 
Jørgen Zachau ønskede at 
trække sig og i hans sted valg
tes Knud Jeppesen, der ved 
konstitueringen blev afdelin
gens kasserer, idet Ole Riis 
ø nskede at trække sig fra 
denne post. 

Efter generalforsamlingen 
stod skafningen på »århund
redes bedste gule ærter« -
simpelthen. 

DISTRIKT XIII 
Oversøisl< 

Afdelingsleder 
Flemming Schandorff 
Postbox 328 - 3900 Godthåb 
Grønland 

GODTHÅB 
Der er gennem det seneste år 
gjort en stor indsats for at få 
afdelingen på ret køl, og det 
må nu siges at være tilfældet, 
idet der i løbet af efteråret 
har været afholdt bankospil, 
afdelingsfest, og senest den 
31. januar 1987 afholdt nyt
årsfest, ligesom der blev af
holdt generalforsamling den 
15. februar 1987 med genvalg 
næsten overalt, og kontin
gentforhøjelse fra 100 til 200 
kr. pr. år, samt et indmeldel
seskontingent på 250 kr. 

Generalforsamlingen vare
de 55 minutter eller var det 50 
minutter, og kun hvor der 
nødvendigvis skulle findes 
nye »hoveder« var der egent-

lig en slags valg, ellers var det 
genvalg til lyden af klap
salver. 

Hvad var nu årsagen til 
denne hurtige generalfor
samling endda med en for
dobling af kontingentet 
endda på grundlag af et æn
dringsforslag fra salen. 
Nogle mente det var udsigten 
til det efterfølgende banko
spil, som bestyrelsen meget 
friskt havde sat til start en 
time efter generalforsamlin
gens start, måske en ide til ef
terprøvelse andre steder? 

Afdelingen havde også un
dervejs »glemt« at få dekore
ret 25 års jubilarerne, så også 
dette skulle den nye besty
relse, der trådte til i april 1986 
klare. Det er nu klaret med 
bravour, således at alle jubi
larerne - nogle helt tilbage fra 
1984 - har fået overrakt deres 
medaljer og diplomer på be
hørig viis. 

Afdelingens økonomi blev 
fra at være ganske negativ 
rettet gevaldigt op, eller som 
kassereren sagde det, der 
skete en tidobling af formuen 
i det forløbne år, men han tog 
dog et forbehold for, at han 
kunne gentage kunststykket 
til næste år. 

Medlemstilgangen har 
ikke været god, men der har 
været en medlemskampagne, 
som ikke direkte, men deri
mod indirekte har medført, 
at afdelingen nu får tilgang 
af medlemmer, men næppe i 
et så stort tal, at der bliver 
mulighed for at toppe »Top 
ti« listen i UD. 

EGEDESMINDE 
Også Egedesminde havde 
nogle problemer, men de var 
af en lidt anden art. Man 
havde mistet sit faste til
holdssted da Restaurant Ni
komut, der ejedes af et af 
medlemmerne, blv afhændet 
til andet formål. 

Nu er dette fortid. Afdelin
gen har siden efteråret kørt 
med faste månedsmøder, 
hvor den stående menu er 
gule ærter med det hele, fore
drag og lysbilleder, hvis det er 
muligt at skaffe en foredrags
holder. Det foregår i værftets 
kantine. 

Afdelingen har 20 med
lemmer, hvilket efter forhol
dene må siges at være fint, og 
ved den såkaldte »dameaf
ten« i december var der 38 
deltagere. Sådanne arrange-
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menter foregår på skolen, 
hvor man for et beskedent 
honorar af 700 kr. har rådig
hed og lokaler med køkken, 
hvor afdelingen så selv tager 
fat. 

Afdelingen planlægger for 
tiden udover de månedlige 
møder en forårstur i slutnin
gen af april med damerne, 
nærmere vil komme i næste 
nummer af afdelingens blad, 
der påregnes at udkomme i 
begyndelsen af april måned. 

Generalforsamlingen blev 
afholdt den l i. februar 1987, 
og bestyrelsen har konstitue-

ret sig med Børge Hansen 
som formand, Jens Lind
hardt som kasserer og Mo
gens Stumpe som sekretær. 

Sendemændene er også 
ved at være udpeget, og det 
skal ikke blive for dyrt at del
tage, så yder afdelingen et til
skud på I .000 kr. pr. sende
mand. 

Afdelingen ydede iøvrigt 
et tilskud på 1.000 kr. til lom
mepenge til de handicappede 
fra byens specialskole, som 
skulle ti l et sportsstævne i 
Danmark, hvilket resulterede 
i, at også andre foreninger og 

organisationer i Egedes
minde gik ind og ydede til
skud. 

NARSSAK 
Der blev afholdt stiftende ge
neralforsmaling den 27. no
vember 1986 og foretaget op
tagelse af nu 14 medlemmer, 
som afventer den endelige 
godkendelse førend aktivite
terne går igang, og der kan 
forventes flere medlemmer, 
når først aktiviteterne sætter 
igang. 
Generelt 
Der er god gænge heroppe 

for tiden, det er ligesom, der 
kan vejres forår for Marine
foreningen på disse kanter, 
selvom der selvfølgelig er be
grænsninger med hensyn til 
den potientielle medlems
sakre, hvis tilknytningen til 
søværnet og kammeratska
bet skal holdes, og det mener 
vi på disse kanter, at det skal 
det, ligesom vi helt klart går 
ind for mottoet. UNDER 
DANNEBROG idet vi må 
huske på, at udgangspunktet 
for vore handlinger må være, 
at vi ikke er i tvivl om vor 
identitet og rod. 

Marineforeningens årsregnskab 1986 

Indtægter: 
Kontingenter ........................... . 
Indskud . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23.585,00 

Overført til Grundfonden. . . + 6. 730,00 
Overskud v/ salg af effekter ............... . 
Renter . .. . . . .......... . ..... , ....... .... . 

DRIFTSREGNSKAB 

350.758,50 

16.855,00 
10.238,21 

275,78 

Udgifter: 
Kontorhold 
Husleje og varme ................. . ...... . 
Lønninger ............................. . 
Møder (incl. rejseudgifter) ............. . .. . 
Rejse og repræsentation ..... .. . .. . . ...... . 
Diverse .... . ........................... . 
Under Dannebrog: 

Udgifter . . . . . . . . . . . . . . . . . 129.882,12 

61.885,86 
46.892,43 
65.561,08 
56.254,65 
l0.623,44 
13.039,41 

Underskud ................ . . .. ......... . 4.852,50 Annoncer................ + 1.159,00 128.723,12 
-----------

Aktiver: 
Kasse-bank-giro ............ ... . . ........ . 
Effekter og våbenskjold .................. . 
Tilgodehavende hos afdelinger ............ . 
Øvrige tilgodehavender. . ............ .. ... . 
Huslejedepositum . . .. . . . .... .. ... ... . ... . 
Forudbetalt husleje . .. ... ......... .. . .... . 
Inventar .. .. .. . .. .. .. .. . .. . 85.980,12 

382.979,99 

STATUS PR. 31. DECEMBER 

31.299,31 
26.418,93 
8.722,IO 
5.523,54 
7.363,90 
8.538, 78 

Passiver: 
Kassekredit. .................. . .. ....... . 
Skyldig moms og A-skat ...... . . . ........ . 
Skyldig »Julemærkekonto« . . ............. . 
EDB-lån ............................... . 

Kapitalkonto 1.1.1986 . . . . . . . . 4.653,91 
Driftsunderskud . . . . . . . . . . 4.852,50 

382.979,99 

23.798,35 
10.048,88 
88.212,13 
51.985,91 

Afskrivning . . . . . . . . . . . . . . + 3.265,98 82.714,14 Afskrivning . . . . . . . . . . . . . . 3.265,98 + 3.464,57 
----------- -----------

170.580,70 170.580,70 

Ovenstående regnskab er revideret i henhold til bilag og afstemt efter kontoudtog. 

S.E. Pedersen 
Revisor 

V.P. Heise Torben Jensen Kurt Flatau 
F. Andreasen N.P. Jepsen 

Jørgen Dehn 
Revisor 

Ib Ketler-Iversen 
Poul Christiansen P. Birk Jensen Flemming Larsen 

Tommy Larsen Knud Møller John Oldvej Hans J. Nielsen 
Flemming Schandorf.f 

Jørgen Brøgger 
Kai 0. Nielsen Bent Simonsen 

Som det fremgår af ovennævnte, fremtræder årsregnskabet 1986 i en koncentreret form, og kun dækkende den direkte drift af forenin
gen, men det detaillerede regnskab indeholdende regnskaber for fondene m.m. er som sædvanligt fremsendt til afdelingsformændene 
sammen med indkaldelsen til Sendemandsmødet. 

Medlemmer, som måtte være interesserede i det detaillerede regnskab, kan rekvirere dette på Hovedkontoret. 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningens formål er ae scyrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd cif fælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Danmark - en maritim nation 
Danmark er en mantJm nation. Ikke 
bare en søfarts- og fiskerination, men i 
bredeste forstand en nation, hvis vilkår 
er bestemt af havet. Ganske vist har kun 
en mindre del af befolkningen i sin dag
ligdag direkte tilknytning til havet. Det 
er søfolk og fiskere samt de, der dagEgt 
er afhængige af færgeforbindelser. For 
størsteparten af os er afhængigheden af 
havet et forhold, der kun indirekte på
virker dagligdagen. Dog er vort lands 
maritime situation med til at bestemme 
livsvilkårerne for os alle. Ændringer i 
den ordning, vi har skabt, vil kunne få 
overraskende store og ubehagelige kon
sekvenser for samfundslivet. 

Befolkningens engagement i frivilligt 
arbejde indenfor Marinehjemmeværnet 
og Kvindeligt Marinekorps under
streger, at der langs vore kyster er forstå
else for betydningen af evnen til at ud
nytte havet og kontrollere de begivenhe
der, der foregår i vore farvande. En vi
dere udbredelse af denne forståelse til 
større dele af befolkningen forekommer 
som en naturlig del af den oplysnings
virksomhed, der er et vigtigt led i infor
mationsudvekslingen omkring landets 
situation. Befolkningen synes generelt 
ikke at forstå, i hvor høj grad det mo
derne samfund stadig er afhængig af 
havet som transportvej ligesom betyd
ningen af Danmarks beliggenhed mel-

lem Østersøen og Nordsøen, giver vort 
land en strategisk position af stor vigtig
hed. En sådan manglende forståelse for 
de forhold, der er afgørende for landets 
eksistens, er kritisk, og der resterer et 
stort arbejde med at viderebringe de 
nødvendige oplysninger og vinde for
ståelse for landets situation som en ma
ritim nation. 

Bindingen til havet 
Vi har lært at udnytte de fordele, der er 
forbundet med at være en maritim na
tion, og vi har lært at leve med de ulem
per, det også medfører. Vi har lært det 
så godt, at de færreste af os tænker over 
vor binding til havet. Men bindingen er 
der. Det er livsnødvendigt for vort sam
fund, at vor brug af havet ikke hindres. 
Det gælder vor samhandel, fiskeri og 
daglige livsvigtige transporter imel
lem landsdelene. Uden mulighed for til
førsel af varer udefra og uden mulighed 
for overførsel af varer imellem landsde
lene kan vort samfund ikke fungere. Vi 
må derfor råde over midler, der dagligt 
kan vise, at vi har vilje og evne til at sikre 
vore livsvigtige interesser. 

Flådens betydning 
Flåden har gennem tiderne været det 
vigtigste middel hertil i vor sikkerheds
politik, og intet synes at reducere betyd-
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ningen af at råde over en veludrustet og 
effektiv flåde, tilpasset de særlige for
hold, der kendetegner Danmarks place
ring på verdenskortet og vor sikkerheds
poEtiske placering blandt nationerne i 
den vestlige verden. 

Det er hensynet til vor suverænjtet, 
der begrænser mulighederne for, hvor 
langt de enkelte lande i alliancen kan 
specialisere sig. Vort forsvar må søges 
sammensat så afbalanceret, at de fore
liggende opgaver i fred og i kriser kan lø
ses nationalt til fremme af regeringens 
og dermed samfundets interesser. Det er 
derfor Danmark må have en afbalance
ret flåde -en flåde med forskelljge skibs
typer, der er egnet til at løse netop vore 
opgaver. 

Det er opgaver, som vi ikke kan lade 
uløste. Sker det, vil andre søge dem løst 
på vores bekostning, som hele vor histo
rie viser det. Hvis vi ikke erkender og 
påtager os det ansvar, som følger af vor 
strategiske beliggenhed på Nordeuropas 
korsvej, er der andre der vil og kan. 

Uddrag af Søe-Leutenam Selskabets pjece: Flå
dens fremtid - hvor stævner vi hen? 

Forsidebillede: Sende
mændene passerer med 
flag og musik i Ebeltoft 
gamle smukke rådhus 
under marchen fra fre
gatten Jylland til sende
mandsmødet på Hotel 
Ebeltoft Strand. 



Et sendemandsmøde 
i fremgangens tegn 
Det var pæne store tal, der 
blev jongleret med ved dette 
års sendemandsmøde i Ebel
toft. 

Til festen lørdag aften på 
Hotel Ebeltoft Strand, som 
samtidig var Ebeltoft
afdelingens 70 års jubilæ
umsfest, var der 267 delta
gere. 

Til søndagssendemands
mødet var 49 afdelinger re
præsenteret med 151 sende
mænd, der sammenlagt dis
ponerede over 259 stemmer. 
Det maksimale stemmetal er 
359, så tilslutningen må siges 
at være flot. 

Men endnu flere end de 
151 sendemænd deltog i 
mødet. 

- Det er det største antal 
sendemænd og mødedelta
gere, jeg kan erindre, sagde 
landssekretær Ib Ketler
Iversen. Naturligvis har det 
store tal at gøre med, at Ebel
toft ligger centralt - er Dan
marks midtpunkt. Men tallet 
kan da lykkeligvis også tol
kes som udtryk for en sti
gende interesse for Marine
foreningsarbejdet. 

Marineforeningens med
lemstal har nu passeret 8000. 
En opgørelse foretaget I . maj 
viser, at medlemstallet er 

På ø~erste billede modtager Frederikshavns-afdelingens for
mand Svend Nielsen af landsformand V.P Heise Frem
driftsskruen for afdelingens imponerende fremgang. På ne
derste billede ses hovedbestyrelsen og andet godtfolk sammen 
med deres damer fotograferet med Ebeltofts borgmester Jør
gen Nielsen foran Ebeltofts gamle rådhus. 

8.033 mod 7.891 på samme 
tid i fjor. 

Der er sket 726 nyindmel
delser mod 652 året forinden. 

Der er foretaget 584 ud
meldelser mod 612 i fjor. 

Netto-tilgangen er således 
på 142 medlemmer. 

Medlemstilgangen er den 
største i de seneste fem år. 

Det var den glædelige ny
hed, Jwormed landsformand 
V.P. Heise indledte sin beret
ning på sendemandsmødet i 
Ebeltoft. 

Landsformanden tillæg
ger hvervekampagnen »Skaf 
et medlem - hver« en stor del 
af æren for det fine resultat, 
og tildelte Fremdriftsskruen 
til Frederikshavn-afdelin
gen, der havde øget sit med
lemstal fra 76 til 141 i tids
rummet 1. marts 1986 til I. 
marts 1987. 

Jens Kai - still going strong 
- Olsen ledede som sædvanlig 
mødet med lune og elegance. 

Landsformanden havde 
indledningsvis i smukke ord 
mindet tidligere landsfor
mand Godske de Lichten
berg og kasserer i Korsøraf
delingen, distriktsrepræsen
tant Niels Bruus Sørensen. 
Med de to nævnt, er ingen af 
de mange andre glemt. Lad 
os mindes dem alle og deres 
indsats for vores fælles sag 
ved et øjebliks stilhed, sagde 
landsformanden. 

Beretningen skal have ho
vedbestyrelsens godkendelse, 
inden den forelægges sende
mændene. Og da hovedbe
styrelsen holder mødet dagen 
før sendemandsmødet har 
beretningen ikke kunne sen
des ud. 

- Det ville ellers have sparet 
megen tid, sagde landsfor
manden til hovedbestyrelsen, 
for beretningen er lang. 
Det er den. Den fylder 16 tæt 
beskrevne sider, og giver et 
godt billede af det svundne 
års aktiviteter og kommende 
tiltag. 

Om hele beretningen 
skulle trykkes ville der ikke 
være plads til meget andet i 
Under Dannebrog. Vi nøjes 
derfor blot med nogle ud
drag. 

Afdelings-arbejdet 
Der synes fortsat at være stor 
forskel på aktiviteten i de en
kelte afdelinger. Nogle har 
faste månedlige mødeaftener 
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med et varieret tilbud til med
lemmerne, hvilket afspejles i 
en god mødedeltagelse og et 
godt sammenhold, og andre 
har mere spredte arrange
menter, bl.a. fregatskydning, 
stiftelsesfest og enkelte mø
deaftener. 

Endelig findes der des
værre stadig den type afde
linger, hvis aktiviteter ind
skrænker sig til en årlig fiske
tur eller skovtur med da
merne. 

Disse forskelligheder i ak
tivitetsniveau skyldes ikke 
blot bestyrelsens initiativ el
ler snarere mangel på samme, 
men i lige så høj grad med
lemmernes manglende op
bakning omkring arrange
menterne. Det må selvsagt 
være frustrerende for en be
styrelse, som efter at have 
lagt tid og arbejde i et arran
gement at måtte konstatere, 
at stort set kun bestyrelsen 
selv har tilmeldt sig. Aktivi
tetsniveauet i en afdeling er 
således betinget af et tæt 
samarbejde bestyrelsen og 
medlemmerne imellem. 
Her er den årlige generalfor
samling af væsentlig betyd
ning, men det synes som om 
denne blot skal overstås 
inden de gule ærter, hvis der 
da overhovedet møder a ndre 
end bestyrelsen og eventuelt 
en dirigent. Det er derfor vig
tigt, at general forsamlingen 
virkelig bliver tilrettelagt på 
en sådan måde, at medlem
merne bliver gjort interesse
rede i at møde op - ikke blot 
for at »skyde« på bestyrel
sen, men i stedet at deltage i 
en konstruktiv debat om af
delingens aktiviteter, som 
derved kan give bestyrelsen 
inspiration og ideer til arran
gementer, som har medlem
mernes interesse, således at et 
bedre fremmøde og derved 
sammenhold i afdelingen 
bliver resultatet. 

Samarbejdet med 
Søværnet 
Også i det forløbne år har vi 
kunnet glæde os over megen 
værdifuld bistand fra søvær
net. Således har Søværnets 
operative Kommando for
midlet de artikler om »Sø
værnets opgaver i krise- og 
krigstid«, som har været 
bragt som indstik i de sidste 4 
nr. af Under Dannebrog. 
Disse indlæg - der i særtryk 
også er tilsendt bl.a. samtlige 
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Admiral M Telling, der efter landsformandens beretning, fik ordet for kort at redegøre 
for søværnets stilling netop nu blev ved samme lejlighed optaget i Ebeltoft-af delingen og 
kvitterede med at overrække Ebeltofts formand Chr. Koudahl søværnets skjold. Mødedi

rigenten Jens Kaj Olsen benytter lejligheden til at samle kræfter til mødetsfortsætte/se. 

fol~etingsmedlemmer - har 
været foreningens væsentlig
ste bidrag til at give den lø
bende forsvarsdebat en 
større bredde. De har også -
efter udtalelser over for mig 
fra flere i søværnet - bidraget 
til .styrke Marineforningens 
omdømme blandt søværnets 
personel. 

Samarbejdet omkring or
logsskibenes besøg i adop
tionsbyerne har været godt, 
og det er en enestående lejlig
hed til dels at komme i kon
takt med det tjenestegørende 
personel, dels til at aktivere 
afdelingernes medlemmer og 
måske ikke mindst til at mar
kere sig i lokalsamfundet. 

Jubilarstævnet er en af de 
lejligheder, hvor vi får megen 
god støtte fra søværnet. Det 
var også tilfældet i 1986, hvor 
vi efter inspiration fra et af 
vores ældre medlemmer 
havde ændret lidt på formen. 
Flådestation København stil
lede det gamle eksercer- og 
gymnastikhus til rådighed, 
således at jubilarerne kunne 
komme til at sidde ned under 
den officielle del af stævnet, 
der i det hele taget fik en be
dre ramme. Tilslutningen var 
som sædvanlig maksimal. 

Skyttelavene 
Der er nu 16 skyttelav, idet 
der den 29. marts afholdtes 
stiftende generalforsamling i 
»Hundested-Frederiksværk 
Marineforenings skyttelav. 

Der har været seriøse tilløb 
til oprettelse af lav i Næstved 
og i Skjern/ Tarm, men pla
nerne er endnu ikke blevet re
aliserede på grund af hen
holdsvis fraflytning og alvor
lig sygdom blandt initiativta
gerne. 

Landsskyttestævnet, der 
blev afholdt i Århus den 13. 
og 14. september, samlede 
100 skytter fra 13 lav. 

Afsluttende 
bemærkninger 
Når vi ser tilbage på det år, 
der er gået, har vi grund til at 
være tilfredse med udviklin
gen, som den har formet sig. 
Alt foreningsliv har i dag 
svære vilkår, og det gælder 
ikke mindst gamle foreninger 
som vores, der vil værne om 
nationale værdier, idealer og 
traditioner. Det må give os 
styrke at kunne konstatere, at 
det kan lade sig gøre at gøre 
fart over grunden, når blot vi 
trækker på samme åre med 
lange sejge tag. 

Det bør vi fortsætte med, 
for der ligger fortsat vanske
ligheder forude, og der er 
fortsat brug for en stadig 
stærkere og aktiv Marinefo
rening i den kommende tid. 

Lad mig her til slut citere, 
hvad premierløjtnant P. 
Ipsen - den senere komman
dør og landsformand - skrev i 
en artikel om flådeforeninger 
i »Tidsskrift for Søvæsen« i 
1909: 

»Netop i disse dage, hvor 
udsigten til en forsvarlig løs
ning af forsvarssagen synes 
lidet lyse, har ingen kraftig 
stemme fra folket rejst sig 
som udtryk for de mange, der 
mener, at den flådeplan, der 
forelagdes, var under det mi
nimum, der måtte stilles til et 
maritimt forsvar«. Mange 
fristes til at bruge det kendte 
danske ord: »Hvad kan det 
nytte« om en fremtidig flåde
forening, men bliver først 
forsvarsvennerne modløse 
og desorganiserede, lukkes 
alt hå b ude«. 

Fanø i 
1989 
Medens sendemandsmødet i 
1988 som bekendt finder sted 
i København bliver Fanø mø
destedet i 1989. Også Skjern 
havde lagt billet ind på mø
det, men ved afstemningen 
fik Fanø 180 og Skjern 62 
stemmer. 

Der er endnu ikke ansø
gere til mødet i 1990, men 
derimod to til sendemands
mødet i 1991. Såvel Roskilde 
som Korsør fylder 75 i 1991 
og har ønsket at markere ju
bilæet blandt andet ved ar
rangement af sendemands
mødet. 



Kontoret et serviceorgan 
- ikke en købmandsbutili 
- Hovedkontoret skal ikke 
tjene penge på afdelingerne. 
Når der er nævnt et beløb på 
10 øre pr. medlem på udskift 
af medlemslister, er det kun 
de direkte udgifter, der beta
les for. Hovedkontoret er for
pligtet til at yde service til af
delingerne for det kontin
gent, der betales. 

Sådan i korte træk lød 
landskasserer Kurt Flataus 
svar til Aalborg-afdelingens 
formand Ralf Kurth Jensen, 
der på sendemandsmødet 
havde efterlyst den rette 
»købmandsånd« hos hoved
bestyrelsen. 

- Man skal tage penge for 
de }>varer man sælger«, sagde 
Ralf Kurth Jensen. 

Landsformand V.P. Heise 
var enig i landskassererens 
betragtning, men havde be
mærket sig bifaldet, der hil
ste Aalborg-formandens ud
talelse og tilføjede: 

- Hvis det er sendemænde
nes opfattelse, at hovedkon
toret ikke skal yde service for 
kontingentet, men drive for
retning, så imødeså landsle
delsen konkrete forslag her
om til behandling på næste 
års sendemandsmøde. 

Talelysten var som tilslut
ningen til sendemandsmødet 
stor, og blandt andet gav 
Køge-afdelingens forslag an
ledning til megen debat. 
Køges forslag lød: >}Da det er 
forbundet med store byrder 
for hovedkontoret såvel øko
nomisk som arbejdsmæssigt 
at fremstille medlemskort for 
foreningens medlemmer, 
sørger de enkelte afdelinger 
fremover selv for fremstilling 
af disse«. 

Forslaget blev motiveret af 
Engskov, Køge: 

- Det er fremsendt, fordi vi 
i februar modtog brev om, at 
kontingentindbetalingen 
fremtidig skal ske til hoved
kontoret, sagde han. Man ri
sikerer at miste medlemmer, 
når kontingentbetalingen 
skal ske til hovedkontoret, 
som i øvrigt efter hans me
ning ikke har kapacitet til at 
administrere de mange ind
betalinger. 

Landsformanden: Hoved
bestyrelsen går imod forsla-

get. Vi skal have ens med
lemskort landet over. 

Såvel Ole Aunfelt, Hunde
sted, som Frederik Petersen, 
Korsør, Palle Jørgensen, 
Næstved, Leif Hollænder, 
Haslev, landskasserer Kurt 
Flatau, og Bent Jensen, År
hus, havde bemærkninger til 
forslaget, og disse bemærk
ninger berørte allesammen 
kontingentopkrævningen 
hvilket fik Aalborgs Ralf 
Kurth Jensen til at bemærke: 

- Debatten har fået en for
kert drejning. Sagen om
handler ikke kontingentop
krævningen, men hvorvidt 
medlemskortene fremtidig 
skal fremstilles af hovedkon
toret. For mig er det lysende 
klart, at alle medlemmer i 
Danmarks Marineforening 
skal have ens medlemskort, 
der skal udstedes af hoved
kontoret og helst være så bil
lige som overhovedet mulig 
for eksempel ved brug af re
klame. 

Efter den lange debat faldt 
forslaget. 80 stemte for 144 
imod og syv stemte hverken 
for eller imod. Ringkøbing 
forslag om at ændre beteg
nelsen flagbærer til flaggast 
blev trukket efter at lands
formanden havde præciseret 
forskellen på en flaggast og 
en flagbærer. 

- En flaggast er et medlem, 
der ved en enkelt lejlighed 
stikkes ud til at sætte eller 
bjerge flaget. En flagbærer er 
et medlem der udvælges til 
det tillidshverv det er at op
bevare, vedligeholde og ved 
særlige lejligheder at bære 
flaget. 

Landsnæstformand Tor
ben Jensen indbød til sende
mandsmødet i 1988 i Køben
havn, og løftede lidt af sløret 
for arrangementet, der var 
sammenfaldende med Dan
marks Marineforenings 75 
års jubilæum. 

Palle Jørgensen, Næstved, 
fandt det forkert, jubilæ
umsfesten var planlagt til at 
afholdes i Søværnets Offi
cersskole, hvor pladsen var 
begrænset. 

Valget af søofficersskolen 
var gjort for at holde prisen 
så langt nede som mulig, men 

Ganske vist er hovedkontoret ingen købmandsbutik, men 
forhandler dog som hidtil effekter og andet. Også denne nye 
marineblå pullover med Marineforeningens logo, som lands
kasserer Kurt Flatau slår ud med arme og ben i glæde over at 
kunne præsentere. Den koster 360 kr. inkluderet moms. Den 
er fremstillet af 70 procent acryl og 30 procent uld. Den er 
vaskbar ved 30 grader og skal dryptørres. Den fås i størrel
serne 50 m, 52 l, 54xl og 56xxl. Bestillinger med oplysning om 
størrelse skal være hovedkontoret i hænde senest I. september 
i år. Betaling sker ved check eller på giro. Leveringstid fra leve
randør er fire uger. 

som andet steds omtalt er ju
bilæumsfesten nu flyttet til 
Odd Fellow Palæet, så ålle, 
der ønsker det, kan deltage. 

Landsnæstformand Tor
ben Jensen blev genvalgt og 
til hovedbestyrelsen genvalg
tes videre: 

Distrikt I: Kim von Wo
ern, Glostrup, suppleant: 
Mogens Jacobsen, Lyngby. 

Distrikt 3: N.P. Jepsen, 
Korsør, suppleant: Bjarne 
Elken, Kalundborg. 

Distrikt 6: Tommy Larsen, 
Nakskov, suppleant: Mogens 
Brunhøj, Nykøbing Falster. 

Distrikt IO: Jørgen Brøg
ger, Ebeltoft, suppleant: 
Knud Dahl, Århus. 

Distrikt Il: Kaj Otto Niel
sen, Nykøbing Mors, supple
ant: Jørgen Andersen, Ring
købing. 

På lørdagens hovedbesty
relsesmøde var Hans-Jørgen 
Nielsen, Hemmet, distrikts
repræsentant for Distrikt 9 
blevet valgt til medlem af for
retningsudvalet. 

Det var faktisk et historisk 
valg, idet det er første gang et 
medlem vest for Storebælt er 
blevet valgt til dette udvalg. 

Det mest bemærkelses
værdige under punktet Even
tuelt var et verbalt slagsmål 

mellem Jørgen Brøgger og 
Ralf Kurth Jensen. Jørgen 
Brøgger havde efter Ralf 
Kurth Jensens mening ikke 
opfyldt de løfter om billige 
priser som Brøgger afgav, da 
Ebeltoft og Aalborg kæm
pede om at få sendemands
mødet overdraget. 

Jørgen Brøgger modtog i 
øvrigt fra Hundested ved Ole 
Aunfelt 1000 kroner til Fre
gatten Jylland og Ebeltoft 
modtog Hundesteds krus og 
skjold som tak for et godt til
rettelagt sendemandsmøde. 
Knud Møller overrakte lige
ledes Ebeltoft Svendborg
afdelingens skjold. 

Videre kan nævnes at Poul 
Willumsen, Lyngby, som 
medlem af jubilæumsfestud
valget redegjorde for pr
arbejdet i den forbindelse, og 
lovede at der vil tilgå afdelin
gerne nyt kort efter sommer
ferien. Fra 1. oktober vil der 
en aften i ugen blive holdt en 
»varm telefonlinie« klar for 
alle der enten havde gode 
ideer eller også ønskede råd i 
forbindelse med jubilæums
festlighederne. 

Og efter et trefold igt leve 
for Marineforeningen blev 
flaget halet ned og mødet 
kunne hæves kl. 12.50. 
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Småpluk fm stort møde og jubilæumsfest 

Tommy Persen - manden der 
hedder Persen og ikke Peter
sen eller Pedersen, beretter at 
det var sygdom blandt tjener
staben, der forsinkede jubi
læumsmiddagen på Hotel 
Ebeltoft Strand. Der måtte 
tilkaldes folk fra både Viborg 
og Randers, men alligevel var 
personalestaben ikke stor 
nok, Ebeltoft Strands direk
tion beklager meget, og iøv
rigt forlyder det, at det frem
mødte personale, der måtte 
knokle ekstra hårdt, har kla
get til deres organisation. De 
mener nemlig, at deres kol
leger ikke var så syge, at de 
nødvendigvis måtte blive 
hjemme. 

Jørgen Nielsen -borgmester i 
Ebeltoft gav ved flere lejlig
heder udtryk for byens stolt
hed over den stedlige marine
forening og over at sende
mandsmødet var placeret i 
hans by. Han modtog blandt 
andre hovedbestyrelsen med 
damer på det lille gamle hyg
gelige rådhus, hvor han bød 
på Fregat-snaps i fregat
snapseglas, som gæsterne til
med fik lov til at tage med 
hjem som souvenir. 
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Til venstre ses admiralen 
på Ebeltofts berømte slup, 

Sigvald Olsen, i spidsen 
for det endnu mere be

rømte slupkor. Sigvald Ol
sen sang den herlige 

»Ebeltoft-vise« solo og 
koret måtte under jubilæ
umsmiddagen give det ene 

ekstranummer efter det 
andet. Til højre er en del 
af sendemændene på vej 
op i Fregatten Jylland, 

hvor frokosten efter sende
mandsmødet fandt sted. 

Chr. Koudah/ - Ebeltoft Ma
rineforenings formand er ef
ter forlydende taget på 
befalingsmands-kursus. Han 
vil nemlig i fremtiden være 
helt sikker på, hvordan han 
skal udføre kommandoer 
som ret, højre om, svingning 
til venstre o.s.v. Det kneb det 
noget med, da han tog kom
mandoen over styrken, som 
inden sendemandsmødet's 
start blev mønstret ved Fre
gatten Jylland. Men det lyk
kedes ham dog at få 200 
gamle gaster vendt rigtigt. 
Og så gik det i samlet trop 
med flag og klingende musik 

gennem den lille hyggelige by 
med de toppede brosten til 
mødet på Hotel Ebeltoft 
Strand. 

M. Telling-chef for søværnet 
og bosiddende på Mols blev 
under sendemandsmødet op
taget i Ebeltoft-afdelingen og 
honorerede afdelingen for 
indmeldelsen og sit emblem 
ved at overrække den søvær
nets våbenskjold. Det har nu 
fået sin plads i Marinestuen, 
hvor Telling i øvrigt hyggede 
sig sammen med gutter fra 
hele landet efter sende
mandsmødets afslutning. 

Telling fik ordet under sende
mandsmødet hvor han på 
grund af tidnød blev nødt til 
at korte sit indlæg ned til en 
appel til Marineforeningen 
om opbakning af og støtte til 
forsvaret generelt og søvær
net specielt. 

Sigvald Olsen - admiral på 
Ebeltofts berømte slup og en 
af slupkorets solister under
holdt ved jubilæumsfesten 
med sangen om den fæle 
borgmester i Ebeltoft som 
straffede Lod vig og hans kæ
reste med »tugt- og forbed
ringshus«, på grund af deres 
kærlige omgang med hin
anden. 

- Sådan er jeg ikke sagde 
værende borgmester, Jørgen 
Nielsen, og det tror vi gerne. I 
øvrigt havde slupkorte dun
drende succes. Festdelta
gerne ville ikke slippe de 
humørfyldte gutter, der 

, måtte give mange ekstra
numre. 

Efter søndagens frokost 
på Fregalfen Jylland 
hyggede sendemæn
dene og deres pårø
rende sig i Marinestuen 
og gården bag stuen. 



De er kvikke 
i Glostrup
afdelingen 
Ved den ordinære månedlige 
mødeaften i Glostrup Ma
rineforening den 5. marts 
mødte - foruden 73 gaster -
landsformanden og land
skassereren op for at over
række afdelingen præmien 
for det største antal tegnede 
lånebeviser til Grundfonden 
i 1986 - som nævnt i sidste nr. 
22 ud af ialt 63. 

På billedet ses en stolt af
delingsformand, Torben Jen
sen, med skibsur og barome
ter monteret på plade med in
skription: »Grundfonden 
1986«. 

I sin lykønskning sagde 
landsformanden bl.a., at det 
næppe var fordi man var 
særlig rige i Glostrup, men 
snarere at man var kvikke i 
opfattelsen af ideen bag låne
ordningen og betydningen af 
på denne måde at styrke 

Klar til 
lan~kytte
stævnet 
Glostrup er klar til at afvikle 
landsskyttestævnet, medde
ler formanden for Glostrups 
skyttelav, den energiske Karl 
G. Momsen. 

- Vi håber på rekordarran
gement, siger Karl G. Mom
sen, der samtidig meddeler, 
at nu har også Holbæk op
rettet et skyttelav. 

Samtidig benytter Mom
sen lejligheden til på samt
lige skyttelavs vegne at sen
de skytteudvalgsformanden 
Jens Rosenfeldt Christensen 
en hilsen og et hjerteligt til 
lykke i anledning af den 
kommende 75 års dag. 

Ishøj har 
fået skib 
Nu har også den unge, men 
livskraftige afdeling i Ishøj 
fået skib. 

· Grundfonden og dermed 
Marineforeningens udadret
tede arbejde. Han udtrykte 
håbet om, at Glostrup afde
lingens gode eksempel måtte 
smitte af på andre afdelinger; 
næste års præmie skulle nø
digt igen tilfalde Glostrup. 

Torben Jensen viderebrag
te hovedbestyrelsens aner
kendelse og tak til de med
lemmer, der havde tegnet lå
nebeviser, og oplyste, at ho
vedparten af lånebeviserne er 
tegnet af medlemmer som en 
gave til afdelingen, således at 
pengene når beviset bliver 
udtrukket, tilfalder bygge
fonden, der skal skaffe tag 
over hovedet til det stigende 
medlemstal. 

Inden aftenen var forbi 
tegnedes iøvrigt endnu et lå
nebevis af et medlem som 
gave til afdelingen. 

Afdelingen har for 80.000 
kroner købt en Nordsø
kutter af haj-typen, bygget i 
Ringkøbing i 1914. 

Kutteren har sidst været 
anver{dt af en dykkerklub i 
Grenaa. 

- Det er naturligvis en stor 
mundfuld for en så lille for
ening, siger Ishøj-for
manden Kaj Madsen, selv 
tidligere skibsbygger. Men vi 
har skaffet pengene blandt 
andet gennem sponsor-støtte 
og er nu i fuldt sving med at 
istandsætte den. 

Vi sejlede den selv hjem fra 
Grenaa til Ishøj Havn, hvor 
den nu ligger ved kaj. Vi ind
retter den sådan, at der på 
togterne kan være ti mand 
om bord. 
Vi har naturligvis skelet til 
Aalborg og set hvordan de 
der greb tingene an, da 
Aalborg-afdelingen fik eget 
skib. 

At kutteren vil blive et ak
tiv for afdelingen er vi ikke i 
tvivl om. Vi er vokset til om
kring 40 medlemmer og vi 
venter at den nye båd, som er 
14 meter lang, vil trække 
flere nye til, slutter Kaj 
Madsen. 

Glostrups form and, landsnæstformand Torben Jensen, med 
skibsur og barometer erhvervet af Glostrup som den flittigst 
scorende afdeling hvad angår tegning af lånebeviser. Den 
glade modtager flankeres af de glade givere, landsformand 
P.V. Heise og landskasserer Kurt Flatau. 

Bornholmsk keramik 
siden 1835 

SØHOLM A/S 
Postbox 22 

3700 Rønne • Tlf. 03 95 00 57 

Vor specialitet: Krus med våbenskjold 
til alle værnene 

Rekvirer venligst brochure og prisliste 
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Landsskytteformanden fylder 75 
Landskytteformanden 
fylder 75 år den 12. sep
tember. Jens Rosenfeldt 
Christensen, mellem ven
ner kaldet Jens »Barber«, 
efter sit håndværk, med
lem af Glostrup-afdelin
gen, runder det skarpe 
hjørne i fin form. 
Landskyttestævnet, som 

Glostrup i øvrigt er arran
gør af i år, var oprindeligt 
fastlagt til afvikling på 
landsformandens fød
selsdag. 

Men sligt går naturlig
vis ikke an, og nu er lands
skyttestævnet flyttet. 

Siden 1951 har han væ
ret et særdeles aktivt med
lem af Marineforen.ingen 
og Skyttelavet. I Glostrup 
har han beklædt flere po
ster. Siden 1974 har han 
været skyttelavets lands
formand og har med et 

' 

LJtJ 

Jens Rosenfeldt Christensen, formand for landsskytteudval
get, 75 år, men still going strong. Her holder han tale under 
Lyngbys traditionsrige sommerfugleskydning. 

fornuftigt samarbejde 
med sit skytteudvalg og 
med lavene rundt om fået 
skyttebevægelsen gjort til 
en stadig voksende og 
uundværlig bestanddel 
af Marineforeningsarbej
det. 

Skyttelavet er blomstret 
op i Jens Rosenfeldt Chri
stensens formandsperi
ode, og han har fortjent 
de mange hædersbevisni
ger, der er blevet tildelt 
ham i gennem tiderne. 
Den fornemmeste ud
mærkelse modtog han, da 
han på sendemandsmødet 
i Hundested i 1984 blev 
udnævnt til æresmedlem 
af Marineforeningen. 

Landet over ønsker 
venner og kammerater 
ham fortsat god vind i sej
lene. 

Jubilarstævnet - et af årets højdepunkter 
Jubilarstævnet - et af årets 
højdepunkter - finder sted 
den 30. august. Jubilarstæv
net er det årlige træf, hvor 
gamle gutter falder hinanden 
om halsen i glad gensyns
glæde. Jubilarstævnet er på 
engang højtid og munterhed 
følgende traditionerne med 
kransenedlæggelse overræk
kelse af Admiral Carstens 
Mindebægre til dygtige or
logsgaster og hyggeligt sam
vær omkring den uforligne
lige biksemad. 

I år er det årgange med en
detal 2 og 7, der mødes, men 
;tlle andre gamle orlogsgaster 
e, velkomne, og det er der 
mange, der benytter sig af. 
For adskillige er det årlige ju
bilarstævne simpelthen ble
vet den årlige sammenkomst 
med kammeraterne fra »den
gang der var søfolk til«. 

Jubilarstævnet finder igen 
i år sted på Holmen. Det 
svinder ganske vist ind i ska
ren af gamle orlogsgaster, 
der har fået deres uddannelse 
på Holmen. I efterkrigstiden 
er uddannelsen sket i Arresø
dallejren. 

- Men vi fortsætter på Hol
men, som historisk set og på 
anden vis er et særdeles vel-
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egnet område, siger jubilar
stævnets primus motor gen
nem mange år, Ferd. Andrea
sen »alle tiders Dres«. Dels er 
omgivelserne så maritime 
som tænkes kan, og dels er 
der atmosfære på Holmen 
som ingen andre steder. 

Endelig, siger Dres, er det 
også det mest praktiske sted. 
Det er ikke så kompliceret at 
komme til Holmen som til 
Arresødallejren. 

Der er stadig stigende til
strømning til jubilarstæv
nerne, og sidste år måtte 
»Dres« og hans stab beklage
ligvis sige nej til de senest til
meldte. Der var ikke plads 
nok til skafningen på ka
sernen. 

- Men i år behøver vi hel
digvis ikke at sige nej, oply
ser »Dres«. I år finder froko
sten sted i Orlogsværftets 
kantine. Det betyder ikke 
alene, at vi alle kan være der, 
men også at vi alle sidder i 
samme lokale under skafnin
gen. Det var vi heller ikke i 
stand til på kasernen, hvor vi 
skaffede i to lokaler. 

Omstående findes såvel 
program for stævnet samt 
anvisning på, hvordan man 

melder sig og hvad det koster, 
og herfra skal der til slut blot 
lyde et rigtigt hjerteligt vel-

kommen til jubilarstævnet 
på Holmen søndg den 30. au
gust. 

li' 

Jubilarstævnet 1987 
Søndag den 30. august 1987 holder Marineforeningens 
jubilarstævne på Holmen - til minde om indkaldelsen 
til tjenest~.i Søværnet. I år gælder det årgangene med 
endetal 2 og 7 - ikke0jubilarer er selvfølgelig også vel
komne. 

Programmet: 
Kl. 11.00: Mødes der: ved Værftsbrovagten. r forbin

delse med en kort andagt bliver der kranse
nedlægning ved Mindestenen. 
Deltagerne samleS herefter i Gymnastikhu
set, hvor Marineforeningens Landsformand 
og Chefen for FJådestationenmodtages,hvo
refter der foretages tildeling af >1Admiral 
Carstensens Mindebægre<<. 
MedKvindeligtMarinekorps' Musikkorps i 
spidsen marcherer deltagerne til »br:oerne«, 
hvor der er besøg ombord på fartøjer. 

Kl. 13.15: Frokost i Orlogsværftets kantine: Sild, 
biksemand med-spejlæg, .1 øl og 1 snaps, 
samt kaffe. 

Deltagerprisen er 140.· kr. og man skal på forhånd til
melde sig med navn, adresse og årgang. • 
Tilmelding: Maripeforeningen, Amaliegade 33 C, 1256 
København K. tlf. OJ 15 28 86, i tiden 3. til 2L august. 
Betaling på girokonto 2. 00 16 08 eller med check. 



Jubilæums
festen flyttet 
Forretningsudvalget har 
efterkommet den kritik, 
der lød på sendemands
mødet. Her var man mod
stander af, at kun et be
grænset antal medlemmer 
kunne deltage i jubilæ
umsmiddagen næste år. 

For 50 år siden. Elevskolen fotograferet i 1937 foran Søværnets Kaserne. 

- Vi havde ikke mindst 
af_ prismæssige hensyn 
henlagt jubilæumsfesten 
til søofficersskolen på 
Holmen, oplyser lands
næstformand Torben 
Jensen. Men vi har bøjet 
os for kritikken og flytter 
jubilæumsfesten til Odd 
Fellow Palæet i Bredgade i 
København. 

Sjælden forenings sjældne jubilæum 
I dagene omkring I. oktober 
1937 mødte ca. 100 håbe
fulde unge mennesker mel
lem ca. 16 og 22 år for som 
mathelever at påbegynde en 
glorværdig karriere i sø
værnet. 

Fra alle dele af riget kom 
de. Fra det nordenfjordsjy
ske til grænselandet. Fra det 
mørkeste Vestjylland til det 
yderste Amager. Fra Fyn, 
»Sydhavsøerne« og Born
holm. En del faldt fra i elevti
den, oftest på grund af skuf
fede forventninger fra sø
værnets side, og en del forlod 
tjenesten i løbet af de ca. ti 
følgende år, måske på grund 
af skuffede forventninger fra 
egen side. Men mange fort
satte i søværnets tjeneste i 
over 40 å r og er nu pensione
rede officerer af B-linien. 

I 1955 toges initiativ til 
stiftelse af Elevforeningen af 
1937 med henblik på, at ved
ligeholde kammeratskabet 
og sammenholdet fra elev
skolen mellem såvel tjenstgø
rende som hjemsendte og at 
skabe økonomisk basis for 
afholdelse af en' 25-års jubi
læumsfest i 1962. 

Det lykkedes den gang at 
samle ca. 35 gamle elever om 
foreningen, lidt flere er siden 
kommet til og man indbød 
elevskolens befalingsmænd 
som æres og ekstraordinære 
medlemmer. I 1962 fejredes 
så 25-års jubilæet ved en fest
middag med damer. Og der 
fik det nostalgiske ikke for 
lidt: Kan du huske?, kan du 
huske? - og det var jo netop 
formålet. 

Ved 25-års sammenkom
sten vedtog man, at Elevfor-

eningen af 1937 skulle videre
føres, og man har siden da af
holdt en årlig generalforsam
ling og hvert 5. år en festlig 
sammenkomst med damer 
foruden, at man hvert 5. år 
med udgangspunkt i 1955 
har fejret elevforeningens 
sti ftelsesår, ligeledes ved en 
fest med damer. Alt sammen 
hovedsagelig finansieret ved 
opsparing af det årlige kon
tingent. 

I en forening af denne ka
rakter har vi naturligvis ikke 
været forskånet for dødsfald 
blandt medlemmerne, der jo 
nu alle er nået pensionsalde
ren, enkelte er over 70, men vi 
har haft den glæde, at flere af 
vore afdøde kammereters hu
struer bar villet modtage ind
bydelsen til at deltage i vore 
sammenkomster som for
eningens gæster. 

Som det vi l forstås, er det 
en forening med kammerat
skab og sammenhold og hvor 
man gennem mange å r har 
forstået at komme hinanden 
ved. Antagelig enesående i 
søværnets og forsvarets hi
storie. 

Og så står nu vort 50-års 
jubilæum for mødet ved sø
værnet for døren. Lørdag 
26.-søndag 27. september fej
res 50-året ved et weekend 
ophold med damer på Hun
dested Kro med generalfor
samling lørdag eftermiddag, 
hvor man bl.a. vil tage stilling 
til elevforeningens fremtid, 
festmiddag om aftenen og 
afsked søndag efter frokost. 

Vi håber også ved denne 
lejHghed at få «alle mand på 
dæk«, og skulle dette indlæg 
blive læst af mathelever af år-

gang 193 7, med hvem det 
ikke hidtil er lykkedes at 
opnå forbindelse, kan der 
rettes henvendelse til forenin
gens sekretær og kasserer or
logskaptajn C. Bak (math
elev nr. 247), Hybenvej 5, 
3500 Værløse (telf. 
02 48 57 03). 

Og så møder vi forhåbent
lig talstærk op ved 
Marineforeningens jubilar
stævne på Holmen 30. au
gust, hvor vi måske træffer 
gamle kammerater, som ikke 
kender eksistensen af Elev
foreningen af 1937. 

Gudmund Hansen 

EIiers vil festlighe
derne, der holdes i forbin
delse med sendemands
mødet, blive afviklet som 
allerede planlagt med en 
udstilling på Københavns 
Rådhus, sendemands
møde i fællessalen på 
Christiansborg og frokost 
i snapstinget. 

Der vil i anledning af 
jubilæet blive udsendt et 
ekstra nummer af Under 
Dannebrog. 

Top Ti - er nu Top _14 
Siden kampagnens sta~t l. april 1986 er der ialt ind
meldt 853 medlemmer iMarineforeningeo. 
Pr. 1. juni 1987 sernTop 10<<-listen såledeS, ud, idet den 
dog indeholder 14 afdelinger da de sidste 5 ligger på 
samme antal: 
Frederikshavn .. , ...........•... . .. , ...... .•.. 67 
Hundested ...... .. .... . ........ ............... 45 
Nakskov . ..... ................... : ....... .. . 41 
Ålborg .......... . ..•............. . .. . . ~ ....... 34 
Frederiksberg ....... : .. •........... •· . . ....... 32 
Næsrved ...... •.. ........................... 27 
Holbæk . .... , ...... . .............. : . .. , ... 26 
Skagen ....... . ... .. ........ . ....... : ........ . 26 
København ............... : .. •..... · .......... 22 
Frederjcia ...................... , . : ... ........ 17 
Olosrrup/Tåstrup .............•.. ,. . .... ...... 17 
Ishøj ... , ....... .... ......•... ... .... '. . . . . . . . 17 
Slagelse . .. . . . . . . . .. . . . . .. . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . i 7 
Svendborg ...... .. ......... •..... .. .......... 17 
Frederikshavn, Hundested, Nakskov og Ålborg ligger 
fortsat i toppen, og alene disse 4 afdelinger tegner sig 
for 22% af detsamlede antal nyindmeldelser siden J. 
april 1986 - en meget flor andel! 

Frederikshavn's fine placering var da også.årsagen til, at 
denne afdeling på årets. Sendemandsmøde i E-bel.toft fik 
overrakt ,<Jlremdriftsskruen« for 1987. 
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HVAD.MENER DU? 
Kvalificeret personel 
til avanceret materiel 
Uddrag af Forsvarsminister 
Hans Enge/Is redegørelse for 
1986: 

Det danske forsvar har i 
mange år haft et uændret -
omend pristalsreguleret bud
get. Men dette tager ikke 
hensyn ti l, at mange af de vå
bensystemer, der er blevet el
ler skal udskiftes, oprindeligt 
blev foræret Danmark som et 
led i våbenhjæ lpsprogram
merne, der ophørte midt i 
tresserne. Hertil kommer, at 
den teknologiske inflation 
medfører en udgiftsstigning 
på 3-5% om året udover pri
stalsreguleringen til den del 
af budgettet, der anvendes til 
materielanskaffelser. Det vil 
derfor være nødvendigt, at 
der i de kommende år tilføres 
forsvaret flere midler. 

Det fasts lår Forsvarsmini
ster Hans Engell i forbin
delse med offentliggørelsen 
mandag af »Forsvarsministe
rens Årlige Redegørelse« for 
1986. 

Redegørelsen, der gives til 
Folketingets Forsvarsudvalg, 
er på ca. 100 sider. Den inde
holder en bred orientering 
om den forsvarspolitiske si
tuation, forsvarsbudgettet, 
udviklingen i værnene, ma-

Forsvarsminister Hans 
Engell. 

teriel- og personaleforhold 
samt om planerne for det 
kommende år. 

Mange har talt om, at 
problemet kunne afhjælpes 
ved ny teknologi. Men der er 
intet i den teknologiske ud
vikling, der tyder på, at nye 
effektive våben med et bliver 
væsentligt billigere. Konkre
te eksempler mangler. 

Hvis vi sammenligner med 
vore nabolande, finder vi 
også, at de anvender en større 
del pr. indbygger på deres 
forsvar, end vi gør. Norge an
vender 50 % mere, Sverige 25 
% mere, Forbundsrepublik
ken 40 0/o mere. Det er van
skeligt for mig at se, at beva
relsen af Danmarks fred og 

Forening i fremgang 
Frederikshavns Avis bringer 
en hel sides reportage om 
Frederikshavns Marinefor
ening i anledning af at afde
lingen har fået tildelt Frem
driftsskruen. Om denne be
lønning hedder det: 

Bestyrelsen i Marinefor
eningen har med rette lov til 
at være stolte over hæderen, 
der som baggrund har en 
medlemstilgang på 72 det se
neste år, så foreningen nu er 
oppe på 148 medlemmer, 
altså i realiteten mere end 100 
procents forøgelse. 
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Det er flot i Dagens Dan
mark, så vi kipper også med 
flaget for denne præstation. 

I øvrigt kommer det ikke 
helt bag på indviede, det vil 
sige medlemmer af Frede
rikshavn Marineforening. 

De har i den siddende be
styrelse fået et team, der har 
bevist, at være i stand til at 
stable arrangementer på be
nene, som har medlemmer
nes bevågenhed og dermed 
fulde opbakning. 

frihed skulle være mindre 
værd for danskerne, end de 
øvrige landes forsvar er for 
disse landes indbyggere, siger 
Forsvarsminister Hans En
gell. 

Der er heller ikke noget i 
den militære udvikling i vort 
nærområde, der tilsiger ind
skrænkning i det danske for
svar. Snarere tværtimod. 
Hvor vi får færre og færre sy
stemer som følge af fordyrel
sen ved udskiftninger, kan vi 
i Øst-landene i vort nærom
råde følge en udvikling, der 
både omfatter kvalitet og 
kvantitet. 

Grundlaget for det danske 
forsvar er fortsat NATO-til
hørsforholdet, understreger 
Forsvarsministeren. Det har 
ikke megen mening at vur
dere det danske forsvar isole
ret. Medlemskabet i allian
cen medfører både rettighe
der og forpligtelser. De 
mange må tage behørigt hen
syn til den enkelte, og den en
kelte må prioritere helhedens 
interesser. Naturligvis skal 
der i alliancen være plads til 
uenighed. Men hvis uenighe
den bliver demonstrativ og 
synspunkterne selvhævden
de, bliver det til skade. 

Om forsvarets ansatte si
ger Forsvarsminister Hans 
Engell: »Intet nok så avance
ret materiel har nogen værdi, 
hvis der ikke er kvalificeret 
personel til at betjene det. De 
ansatte i forsvaret er den vig
tigste ressource for at bevare 
et effektivt forsvar. Det er 
derfor nødvendigt, at forsva
ret er en god og tiltrækkende 
arbejdsplads. Det er af stor 
betydning, at de ansvarlige 
politiske partier støtter og vi
ser forståelse for forsvarets 
betydning. Hvis de ansatte 
føler, at forsvaret gøres til en 
kastebold for t ilfæ ldige poli
tiske strømninger, og ikke 
opfattes seriøst af partierne 
eller af samfundet som hel
hed, kan det medføre en øget 
personelafgang«. 

Godt nyt 
om orlogs
museet 
Som omtalt i sidste nr. af 
Under DannebrogharOr
logsmuseet nu fåe,t en be~ 
styrelse til afløsning af 
den komite, der hidtil har 
ledet arbejdet med at få 
skabt en værdig ramme 
om samlingerne. 

Ved det konsti~uerende 
bestyrelsesmøde kunne 
komiteens: formand, 
kommandør E. Wolfha
gen, bringe den glædelige 
meddele.Ise, at ,>A.P. Møl
ler og hustru Chastine 
McKinney Møllers Fond 
til almene Formaal<< hav
de givet tilsagn om en do· 
nation, der vil gøre det 
muligt at gennemføre om
bygning og indretning af 
Søkvæsthusets Baads
mandsstræde-fløj i en 
etape. 

Museumsdirektør Ole 
Lisbjerg Jensen regner he
refter med, at museet kan 
åbnes med 2.000 kvm ud
stillingsareal i 1989. 

Museets driftsudgifter 
skal udover et offentligt 
tilskud dækkes af en
treindtægter samt ikke 
mindst ved tilskud fra 
støtteforeningen >>Orlogs
museets Venner<<. 

Det i sidste .. nr. nævnte 
kontingent til foreni!lgen 
er nu hævet til 60 kr., for 
pensionister 30 kr. og fir
maer (foreninger) 500 kr. 
om året. Da et årsabonne
menr på Marineh.istorisk 
T idsskrift, .som man får 4 
gange årligt er 55 kr., og 
man derudoversom med
lem har gratis adgang til 
Orlogsmuseets særudstil
ling på. Tøjhusmuseet, 
Handels- og Søfartsmu
seet p.å Kronborg og Vi
kingeskibshallen i Ros
kilde, er del stadig et ringe 
beløb til støtte af et godt 
formål«. 



Hvidbjørnen og Beskytteren ved Langelinie under jubilæumsfestlighederne. 

Inspektionstjenesten 
har bestået i 400 år 
Den 5. juni fejrede søværnet 
inspektionstjenestens 400 års 
jubilæum, bl.a. ved en højti
delighed i Københavns havn. 

Vejret var ikke det bedste, 
der var gråt og diset, da CH 
SOK ombord i minelæggeren 
Møen, som kommandoskib 
ror de enheder der havde del
taget i øvelse Danex, stod ind 
i havnen og afgav salut for 
Hendes Majestæt Dronnin
gen ombord i Dannebrog. 
Møen, samt korvetterne Ol
fert Fischer og Peter Torden
skiold fortøjede derpå i bøje, 
hvorefter inspektionsskibet 
Beskytteren, og Hvidbjør
nen, samt inspektionskutte
ren AGPA, stod ud fra Hol
men, og paraderede for Ma
jestæten. Søværnets Flyve
tjeneste var også repræ
senteret. 

Efter at ISE enheder havde 
fortøjet på Langelinie, løb 
øvrige DANEX enheder ind i 
Holmen, også med parade
ring for Majestæten, der 
derefter sejlede i chaluppen 
ind til Langelinie, hvor CH 
SOK var vært ved en recep
tion ombord. Dronning del
tog sammen med Prins Hen
rik, og et stort antal gæster, 
og fik bl.a. overrakt det før
ste eksemplar af en bog om 
Flåden i Nordatlanten -
Dansk inspektionstjeneste i 

400 å r, som er udarbejdet af 
Inspektionsskibseskadren. 

I jubilæet deltog inspekti
onsskibe fra Norge, Færø
erne, Island, England og 
Skotland, samt inspektører 
og direktører fra disse landes 
inspektionstjeneste, og der 
blev i løbet af weekenden 
skabt mange gode kontakter 
og udvekslet erfaringer og hi
storier om tjenesten i Nor
datlanten. 

Dagen blev også markeret 
på Fyn, hvor søværnet ned
lagde en krans ved Alexander 
Durham's ligsten i Hårby 
kirke. Alexander Durham 
var skotte af fødsel, men 
kom under syvårskrigen mod 
Sverige 1563-70 til Danmark 
med nogle skotske hjælpe
tropper, og han gjorde deref
ter tjeneste i flåden i 30 år, 
bl.a. som chef for den 
eskad re, der den 5. juni 1587 
stod ud af København og Is
land, og derved indledte den 
inspektionstjeneste, som si
den under vekslende forhold 
er udført i Nordatlanten. 

Eskadren var på hele 8 or
logsskibe, samt 5 lette skibe 
og pinker, og den blev fulgt 
af andre eskadrer og enkelte 
skibe i de følgende år. Mest 
kendt er vel den eskadre, der 
udsendtes i 1599, hvor Chri
st ian IV som »kaptajn Chri-

stian Frederiksen førte kom
mando på Victor, og hvor 
man bl.a opbragte nogle en
gelske og hollandske skibe 
nord for Nordkap. Hovedop
gaven dengang var især at be
kæmpe fribyttere og sørøv
ere, der hærgede ved Island 
og Færøerne, men man skulle 
også beskytte den danske 
handel og andre interesser, 
bl.a. hvalfangsten i Nord
norge og ved Spitsbergen, 
som man dengang mente var 
en del af Grønland, og der
med under dansk overhøj
hedsret. Samtidig send,tes 
skibe eller eskadre fra tid til 
anden ud på opdagelsesrej
ser, om bl.a. Lindenow til 
Grønland, og Jens Munk ti l 
H udson bugten. 

Flådens andre opgaver, 
især krigene med Sverige be
grænsede imidlertid mulig
hederne og ressourcerne, og 
efter flådens ran i 1807 blev 
indsatsen i Nordatlanten 
hovedsagelig udført af han
delskompagnierne, indtil der 
i den sidste halvdel af 1800 
igen opstod problemer, 
denne gang omkring fiske
riet ved Island. Flådens skibe 
blev igen sendt ud, og der 
blev efterhånden etableret en 
omtrent kontinuert tilstede
værende ved Island, og togter 
til Færøerne og Grønland. 
Opmålingen tog også fart, 
sammen med ekspeditioner 
ti l Grønland, og der byggedes 
særlige skibe til inspektionst
jenesten. 

Efter Hans Hedtoft's tra-

giske forlis i 1959 kom også 
redningstjenesten i fokus og 
med HVBJ-kl. og ikke 
mindst med AJouette
helikopteren etableredes fra 
1960'erne en effektiv red
ningstjeneste. Udviklingen 
tog yderligere fart fra 1977, 
hvor fiskeriterritoriet udvi
dedes til indtil 200 sømil fra 
land, skibene blev moderni
seret og fik dobbeltbesætnin
ger, Alouetten blev udskiftet 
med den væsentligt mere ef
fektive Lynx, og og flyvevåb
net • anskaffede 3 inspekti
ons fly af typen Gulfstream 
III. 

Inspektionen er idag en 
ganske betragtelig opgave, 
omkring 1000 mand fra for
svaret er beskæftiget med op
gaverne i Nordatlanten. Om
kring hver tredie af søvær
nets sejlende personel sejler i 
inspektionsskibseskadren 
(ialt ca. 600), hertil kommer 
Søværnets Flyvetjenete og 
personel på Grønland og 
Færøerne, også fra flyvevåb
net. Opgaverne har ændret 
karakter og omfang, men er 
reelt all igevel de samme som 
for 400 år siden, at hævde su
veræniteten og at varetage 
statens interesser, og efter 
alle solemærker at dømme 
vil disse forpligtelser fort
sætte. 

Dette har da også medført 
en stadig ajourføring af pro
cedurer og materiel, og nye 
inspektionsskibe er under
vejs. Der er netop udarbejdet 
et projekt, der fra SMK er 
sendt til 5 danske skibsværf
ter for tilbud, og fø rste enhed 
forventes på havet i 1989. De 
nye inspektionsskibe bliver 
omkring 100 m lange og med 
en fart på ca. 20 knob, de vil 
have en væsentlig større ud
holdenhed end HVBJ-kl., og 
større sødygtighed, især 
hvad angår at kunne afflyve 
og lande helikopter i dårligt 
vejr, og at udsætte og bjærge 
gummibåd (i op til vind og sø 
7). Skibene bliver meget vel
indrettede og veludstyrede, 
med gode forhold for besæt
ningen, og med automatise
ring og rationel vedligehol
delse. 

Jubilarerne i inspektions
tjenesten føler derfor ikke at 
alderen trykker, med et højt 
aktivitetsniveau, godt mate
riel og god rutine fø ler man 
at traditionerne fra de 400 år 
videreføres på bedste måde. 
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Hvor stævner vi hen? 
Søe-Lieutenant-selskabet 
den over 200-årige videnska
belige sammenslutning af sø
officerer - har fundet at den 
løbende forsvarsdebat har 
afsløret en forbløffende 
mangel på indsigt i og forstå
else for maritime problemer 
og deres betydning for Dan
marks dagligdag og for lan
dets sikkerhed. 

Selskabet har derfor ved 
en gruppe yngre søofficerer 
ladet udarbejde en pjece med 
titlen: »Flådens fremtid -
hvor stævner vi hen?«. Ud fra 
en klar forsvarspositiv men, 
upolitisk holdning gøres der i 
pjecen rede for flådens sam
mensætning, opgaver og be
tydning for dansk sikker
hedspolitik. Det under
streges i pjecen, at flåden 
ikke er en »Miniudgave af en 
stormagtsflåde«, men tvært
imod er en til danske forhold 
skræddersyet flåde, en afba
lanceret helhed, der under 
hensyntagen til landets geo
grafiske og politisk
økonomiske vilkår er sam
mensat med henblik på at 
løse de pålagte opgaver. 

Der advares mod at foku
sere på Østersøen som det 
eneste operationsområde for 
flåden og flyvevåbnet. Flå
den skal også kunne hævde 
dansk suverænitet og be
skytte danske fiskeri- og sø
fartsinteresser i gennem sej
lingsfarvandene, i Kattegat 

og Skagerak og i Nordsøen. 
Da der må kræves samtidig
hed i evnen til at løse opga
verne, er nøgleordene for sø
forsvaret: Udholdenhed, 
mobilitet og fleksibilitet. 

Flådens struktur beskrives 
i en meget overskuelig opstil
ling af flådens hovedopgaver 
og de forskellige skibstypers 
anvendelse. En anden skema
tisk oversigt over antallet af 
skibe og deres forventede le
vetid samt de vedtagne ud
skiftningsplaner illustrerer 
situationen i 1987 og behovet 
for yderligere erstatningsbyg
geri i de kommende tiår op til 
år 2.000. 

Pjecen ligger både i sit 
sigte og i indhold tæt op til de 
af Marineforeningen ud
sendte artikler om »Søvær
nets opgaver i krise- og krigs
situationer«, men supplerer 
me_d yderligere synspunkter. 
Et afsnit er helliget betragt
ninger over »Danmark - en 
maritim nation<<, der fore
kommer så væsentligt et 
supplement til vores artikler, 
at det bør bringes til alle for
eningens medlemmers kend
skab, hvorfor det kan læses i 
uddrag på side 2 i dette blad. 
Pjecens forfattere har af
holdt sig fra at fremsætte 
konkrete forslag eller at 
kommentere specifikke op
læg til forsvarsstrukturer, 
men de stiller nogle kontante 
spørgsmål, som det vil være 

Flex-300 - det første skib af typen, der bygges i Aalborg, er 
klar til prøvesejlads i september. 

svært for beslutningstagerne 
at komme uden om. 

Søe-Lieutenant-Selskabet 
har venl igst stillet et antal 
eksemplarer af pjecen til rå
dighed, så den kan udsendes 
til samtlige afdelingsfor
mænd, der pålægges at gøre 
den tilgængelig for medlem-

merne, idet Selskabet håber, 
at indholdet må blive an
vendt som »ammunition« i 
kampen for at sikre flådens 
fortsatte afbalancerede og 
opgavebestemte viderefø
relse til gavn for freden og na
tionens eksistens. 

V.P.H. 

Oplysninger om minekrigen ønskes 
Redaktionen har modtaget 
to henvendelser, hvori der ef
terlyses medlemmer af Mari
neforeningen, som kan bi
drage med oplysninger, ople
velser og eventuelt billedstof 
om minekrigen i danske far
vande under 2. verdenskrig. 

Cand.phil. Frank Weber, 
Platanvej 25, 7700 Thisted, 
har indledt et forskningspro
jekt med arbejdstitlen: 

»En undersøgelse af de 
britiske minelægningers ind
flydelse på den danske, sven
ske og tyske skibstrafik i de 
indre danske farvande, 1940 -
1945, med særlig henblik på 
de trafikale, handelsmæssige 
og økonomiske konsekven-
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ser heraf på det danske sam
fund«. 

Frank Weber efterlyser be
retninger vedr. tjeneste i den 
danske hjemmeflåde (incl. 
fiskerflåden, færgeoverfar
ten etc.), som kan bringe op
lysninger om begivenheder 
og oplevelser omkring sej
lads gennem de af britterne 
minerede områder. 

Ved nedskrivning af ople
velserne er det vigtigt at få 
flg. oplysninger med: 
I. Personers navn og stilling 

på daværende tidspunkt, 
2. Hvilket/ hvilke skib(e) 

drejede det sig om, og 
3. Så nøjagtig tidsangivelse 

som muligt, ikke bare år 

og dato, men også helst 
tidspunkt på dagen. 

Knud Galle, Branddamsvej 
45, 2860 Søborg, var i årene 
1939-43 ansat som civilhånd
værker ved Søminevæsenets 
radiosektion under daværen
de orlogskaptajn H. Bahn
sen. Han var bl.a. beskæfti
get med som den første at 
foretage service på de af 
Bahnsen konstruerede og af 
Helsingør skibsværft bygge
de flydemagneter til mine
strygning og på strømvende
aggregaterne på minestry
gerne. 
sone! ved Marinen, som i be
sættelsestiden og også tiden 
derefter var med til strygning 

af magnetminer ved hjælp af 
flydemagneterne, og som 
kan berette om procedurerne 
og om episoder under stryg
ningen, meget gerne med bil
ledstof. Henvendelse kan ske 
på nævnte adresse og telefon 
Ol 69 26 74. 

Da Marineforeningen må 
være meget interesseret i at få 
beskrevet denne for søværnet 
og søfarten meget betyd
ningsfulde side af søkrigen, 
medens der endnu lever 
mæ nd, der oplevede den per
sonligt, opfordrer vi alle, der 
har noget at fortælle, stort el
ler småt, til at hjælpe de to 
herrer. 

V.P.H. 



Maleri og historien om duellen 
der blev Tordenskiolds endeligt 
Marinemaleren Arne Skottenborg Frederiksen, er repræsen
teret med billeder på South Street Seaport Museum, New 
York, Flensburg Stadt Museum, samt Aabenraa Museum. 
Udstillinger siden 1974, i København samt i flere danske pro
vinsbyer, bl.a. på Kronborg Sø/artsmuseum, i forbindelse 
med A.P Møllers 100-års dag, på Sønderborg Slotsmuseum 
ved en udstilling om svenskekrigene. Separatudstilling 
Aabenraa Museum. Salg til forskellige danske rederier, ØK, 
Jepsen, Kongelige Grønlandske Handel, DFDS, A PM mfl. 
Adresse: Åbenråvej 47, 6400 Sønderborg. 

Den 12. nov. 1720 blev den 
norsk/danske viceadmiral 
Peder Tordenskiold dræbt i 
en duel. Han blev kun 30 år. 

I de forløbne godt 250 å r er 
der skrevet i tusindvis af 
bøger, afhandlinger og artik
ler om admiralens eventyr
lige liv. 

Uden at skulle tage stilling 
til skyld - eller p røve at for
tolke hæ ndelserne omkring 
hans tragiske død, vil jeg 
holde mig til hvad man skrev 
fra officiel side, kort efter at 
Tordenskiold blev dræbt ved 
et kårdestød ført a f den sven
ske oberst Stael von Holstein 
- dokumenter som alle er be
varede den dag i dag. Der er 
tale om følgende: 
I. Staels egen rapport om 

duellen. (Bilag til den 
svenske gesandts indbe
retn.). 

2. Den danske gesandts ind-

beretning til den danske 
konge. 

3. Tordenskiolds kammer
tjener Chr. Nielsen Kolds 
øjenvidneberetning. 

4. Den tyske stabskirurg J.B. 
Wredes notater om det dø
delige kårdestik, da han 
kort efter duellen balsa
merede Tordenskiolds lig. 
Ligsynet og balsamerin
gen blev foretaget på for
anledning af den danske 
gesandt von Jessen og 
kammertjeneren Kold, og 
foregik i et gæstgiveri i 
landsbyen Rethen i over
værelse af flere tyske 
læger. 

5. Greve Karl Gustaf Tess i ns 
dagbog. 

6. Egne studier af kort og to
pografiske beskrivelser af 
duelstedet, en mark ca. 
200 meter NV for byen 

Gleidingen, ca. 2 mil syd 
for Hannover. 

P å grundlag af disse skrivel
ser m.fl., er kendsgernin
gerne - med »kendsgernin
gerne« menes, at der er sam
stemmighed i parternes ind
beretninger - følgende: 

Den 9. nov. 1720 er der gal
lamiddag i Hannover, hos 
kammerpræsident, baron 
von Gørtz, og Tordenskiold 
er en af hæ dersgæsterne. 

Efter middagen, hvor gæ
sterne taler sammen i små
grupper, kommer Torden
skiold i skænderi med Stael. 
Grunden er nogle hæ ndelser 
som faktisk ikke vedrører 
Tordenskiold person Hg. 
Obersten fø ler sig truffet, og 
ordstriden udvikler sig til et 
ganske almindeligt slagsmål, 
hvor de to gallaklædte herrer 
tæver løs på hinanden med 
deres stokke og bare næver. 

Stael blev ilde t ilredt, han 
er blevet grundigt gennem
banket - forlanger oprejs
ning, og udfordrer Torden
skio ld til duel. 

Set med nutidige øjne vir
ker hæ ndelsen nærmest tra
gikomisk. 

Udfordringen bliver mod
taget, og duelvåbnet skulle 
være, eller blev, kårde. 

Arne Skotten borg Fre
deriksens smukke ma
leri af Peder Torden
skiolds duel mod den 
svenske oberst Stael 
von Hofstein. I denne 
artikel beretter Skotten
borg Frederiksen om 
slagsmålet mellem de 
to, som f ørle til duel
len, der blev den kun 
30-årige Tordenskiolds 
endeligt. 

Om morgenen den 12. nov. 
1720, mødtes de to herrer, 
med deres sekundanter på 
det aftalte sted. Stael bevæb
net med en lang skarpsleben 
krigskårde, Tordenskiold 
med en »Liden galanterikår
de«. 

Allerede i sit andet udfald 
rammer obersten Torden
skiold i højre skulder med et 
stik som går ind mellem I. og 
2. ribben, perforerer lungen, 
overskærer hovedpulsåren 
og går bagud af venstre 
skulder. 

Det er et dødeligt sår, og 
admiralen forbløder i løbet 
af 2-3 min. 

Stael, og hans sekundant, 
forlader straks valpladsen og 
rider mod Hannover, - hans 
videre skæ bne vides der ikke 
meget om, udover at han 
døde i Stralsund i I 730. 

KILDER: Olav Bergersens videnska
belige værk »Viceadmiral Tordenski
old« og Victoria Bache's »Torden
skioldiana«. 

Efterlys-
• rung 

Mogens Jensen, der selv kal
der sig »gammel varm fyrbø
der på minestryger MR 226« 
har en efterlysning. Han 
skriver: 

Mine håndbøger for sø
værnet årgang 1947-48 er 
bortkommet. Skulle nogle 
være i besiddelse af eksem
plarer vil jeg meget gerne 
købe dem. Jeg er medlem af 
Odense-afdelingen og skal til 
jubilarstævnet på Holmen 
den 30. august, og er meget 
interesseret i at få håndbø
gerne. 

Venlig hilsen 
Mogens Jensen 

Ærøgade 6 stuen 
5000 Odense C 

UNDER DANNEBROG - JULI 1987 13 



DISTRIKT 1 
Storkøbenhavn 

Kim von Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S 
Tlf. 01 57 57 61 

ROSKILDE 
Der holdes fregatskydning 
søndag den 9. august i Hånd
værkerforeningens have 
fremgår det af afdelingsbla
det, der ligeledes kan medde
le, at gutterne tager i samlet 
trop til jubilarstævnet på 
Holmen. 

Programmet for den kom
mende tid er lagt. Torsdag 
den 24. september besøges 
Post- og Telegrafmuseet med 
skafning sammen med Fre
deriksberg-afdelingen. Tors
dag den 29. oktober er der 
foredragsaften med skaf
ning. Torsdag den 5. novem
ber forsvarer afdelingen po
kalen i den å rlige pokalskyd
ning i Samvirkende Soldater
foreninger. Torsdag den 26. 
november følger en ny fore
dragsaften med skafning, og 
endelig er der torsdag den 17. 
december julebord og lørdag 
den 19. december juletræ. 

Der har været generalfor
samling i afdelingens kegle
klub, og her blev kasserer 
gennem mange år, Henning 
Skjoldby, valgt som for
mand. Kasserer blev Finn Lo
rentzen og det tredie bestyrel
sesmedlem er John Ander
sen. 

Vinder af byturneringen 
blev Steen Petersen, pokal
vinder Finn Lorentzen og 
trofæet Keglespilleren til
faldt Carl »Bager« Nielsen. 

Afdelingen svinger i øvrigt 
huerne for Carl Nielsen 65 år 
den 16. juni, Jørn Johansen 
50 år den 22. juli, Richard 
Kristiansen 85 år den 3. au
gust og Kaj 0 . Jensen 60 år 
den 1. september. 

KØBENHAVN 
Afdelingen har haft den store 
glæde, at modtage 10.000 
kroner fra Tuborg-Fonden. 
Pengene er en dejlig og til
trængt håndsrækning til 
brug for indretning af afde-
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Københavns-afdelingensformand Flemming Larsen modta
ger 10.000 kroner Th. Sørensen, Tuborg-Fonden. 

tingens nye lokaler i Frihav
nen. Det var kontorchef i 
Tuborg-Fonden Th. Søren
sen som kom med den rare 
check og formand Flemming 
Larsen takkede varmt for det 
smukke bidrag. Desuden 
sæ_lger afdelingen mursten 
for 50 og 100 kroner og pen
gene ved salget går til indret
ning af nye lokaler. 

I øvrigt har medlemmer 
sammen med frihavnsfunk
tionærer arbejdet på indret
ning af lokaliteterne i snart to 
år, men nu kan man i hori
sonten ane det færdige værk. 
Dog skal der stadig bruges 
kræfter og penge, hedder det 
i maj-nummeret af afde
lingsbladet »Udkiggen«. De, 
der på en eller anden måde vil 
bidrage, bedes henvende sig 
til Jens Rosenbom. 

På generalforsamlingen, 
der på myndig vis blev ledet 
af Aage Dam, nyvalgtes Ole 
Rotmand og Gerhard Nør
gaard til bestyrelsen. De aflø
ser Jens Trap, der ønskede at 
trække sig, og Erik Rosen
stedt, som er død. Ny kasse-

rer i stedet for Erik Busch, 
der ikke ønskede genvalg, 
blev Jan P. Haward. 

På skyttelavets generalfor
samling valgtes til ny kasserer 
Ole Rosenwein. Han afløser 
E. von Wi.irden, der ønskede 
at trække sig. På afdelingsge
neralforsamlingen fik skytte
lavets formand A. Rabuchin 
tildelt Marineforeningens 
hæderstegn for mange års 
flittigt og dygtigt arbejde for 
såvel afdeling som lavet. 

Og så kippes der i øvrigt 
med flaget for Tage Lindskov 
Christensen 60 år den 14. 
maj, Harry Kragh 80 år den 
2. juni, Jacob Jahn 85 år den 
12. juni, Rene Mejer 60 år 
den 19. juli, Ole Rothmann 
50 år den 4. august og Jørgen 
Raun 65 år den 28. august. 

GLOSTRUP 
I afdelingsbladet »Så til 
Søs«, kan man ikke blot se, 
hvor mange medlemmer af
delingen har, men også hvem 
der er medlem, hvor de bor 
og deres telefonnummer. 

Det synes nok at være en 
ide til efterfølgelse for andre. 
Det er rart for det første at 
vide, hvem der er medlem, 
hvor vedkommende bor og 
hvilket telefonnummer han 
har. For det kan man også se 
i medlemslisten, hvilke med
lemmer der også er medlem 
af skyttelavet. 

Glostrup har pr. I. april i 
år 166 medlemmer, hvoraf 
ikke mindre end 61 også er 
medlem af skyttelavet. 

Afdelingen har i år følgen
de jubilarer: Tage Henriksen 
60 år, Rene Lundbeck og 
Egon Olsen 40 år, Poul Bøg
gild og Torben Hansen 25 år. 

Og i anledning af såkaldte 
runde dage svinges huerne 
for Hans Funch-Rasmussen 
70 år den 6. maj, Jens Otto 
Jensen 65 år den 24. juni, 
Jens Chr. Jensen 50 år den 1. 
august, Jørgen F. Pedersen 
50 år den 4. august, Jens Ro
senfeldt Christensen 75 år 
den 12. september, T. Kofoed 
Petersen 70 år den 12. sep
tember og Ole Friis 50 år den 
15. september. 

FREDERIKSBERG 
I maj-nummeret af afde
lingsbladet »Skum for 
Boven«, fortælles meget 
morsomt, at Hjalmar Ejno 
Nielsen efter lang tids over
vejelse endelig har fået af
sendt brevkortet med sin op
tagelsesblanket. Den modtog 
han for 30 år siden, da han 
blev hjemsendt. At Hjalmar 
Ejno Nielsen har gemt brev
kortet med optagelsesblan
ketten på den ene side i de 
mange år dokumenterer bla
det ved at bringe et foto af 
kortet. Marineforeningens 
adresse dengang var Havne
gade og portoen på brevkor
tet 20 øre. 

Optagelsesblanketten er jo 
ligefrem blevet et klenodie. 

I juni-nummeret fastslår 
formanden C.L Platz, at den 
sidste kammeratskabsaften 
inden sommerferien gik 
glimrende og at der var 32 
deltagere i bingo-spillet. 

Årets løvfaldstur er ud
skudt til lørdag den IO. okto
ber. Den går til Rødby, hvor 



selskabet stiger om bord i 
færgen til et seks timers 
krydstogt med sp1snmg, 
dans, natmad og køb af told
fri varer. 

LYNGBY 
Det kan jo godt forekomme 
mærkeligt, at Lyngby som 
eneste afdeling holder fugle
skydning og ikke fregatskyd
ning. Ja, man holder sågar 
sommerfugleskydning. 

Når det hedder sommer
fugleskydning har det noget 
med årstiden at gøre. Man 
skyder altså ikke til en som
merfugl, men til en fugl om 
sommeren. 

- Der har været tale om at 
skyde til en fregat, fortæller 
afdelingens dygtige formand 
Mogens Jacobsen, og man 
har da også kigget på en så
dan. Men medlemmerne 
foretrækker altså fuglen. 

Til gengæld var der ikke 
megen sommer, da dette års 
sommerfugleskydning blev 
afviklet. Den foregik i regn 
og kuling, men de 30 tapre 
fremmødte skytter stillede 
kl. 8,15 præcis til marchen til 
Lottenborg, hvor Greve Chri
stian traditionen tro tog 
imod. 

Kammerater fra Glostrup 
og Flottans Man i Halmstad 
deltog i skydningen, der fik 
det sensationelle forløb, at 
Ejner Nicolaisen ikke blot 
blev fuglekonge men også 
kronprins, idet han skød fug
len ned i eget navn. Det er 
første gang det er sket i skyt
telavets 40 årige historie. 

I den efterfølgende skaf
ning deltog omkring 50. 

Ellers beretter Mogens Ja
cobsen om en vellykket for-

årsfest på Lindegården med 
40 deltagere og højt humør, 
og at han og Viktor Jensen, 
begge med fruer, har deltaget 
i årsfesten med Flottans Man 
i Halmstad. 

er et fælles skyttelav for Fre
deriksværk og Hundested af
delingerne. Det blev oprettet 
den 23. marts i år ved en stif
tende generalforsamling i 
Arresødallejren. 

-
DISTRIKT 2 
Nordsjælland 

Cykelhandler Ferd. Andreasen 
Peter Mogensensvej 31 
3400 Hillerød 
Tlf. 02 26 52 82 

FREDERIKSVÆRK 

Der var mødt 30 interesse
rede op på generalforsamlin
gen, og i dag er der 40 med
lemmer. Der trænes flittigt, 
og man er klar til at stille med 
skytter ved det kommende 
landsskyttestævne Glo
strup. 

FREDERIKSSUND 

Skyttelavet Halsnæs trives 
fint, hedder det i en rapport 
formanden Bent Christen
sen, Frederiksværk. Halsnæs 

Nu har også medlemmer af 
Frederikssund-afdelingen 
mulighed for at blive medlem 
af skyttelavet Halsnæs, for
tæller Frederikssunds for
mand Arne Pedersen i en rap
port, der bringer flere andre 
opløftende nyheder. 

Således fortæller han, at 
talrige møder med kommu-

Bestyrelsen i det nye 
Halsnæs Skyttelav. 
Øverst fra venstre Lars 
Hansen, kasserer Hen-

- rik Christiansen og 
næstformand Bent Jen
sen. Forrest formanden 
Bent Christensen og 
sekretæren Bent Peder
sen. Osvald Helmuth 
ville om den bestyrelse 
have sagt: De hedder 
Bent allesammen på
nær Lars, han hedder 
Henrik. 

Ejner Nicolaisen, der 
opnåede det hidtil 

uhørte at blive såvel 
fuglekonge som kron

prins ved Lyngbys som
merfugleskydning, de

koreres her af Greve 
Christian. Til venstre 

Lyngby-! ormanden 
Mogens Jacobsen og til 
højre, sidste års f regat

kaptajn, Hetzmann 
Larsen. 

nale myndigheder og borg
mester har givet det resultat, 
at kommunen formentlig in
den længe stiller lokaler ti l 
rådighed for en marinestue. 

Han kan også fortælle, at 
der er afgivet bestilling på et 
nyt flag, som skal indvies ved 
afdelings-jubilæet næste år. 

Bestyrelsen har konstitue
ret sig og har følgende sam
mensætning: 

Formand Arne Pedersen, 
næstformand Thorkild 
Sloth, kasserer Ove Rasmus
sen og sekretær Jørgen Han
sen. De øvrige bestyrelses
medlemmer er Fritz Flint, 
Ole Press og Freddy Lindahl. 
Hovmester er Niels-Erik 
Jensen. 

Den 16. august er der fre
gatskydning på Tollerup sky
debane i Melby. Afgang med 
rutebil fra rutebilstationen 
kl. 8,00. Onsdag den 16. sep
tember holdes kammerat
skabsaften med film på Pe-
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dersholm i Oppe Sundby - og 
der opfordres til at tage en 
kammerat med. Pudseaften 
den 21. november og mad po
se- og pakkefest med damer 
på Pedersholm den 21. no
vember. 

Og ind imellem deltager 
man naturligvis i såvel jubi
larstævne som distriktsmø
de, så der er god vind i sejlene 
i hyggelige Frederikssund. 

HILLERØD 
Der var mødt 27 friske gutter 
til fregatskydningen i Gade
vang Forsamlingshus, og fre
gatkaptajn Palle Moesgaard, 
der inspicerede styrken kon
staterede, at alle var regle
menteret udstyret, det vil sige 
pæne i tøjet og i besiddelse af 
et godt humør. 

Der blev skudt så det bra
gede, indtil man havde fun
det frem til den nye fregat
kaptajn, der blev Søren Mør
kov Christiansen. 

Sideløbende var der pistol
skydning, ring-, pile- og 
boldkast, og da de drabelige 
dyster var overstået gled de 
medbragte beskøjter ned og 
der blev spillet op til dans. 

Vejrguderne var i år med 
skydningen, og solen skinne
de, så det var en lyse. 

Så har afdelingen med flag 
deltaget i det årlige optog 
gennem Hillerød til Frede
riksborg slot på Valdemars
dag, fortæller sekretær Jør
gen Bruun Pedersen, der 
samtidig oplyser, at det var et 
flot syn at se de ca. 50 faner 
og flag i optoget. 

Og så slutter sekretæren 
med at anmode samtlige 
kammerater i afdelingen om 
at møde op, hver gang der 
kaldes. 

HØRSHOLM
RUNGSTED 
Marinestuen på Sdr. Jagtvej 
10 var for første gang ram
men om generalforsamlin
gen, der med Ulrik Kopp som 
ordstyrer forløb i god ro og 
orden. 

60 mand var mødt frem, og 
de genvalgte til bestyrelsen 
såvel Jon Rasmussen som 
Palle Pedersen og Jørgen 
Buch Pedersen. Theis Ros
chou trak sig efter det drøje 
arbejde som suppleant og 
blev afløst af Ole Smede
gaard. Afdelingen fik også 
ny flagbærer, idet Mogens 
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Madsen afløste Bendt Peter
sen, der havde bedt sig frita
get for hvervet. 

Og så fortæller den muntre 
skriver, J ørgen Buch Peder
sen, at da Wiibroe havde sør
get for, at ingen manglede øl 
og hovmesteren havde draget 
omsorg for, at der var rigelig 
med dram, så kunne man ef
ter general forsamlingen sø
sætte de gule ærter på værdig 
VIS. 

Da afdelingens medstifter 
og æresmedlem Kaj Madsen, 
fyldte 80 år, blev det marke
ret ved en reception i marine
stuen, hvor fødselaren i kam
meraters lag blev hædret og 
hyldet. 

Afdelingen havde otte 
mand med til sendemands
mødet, og til fregatskydnin
gen den 13. juni mønstrede 
man 51 skytter. 

Fregatskydningen blev af
viklet under traditionelt fest
lige former. Adoptionsskibe
ne Svanen og Thyras besæt
ninger deltog i march gen
nem byen med Kvindeligt 
Marinekorps Musikkorps i 
spidsen. Sidste års fregatkap
tajn Mogens Madsen affyre
de det første skud, og først 
ved skud nr. 876 blev hans af
løser fundet. Det blev Jørgen 

(Wiibroe) Nielsen, der fik 
hæderstitlen på skud af Ei
ner Pedersen. 

Derefter var der skafning, 
så alt gik planmæssigt - næ
sten. For den følgende dags 
planlagte kapsejlads mellem 
Thyra og Svanen måtte opgi
ves. Det blæste for meget, 
mente efter sigende de med
lemmer, der skulle have væ
ret passagerer under sejlad
sen. (Ak, ja. Gamle orlogs
gaster er trods alt ikke, hvad 
de har været). 

GILLELEJE 
Det går heldigvis bedre og 
bedre dag for dag i Gilleleje. 
Formanden Søren Svendsen 
meddeler således, at der til 
det å rlige torskegilde på Fe
riekroen ved Gilleleje var fin 
tilslutning, og at man festede 
til ud på de små timer. 

På generalforsamlingen 
mindede man tre gode kam
merater, som er døde siden 
sidst. Det er Palle Hansen, 
som har været medlem siden 
afdelingens start, mange
årigt bestyrelsesmedlem og 
æresmedlem Poul Hansen og 
et andet æresmedlem C hr. 
Nielsen. 

Der var genvalg af for
mand og kasserer, og besty-

Et udsnit af det flotte 
optog med kvindelige 
marinere, medlemmer 
af besætningen på 
adoptionsskibene og 
Hørsholm-gutterne på 
vej gennem byen til 
fregatskydningen. 

relsen har følgende sammen
sætning: 

Formand Søren Svendsen, 
kasserer Ove Petersen. 
Øvrige bestyrelsesmedlem
mer Steen B. Møller, Niels 
Skovgaard, Frans Petersen 
og Edvin Mortensen. 

Til flagbærer genvalgtes 
Frede Svendsen. 

DISTRIKT 3 
Vestsjælland 

N.P. Jepsen 
Kjærsvej 42 - 4220 Korsør 
Tlf. 03 '57 17 46 

KORSØR 
Redaktionens gode ven og 
varme fortaler, Frederik Pe
dersen, må anmode om at få 
sine skolepenge tilbage. Han 
skriver nemlig, at 90 skytter 
var mødt, da afdelingen 
holdt sin fregatskydning og 
konebådsskydning, nemlig 
58 mænd og 33 kvinder. 

Vi har slået efter i Hansens 
røde Regnebog, og her viser 
facit, at 58 og 33 giver 91 - og 
hvad regning angår stoler vi 
mere på Hansen end på Pe
dersen. 

Nå, men spøg t il side - det 
blev en festlig dag med det 
for afdelingen historiske re
sultat, at et ægtepar, Klaus 
og May-Britt Surrow, blev 
kåret til henholdsvis fregat
kaptajn og jagtkaptajn. 

Der var også fin deltagelse 

Frederik Pedersen, nr. 
to fra højre, damernes 
ven og meget mere be
finder sig som bekendt 
strålende i damesel-
skab. Se hvor han lyser 
op her, hvor han er f o
tograferet sammen med 
to dejlige eksemplarer 
af det svage køn og så 
et par mænner. Vi for
moder, det er vinderne 
af fregat- og konebåds
skydningen i Korsør, 
den lune Frederik her 
præsenterer far læserne. 



i aftenens Skipperfest på Flå
destationen, hvor personalet 
havde gjort et stort og fint 
stykke arbejde, for at delta
gerne kunne more sig. 

Det gjorde kasserer Wol
fram Bohnke også. Hans 
bukser gav efter under dan
sen til Skovsø musik, og no
get marineblåt kom til syne. 
Måske var det hans underhy
lere? 

Så meddeler Frederik Pe
dersen videre, at Marinestu
en genåbner den 5. septem
ber med et »åbent hus arran
gement«, og at man vil forsø
ge med spisning i stuen til 
rimelig pris hver lørdag fra 
kl. 10 til 15. 

Busturen til de oversøiske 
overfarter finder sted den 26. 
og så kipper man i øvrigt med 
flaget for Tage Hansen 70 år 
den 14. juni, formanden N.P. 
Jepsen 70 år den 16. septem
ber, Ernst Jeppesen 60 år den 
27. september. Samme dag 
bliver Vagn Jensen 70 år. 

SLAGELSE 
Carl Hansen - afdelingens 
prægtige næstformand - var 
lige ved at få morgenbitteren 
galt i halsen, da han læste det 
seneste nummer af Under 
Danneborg. 

Af det fremgik nemlig, at 
afdelingskontingentet var 
steget til 250 kroner. 

Carl Hansen lod fluks bit
ter være bitter og greb i stedet 
kuglepennen for i et hygge
ligt og venligt brev, at anmo
de os om at fortælle, at sådan 
er det ikke fat. 

Vi er blevet fejlinformeret 
fra ellers pålidelig kilde og 
iler med at berette, at det år
lige kontingent er 125 kroner 
og for pensionister 60 kroner. 

NYKØBING SJ. 
Afdelingen, hvor Alex Trang
bæk og Knud Børge Søren
sen har afløst Tage Hansen 
og Ib Christensen i bestyrel
sen, holder fregatskydning 
den 22. august. Her vil den 
regerende fregatkaptajn Ole 
Christiansen, blive afhentet 
på sin bopæl på Lindealle kl. 
8,00 og kl. 9,15 marcherer 
skytterne med klingende mu
sik til skydebanen. 

Program for de kommen
de arrangementer er på trap
perne, men bestyrelsen er til 
stadighed interesseret i at hø
re fra medlemmer med gode 
ideer til foredrag og film. 

DISTRIKT4 
Sydsjælland 

Konduktør Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 03 74 23 31 

-NÆSTVED 
Jens Bruun er blevet afdelin
gens ny banjemester, og han 
glæder sig til at se jer alle
sammen, skal vi hilse at sige. 
Han er både hyggel:g og rar. 
Det kan man konstatere ved 
et besøg i Marinestuen, der 
genåbner lørdag den 8. au
gust. Og så vil der fremover 
hver lørdag blive serveret gra
tis sildemad. 

På admiralforsamlingen, 
der havde Zahko som ordsty
rer, skete det bemærkelses
værdige, at der for første 
gang i referentens 15-årige 
karriere var kommentarer til · 
formandens beretning. Det 
skyldes, at formanden Poul 
Christiansen havde nævnt, at 
der ville blive udsendt ret
ningslinier for optagelse af 
»fremmedarbejdere«. 

Hans Christiansen, Erik 
Bruun og Erik Hansen blev 
alle genvalgt til bestyrelsen. 

Og så kipper man med fla
get for Ejner J. Hansen 85 år 
den 18. maj, Laurits Jørgen
sen 70 år den 28. juli, Bent 
Jensen 50 år den 29. maj, K. 
Pilemann Jørgensen 50 år 
den 20. juli og Torben Ditlev
sen 50 år den 25. juli. 

DISTRIKT7 
Fyn 

Skibsfører Knud Møller 
Falkenbjergvej 8 - 5700 Svendborg 
Tlf. 09 21 31 88 

ODENSE 
En perle, kalder den begej
strede Odense-sekretær, 
Gunnar Sveigaard, afdelin
gens nye Marinehus, som 
blev indviet den 3. juni. Fra 
huset er der udsigt over hav-

Odense-i ormanden 
Chr. Christensen -

denne gang i en helt ny 
vinkel nemlig med ryg
gen til - taler ved indvi
elsen af huset. Til højre 

ses æresmedlemmerne 
E.D. Fylling - et meget 

lille glimt af Poul Sind
berg - og Th. Jessen. 

Så idyllisk tager Odenses nye Marinehus sig ud. 

nen med lystbådene i for
grunden og bag huset ligger 
den grønne skov. 

Der havde inden indviel
sen været høj-aktivitet. Der 
var blevet gravet, hamret, sa
vet, malet og pudset, og på 
indvielsesdagen vrimlede 
medlemmerne ind til trods 
for, at der samme aften var 
EM-kvalifikationsfodbold i 
TV. Der var taler, gaver og 
stemning, så det baskede. 

»Morgenposten« fortæl
ler i en artikel om indvielsen, 
at huset· tidligere har tilhørt 
marchforeningen »Fynboe·r
ne« og motorbådsklubben 
»Frem«, inden Marinefor
eningen overtog det. Der er 
indrettet nye toiletter og køk
ken, og huset har plads til 
omkring 50 gæster. 

Lørdag den 13. juni var der 
reception med en lang række 
gæster. H vid bjørnen, der var 
ankommet og var blevet 
modtaget dagen før, mødte 
op med en delegation, og der 
kom gratulanter fra Flåde
station Korsør, afdelingerne i 

Svendborg, Assens, Nyborg 
og Kerteminde, fynske Liv
regiment, Fynske Soldater~ 
foreninger, Odense kommu
ne, diverse konsulater m.fl. 
Den glade, og som »Morgen
posten« skriver festklædte 
formand Christian Christen
sen tog med sit største smil 
imod gaver og lykønsknin
ger. 

Tak til de mange medlem
mer for hjælpen med at få 
indrettet huset, skriver Svei
gaard. En 73-årig drøm om 
eget hus er gået i opfyldelse. 

Sluttelig fortæller den flit
tige skriverkarl, om at afde
lingen havde den ære at hejse 
flaget inde midt i Odense 
Idrætshal på Valdemarsda
gen. Flaget gik til tops på ma
ritim vis til trillerne fra båds
mandspiben efterfulgt af 
flagsangen. En festlig og høj
tidelig start på en traditions
rig aften. 

SVENDBORG 
Der var fin tilslutning til af
delingens spillegilde, indle-
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der den altid punktlige og 
flittige korrespondent Hoff
mann Petersen sin beretning. 
Der var fine gevinster og et 
acceptabelt overskud. 

Så fortæller Hoffmann 
Petersen, at afdelingen har 
deltaget med flag ved minde
gudstjenesten i Set. Nicolai 
Kirke den 4. maj, og ved 
kransenedlæggelsen ved 
mindestøtten i Set. Jørgens 
Park for fiskere og søfaren
de, der mistede livet under 
anden verdenskrig. 

Der deltog repræsentanter 
med flag og faner fra organi
sationer med tilknytning til 
søfart samt fra Svendborg by. 
Et hold elever fra sø fartssko
len bar kransene før nedlæg
gelsen, forstander Thalund 
fra sømandshøjskolen talte 
og formand Knud Møller 
takkede de fremmødte på ko
miteens vegne, inden man 
sluttelig sang »Altid frejdig 
når du går«. 

Videre deltog afdelingen i 
kransenedlæggelsen ved kri
gergravene, hvor pastor Ju
stesen talte og pastor Basti
ansen på komiteens vegne 
takkede deltagerne for delta
gelsen. 

Marinestuens messing og 
kobber har fået en grundig 
omgang knokkelfedt og pud
secreme, så stuen skinner, så 
det er en lyst. 

Nu gør man så klar til fre
gatskydning i Christiansmin
de den 16. august. Tilmel
ding sker til formand Knud 
Møller, der også står for ar
rangement af fællesrejse til 
jubilarstævnet på Holmen 
den 30. august. 

Skoledelingen kommer til 
Svendborg den 21.-24. august 
og Marineforeningen skal stå 
for arrangementerne. Videre 
er der udflugt den 9. septem
ber, men hvorhen var ikke 
fastlagt i skrivende stund. 

Inden der kippes for næste 
holds fødselarer skal det lige 
nævnes, at Aage Brix Ander
sen i forrige nummer havde 
gennemgået en foryngelses
kur. Der stod at han fyldte 50 
år den I. april, men sandhe
den er, at det var 65 år han 
blev. 

Frede Christensen bliver 
60 år den 4. august, Rasmus 
Mortensen 75 år den 19. au
gust, Carl Chr. Christiansen 
75 år den 21. august og Zac
karias Hansen 50 år den 29. 
september. 
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DISTRIKT 8 
Sydøstiylland 

John Oldvej 
Christiansfeldvej 22- 6100 Haderslev 
Tlf. 04 52 10 05 

SØNDERBORG 
Harry Ljungstri:im, afdelin
gens flittige sekretær, har 
sendt en meget fyldig rapport 
fra afdelingen, som han kal
der Marineforeningens syd
ligste. 

Heri fortælles om general
forsamlingen, der havde Erik 
Nygaard som dirigent, og 
hvor formanden Carl Alfred 
Langer, i sin beretning gen
nemgik årets arrangementer. 
Dem har der været 12 af, og 
de har alle haft god tilslut
ning. 

Kassereren Georg Johan
sen fremlagde regnskabet, 
der balancerer med 19.374 
kroner, og viser en balance 
for Marinestuen på 2.555 
kroner. 

Et forslag fra Erik Ny
gaard om at hæve kontingen
tet fra 150 til 200 kroner fik 
ikke fornøden tilslutning. 

Lossens maskinchef Niels 
Andersen og banjemester 
Henning Jensen, der begge er 
medlemmer af afdelingen, 
var mødt frem og havde en 
hilsen med til afdelingen fra 
Lossens nye chef Bent Børge 
Knudsen, der var forhindret i 
at komme på grund af kur
sus. Henning Jensen efterly
ste nye former for aktiviteter 

ved de årlige venskabsbesøg -
for eksempel travaljeroning. 

Allan Pedersen fikstort bi
fald for et forslag om, at 
medlemmerne bandt sig for 
et antal arbejdstimer i Mari
nestuen - eller eventuelt be
talte sig fra arbejdet. 

Harry Ljungstri:im gjorde 
opmærksom på en tilsynela
dende glemt og forsømt min
desten ved »Verdens ende«. 
Stenen er sat til minde om ad
miral Peter Bredal, der om
kom under aktionen for at 
befri Als for svenskere den 
14. december 1658. Ljung
stri:im vil nu undersøge mu
ligheden for at foreningen 
kan overtage stenen, som til
syneladende ikke har nogen 
ejer. 

Generalforsamlingens fest
ligste højdepunkt var, da for
manden tildelte Peter Duus 
40 års tegnet. 

Samtlige valg til bestyrel
sen var genvalg, og efter et 
konstituerende møde har be
styrelsen fået følgende sam
mensætning: 

Formand Carl Alfred Lan
ger, næstformand Hans Iver 
Faaborg, kasserer Georg Jo
hansen, sekretær Harry 
Ljungstri:im, desuden Erik 
Poulsen, Kent Nol ting og Ei
ler Jepsen med Palle Rosen! 
dahl og Leif Andersen som 
suppleanter. 

Af nært forestående ar
rangementer kan nævnes be
søg af Lossen den 21.-23. au
gust og den årlige »Gå- og 
køretur« den 13. september. 

A.P. Aunfeldt, »Piet«, 
har fremstillet et smukt 
panorama over Holmen 

1937. Modellen, der er 
monteret over vinduet i 
Marinestuen i Sønder

borg, og som dettefoto 
slet ikke yder fuld ret

! ærdighed, viser fra 
venstre mod højre: Ma

stekranen, nogle af 
Holmens gamle bygnin

ger som baggrund for 
Peder Skram og Niels 

Juel, Dannebrog, og to 
motortorpedobåde af 
Dragen-typen. Videre 

ses fyrskibet Grådyb 18 
liggende i flydedok. 
Oven over det hele 

kredser to hydroplaner 
af Dan-Top typen. 

DISTRIKT 10 
Midtiylland 

Arkitekt J. Brøgger 
Ndr. Strandvej 90 - 8440 Ebeltoft 
T lf. 06 34 22 21 

RANDERS 
Lars Gjettermann har sendt 
en.superkort rapport til dette 
nummer. Den fortæller, at 
afdelingen har været repræ
senteret ved såvel distrikts
mødet, otte mand - som sen
demandsmødet, to mand. 
Videre var afdelingen repræ
senteret med flag, da der den 
23. maj blev holdt åbent hus 
på Randers Kaserne. 



HORSENS 
Er der noget mange medlem
mer nødig vil springe over, så 
er det den årlige å-fisketur, 
skriver afdelingsformand 
Hans Møller, og han beretter 
herefter om 15 gutters festli
ge dag ved Omme Å. I Bran
de havde Lilian og Otte Jen
sen med morgenkomplet og 
Gammel Dansk, sørget for at 
gutterne var styrket til den 
kommende fight med ørre
derne. Det blev en herlig dag, 
godt med bid og fangst, og 
nu glæder man sig til pilketu
ren, der afvikles i september. 

Den 11. juli blev der kippet 
med flaget for det nye besty
relsesmedlem Poul Erik 
Wright, som blev 50 år og i 
den anledning holdt vidt 
åbent hus. Og gutterne står 
allerede klar ved flaget for at 
hylde den landskendte, ja 
verdenskendte, Olaus Nils
son, der fylder 80 år. Langt 
uden for landets grænser er 
Olaus Nilsson kendt for sin 
enorme samling af krigsme
daljer, som måske er verdens 
fornemmeste. Mange hilse
ner og venlige tanker vil gå til 
den gamle kæmpe, der aldrig 
har afslået en anmodning om 
at fremvise sin samlig eller 
udpluk deraf og fortælle hi
storierne bag dem. 

DISTRIKT 11 
Nordvestjylland 

Elektriker Kaj Otto Nielsen 
Ballevænget 5 - 7950 Øster Jølling 
Tlf. 07 74 18 59 

SKIVE 
Det er nogle træfsikre gutter, 
dem i Skive. 

De 50 skytter, der var mødt 
til fregatskydning var kun 
174 skud om at få sænket 
fregatten. Og det gik hverken 
værre eller bedre, end at den 
nykårede formand Kaj Ove 
Nielsen minsandten også 
blev kåret som fregatkap
tajn, og afløste Øyvin Svane 
på denne post. 

Så det var en rigtig »Skive
skydning«. 

Højdepunktet var dog ud
nævnelse af Egon Hansen til 
æresmedlem. Han havde ind
til han trak sig i foråret styret 
skuden i 27 år, og det var da 
også en meget populær ud
mærkelse. 

Knud Hørup fik ved sam
me lejlighed 25 års tegnet, og 

da damernes medbragte 
madkurve var foræret blev 
pigerne belønnet for indsat
sen med en svingom. 

Skive har haft uofficielt 
besøg af ti tyske landgangs
både, og ved den lejlighed var 
bestyrelsen inviteret om bord 
og var dagen efter vært ved 
en sammenkomst på Svend 
Aage Berings skib. 

I Skive har man videre kip
pet med flaget for Henning 
Boe, der blev 50 år den 2. 
maj, og endelig gøres der i 
rapporten opmærksom på, 
at der er træf i Marinestuen 
den første søndag i hver 
måned. 

MORSØ 
Regnen silede ned, da 
Morsø-afdelingens fregat 
skulle sænkes, så der var kun 
mødt 17 mand, hvor de 15 
skød. Programmet var ellers 
fyldigt og festligt. Sidste års 
fregatkaptajn Leif Morten
sen, kom sejlende i en af 
hjemmeværnets kuttere og 
bød de fremmødte om bord 
til lidt snabelvand. Derpå gik 
turen i biler- først til Jørn Ni
colaysen og derpå til Hen
ning Albeck, og begge steder 
vankede der en lille en. Så hu
møret var efterhånden så 
højt at en af deltagerne ud
brød: 

- Der er nu ikke noget så 
skønt som ringridning. 

Søren Peter Kjær Hansen 
blev ny fregatkaptajn på 
skud af Jørn Nicolaysen og 
samme Nicolaysen vandt 

mændenes serieskydning. En 
tilsvarende for piger blev 
vundet af Kirsten Kjeld
gaard. 

Hovmester Hugo Thom
sen nedskød tre sejl - hvilket 
var flot, men åbenbart også 
lidt anstrengende, for han 
måtte gå tidligt til køjs, hed
der de~ i Kaj Otto Nielsens 
fyldige rapport. 

Morsø-afdelingen var 
vært ved distriksmødet, hvor 
Kaj Otto Nielsen blev gen
valgt som distriktsrepræsen
tant. Seks afdelinger med 22 
deltagere deltog i et godt mø-
de med en god debat. · 

Så svinges huerne for 
Christian Thomsen Jensen 
65 år den 22. juli, og Knud 
Brusgaard 65 år den 18. au
gust. 

Der er fortsat kammerat
skabsaften den første tirsdag 
i hver måned, og små sam
menkomster hver lørdag for
middag og i øvrigt er marine
stuen åben alle dage fra kl. 
8,00 til 24,00 meldes der. 

DISTRIKT 12 
Nordjylland 

Telegrafist Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 b - 9800 Hjørring 
Tlf. 08 92 03 66 

SKAGEN 
lderige og foretagsomme Joe 
Jørgensen har igen rakt kun
sten i Skagen en hjælpende 
hånd. Fra medlem af besty
relsen, Birger Wynne, har vi 

Busten af den legenda
riske hotelejer Brøn

dum flankeret af her-
lige gæve gutter fra 

Skagen. Yderst til højre 
står stolt som en pave -

og det har han grund til 
at være - formanden 

Joe Jørgensen, der 
påny med et frisk initi

ativ har kastet glans 
over Skagen Marin ej o-

rening. 

modtaget udklip fra Skagen 
Avis. Heri fortælles, at Ska
gen Marineforening har taget 
initiativ og skaffet økonomi 
til at få fremstillet en buste i 
bronze af hotelejer Chresten 
Degn Brøndum opstillet i 
Hotel Brøndums Have. Det 
skete på 130 års dagen for 
den navnkundige hotelejers 
fødsel. Det er kunstneren 
Svend Danelund, der har ud
ført kunstværket og såvel 
han som Joe Jørgensen fik 
megen ros af borgmester 
Erik Thomsen for værket og 
initiativet. 

I øvrigt har Skagen Mari
neforening modtaget 10.000 
kroner af Carlsbergs Minde
fond. Pengene skal anvendes 
til nye stole i Marinestuen. 

HALS 
Hals-afdelingen har siden 
sidst haft den sorg, at pensio
neret skibsfører Niels Kaas, 
som var æresmedlem af Hals 
Marineforening er død, 87 
år. Han tog som ung styr
mandseksamen i Marstal i 
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Den store gladeflok f ra den stærkt voksende Frederikshavns-afdeling klar til udflugt til Nordsøcentret. I forgrundenforsøger 
den kvikke Quick, som er af delingens kasserer og næstformanden Erik Hytte/, at give den nys erobrede Fremdriftsskrue endnu 
et par omdrejninger. 

I 925, og har med sejlskib 
rundet Cap Horn. Han fik i 
1936 eget skib, men midt i 
ha lvtredserne solgte han det 
for påny at tage på langfart. 
Da han gik i land bosatte han 
sig i barndomshjemmet Tor
vet 12 i Hals, indtil han for et 
par år siden flyttede til pleje
hjemmet Hassinghave i V. 
Hassing. Mange søfolk vil 
erindre den stoute sømand og 
i Marineforeningen udtaler 
man et ære være hans minde. 

FREDERIKSHAVN 
Afdelingen har forståeligt 
nok fejret, at den fik tildelt 
Fremdriftsskruen skriver 
næstformand Erik Hyttel. 
Det var en begivenhed, der 
foranledigede en helsides ar
tikel i Frederikshavns Avis. 

Det går godt i afdelingen 
og på generalforsamlingen 
var der lutter tilfredshed med 
tingenes tilstand. Der skete et 
enkelt nyvalg, idet Steen Fel
lov afløste Monse Jensen, 

20 UNDER DANNEBROG - J ULI 1987 

der ikke ønskede genvalg. 
Formanden Svend Nielsen 
fik genvalg og foruden ham 
består bestyrelsen af Kristian 
Nielsen, K.E. Quick, Erik 
Hytte!, Bent Bergen og Steen 
Fellov. 

Afdelingen har haft en vel
lykket udflugt til Nordsø
centret med afsluttende skaf
ning på Aalbæk Gl. Kro. 

inden da har der været ul
keaften med overvældende 
tilslutning og fastelavnsfest 
for børnene. Jo, der sker no
get deroppe. 

I 

DISTRIKT 13 
Oversøisk 

Afd.leder Flemming Schandorff 
Postbox 328 • 3900 Godthåb 
Grønland 

EGEDESMINDE 
Kort før forrige nummer af 
Under Dannebrog gik i tryk
ken modtog redaktionen 

Egedesmindes afdelingsblad 
>>Polar Nyt« . Så det polar
nyt, som vi kan bringe, er i sa
gens natur noget antikveret. 
Men det gør nu ikke noget. 
Det er altid herligt, at høre 
fra gutterne deroppe i det 
høje nord. 

Af bladet fremgår, at be
styrelsen efter admiral for
samlingen har følgende sam
mensætning: 

Formand Børge Hansen, 
næstformand Elith Petersen, 
kasserer Jens Lindhardt, sek
retær Mogens Stumpe og be
styrelsesmedlem Hans Erik 
Christensen. 

Der blev også valgt en fest
komite, der består af Gøsta 
Kofoed, Johannes Jensen og 
Peter G. Larsen. 

Det blev i øvrigt besluttet 
at afdelingsbladet skal ud
komme fire gange om året, 
og samtlige afdelinger i Dan
mark vil få tilsendt første 
nummer af bladet. 

Når disse linier læses er 

forårets store dameaften 
overstået, men derom vi l der 
sikkert blive berettet i næste 
nummer af »Polar Nyt«. Og 
her på redaktionen håber vi 
alle, lige fra chefredaktøren 
til anden-piccolo, at vi får et 
eksemplar, som vi kan vide
rebringe stof fra. 

Men det gælder ikke blot 
vennerne i Egedesminde. Det 
gælder alle, både på Grøn
land og i det sydlige Dan
mark. Vi er altid glade for at 
høre nyt og bringe det videre. 

Næste 
nummer 
Næste nummer af Under 
Dannebrog udkommer om
kring I. november. Stof til 
bladet skal indsendes senest 
15. september til: 

Redaktør 
Eivind Samuelsen 
Hasselvej 11 
9260 Gistrup 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningens formål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd til fælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

En fremgang, der forpligter 
Sendemandsmødet 1987 blev på flere 
måder en glædelig oplevelse. Ikke blot 
var vejret strålende, Ebeltoft afdelin
gens arrangement perfekt og fremmø
det rekordstort, men beretningen om 
året, der gik, kunne indledes med en 
konstatering af, at medlemstallet havde 
fulgt de seneste års fremgangslinie, såle
des, at det nu har passeret de 8.000. 

Et stort medlemstal er en forudsæt
ning for, at Marineforeningen kan mar
kere sig udadtil, og indadtil betyder det 
bl.a. en styrkelse af økonomien. Der er 
derfor grund til at glæde sig over den 
støtte fremgang, men nu gælder det om 
at holde dampen oppe, så tallet på 
75-årsdagen den 30. april 1988 kan 'lære 
på vej til 9.000. Men væksten er også en 
udfordring til alle, og tallene for til- og 
afgang bør give anledning til nogle over
vejelser. 

Takket være en god indsats ude i afde
lingerne kan vi byde velkommen til 726 
medlemmer, der nu møder vores gamle 
forening med visse - sikkert ret 
forskelligartede-forventninger. Skal 
forventningerne opfyldes, og skal de nye 
ikke blot blive navne på giroblanketter, 

,men aktive medlemmer og kammerater, 
-så må vi tage godt imod dem. 

I »Håndbog for afdelingsformænd« 
er der retningslinier for, hvorledes opta
gelsen bør finde sted og bestyrelsens op
gaver i denne forbindelse. Skal de nye 
føle sig hjemme i kammeratskabsfor-

eningen, så er det imidlertid ikke blot en 
opgave for bestyrelsen, men for alle i af
delingen. 

Først og fremmest må man lære hin
anden at kende. Det nye medlem må 
derfor - både før og efter optagelsen -
orienteres om Marineforeningen, og 
hvad den står for. 

For at afdelingen kan lære det nye 
medlem at kende, er det en god ide, at 
den pågældende opfordres til ved først 
givne lejlighed i et kort indlæg at for
tælle lidt om sig selv. Det vil vise at man 
interesserer sig for ham, for hans bag
grund, beskæftigelse og interesser. Med 
det bedre kendskab til det nye medlem 
kan man styrke hans følelse af at være 
velkommen i kredsen ved at inddrage 
ham i planlægning og gennemførelse af 
foreningens aktiviteter. Det kan om ikke 
andet være som bakstørn, men måske er 
han god til at håndtere værktøj, til at 
spille eller synge, eller til at få nye ideer. 

Det kammeratskab, som er grundla
get for Marineforeningen, har sin rod i 
det særlige fællesskab i en skibsbesæt
ning, hvor alt afhænger af gensidigt 
kendskab og tillid til hinanden, så opga
verne løses ved at alle yder en indsats ud 
fra sine kvalifikationer. 

I 1986/87 forlod 584 medlemmer 
foreningen. At tallet i år var mindre end 
sidste år, må tages som udtryk for en po
sitiv indsats i afdelingerne, men det fore
kommer stadig for stort. Spørgsmålet 
er: hvorfor? 

Marineforeningen, Amaliegade 33 C 
1256 København K 

Landssekretær: Skytteudvalgssekretær: 
Karl Georg Momsen 

Sygdom, død eller flytning forklarer 
nok en del af afgangen, men ikke den 
hele. Som forklaring på, at giroopkræv
ningen ikke betales, anføres ofte kon
tingentets størrelse, men det er ikke den 
fulde forklaring. Beløbets størrelse er jo 
kun den ene side af sagen, den anden er: 
hvad får jeg for pengene? Hvad har jeg 
ud af mit medlemsskab? 

Der er ingen tvivl om, at hvis det skal 
lykkes i endnu større omfang at hverve 
flere medlemmer og at bevare både de 
gamle og de nye, så er vejen: udvikling af 
afdelingernes aktiviteter. 

Også på dette område gælder, at det 
er en opgave for alle, selvom bestyrelsen 
har et særligt ansvar. 

Vedtægterne sikrer medlemsindfly
delse gennem forslag fremsendt til gene
ralforsamlingen, en mulighed, der 
burde udnyttes i større omfang. Der er 
imidlertid intet i vejen for, at man også 
på et medlemsmøde tidligt på sæsonen 
tog en drøftelse af, hvrodan man sikrer 
fortsat fremgang ved både at øge tilgan
gen og mindske afgangen. 

Det er hensigten på forårets hovedbe
styrelsesmøde at fokusere på omfanget, 
arten og udviklingen af afdelingernes 
aktiviteter, så det ville være meget nyt
tigt om distriktsrepræsentanterne til 
den tid kunne have modtaget impulser 
fra afdelingerne. 

V.P. Heise 

Tlf. Ol 15 28 86 

Kon1or1id: 

Kriminalassistent Ib Kenler-lversen 
Vestergaardsvej 44, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 99 42 

Forsythiavej 4, Fløng, 2640 Hedehusene 
Tlf. 02 16 li 17 

Forsidebilledet viser 
Søofficersskolen på 
Halmen. en tegning af 
skolen set fra en anden 
vinkel, udført af 
kunstneren Kurt von 
Wowern, er motiv for 
årets julemærke, som 
omtales inde i bladet. 
Foto: Søværnets 
Fotogruppe. 

Mandag, onsdag og fredag kl. 10-13. 

Pos/konto: nr. 2 00 16 08. 

Landsformand: 
Kommandør V.P. Heise 
Ndr. J ernbanevej 22, 3400 Hillerød 
Tlf. 02 26 57 42 

Landsnæstfor,nand: 
Chefkonsulent Torben Jensen 
Søndervangsvej 22, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 63 51 

Landskasserer: 
Fuldmægtig Kurt Flatau 
Solhøj 14, 2990 Nivå 
Tlf. 02 24 77 76 

Sky1teudvalgsforma11d: 
Frisørmester J. Rosenfeldt Christensen 
Sofielundsvej I B, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 05 64 og 96 27 70 
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Sønner af medlemmer 
blev hædret 
ved jubilarstævnet 
Som ældste jubilar, årgang 
1917, nedlagde tidligere for
mand for Gentofte-afdelin
gen A. Kaldahl en krans ved 
Mindestenen på Holmen, 
ved det traditionsrige jubi
larstævne, der i år fandt sted 
den 30. august. 

Det skete efter at orlogs
præst Ejgil Bank Olesen kl. 
11, da samtlige anmeldte ju
bilarer var mødt, havde holdt 
en kort andagt. Vejrguderne, 
de utilregnelige bæster, 
havde heldigvis jaget skyerne 
på flugt under jubilarstæv
nets udendørs aktiviteter, og 
stævnet blev igen en herlig 
oplevelse for deltagerne. 

Højtidelighed i 
gymnastikhuset 
Højtidelighederne fortsatte i 
Gymnastikhuset, hvor jubi
larerne blev samlet årgangs
vis. Her blev der talt af såvel 
landsformand · V. P. Heise 
som chef for flådestationen, 
kommandør F. Volke, og 
begge berørte i deres taler 
søværnets øjeblikkelige situ
ation. 

Tre medlemmer af Kvinde
ligt Marinekorps fik tildelt 
Marineforeningens hæders
tegn, hvorpå konstabel Jes
per Christensen, Lindormen, 
og hjemsendt menig Kim Ly
chau Christensen, Tønder, 
blev tildelt Admiral Carsten
sens Mindebægre for god tje
neste og skydning. 

Overrækkelsen blev fore
taget af våbeninspektøren, 

kommandørkaptajn Max R. 
Andersson. 

Det er ret bemærkelse
sværdigt, at begge modtagere 
er sønner af medlemmer af 
Marineforeningen. Jesper 
Christensens far er medlem 
af Horsens-afdelingen og 
Kim Lychau Christensens far 
af Tønder-afdelingen. Sidst
nævntes forældre og søster 
var rejst med til København 
for at overvære den højtide
lige overrækkelse. 

A. Kaldahl - årgang 1917 - lægger som ældste deltager 
bistået af landsformand V. P. Heise krans ved mindestenen 
på Halmen. 

Om bord i 
topedobådene 
Med Kvindeligt Marinekorps 
Musikkorps i spidsen mar
cherede deltagerne til »bro
erne« for at besigtige 
torpedobåd-eskadren, og ef
ter at have kigget fartøjerne 
efter i sømmene og blevet 
indviet i den nye teknik gik 

Nogle af jubilarstævnets 
deltagere ses her på besøg i 
en af torpedobådene. 

Konstabel Jesper 
Christensen, til venstre, og 

hjemsendt menig, Kim 
Lychau Christensen efter at 

have modtaget admiral 
Carstensens mindebægre. 

Overrækkelsen blev 
foretaget af 

kommandørkaptajn Max R. 
Andersen, yderst til højre. 

turen til Orlogsværftets Kan
tine, der for første gang var 
ramme om festmiddagen, 
der efter bedste traditioner 
består af luksusbiks med 
spejlæg garneret af humle
bryg og kartoffeljuice. 

I en tale slog ældste jubilar 
A. Kaldahl til lyd for at Mari
neforeningen fik foranledi
get opstillet en buste af admi
ral Vedel, der »trykkede på 
knapperne« den 29. august 
1943. Det var et forslag der 
faldt i god jord hos delta
gerne. 

Musikkorpset underholdt, 
og en af jubilarerne glædede 
deltagerne med sang, og man 
sang Århusafdelingens for
mand Erik Thomassens fest
lige jubilarvise »Kan du 
huske«. 

Der var særlig musikhyl
dest til Reinar Meyer, Køben
havn, i anledning af hans 60 
års fødselsdag og til Oliver 
Holst fra Glostrup, som 
havde skænket musikkorpset 
et blæserinstrument. 

Det blev igen et hyggeligt 
og muntert jubilarstævne. 
En minderig dag for delta
gerne. 
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Flot resultat skønt 
mange lav svigtede 

landsskyttemesteren 
Henrik Landsmann, 
Glostrup - blot 20 år. 

Der var ventet rekorddelta
gelse til landsskyttestævnet i 
Glostrup i dagene 5. og 6. 
september. Der var gjort klar 
til at modtage 16 lav med 130 
skytter. 

Men der mødte kun otte. 
Til gengæld mønstrede disse 
otte lav 76 skytter og det må 
siges at være pænt. 

Af jyske lav kom kun et 
enkelt, nemlig Ebeltoft. 

I vinterens løb var der fore
taget skriftlig afstemning om 
at flytte arrangementet en 
uge frem af hensyn til land
skytteformand Jens Rosen
feldt Christensens 75 års fød
selsdag den 12. september. Ti 
lav stemte for flytning og fire 
var imod og et enkelt var 
hverken for eller imod. Af de 
fire lav, der stemte imod, 
mødte kun Hørsholm-Rung
sted op til skydningen. 

Det blev i øvrigt Glostrup 
der igen vandt holdmester
skaber og det var stævnets 
næstyngste deltager, den 
20-årige Henrik Landsmann, 
Glostrup, der med 94 point 
blev bedste skytte individuelt 
og således blev landsskytte
mester. 

Kerteminde, der i fjor 
erobrede fremskridtspoka
len, havde glemt pokalen 
hjemme. Men det gjorde 

mindre, for fynboerne vandt 
påny pokalen med 11 point 
tæt fulgt af Frederiksberg. 

I øvrigt forløb arrange
mentet på bedste vis. Der var 
megen ros til Glostrup fra 
deltagerne, og alle skiltes 
med et på gensyn i Kertem
inde næste år, idet Kerte
minde-skytterne har påtaget 
sig at arrangere landsskytte
stævnet i 1988. 

Landsmødet om lørdagen 
var startet kl. 16, så delta
gerne også kunne være med i 
lørdag aftens hyggelige 
samvær. 

Næstformanden Palle 
Madsen, Randers, havde 
forud i et brev til lavene med
delt, at han ikke genopstil
lede og som ny næstformand 
valgtes Preben Mohr Ernst 
fra Kerteminde. 

Det blev på mødet beslut
tet at nedsætte veteranskyt
ternes aldersgrænse fra 70 til 
60 år. 

Et forslag om kontingent
forhøjelse skabte den livlig
ste debat i mands minde, hed
der det i skytteudvalgssekre
tæren Karl Momsens rap
port, og det medførte at 
forslaget blev taget af bordet 
og at man i stedet for indkal
der til et nyt landsmøde in
den I. februar med kontin
gent som eneste punkt på 
dagsordenen. 

- Der har været en del uro 
om landsstævnet i år, sagde 
Jens Rosenfeldt Christensen 
på det seneste hovedbestyre!-

Næstformand i Glostrup 
Skyttelav, Egon Olsen, til 

højre, modtager pokalen for 
Glostrups holdsejr af 

skytteudvalgsformanden 
Jens Rosenfeldt 

Christensen. 

sesmøde i Marineforeningen, 
men nu skulle der efter at den 
nye næstformand og Karl 
Momsen har drøftet tingene 
igennem været skabt ro. En 
opgørelse pr. I. august viser, 
at der findes 16 skyttelav med 
969 medlemmer. 

Hjertelig 
tak gutter 
Jeg vil hermed gerne sige alle 
en rigtig hjertelig tak, for hil
sener, lykønskninger, gaver 
og ord der varmede på min 7 5 
års fødselsdag. Det var helt 
overvældende og gjorde at 
dagen blev en jeg resten af 
livet vil mindes med megen 
glæde. 

Hjertelig tak gutter. 
Jens Rosenfeldt Christensen 

Landsskyttestævnets resultater 
Holdresultat :Bedste skytte -----------------
1. Glostrup ................ 455 point Henrik I..andsmann ..........•... 94 point 
2. Kerteminde .............. ,. 443 point Lars Ole Valsø ............. ,. . . . . 92 point 
3. Kgs. Lyµgby . . •. . . • . . . . .. . . 434 point Poul Petersen.. . . . . . . . . . . . .• •. . . . . . 89 point 
4. :Frederiksberg ........ :-, .•.• 425 · point Knud Frost ........... . ....... . ... 88 point 
5. Halsnæs .•........... ·• .. 424 point Jens Nielsen ..... . ......... , .... 90 point 
6. København . . . . . . . . . . . . . . 422 point Verner Lysdahl , ........... , • . • . 86 point 
7. HørsholmcRungsted ....... 416 point Ole Smetlegaa.rd ·.. . .. .. . .. .. .. . 89 point 
8 . . Ebeltoft .... ... .. ....... , .. 396 point Bjarne. Jensen ....... ............ 85 point 

Landspokalen: Glostrup 
Fr~mskridt~pokalen: Kerteminde 
Landsskytte: Hernik Landsmann, Glostrup 
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Landsformanden fortsætter 
i endnu en tre års periode 
På det seneste hovedbestyrel
sesmøde, der blev holdt i Sø
officersforeningens lokaler i 
Søkvæsthuset på Christians
havn, erklærede landsfor
mand V. P. Heise, sig villig til 
at varetage formandshvervet 
i endnu en periode. 

- Jeg har tidligere besluttet 
at trække mig, når jeg fylder 
70, sagde Heise. Men da den, 
som jeg havde udset til min 
afløser, meldte fra og jeg ikke 
har fundet en ny, har jeg be
sluttet mig til at tage en ny 
3-års periode som formand. 

Heise er på valg på det 
kommende sendemands
møde i København i forbin
delse med jubilæumsfesten 
næste år, og hans ændrede 
beslutning, som blev modta
get med klapsalver af den 
samlede hovedbestyrelse vil 
givet også blive hilst med stor 
glæde rundt om blandt med
lemmerne i alle afdelinger. 

- Vi har en fremragende og 
usædvanlig aktiv landsfor
mand, og det er dejligt, at 
han har besluttet sig til at 
fortsætte, sagde landssekre
tær Ib Kettler. 

Derimod oplyste forman
den for distrikt seks, Knud 
Møller, at han trækker sig. 

Knud Møller er vældig ak
tiv, både som formand for 
Svendborg-afdelingen og 
som formand for distriktet. 

- Men nu synes jeg, at der 
må nye friske kræfter til, 
sagde han. 

På mødet oplyste Kim von 
Wowern, nyvalgt distriktsre
præsentant for distrikt 1, at 
distriktet har planer om at 
udgive et distriktsblad et par 
gange om året. 

Apropos blad, så slog re
daktøren af UNDER DAN
NEBROG, Eivind Samuel
sen, endnu en gang til lyd for, 
at landsbladet bør udkomme 
seks gange årligt mod nu fire. 

I sit svar, sagde landsfor
manden i fravær af landskas
sereren, at udsendelse af et 
ekstra nummer af UNDER 
DANNEBROG vil koste 
35.000 kroner. Der er des
værre ikke penge til udvi
delse. 

Redaktørens forslag går 

ud på at der i stedet for som 
nu at udsende fire numre på 
hver 20 sider fremtidig skal 
udsendes seks numre hver på 
16 sider. Landskasserer Kurt 
Flat.au vil nu undersøge, hvor 
meget det vil koste. 

Flatau deltog ikke i mødet. 
For første gang i 19 år havde 
han -·_på grund af fami liefest 
- måtte melde afbud til et 
hovedbestyrelsesmøde. 

Landsnæstformand Tor
ben Jensen redegjorde for ju
bilæumsarrangementerne, 
som i store træk omtales an
det sted, og hans indlæg fik 
landsformanden til at gøre 
opmærksom på, at sende
mandsmødets krav om at ju
bilæumsfesten skulle flyttes 
vil fordyre deltagelsen. 

- Planen var at jubilæums
festen skulle have fundet sted 
på Søofficersskolen på Hol
men. Det ville begrænse del
tagerantallet, hvilket vakte 
stor modstand hos sende
mændene. Derfor er festen 
flyttet til Odd Fellow Palæet. 
Det gør middagen betydeligt 
dyrere. Vi regner med 375 -
400 kroner pr. kuvert. Heri er 
dog indkluderet drikkevarer. 
For at vi kan få regnskabet til 
at balancere er det nødven
digt med et deltagertal på 
350. Jeg vil blive dybt skuf
fet, hvis der kommer færre, 
nu da vi har føjet sendemæn-

dene i deres ønske om flyt
ning. 

Forårets weekendmøde i 
Aalborg havde været en suc
ces, og det er besluttet at næ
ste forårs hovedbestyrelses
møde også skal være et wee
kendmøde, som iøvrigt vil 
blive holdt i Haderslev. 

Fra forretningsudvalget 
forelå emne-oplæg til marts
mødet, og man håber at e.m
nerne tages op rundt om i af
delingerne og indgår som et 
punkt på dagsordenen på de 
kommende distriktsmøder. 
Det drejer sig om: 

I. Aktivitetsniveau. 
2. Aktivitetsformer. 
3. Fremmødet til aktivite-

terne 

Aktivitetsniveauet er meget 
varierende. Der er mange 
gode eksempler på et rimeligt 
aktivitetsniveau, men der er 
desværre nok flere på et alt 
for lavt niveau - generalfor
samling og 1 - 2 selskabelige 
arrangementer. 

Hvorledes kan vi få sat 
gang i de passive afdelinger? 

Aktivitetsformerne: Vi er 
alle enige om at værne om de 
gode traditionelle arrange
menter, men skal vi fange de 
nye og ofte yngre medlem
mers interesse må der forny
else til, og hvis vi skal leve op 

En !andsf ormand har 
mange pligter. Til de 

kæreste hører at kunne 
hædre en person, der har 

gjortMarineforeningen 
store tjenester. Det gælder 
således overassistent Birgit 

Friedh. I ti år har hun været 
sekretær for Søværnets chef 

og som sådan hjulpet 
foreningen på mange 

måder. I overværelse af 
hovedbestyrelsen modtog 

hun for sin indsats 
Marineforeningens 

hæderstegn for kvinder 
forud for det seneste 

hovedbestyrelsesmøde. 

til formålsparagraffens før
ste del, skal det ikke blot 
være selskabelige men også 
oplysende arrangementer. 

Fremmødet: Vi kender alle 
den almindelige klagesang 
om, at medlemmerne ikke 
møder frem til aktiviteterne. 
Det er ikke noget nyt, i halv
tredserne kaldte man det 
»mødetræthed«. 

Afdelingerne må prøve at 
analysere, hvem er det der 
møder, og hvorfor møder de 
andre ikke? Hvordan kan vi 
hjælpe afdelingerne til at få 
overensstemmelse mellem 
medlemmernes interesser og 
aktiviteterne? 
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Der er lagt op 
til begivenhedsrig 
jubilæumsfest 
Danmarks Marineforenings 
jubilæums festligheder næste 
år er ved at tage form. På det 
seneste hovedbestyrelses
møde redegjorde landsnæst
formand Torben Jensen om 
de planlagte arrangementer, 
men understregede at der i 
den nærmeste tid fortlø
bende gives meddelelser til 
afdelingerne om arrange
menterne, akkurat som der 
vil blive etableret en »varm li
nie« til hovedkontoret, hvor 
man kan få nærmere ideop
læg med videre. 

- For det er jo tanken, 
sagde Torben Jensen, at jubi
læet også skal markeres ude 
omkring i afdelingerne. Det 
kan gøres ved en sammen
komst ugen før jubilæums
festlighederne i København 
finder sted. 

Som svar på spørgsmål om 
det ikke b lev for dyrt for den 
enkelte at deltage i festlighe
der både på hjemmefronten 
og i København med kun en 
uges mellemrum, svarede 
Torben Jensen. 

- Det er op til de enkelte af
delinger, hvordan de vil mar
kere jubilæet. Det kan gøres 
på mange måder. Kransened
læggelser, march gennem 
byen, åbent hus i Marine
stuen, besøg af byens adop
tionsskib, kort sagt der er frit 
slag. 

Torben Jensen meddelte i 
den forbindelse, at der er ret
tet henvendelse til Søværnets 
Operative Kommando for at · 
få adoptionsfartøjerne ud til 
byerne i forbindelse med ju
bilæet. 

- Men også det vil afdelin
gerne høre nærmere om. 

Udstilling 
på rådhuset 
Torsdag den 28. april åbnes 
på Rådhuset i København en 
jubilæumsudstilling der får 
navnet »Under Dannebrog -
Søværn og Søfart«. Til ud
stillingen, der er åbent til og 
med lørdag den 30. april, er 
der kommet tilmeldelse fra 
en lang række organisatio-

ner, og på udstimngsdagene 
vil der blive musikunder
holdning af Søværnets Tam
bourkorps, Kvindeligt Mari
nekorps Musikkorps, Køge 
Marineforenings orkester og 
slupkoret fra Ebeltoft. Slup
pen vil af et par bryggerheste 
blive trukket ned gennem 
strøget i København til Råd
huset. Der er rettet henven
delse til æresformanden, 
Hans Kongelige Højhed 
Prinsen, som foreningen øn
sker skal åbne udstillingen. 

Fregatten Jylland har la
det fremstille et specielt 
stempel i anledning af jubi
læet. Det vil kunne erhverves 
på • udstillingen indkluderet 
kuvert og martime fri
mærker. 

Reception og 
jubilæumsfest 
Jubilæumsfestlighederne 
den 30. april indledes med re
ception i Danmarks Rederi
forenings dejlige lokaler, der 
jo har samme adresse som 
Marineforeningens hoved
kontor. Festen om aftenen, 
hvortil regentparret er invite
ret, holdes på Odd Fellow Pa
læet. Som tidligere omtalt 
var der på sendemandsmødet 
utilfredshed med at festen 
var planlagt til afholdelse på 
Søofficersskolen på Hol
men. Her er pladsen begræn
set, til gengæld ville kuvert
prisen blive billigere end an
dre steder. Men sendemæn
dene var utilfredse med, at 
ikke alle, der ønskede at del
tage i jubilæumsfesten 
kunne være med, og bad for
retningsudvalget om at flytte 
festen. Og det er sket. 

- Vi har endnu ikke den en
delige pris, oplyste Torben 
Jensen, men den bliver nok 
indkluderet velkomstdrink, 
vine ad libitum til maden og 
natmad på et sted mellem 3 7 5 
og 400 kroner. Til gengæld er 
det lykkedes for os at reser
vere det nærliggende Hotel 
Admiral, hvor festdeltagerne 
kan bo til en favorabel pris. 
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f forbinde/se med jubilæet udgives der et 
jubilæumsnummer af UNDER DANNEBROG. Dette 
nummer vil blandt andet indeholde en artikel om 
marinestuerne. Til den ende har redaktionen anmodet de 
enkelte afdelinger udfylde et tilsendt skema. Mange har 
gjort det og returneret skemaet, men alt for mange har 
desværre endnu ikke reageret. Enkelte afdelinger har 
uopf ordrer sendt fotos. Der skal de have tak for. Det 
gælder således Kolding og Rønne. Øverst et kig ind i 
Kolding-afdelingens marinestue og nederst en af væggene i 
Rønnes marinestue. 

Sendemandsmøde 
næste dag 
Søndag den 1. maj er der sen
demandsmøde, som indledes 
med at sendemændene sam
les ved hovedkontoret i Ama
liegade, hvorfra sendemæn
dene med Søværnets Tam
bourkorps i spidsen marche
rer til Holmens Kirke. Her 
bliver der holdt en kort an
dagt ved pastor Børge Ør
sted. Herfra går turen til 
Christiansborg, hvor sende
mandsmødet holdes med ef
terfølgende frokost i snapse
tinget. Og medens sende
mændene er samlet vil der 
som sædvanlig blive arrange
ret en udflugt for damerne. 

- Som nævnt vil der tilgå 
afdelingerne nærmere og 
desuden vil de fuldstændige · 
program være at finde i nr. I 
af UNDER DANNEBROG 
næste år. I øvrigt kan det til
føjes at der i anledning af ju
bilæet udgives et jubilæums
nummer af UNDER DAN
NEBROG. 

Nordisk 
orlogs
stævne 
Det er Danmark der er 
arrangør af det 5. nor
diske orlogsstævne .• De 
nordiske orlogss~v
ner har nu været hele 
raden rundt, og Dan
mark skal nu arrangl:!re 
det første i anden 
runde. 

Detfi:nder sted i Au
derød i dagene 3. 4 og 
5. juni, og der kan 
denne gang deltage op 
til 45 mand fra hver na
tion. 

Nærmere program 
vil følge i næste num
mer af UNDER DAN
NEBROG. 



Model af 
Niels Joel 
i Vedbæk 
Ved en enkel høj tidelighed i 
Forsvarskommandoen i Ved
bæk afslørede inspektøren 
for Søværnet, kontreadmiral 
M. Telling den 27. august en 
model af artilleriskibet Niels 
Juel, der løb af stabelen i 
1918, som det så ud efter om
bygning i 1935/36. 

Til stede var foruden afde
lingschefer og personel fra 
Marinestaben bl.a. chefen 
for flådestation København, 
samt repræsentanter for Or
logsmuseet og foreningen 
»Orlogsmuseets venner«. 
Landsformanden var ind
budt som repræsentant for 
Marineforeningen. 

I sin tale sagde admiral Tel
ling, at man havde valgt at af
sløre modellen - der har væ
ret på bedeting i en del år -
netop nu op til den 29. au
gust, 44 år efter at Niels Juel 
blev sat på grund i Isefjor
den, efter at den var blevet 
angrebet af tyske bombefly 

Den flotte model af artilleriskibet Niels lue/. Modellen blev afsløret ved en lille 
højtidelighed i Marinestaben den 27. august. Foto: Søværnets Fotogruppe. 

under forsøg på at slippe ud 
gennem Lynæs Rende. 

Admiralen benyttede også 
lejligheden til at mindes ge
neraladmiralløjtnant Niels 
J uel, der ikke blot var en stor 
flådefører, men også en 
fremragende administrator. 
Ved nu at have anbragt mo
dellen i Marinestaben, kunne 
Niels Juel være inspiration 
for de søofficerer, der gør tje
neste i administrationen. 

I højtideligheden deltog 
også orlogskaptajn Palle 
Cortes, der umiddelbart før 
afsløringen havde meldt sig 
til inspektøren for Søværnet, 
i anledning af at han havde 

fratrådt tjeneste som chef for 
korvetten Niels Juel. Ved den 
efterfølgende reception 
kunne orlogskaptajnen for
tælle, at korvetten netop 
havde aflagt besøg i adopti
onsbyen Randers, og han 
havde mange lovord om den 
gode modtagelse, som besæt
ningen havde fået af Marine
foreningen i Randers og om 
afdelingens smukke marine
stue. 

Også ved dette besøg var 
en trofast gast mødt op, nem
lig Henrik Henriksen, der 
havde sejlet med artilleriski
bet Niels Juel i 1926 bl.a. til 
Færøerne med Kong Chri~ 

stian X. Henrikse[ _ 
kede korvetten et manuskript 
med billeder til en bog om sin 
tid som orlogsgast, et kleno
die, som bibliotekaren ved 
Marinens Bibliotek meget 
gerne vil have lov til at ko
piere. 

Yderligere havde Henrik
sen overdraget et billede af 
den gamle Niels Juel, og han 
lettede samtidig sin samvit
tighed, idet et huebånd, som 
han havde »stjålet« ved 
hjemsendelsen, var anbragt 
ved billedet. Han fik til gen
gæld et billede af korvetten 
og et nyt huebånd. 

V.P.H. 

Der er sket store ændringer i søfarten 
I afsnittet »Danmark - en 
maritim nation« fra Søe
Lieutenant Selskabets pjece, 
som blev bragt i sidste num
mer af bladet, anførtes det, 
at vort lands maritime situa
tion er med til at bestemme 
livsvilkårene for os alle, men 
at befolkningen generelt ikke 
synes at forstå, i hvor høj 
grad det moderne samfund 
stadig er afhængig af havet 
som transportvej. 

I medierne hører vi nok 
om søfarten, men som regel 
er det - bortset fra fagpressen 
- de mere sensationsprægede 
historier, der dominerer. Når 
for eksempel en tidligere 
dansk coaster indblandes i en 
amerikansk hemmelig mis
sion, så får den større over
skrifter end de 34 danske 
containerskibe, der i liniefart 
tegner sig for størsteparten af 
handelsflådens samlede ind
sejling på 14,3 milliarder kro
ner. En konfliktramt færge
rutes besætning hører dan-

skeren mere om end de øvrige 
11.000 søfarende, der - med 
nogle berømte ord - »bare 
sejler«, derude på verdensha
vene. 

Dette er vel naturligt og 
forståeligt, men det fører jo 
til, at offentlighedens ind
tryk af dansk søfart let bliver 
noget fordrejet, hvis man la
der sig nøje med mediernes 
nyhedsformidling. 

Marineforeningen har si
den 1913 haft som formål at 
styrke nationens interesse 
ikke blot for søværnet men 
også søfarten. Foreningens 
medlemmer må derfor være 
interesseret i at få et mere 
korrekt og fuldstændigt bil
lede af vort 3. største ekspert
erhverv, og det er der nu mu
lighed for at opnå i en af 
Danmarks Rederiforening 
udsendt pjece: »Dansk 
Skibsfart '87«. 

På 14 sider gøres der ikon
centreret og lettilgængelig 
form i tekst med farveillu-

strationer og diagrammer 
rede for den danske han
delsflåde, dens skibe og deres 
besætninger samt de interna
tionale og hjemlige proble
mer for rederivirksomheden. 

Det er en revolutionerende 
og kostbar omstilling, som 
danske rederier har måttet 
gennemføre for at bevare vo
res stilling som søfartsna
tion. Den danske handels
flåde på 564 skibe med 
6.975.000 tons dødvægt er i 
dag sammensat og opererer 
på en helt anden måde end 
for blot 10 år siden. Tramp
farten herunder coasterflå
den er i denne periode halve
ret, medens liniefarten er 
nærligt fordoblet, således at 
en trediedel af tonnagen er 
indsat i denne, som bidrager 
med to trediedele af den sam
lede indsej ling takket være 
overgangen til container- og 
roll-on/ roll-off-skibe. Også 
antallet af supertankere er 
nærlig halveret, men erstattet 

af produkttankerne. 
Den kendsgerning, at den 

altovervejende del af dansk 
skibsfarts indsejling skal 
hentes i trafik mellem tredie
landenes havne, medfører in
ternationale problemer, idet 
skibsfarten herved er blevet 
fundamentalt afhængig af 
andre landes skibsfartspoli
tik. I pjecen gøres der rede 
for, hvordan den stadig 
skrappere konkurrence på 
det åbne fragtmarked med
fører hjemlige problemer, 
som må og skal løses, hvis 
dansk skibsfart fortsat skal 
hævde sig som vort største 
eksporterhverv efter industri 
og landbrug. 

Distriktsrepræsentanterne 
har fra hovedkontoret fået 
tilsendt pjecen, men interes
serede lokalafdelinger og 
medlemmer kan rekvirere 
den fra Danmarks Rederifor
ening, der jo har samme 
adresse som Danmarks Ma
rineforening. V.P.H. 
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HVAD MENER DU?. 
Soldaterforeninger vor 
modstandsbevægelse 
Er det nu ikke overspillet og 
hysterisk at benævne vore 
fredelige soldater- og mari
neforeninger samt forsvars
broderselskaber sådan? Der 
er da ikke en fjende i landet, 
alle loyale, ansvarsbevidste 
borgere behøver at gøre front 
mod! 

Såmænd er der så! Vi ser 
den bare ikke legemliggjort 
på gaderne i uniform med 
maskinpistol, men den er 
her, og den trives udmærket, 
uden at vi gider gøre noget 
væsentligt for at bekæmpe 
den, og den dag, vi får øje på 
den, er det måske for sent. 
Den viser sig i mange glim
rende formummede skikkel
ser i dagligdagen, og den kal
des ved mange navne, der alle 
er lige farlige. 

F.eks. mistillid til egne po
liti kere og vort nuværende 
statssystem, angst for at tage 
åben stilling og ulyst til at 
gøre en besværlig indsats for 
at styrke forsvaret. Mistro til 
landets evner til og ønsker 
om et realistisk forsvar, hvor
ved den samlede bevægelses 
overordnede mål al styrke og 
bevare f orsvarsvi/jen i det 
danskefolk nemt kan lide de
finitivt skibbrud. 

Den stikker også hovedet 
frem i skolerne, hvor den ka
tastrofalt forringede hi
storieundervisning medvir
ker til at vor ungdom bliver 
nationalt rodløs og derfor 
nærmest et værgeløst bytte 
for forsvarsfjendsk propa
ganda ud fra den gamle 
kendsgerning, at folk, der 
ikke er sig deres historiske 
rødder bevidst, er nemmere 
at manipulere med. 

Den viser sig gennem 
» fredsbevægelsernes« de
struktive arbejde, som - til
sigtet eller ej ·_ kan resultere i 
en nedbrydning af værne- og 
forsvarsviljen og permanent 
folkeangst for østmagterne, 
kynisk plantet af samvittig
hedsløse pacifister. 

Vore modstandsfolk i for
eninger og selskaber kan gøre 

meget for at dæmme op for 
denne skadelige udvikling, 
især lige op her og mod et nyt 
forsvarsforlig. 

Det kan gøres på mange 
måder, men under alle om
stændigheder kræver det, at 
vi graver vore våben op på ny, 
pudser og skærper dem og 
bruger dem med flid og ind
sigt i kampen mod forsvarets 
modstandere. 

Vi bør kraftigt blande os i 
forsvarsdebatten, styrke 
hjemmeværnet, ikke undgå 
diskussioner om forsvaret på 
arbejdspladsen, i familien og 
foreningslivet. Endvidere 
med fynd og klem med bl.a. 
læserbreve besvare ond
skabsfulde, urigtige på
stande i pressen mod forsva
ret. Komme til stede ved se
minarer og møder, hvor vi 
v.eØ, forsvaret bliver målbe
vidst nedgjort. Vi bør her 
frejdigt tale dets og dermed 
den dyre friheds sag og mod
virke disse kredses dygtigt og 
koldblodigt gennemførte 
muldvarpearbejde for at så 
tvivl og usikkerhed i det dan
ske folk. 

Under besættelsen 1940-
45 kom en væsentlig del af 
modstandsfolkene fra vor 
bevægelse. Skulle vi være ble
vet ringere end vore forgæn
gere i disse år? Og dengang 
var det endda med livet som 
indsats! Vi bør fremdeles stå 
som et mønster for den op
voksende ungdom og bi
drage afgørende til, at den 
får et nationalt ståsted. 

Vi bør loyalt og helhjertet 
bakke vore formænd og le
dere i den samlede bevægelse 
op, men disse bør ubetinget 
vise vejen og gøre sig kendte 
af forsvaret, medlemmerne 
og pressen som samlings
mærker. At lade sig vælge til 
medlem af en bestyrelse eller 
en post i den samlede bevæ
gelse må anses for et natio
nalt ridderslag. Det bærer 
vidnesbyrd om nogle menne
sker tillid og håb til den på
gældende. Et sådant job for 

8 UNDER DANNEBROG - NOVEMBER 1987 

ca. 85.000 gamle danske sol
dater betyder ikke en for
nemt tilbagetrukket tilvæ
relse på silkepuder, men et 
ansvarsfuldt, idealistisk job, 
hvor man er pligtig til stadig
hed at producere nye tanker 
til sagens fremme. Endvidere 
til en kraftig øgelse af tilgan
gen af de mange unge, bevæ
gelsen har mistet i de sidste 
år, bl.a. på grund af den ud
hulede værnepligt, det mest 
ødelæggende slag, der er til
føjet vor bevægelse siden 
1945. 

Vi modtog ikke vore for
eninger og selskaber fra vore 
idealistiske forgængere, som 
- ofte under svære sociale kår 
- stiftede dem, for at lade 
dem uddø. Vi klarer den ikke 
med at spise gule ærter og 
råbe hurra for fædrelandet! 

Det er imponerende at se, 
hvorledes man ude i bevægel
sen (udover at spise gule ær
ter, hvad vi skal vedblive 
med!) anstrenger sig for at 
betræde nye stier, optænke 
nye aktiviteter og arrange
menter for at skaffe øget til
gang og opfylde formålspa
ragraffen, altsammen til en 
fastere og dybere forankring i 
befolkningen. Mange af 
disse aktiviteter viser tyde
ligt, at foreningerne klart 
forstår, hvad det gælder og ti
dens alvor og kraftigt prøver 
at indrette sig herefter. 

I den forbindelse appelle
res til alle tjenestesteder og 
enkeltmand i forsvaret om re
debont at støtte bevægelsen 
ved dennes påtænkte arran
gementer. Blod skulle gerne 
være tykkere end vand! Tro
skab og loyalitet mod vort 
forsvar og vort lands frihed 
er uafviselige pligter, som for 
os alle - tjenestegørende eller 
hjemsendte - først ophører 
på den sidste dag, hvor vi 
bliver kaldt op for at aflevere 
udrustningen! 

Vi ved alle, at ønsker om en 
evig global fred på jorden er ' 
en luftig paradismyte og en 
dæmonisk utopi, forklædt 
som verdensfromhed. 

Ole A. Hedegaard 
Garderforeningen i 

København 

Hans J. Nielsen. 

Historisk 
valg 
Det var en historisk be
givenhed, at en di
striktsrepræsentant fra 
et distrikt vest for Sto
rebælt blev valgt til 
Marineforeningens 
forretningsudvalg. 

Jeg håber og tror det 
vil blive til hjælp og 
støtte for distrikterne i 
det vestlige Danmark 
til en hurtigere kontakt 
med landsledelse og 
hoved kontoret. 

Som nyt medlem af 
forretnings ud valget, 
siger jeg tak for valget, 
og jeg skal gøre mit 
bedste for at gavne 
samarbejdet mellem 
distrikter og landsle
delsen. 

Jeg træffes bedst 
mellem kl. 18 og 19 på 
tlf. 07 37 55 70. 

Hans Jørgen 
Nielsen 
Lyngbyvej 3 
6893 Hemmet 

Forhøjelse 
gav intet 
frafald 
Det er et generelt indtryk, at 
den voldsomme stigning i 
kontingentet (17 kroner til 
hovedforeningen) ikke i 
større udstrækning har be
virket medlemsfrafald. 

(Formand distrikt 8, 
John 0/dvej i sin 

beretning fra distriktsmødet) 



Dragen
klassen 
Teksten til billedet af A.P. 
Aunfeldts panorama, som 
blev bragt i forrige nummer 
af UNDER DANNEBROG, 
har givet anledning til føl
gende reaktion: 

Det kan godt være, at nogen 
vil kalde det bagateller. Jeg 
holder imidlertid på, at kan 
man ikke bringe konkrete 
oplysninger må man hellere 
lade være. 

Jeg viUe ikke have gjort 
indsigelser, hvis det havde 
stået i en eller anden lokal 
sprøjte. Nu står det imid
lertid at læse i vort ellers så 
udmærkede blad UNDER 
DANNEBROG, og derfor 
reagerer jeg. 

Her benævnes i forrige 
nummer Dragen-klassen 
som motortorpedobåde, 
men sandheden er at Dragen
klassen var oliefyrede med 
danske gearede Atlas
turbiner, 6000 hk 28 knob. 
Jeg var selv på T 4, Glenten, i 
sommeren 1935. 

På det bragte billede ses vi
dere to luftfartøjer, som er 
konstrueret og bygget af den 
engelske aeroplanfabrik Ha
wover og betegnes normalt 
som Dantorp, Type HB, som 
betyder Hydro-Biplan. Mari
nens Flyvevæsen havde to 
stk. 3-sædet af den type nr. 
201 og 202. 

Med venlig hilsen 
hv.nr. 8609 

Palle Bay-Johansen 
Højbjerg 

Næste 
nummer 
Næstenurnmer af UN
DER DANNEBROG 
udkommer ultimo ja
nuar 1988. Sidste frist 
for indsendelse af stof 
og billeder - gerne far
vebilleder - er den 15. 
december. 

Stof og billeder sen-
des til: 

UNDER 
DANNEBROG 
Redaktør 
E. Samuelsen 
Hasselvej 11 
9260 GiStrup 

De løber stærkt 
Alle tiders Dres løber stærkt. Han er her og der og allevegne, og da Søværnets 
Idrætskomite afviklede sit atletikstævne, stillede Dres, identisk med medlem af 
forretningsudvalget Ferd. Andreasen op. Ikke i noget løb, men for at overrække 
Marineforeningens præmie til den der løber endnu stærkere, nemlig vinderen af 200 meter 
løbet. Det blev F. A. Gottlieb fra Søværnets Officersskole, der sejrede i tiden 25.14 
sekunder. Her modtager han et fast håndtryk fra Dres efter at have fået sin præmie 
overrakt. Foto: Søværnets Fotogruppe. 

Tordenskjold mindet 
Efter mange års forløb er der nu skabt kontakt mellem Marineforeningen og den lille tyske 
by Gleidingen, der ligger 25 kilometer syd for Hannonver. På stedet, hvor Tordenskjold i en 
duel med oberst J. A. Stael von Halstein blev dræbt har byen i samarbejde med norske 
venner rejst en sten til minde om den danske Søhelt. Landsnæstformand Torben Jensen har 
netop været i Gleidingen for at lægge en krans ved stenen og billedet viser 
landsnæstformanden sammen med borgmester Ralf Jurgen Gruner under 
kransenedlæggelsen. Det er planen at landslede/sen ved lejlighed vil besøge Gleidingen. 
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Marinehjemmeværnet 
for første gang 
vagt på Kronborg 
Il. juli 1987 var en historisk 
dag på Kronborg. Da var det 
første gang, så vidt det har 
kunnet oplyses, at personel i 
Marineforeningen stod 
skildvagt på Kron borgs Flag
bastion. Skildvagttjenesten 
har ellers altid været udført 
af enheder i Hærens unifor
mer. Men denne tradition 
blev brudt, da Marinehjem
meværnet ved Hjemme
værnsflotille 362 Helsingør 
(HCF 362) for første gang 
etablerede skildvagten på 
Flagbastionen. 

Kronborg Slot fejrede i 
1985 400 års-dagen for slot
tets tilblivelse, og siden 
1600-tallet har der været vagt 
på Kronborg. Af Kronborgs 
fæstningsværker er Flagbas
tionen det vigtigste fæst
ningsværk mod søsiden og 
den bastion, hvorfra Kron
borg længst kunne virke som 
Sundets vogter og Danmarks 
grænsefæstning mod nor
døst. På Flagbastionen er op
stillet et kanonbatteri, der i 
dag omfatter 17 kanoner på 
lavetter, samt 10 kanonrør, 
der er lagt i »åbent magasin« 
på cementsokler. Fra april 
1811 har splitflaget dagligt 
vajet på Flagbastionen, og 
lige som splitflaget på Sixtus 
vajer det fra solopgang til 
solnedgang. Før 1811 blev 
flaget kun hesjst, når orlogs
skibe passerede forbi Kron
borg. 

Under Hærens garnisone
ring på Kronborg Slot og ka
serne opstilledes der skild
vagt ved splitflaget på Flag
bastionen, der var åben for 
publikum. Vagten havde 
samtidig til opgave at kippe 
med flaget, når forbipasse
rende skibe hilste på Kron
borg. I forbindelse med Hæ
rens successive udflytning fra 
Kronborg, ophørte skild
vagttjenesten på Flagbastio
nen i 1977, hvorefter den blev 
lukket for publikum. Split
flaget vajer dog stadig, idet 
slotsforvaltningen overtog 
opgaven med at op- og ned
hale flaget, men der kippes 
ikke længere med flaget. 

Hos slotsforvalteren og i 
turistkredse i Helsingør by 
opstod der dog hurtigt tan
ker om på en eller anden 
måde at etablere opsyn på 
Flagbastionen, så den igen 
kunne åbnes for publikum. 
der var bl.a. tanker fremme 
om at opstille vagt i histori
ske uniformer, men projektet 
blev aldrig realiseret. 

I juni 1984 kunne Flagba
stionen igen åbnes for publi
kum, idet der mellem slots
forvalter, oberst J. Almar og 
major P. Jessen Møller, 
Hjemmværnsdistrikt 93 Hil
lerød (HJVD 93) blev etable
ret et samarbejde om, at lo
kale enheder fra Hærhjem
meværnet skulle bestride 
skildvagten på Flagbastio
nen på lørdage i sommermå
nederne. De deltagende 
hjemmeværnsenheder var 
Hjermmeværnskompagni 
(HJVK) 9316 Helsingør by, 
HJVK 9317 Hornbæk, 
HJVK 9319 Helsingør, Jern
banehjemmeværnskompag
ni 9325 og Politihjemme
værnskompagni 9331 Hel
singør. Skildvagten blev det 
første år kun etableret i nogle 
timer på lørdage, men Flag
bastionens åbning for publi
kum blev en så stor succes, at 
enhederne hurtigt anmodede 
om forlængelse af åbningsti
den, der nu er fra kl. 1030 til 
1630. 

HVF 362 har flotilleloka
ler på Kronborg Kaserne med 
bl.a. kommandostation og 
anløbskontrolcenter, og har 
derfor også bevogtningsop
gaver på Kronborg. Der op
stod derfor naturligt den 
tanke, at HVF 362 burde del
tage i vagttjenesten på Flag
bastionen, og ved planlæg
ningsmødet for sæsonen 
1987 blev HVF 362 inddraget 
i vagttjensten og fik tildelt 
vagterne lørdag 11. juli og 
lørdag 22. august 1987. 

Skildvagten består af en 
vagtkommandør (befalings
mand) og to til fire skildvag
ter, der tørner om den opstil
lede post ved skilderhuset. 
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For første gang har der været vagt ijørt marineunif orm på 
Kronborg. Marinehjemmeværnet er, som artiklen fortæller, 
indgået i en turnusordning om vagttjenesten. Her ses en af 
vagterne. 

Under vagten patruljeres der 
bag kanonerne. Skildvagtens 
opgave er, at sørge for ro og 
orden blandt publikum, at 
publikum ikke overskrider 
afspærringerne til slottets 
øst- og nordfløj, at kano
nerne ikke berøres og at der 
ikke klatres eller kravles på 
mur- og voldanlæg, samt at 
rygeforbuddet overholdes. 
Uniformeringen er Hjemme
værnets garnisionsuniform 
M/69 med benklæder ind
stukket i støvler, baret og liv
rem. Da HVF 362 deltager i 
vagttjenesten under HJVD 
93, anlægger HVF 362 gaster 
ikke franske hvide gamacher, 
som ellers skulle anlægges, 
hvis Marinehjemmeværnet 
havde været ansvarlig for 
vagttjenesten. Skildvagten er 
bevæbnet med gevær M/50 
(Garand) med påsat bajonet. 
Under vagttjenesten benyttes 
det gamle vagthus på Flagba
stionen til frivagten, og vagt
huset er ved fr ivillig a r
bejdsindsats fra hjemme
værnspersonel indvendigt 
blevet sat i stand, så det i dag 
fremtræder som lyst og ind
bydende for frivagten. 

Hver enhed ud fører to vag
ter på lørdage i løbet af de tre 

sommermåneder. Derudover 
etableres der vagt på »For
svarets Dag« på Kronborg, 
hvor Marineforeningen del
tager med et stort antal med
lemmer. 

Skulle »Under Danne
brog«s læseres vej falde forbi 
Helsingør på lørdage i som
mermånederne, kan det an
befales at standse op og af
lægge besøg på Flagbastio
nen, hvorfra der er en af de 
smukkeste udsigter over 
Kronborg Pynt og Sundet 
samt til Hiilsingborg og Kiir
nan. Der er gratis adgang til 
Flagbastionen. På samme 
lørdage er der Bastionsmusik 
(dog bortset fra de tre lør
dage i industriferien), hvor 
de tre lokale musikkorps fra 
kl. I 100 giver koncert i Slots
gården. I industriferien er 
der i stedet på søndage slots
gårdskoncerter, hvor bl.a. 
Søværnets Tambourkorps og 
Kvindeligt Marinekorps Mu-

, sikkorps deltager. Der er tan
ker om, at HVF 362 i I 988 de 
to søndage, hvor disse musik
korps er på Kronborg, skal 
opstille skildvagt på Flagba
stionen, så denne kan åbnes 
for publikum i forbindelse 
med koncerterne. 



20.000 kroner 
daglig til 
Fregatten Jylland 
Den 3. september holdtes den 
snart »traditionelle« sam
menkomst i Ebeltoft, hvor en 
udvalgt skare af landets top
erhvervsvirksomheder og 
fonde var inviteret til frokost 
med deltagelse af landsind
samlingens protektor, HKH 
Prins Henrik. 

Sammenkomsten skulle 
markere optagningen af den 
sidste ballast-sten fra fregat
tens skrog, hvorefter opret
ningen af kølsprængningen 
nu virkelig kan »tage fart«. 

Ved sammenkomsten blev 
der givet en meget interessant 
og seriøs orientering om be
varingsarbejdet af museums
inspektør Crumlin-Pedersen 
fra Skibshistorisk Laborato
rium i Roskilde, der har det 
overordnede tilsyn med re
staureringen. 

Ligeledes blev der givet en 
orientering om sponsor
samarbejdet med lakrids
firmaet »Lagermann«, der 
muntert fortalte om udvik
lingen af de mange forskel
lige lakrids- og vingummi
pastiller med forskellige ma
ritime navne m.v. Dette ind
læg afsluttedes med at fir
maet overrakte HKH Prin
sen årets bidrag til landsind
samlingen, 285 .000,- kr. 

At disse »Prinsefrokoster« 
virkelig er en god ide ses 
meget tydeligt af de pengebe
løb, der indkommer efter ud
sendelsen af invitationerne 
og i den nærmeste tid efter 
arrangementet. 

Besøgstallet ombord lå pr. 
1. oktober på den rigtige side 
af de 70.000, så der er ingen 
tvivl om, at man også i år vil 

JULEN 1987 

MARINE 
FORENINGEN 

Årets Julemærke viser Søofficersskolen i tegning ved den 
sønderjyske kunstner Kurt von Wowern. Julemærket 
f orhandles som sædvanlig i smukt kartonomslag og kun i 
3000 eksemplarer. I omslaget findes skolens historie 
beskrevet. Her ses forsiden. Bestilles på hovedkontoret. 

JYLLAND 

~ 19 87.X.16-'1;\ '\ 
4.FNI~ 

På den internationale frimærkeudstilling Haj nia var det 
ungarske postvæsen og fregatten Jylland i samarbejde. Det 
ungarske postvæsen havde to forskellige stempler. Det ene 
var af den lille havfrue og det andet var som vist af 
fregatten Jylland. 

nå et besøgstal omkring de hvilket hænger sammen med 
80.000 gæster. at en af de store gaver - stål-

Fregatten har hidtil haft 2 konstruktionen - er brugt i 
»alvorlige« eller grundlæg- år. 
gende »problemer«: Konser-
vering og opmåling, og der er 
i budgettet afsat 700.000,- kr. 
hertil. 

Opmåling og dokumenta
tion er nu fuldt gennemført! 

Der er nu påbegyndt kon
serveringsforsøg, og Skibshi
storisk Laboratorium er 
fuldt tilfredse med de hidtil 
opnåede resultater heraf, og 
man er overbevist om, at man 
har fundet den person, der 
kan forestå/ udføre dette 
konserveringsarbejde -for 
Fregatten. Museumsinspek
tør Ole Crumlin-Petersen er 
meget optimistisk. 

Det var Fregattens mål, at 
hvis disse ting var gennem
ført, ville man sige, at det 
havde været et godt år, -·og 
dette mål er man altså så godt 
og vel ved at have nået. 

Man har endnu ikke fuldt 
overblik over de økonomiske 
konsekvenser af opmålingen 
og konserveringsforsøgene. 
Det er muligt, at man vil gå 
ud af året uden formue (men 
det er jo heller ikke målet at 
skabe en formue, - snarere 
tværtimod er det målet at få 
sådanne brugt til gavn for re
staureringen). Til gengæld 
har man opnået nogle funda
mentale resultater for det vi
dere arbejde - og at man her
efter ikke har flere uafkla
rede problemer. Som direk
tør Jørgen P. siger: »Nu er 
det bare deruda'!«. 

Indsamlingen går godt. Si
den man startede er der i gen
nemsnit kommet 20.000,- kr. 
ind om dagen! Året i år ser på 
nuværendetidspunktikke ud 
til at ville afvige herfra. Må
ske bliver det lidt mindre, -

Noget om 
en hjertesag 
Et citat fra Svendborg
Posten, der afslører, at Mari
neforeningen også kan gøre 
nytte uden for de sædvanligt 
afstukne rammer: 

Formanden for Svendborg 
Marineforening, Knud Møl
ler, var for nogen tid siden på 
Svendborg Sygehus for at få 
checket hjertet. Han kom til 
at tale med overlæge Torben 
Pindborg - en snak om bl.a. 
hjerteambulancen. Du kan 
jo give 1000 kr. til formålet, 
sagde Pindborg. 

i sidste uge kom Møller 
med en check på 17.000 kro
ner, som blev afleveret til 
medlem af arbejdsgruppen 
bag anskaffelsen af en hjerte
ambulance, sparekassedirek
tør Axel Mortensen. 

Knud Møller og Marine
foreningen havde al1ieret sig 
med De Handicappedes 
Idrætsforening og den 
kendte opråber Jørgen 
»Banko« Jensen. SO-hallen 
blev stillet til rådighed. Møl
ler trykkede på mange knap
per, og fik en masse gevinster 
foræret. Det blev der så et 
bankospil ud af - et spil der 
blev indledt med, at forman
den for kulturudvalget, 
Henry Andersen, fortalte om 
hjerte-ambulance-projektet. 
Overskuddet blev på 14.000 
kr. Derefter opsøgte Møller 
og Jens en spillegilder i Tved 
og Skårup og fik indsamlet 
3000 kroner. 
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DISTRIKT I 
Storkøbenhavn 

Kim von Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S 
Tlf. 01 '57 '57 61 

GLOSTRUP 
Afdelingen, der har så mange 
mestre - lige fra barmestre til 
mesterskytter - har nu også i 
følge afdelingsbladet »Så til 
søs« også fået en tipsmester. 
Det er næstformanden Gert 
Larsen, der har fået til op
gave at indsamle tipskupo
ner. Ideen går ud på, at man 
for en overpris deltager i tip
ning på 5-ugers kuponer, der 
udfyldes under møderne. 
Overbetalingen går til bygge
fonden. 

Så har formanden, Torben 
Jensen, været i Glostrup Lo
kalradio for at stikke en 
plade eller to i øvrigt for
tælle om Marineforeningens 
arbejde på landsplan og lo
kalt. 

Fregatskydningen indled
tes med at sidste års fregat
kaptajn Billesborg sammen 
med sin hustru var vært ved 
en frokost for redaktionsud
valget, hvorefter de var fit
for-fight. 

Fregatkaptajn blev Erik 
Villesen og efter kåringen var 
der fest på Birkely i Ishøj 
med mange gæster, blandt 
andre landsformand V. P. 
Heise, som blandt andet un
derholdt med sang. 79 deltog 
i festen, hvor der blev danset 
til The Navy Swingers længe 
efter at bageren havde solgt 
de første morgenkryddere. 

Af oktobernummeret af 
»Så til søs«, der kom i sep
tember, fremgår, at afdel in
gen har 166 medlemmer, 
hvoraf 61 er tilknyttet skytte
lavet. 

LYNGBY 
Redaktionen af UNDER 
DANNEBROG begik en for
færdelig bommert, da den 
skrev at Lyngby's sommer
fugleskydning havde sit 
navn, fordi man skyder til en 
fugl om sommeren. Men, 
skriver den gæve Lyngby
formand Mogens Jacobsen, 

vi skyder skam til en som
merfugl. 

Vi iler med en undskyld
ning for fadæsen og kan så 
meddele, at skytterne er star
tet med træningsskydningen, 
og at afdelingen var repræ
senteret da Hørsholm-Rung
sted indviede sin nye marine
stue. 

Når disse linier skrives har 
afdelingen været på sensom
merudflugt med damer og 
madkurve. Der var chartret 
både til sejlads på Lyngby og 
Bagsværd Sø og fest med 
dansk i Stadsbiblioteket. 

Der har været kammerat
skabsaften med Lars Ole's 
berømte gule og besøg af den 
17-årige Louise, der holdt 
lysbilledforedrag om et togt 
med skoleskibet Danmark. 

Den 19. november er der 
bartkospil på Lottenborg og 
den IO. december er der jule
stue samme sted. 

Der holdes mesterskabs
skydning den 24. november 
og juleskydning den I. de
cember. 

KØBENHAVN 
I det seneste nummer af afde
lingsbladet » Udkikken«, 
skriver Jørgen Henriksen, at 
han er flov over, at han ikke 
har deltaget i arbejdet med 
indretning af marinestuen i 
Århusgade, han vil nu sik
kert indhente det forsømte 
og opfordrer medlemmerne 
til at støtte Jens Rosenbom i 
arbejdet. 

Samme Rosenbom har 
gjort et mægtigt arbejde med 
indretning af stuen og ikke 
mindst denne store prægtige 
indsats er skyld i, at han har 
modtaget Marineforenin
gens hæderstegn. 

- Takket være Jens Rosen
boms energiske indsats kan 
afdelingen i løbet af efteråret 
sætte foden under eget bord, 
sagde formanden ved højti
deligheden da Rosenbom 
blev hædret. 

Der kippes med flaget for 
Chr. Lindhe, 60 år den 7. sep
tember - Sørensen-Søhave, 
75 år den 3. oktober - Poul 
Torpegaard, 50 år den 7. ok
tober og Kaj Andersen, 65 år 
den 15. oktober. 
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FREDERIKSBERG 
Den 17. oktober krydsede sø
stærke afdelingsmedlemmer 
med damer Østersøen, efter 
busrejse gennem Sydsjæl
land, over Farø og Falster til 
Gedser. 

Og så fremgår det af afde
lingsbladet »Skum for bo
ven«, at bladets cheffotograf 
har været på rundrejse, for 
der er billeder af besøg både i 
Svendborg, Aalborg og Kø
benhavn. 

Så erindres der om, at der 
skydes hver tirsdag kl. 18.00 
under Parkrestauranten på 
Østerbro. 

GENTOFTE 
Sommerturen gik til Møn, 
hvor man i Stege kirke blandt 
andet så Danmarks æ ldste 
kirkeskib. 

Det gik i bus fra Jægers
borg kaserne til Nysø Slot, 
hvor man under kyndig om
visning beså den interessante 
Thorvaldsen-samling. 

Efter at have nydt fro
kosten på en smuk holde
plads gik turen videre. Trods 
det kølige vejr var humøret 
højt. I Stege blev deltagerne 
modtaget af Stege-afdelin
gens formand Børge Nielsen 
og næstformanden, som viste 
os rundt på Møn, som var 
langt smukkere end de fleste 
anede. Kirken blev beset, der 
var besøg på Slottet Lise
lund, og så gik turen til Klint
holm Havn, hvor Inge Jensen 
i marinestuen serverede en 
meget lækker middag. 

Efter middagen kørte bus
sen over Stege, hvor Stege
gutterne afmønstrerede med 
varm tak fra deltagerne for 
deres fine rundvisning og tu
ren sluttede i marinestuen på 
J ærgersborg kaserne. 

Det var en pragtfuld tur, 
som vi varmt kan anbefale 
andre afdelinger, skriver 
John Hansen i sin rapport. 

Afdelingen har i øvrigt 
haft den sorg at miste et gam
melt medlem Jørgen Grau, 
der er død efter længere tids 
sygdom, og udtaler i den an
ledning et ære være hans 
minde. 

Så gøres der sluttelig op
mærksom på at der er kam
meratskabsaften i marine-

stuen den 5. november og ju
lestue den 20. december. 

ROSKILDE 
Det blev Mogens Holm, der 
blev kåret som årets fregat
kaptajn ved fregatskydning, 
hvorfra afdelingsbladets se
neste nummer bringer en 
større billedreportage. Fre
gatkaptajnen var i sit rette 
element, da han blev kåret, 
nemlig på havet, så det var 
hans frue, Kirsten Holm -
hvis vi tolker billederne i bla
det ret - der modtog bæltet 
med båndet og sølvplader
ne. 

Af kommende arrange
menter kan nævnes, at der 
den 26. november er skafning 
med film og foredrag og tors
dag den 17. december er jule
bord og den 19. december ju
letræsfest. 

Der vil ved årets arrange
menter blive lotterispil med 
200 lodder hver aften a ti kro
ner stykket. Præmien ved det 
første lotteri er en af Fregat
ten Jyllands lamper. 

Og så kipper man i øvrigt 
med flaget for H.M. Salvad, 
der blev 75 år den 26. ok
tober. 

DISTRIKT li 
Nordsjælland 

Cykelhandler Ferd. Andreasen 
Peter Mogensensvej 31 
3400 Hillerød . Tlf. 02 26 52 82 

HELSINGØR 
En flok friske gutter var den 
11. april på et interessant kig 
ind i mindestuerne i Nybo
der, og blev senere af »Dres« 
vist rundt i Marineforenin
gens lokaliteter i Amaliega
de, hvor man sluttede med at 
nyde en bid brød og en dram. 

Der har endvidere været 
besøg på Wiibroe, først med 
et kig på virksomheden og 
derefter et kig ned i fyldte 
ølkrus. Ikke mindst det sid
ste syn var forjættende. 

Afdelingen var repræsen
teret ved arrangementet i for
bindelse med Forsvarets Dag 
den 31. maj og den 13. juni 
afviklede man fregatskyd
ningen . 

Skydningen blev afviklet 
på hjemmeværnsgården, 



hvor Knud Mølskov blev kå
ret til ny fregatkaptajn. Vej
ret var strålende og humøret 
var højt både under skydnin
gen og da man om aftenen 
spiste og sluttede af med dans 
på dækket til levende musik. 

På Valdemarsdagen deltog 
afdelingen i fanemarchen til 
Kronborg, og fredag den 28. 
august lagde adoptionsslåbet 
»Herluf Tralle« til Konge
kajen. Dagen derpå var der 
åbent hus i marinestuen, 
hvor der blev budt på sand
wiches og øl, og Marinefore
ningens medlemmer var til 
gengæld gæster på »Herluf 
Tralle« til rundvisning og en 
forfriskning. 

Da Herluf Tralle mandag 
den 31. august lagde fra kaj 
bound for Holmen var be
sætningen udvidet med afde
lingsformand og fire andre 
medlemmer. Og de fik en 
mindeværdig tur, som de var 
meget begejstrede for. 

Tak til alle om bord, for 
hyggelige dage, skriver sekre
tær Karl Anders Kristiansen 
i sin lange beretning, der slut
ter med, at han gør opmærk
som på afdelingens 70 års 
dag den 14. november med 
reception om formiddagen 
fra kl . 11.00 og fest i Skyde
selskabets lokaler om 
aftenen. 

SØLLERØD 
Landstræneren i Søllerød -
hvem han nu måtte være - er, 
modsat Sepp Piontek, ikke 
nervøs for at afsløre sin hol
dopstilling længe før kam
pen. I afdelingsbladet er 
holdet til billard-matchen 
den 1. november mod 
Hørsholm-Rungsted offent
liggjort, og det er som følger: 
Flemming Post, Karl Jensen 
og Mogens Post. 

Der opfordres til at så 
mange rooligans som over
hovedet muligt tager med på 

Søllerød-af delingens 
formand Otto Ruffer efter 

nogen tids sygdom heldigvis 
tilbage på broen. Her ses 
han med den hæderspris 

han som tidligere omtalt i 
fjor modtog af 

Lokalposten. Hædersprisen 
tilfalder en Søllerød borger 

der har gjort en særlig 
indsats i lokalområdet. Den 

store pokal er en 
vandrepokal. Den lille et 

trofæ til evig ejendom. 

den lange rejse til Hørsholm 
for at bakke dynamit-holdet 
op, så det kan lykkes at få en 
aktie i Otto Sørensen-tro
fæet. 

Af bladet fremgår også, at 
åbent-hus-arrangementerne 
fortsætter hver anden lørdag 
kl. 10.00, og at man efter 
UNDER DANNEBROGs 
deadline har afviklet admi
ralsforsamlingen. 

Når den afvikles så sent 
skyldes det at formanden, 
Otto Ruff, har været syg, 
men nu er han heldigvis at
ter igen at finde på broen, og 
han har straks opfordret sin 
besætning til nye raske åretag. 

Skuden skal lægges op i vin
den. Målet er ti nye medlem
mer inden året rinder ud. 

Blandt andet derfor lægger 
man op til en skatt~jap, der 
skal give midler til propagan
da for øget medlemstilgang. 
Der pakkes 40 små skatteki
ster indeholdende en lille ting 
samt en lodseddel med ti 
numre koster 25 kroner pr. 
stk. og på numrene udtræk
kes der til julestuen den 1_2_. 
december en dejlig julekurv 
med alskens lækkerier. I 
øvrigt byder efterårspro
grammet også på lysbilledfo
redrag ved Rex Olsen den 11. 
november. 

Bi/ledet viser 
formandsvæggen i 

marinestuen i Søllerød. 
Foreningen har gennem 

tiderne haft tre formænd. 
Det er fra venstre Walther 

Dunweber 1945 - 1952, 
som døde i 1969, 

Helge Borggaard, 1952 -
1977 og død i 1981, og den 
nuværende Otto Ruff Ved 

sammenkomsterne i 
Marineforeningen tændes 

altid et lys under de to 
afdødeformænds billeder 

og foran billedet af den 
nuværende sættes en 
blomst. Bil/ederne er 

indrammet og monteret i 
sort bejdsede 

fiskesorteringskasser, som 
blev anvendt af 

fiskerkonerne i Gilleleje. 
Det er afdelingens 

ærsmedlem Kjeld Lund der 
har undfanget den smukke 
tanke. Under hvert billede 

står de tre formænds data. 

GILLELEJE 
Der er glædeligvis for alvor 
kommet fart på i Gilleleje, og 
da man i år holdt den tradi
tionelle udflugt, som gik til 
»Kattegat« i Liseleje, kunne 
man for første gang i lange 
tider fylde en bus. Efter en 
dejlig middag sluttede man 
med dans, og alle var enige 
om, at det havde været en 
gentagelsesværdig udflugt. 

På afdelingens program 
for efteråret står et besøg på 
en færge i Helsingør, hvor 
der vil blive serveret en »Øre
sundsplatte«, og så fortæller 
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formand Søren Svendsen i 
øvrigt, at afdelingen vokser 
støt og at man nu ser sig om 
efter et egnet lokale til en ma
rinestue. 

HØRSHOLM-RUNGSTED 
Den nye marinestue på Sdr. 
Jagtvej IO i Hørsholm blev 
indviet programmæssigt den 
5. september med pølsebord, 
øl og mange gratulanter. Di
striktsrepræsen tant Ferd. 
Andreasen repræsenterede 
hovedbestyrelsen og der var 
mødt repræsentanter fra fle
re nabo-afdelinger for at øn
ske til lykke med den nye, 
flotte stue. 

Det er Ib Kjær Hansen, 
der har stået som konduktør 
for arbejdet udført af med
lemmerne, og resultatet er 
smukt, fremgår det af lokal
pressens omtale. 

Den 21. september fandt 
den egentlige overdragelse 
sted med deltagelse af repræ
sentanter for kommune og 
bestyrelse. 

Afdelingen afviklede 22. 
august en særdeles vellykket 
familiefest med 70 deltagere, 
der hyggede sig om grill' ens 
gløder. Høkerparret Webbe 
havde sørget for et varieret 
kød- og salatbord, og det var 
så hyggelig en aften, at man
ge først skejede ud efter at 
der var slået otte glas. 

Afdelingens departement 
for kulturelle aktiviteter har 
dækket op til tre premierer 
på Amager-Scenen og fore
drag af tidligere kriminalas
sistent Kaj Frierne! om be
sættelsestiden og politiet. Og 
sportssektionen har kridtet 
køerne for den årlige dyst i 
billard mod Holte-Søllerød. 
Og for at blive på det sports
lige plan, så er der bankospil 
den 9. november, julestue 
den 12. december. Og ende
lig skal der hives torsk i land 
på en fisketur i slutningen af 
december. 

Der kippes med flaget for 
fødselarer, der dels har run
det og dels skal svinge om 
skarpe hjørner: 50 år: 2.7. 
Willy Rønne Jensen, 6.8. Leo 
Eigil Petersen, 26.9 Bent 
Gottfredsen, 17.11. Johannes 
Fredriksen, 28.11. Bent Fre
deriksen, 31.12. Niels Juel 
Ulrich. - 60 år: 20.7. Poul An
ker Kondrup, 27.7. Kurt Hol
ger Rasmussen. - 65 år:-
20.12. Preben Nielsen. - 75 
år: 5.8. Louis Åckenberg. 

Bi/ledet viser et udsnit af den nye smukke Rungsted
Hørsho/ms marinestue dækket op til fest. 

DISTRIKT III 
Vestsjælland 

N. P. Jepsen 
Kjærsvej 42 . 4220 Korsør 
Tlf. 03 57 17 46 

KORSØR 
I Korsør stormer gutterne i 
denne tid rundt for at kapre 
nye medlemmer. Kassereren, 
Wolfram Bohnke, mellem 
venner kaldt Wolle, har ud
lovet en flaske snaps til den, 
der tegner flest inden det 
kommende torskegilde. Så 
mi går den vilde jagt. 

Frederik Pedersen, flittig 
og samvittighedsfuld sekre
tær, fortæller i sit nyhedsbrev 
fra afdelingen denne gang, at 
anmeldelsen til busturen til 
de oversøiske overfarter i år 
har slået alle rekorder. 70 
meldte sig, og det er et noget 
andet tal end i fjor, hvor der 
blot var 25. 

Og så meddeler festudval
get til Frederik Pedersens 
udelte fryd, at det er beslut
tet, at pigerne skal med til 
årets julefrokost. 

Apropos frokost: Der blev 
serveret både lunt og koldt, 
da marinestuen åbnede den 
5. september, og beskøj
terne gled ned under musi
kalsk ledsagelse frembragt 
med virituositet· af Hans og 
Kurt. Jo, der var hygge på 
drengen og mange nye med
lemmer dukkede op og del
tog i den festlige åbning. 

Afdelingens formand N. 
P. Jepsen blev 70 år den 16. 
september, og desuden kip
pes med flaget for Ernst Jep
pesen, 60 år den 27. septem
ber - Vagn Jensen, 70 år den 
27. september - Eli Jensen, 50 
år den 22. oktober - Magnus 

Nielsen, 85 år den 4. oktober 
- Hans H. Stark, 75 år den 7. 
november - Niels Kurt Han
sen, 50 år den 26. november 
og Jørgen Vilhelmsen, 50 år 
den 26. november. 

SLAGELSE 
Af det seneste nummer af af
delingsbladet »Mastekra
nen« fremgår, at en lille de
legation har været på besøg 
hos venskabsforeningen i 
Aurich, for at udnævne den 
afgåede afdeHngsformand 
Henirich Bodenstab og »for
bindelsesofficeren« Rudolf 
Brinkmann til æresmedlem
mer af Slagelse-afdelingen. 

Og så bringer vi ellers her 
direkte i afskift første afsnit 
af )>den gamle chefredations
redacteur«s beretning om 
den forløbne periode: 

Ved det sidste bestyrelses
møde gav vor nervøse kasse
rer et løseligt overslag over ri
gets stilling, og det ser unæg
telig bedre ud, end man 
kunne forvente. Der er gysser 
på giro'en, et svulmende va
relager, støt faldende kasse
kredit, og nok så godt, kabys
sen kan nu finansiere både 
husleje, varme og sig selv. 
Hvorfor? - ganske enkelt 
fordi de mange arrangemen
ter har et godt besøgstal og 
ikke mindst fordi, det usand
synlige »æddigihjel fortyve
kroner«s bord er blevet en 
succes. Selv i sommerferie
prioden har vi ligget fint om 
lørdagen. Så hvis dette fort
sætter, tegner alt til at vende , 
tilbage til de tider, hvor kas
sereren sorgfri væltede sig i 
sedler og mønter. 

KALUNDBORG 
Der gik »kuk i det« sidst, 
skriver Bjarne Elken, så man 
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nåede ikke at få sendt et bi
drag til UNDER DAN
NEBROG. 

Men nu har Elken taget re
vanche og sendt en meget 
lang og fyldig redegørelse om 
det meget, der er hændt siden 
sidst. 

Den 13. juni var en lille 
halv snes medlemmer med i 
forsvarsbrødrenes fugle
skydning som led i den sam
arbejdsaftale, der blev ind
gået i april, og det blev en 
hyggelig dag for de frem
mødte. 

I maj inviterede Marine
hjemmeværnet til filmsaf
ten, hvor man så filmen om 
Falklandskrigen. 

Det sidste par år har der 
uden held været fo rsøgt 
holdt sommerudflugt. Det 
er mislykkedes på grund af 
for ringe tilslutning. Men 
den 29. august i år lykkedes 
det. Der var 34 deltagere, som 
med madkurv under armen 
drog med færgen til Samsø. 
Der var bus-rundtur på øen 
med frokost i det fri og kaffe 
på Nordby Kro. En dygtig 
chauffør og en glimrende gu
ide fortalte levende om øen, 
så det deltagerne i dag ikke 
ved om Samsø, er ikke værd 
at vide. 

Under hjemfarten var der 
middag om bord på færgen, 
og begejstringen for udflug
ten var så stor, at bestyrelsen 
fik opfordring til at gentage 
den næste å r. 

1 dagene 21. - 23. august 
var adoptionsskibet »Olfert 
Fischer« på sit årlige besøg, 
men som tidligere indskræn
kede Marineforeningens 
medvirken sig til et mini
mum. Elken selv var med hu
stru inviteret til reception om 
bord, og yderligere to mand 
var inviteret til frokost i ser
gentmessen. På falderebet 
forsøgte afdelingen at arran
gere åbent hus i marinestuen, 
men der mødte kun to mari
nere op. 

Den kommunale und
skyldning for at Marinefore
ningen ikke var involveret i 
arrangementet var denne 
gang, at man ikke vidste, at 
der fandtes en marinestue i 
Kalundborg. Og det endda til 
trods for, at den har til huse i 
en kommunal bygning. 

Stuen er i øvrigt åben hver 
søndag fra kl. 10.00 - 12.00 og 
den første onsdag i hver må
ned fra kl. 19.00 - 22.00. 



NYKØBING SJ. 
Den 20. juni var afdelingen 
på en vellykket bustur til 
Holmen, hvor man fortøjede 
på Refshalevej ved Minemu
seet. Her tog overmekaniker 
Knud Bast imod og fortalte 
interessant om de mange 
miner. 

Derpå gik turen til Værft
brovagten, indtil »halv tolv«, 
hvor seniorsergent Bannow 
holdt et humørfyldt foredrag 
om Holmens tilblivelse. Og 
med ham i spidsen vandrede 
hele flokken - nogle med da
mer - til Kuglegården, forbi 
den gamle Mathskole, Be
klædningsmagasinet, Tak
kegraven og til Torpedo
bådsbroerne. 

Dykkermagasinet og Ma
stekranen blev besøgt og en
tret, men så var selskabet 
sandelig også blevet rigtigt 
godt, gammeldags sulten. 
Men det var der taget højde 
for. På kasernen havde man i 
cafeteriet gjort klar med sil
demad og den berømte bikse
mad. Jo, det var en skøn dag 
som man i Nykøbing Sj. på 
det hjerteligste takker Bast, 
Bannow, personalet på dyk
kermagasinet og chefen for 
Flådestation København for. 

Den 21. august deltog 35 
gaster i fregatskydning. De 
stillede beredvilligt til møn
string hos sidste års fregat
kaptajn, der bød på morgen
kaffe og bitter, hvorpå man 
marcherede til skydebanen. 
Her blev Jørgen Petersen ny 
fregatkaptajn. Skydningen 
afsluttede med spisning og 
dans. 

En glædelig nyhed er, at 
afdelingen har fået ny mari
nestue i Havnegade 5. Effek
terne er pudset og sat på 
plads og den officielle indvi
else finder sted 14. november. 

Og så slutter den fine be
retning med en meddelelse 
om, at der den 20. december 
holdes julestue, hvor der ser
veres æbleskiver. 

HOLBÆK 
Holbæk har som tidligere 
omtalt besluttet at oprette et 
skyttelav - hvis tilslutning 
kan opnås. Foreløbig er der 
nedsat et udvalg bestående af 
Helmuth Burrach, Jens Chr. 
Petersen og Peter Krog til at 
arbejde med sagen. 

Fregatskydningen blev af
viklet den 13. september. Ef
ter at sidste års fregatkaptajn 

De/ragerne ved kransenedlæggelsen ved Mindestøtten i Køge. 

Køge Marineforeningens orkester i spidsen for skytterne, som deltog i afdelingens 
fregatskydning. 

Erling Nielsen havde skridtet 
fronten af startede skydnin
gen med en kanonsalut. 24 
skytter deltog og de affyrede 
417 skud, inden Erik Hage
rup kunne kåres som fregat
kaptajn på skud af Helmuth 
Nurrach, der fik titel af ka
nonkommandør og modtog 
en vandrepokal for bedrif
ten. Grethe Nielsen vandt da
meskydningen. 

På grund af sygdom har 
formanden Poul Poulsen 
bedt Helmer Wiberg om at 
overtage roret indtil den 
kommende generalforsam
ling. 

' 

DISTRIKT IV 
Sydsjælland 

Konduktør Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 03 74 23 31 

KØGE 
Traditionen tro nedlagde af
delingen 1. juli kranse ved 
Mindestøtten på Køge havn 
sammen med chefen for Flå
destation København, kom
mandør F. Volke og dennes 
adjudant. 

Som gæst deltog komman-

dør P. Wessel-Tolvig og vi
dere var det lokale Marine
hjemmeværn repræsenteret 
ved næstkommanderende 
Søren Heldager og Fartøjs
fører Erik Ilsvard. 

Efter højtideligheden ved 
Mindestøtten, hvor John 
Engskov og Michael Olsen 
blæste Taptoi blev selskabet 
af Børge Andersson sej let til 
Køge Marina, hvor havnefo
geden var vært ved en kop 
kaffe. 

Efter en hyggelig stund gik 
turen tilbage til Marinestuen, 
hvor Skipperkroen var vært 
ved fro kosten. Her talte afde-
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lingsformand E. Franck og 
kommandør Valke. 

Der deltog 40 i afdelingens 
fregatskydning i Skipperkro
ens have den 16. august. Her 
har værten Kurt Hvid etable
ret en skydebane, så der igen 
kan skydes med cal. 22. 

Deltagerne samlede på hav
nepladsen foran Skipperkro
en, hvorefter turen gik med 
HT-bus til Herfølge, hvor 
man med orkester i spidsen 
marcherede det sidste stykke 
op til sidste års fregatkaptajn 
Adolf Wieczoreksc, der bød 
på morgenkaffe. 

- Tak for den fine modta
gelse, sagde formand Franck 
i sin tale, da han overrakte 
fregatkaptajnen et signeret 
MF-krus og så gik turen til
bage til Køge til skydningen, 
der blev afbrudt til frokost 
for at styrken kunne samle 
nye kræfter i en skipperlab
skovs, inden man tog fat på 
skydningens anden halvleg. 

Og man fandt også Wie
czoreks afløser. Det blev Bir
ger Abildgaard, der nu i år 
kan skrive fregatkaptajn på 
sit visitkort. 

NÆSTVED 
Ved redaktionens slutning 
var der ikke indløbet resultat 
af fregatskydningen, så vor 
nyhedshungrende læserskare 
må vente med efterretnin
gerne fra skydningen. 

Når disse linier læses har 
afdelingen haft Manneaften, 
hvor man opførte frikadel
lens flugt. I hvert fald blev 
der serveret frikadeller, og de 
er rigtig fremstillet som be
kendt, ikke det værste man 
har. 

Der har også omkring 
dette blads udgivelse været 
udflugt med damer til Sø
fartsmuseet på Kronborg, og 
så kipper man i øvrigt med 
flaget for Poul Jensen 50 den 
3. september, Jokela Rainer 
50 den 5. september og for 
Knud Werner Jørgensen og 
Knud E. Svendsen, der i år er 
henholdsvis 25 og 40 års jubi
larer. 

STEVNS 
Tidligere landssekretær og 
landskasserer S. Thorlund 
Nielsen, som er formanden 
for afdelingen, har været syg. 
Det har bremset aktivite
terne. Men nu kan vi glæde
ligvis meddele at den hæ
derkronede gutterman hel-

digvis er i fin bedring og klar 
til at tage fat. 

Siden sidst har afdelingen, 
der tæller 49 medlemmer, 
været repræsenteret i kranse
nedlæggelsen ved mindeste
nen i Store Heddinge for de 
faldne i 1848 og 1864. 

MØEN 
Herfra kommer gutterne 
med den interessante og 
meget kammeratlige hilsen, 
at skulle nogle afdelinger 
tænke på at arrangere ud
flugt, så er man på Møen klar 
til at tage imod. Møen-af
delingen stiller guider til rå
dighed, som vil vise gæ
sterne alle den dejlige ø's se
værdigheder. 

Som andet steds omtalt 
har Gentofte-afelingen be
nyttet sig af tilbuddet, og 
Gentoftes begejstring er stor. 

Skulle nogen ønske at 
overnatte, så anbefaler man 
på Møen , Klintholm Søbad, 
der både har værelser og hyt
ter til udlejning. 

HASLEV 
Marinestuen genåbnede den 
27. september, hedder det i 
formanden Bent Hollænders 
korte rapport til distriktsmø
det, derefter vil man så gå i 
gang med vinterhalvårets ak
tiviteter. 0 jeblikkets med
lemstal er på 45. 

SKÆLSKØR 
Her skulle man, hvis alt er 
gået vel have været på pilke
tur en 26. september, idet for
årspilketuren måtte aflyses, 
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da fartøjerne på grund af den 
hårde vinter ikke var klar til 
togt. Afdelingen har 68 med
lemmer - en tilgang på to -
men det kniber med kontak
ten mellem bestyrelse og 
medlemmer, fremgår det af 
formand Poul Kristensens 
rapport til distriktsmødet. 

Fregatkydningen plejer 
dog at samle mange gutter
mænd, og gør det vel også i 
år, hvor den holdes, når disse 
linier læses, nemlig 31. ok
tober. 

FAKSE-
FAKSE LADEPLADS 
Nu sker der noget i Fakse. I et 
lokalt blad kan man læse føl
gende - og vi kan tilføje at si
den artiklens fremkomst er 
medlemstallet steget til ti, og 
at man i skrivende stund har 
holdt generalforsamling: 

Tommy Stendahl, Søvej 3, 
Fakse Ladeplads forsøger i 
øjeblikket for alvor at få gen
oprettet en lokalafdeling af 
Marineforeningen, som vil få 
navnet Fakse-Fakse Lade
plads Marineforening. 

Der har rent faktisk indtil 
1978 eksisteret en lokalafde
ling af Marineforeningen i 
Fakse Ladeplads og da Fakse 
Ladeplads jo er en havneby 
med mange maritime islæt, 
så mener Tommy Stendal, at , 
der absolut må være basis for 
at få startet en lokalforening 
igen. 

Foreløbig er det lykkedes 
at samle 6 medlemmer i 
denne omgang, som nu fast 
afholder et månedligt møde 

Rønne-formanden Peter 
Jensen, til venstre, sammen 

med fire jubilarer ved 
jubilarfesten. Det er fra 
venstre 40 års jubilaren 
Gunnar Kyhn og 25 års 

jubilarerne Cauray 
Christensen, Verner Jensen 

og Aage Kreutzberg. 

på hjemmeværnsgården i 
Spjellerup. 

Derfor fungerer Tommy 
Stendal foreløbig som for
mand, men man så gerne at 
der forholdsvis hurtigt kom 
et passerende antal medlem
mer, så der kunne afholdes 
en generalforsamling og 
blive konstitueret en besty
relse. 

- Derved håber vi at kunne 
komme igang med en masse 
forskellige aktiviteter, dels 
som lokalafdeling og dels i 
selve Marineforeningens 
regi, fortæller Tommy 
Stendal. 

DISTRIKT V 
Bornholm 

Pølsemager Peter Erik Jensen 
Hedebovej 56 
3700 Rønne 
Tlf. 03 95 53 22 

RØNNE 
Sveden pjaskede fra pan
derne og det dryppede fra 
næserne, da 12 gutter knok
lede sig ømme armmuskler 
til den 14. juli for at gøre ma
rinestuen skinnende flot til 
det store sejlerarangement 



The Cutty Sark Tall Ships 
Race i Rønne i dagene 17.-20-
juli. 

Og den blev flot, gjorde 
stuen, så de mange gæster på 
alle sprog udtrykte både ih og 
åh, når de trådte ind i den. 
Omsætningen var fin, og den 
gav spåner til en næsten tømt 
pengekasse. 

På en ekstraordinær gene
ralforsamling blev et nyt 
regnskab forelagt og god
kendt og den 29. august del
tog 35 mand i kransenedlæg
gelsen ved Søfartsmonumen
tet i Rønne havn. 

Til jubilarfesten samme 
dags aften på Sjøgaaring var 
mødt 62. Her blev fire jubila
rer hædret og tidligere kap
tajn og distriktsrepræsentant 
Carl Thomsen, Rønne, blev 
som tak for sit store arbejde 
for Marineforeningen gen
nem årene udnævnt til æres
medlem. 

DISTRIKT VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbyvej 66 a, 4900 Nakskov 
Tlf. 03 92 28 15 

NAKSKOV 
I lang tid har vi været tavse 
her i den dejligste by på Syd
havsøerne, skriver Tommy 
Larsen. Ikke fordi vi har mis
tet lysten til at snakke, men 
sommeren har været travl - så 
travl - at det endog har kne
bet med at sende de sædvan
lige fødselsdagshilsener til de 
øversøiske medlemmer. Vi 
håber dog på tilgivelse, når 
følgende berettes. 

Sommeren bragte gode do
nationer til de nye marine
stuer, der fejrer et års fødsels
dag 15. november. Fra Ø.K. & 
Nakskov Skibsværf har man 
fået brugsretten til bl.a. 24 
hel- & halvmodeller af skibe, 
og maskinrum. Ravnsborg 
kommune har udlånt en 
komplet maskintelegraf til 
stuerne. Effekter fra Ø.K'.s 
hospitalskib »Jutlandia« er 
afleveret o.s.v. 

Formanden har nok haft 
sved på panden (det får han 
nu så let), men har også haft 
smil på læben. Han har haft 
det, som et barn (af de større 
ganske vist) med fødselsdag 
stort set hver dag. Jo, 
skibsbygnings- & søfartsmu
seet i Nakskov er ved at tage 
form i afdelingens lokaler. 

Senest har man modtaget et 
bibliotek på et par tusinde 
bøger. 

Siden man sidst har ladet 
høre fra sig, har der dog også 
været tid til det mere muntre. 
Med deltagelse af gutterne 
fra Nykøbing F. er afdelin
gens 36. fregatskydning af
viklet. En af havnens kgl. 
privil. skibstømrere, Frank 
Ove Jensen (dt:!r selv havde 
fremstillet fregatten) var 
ubeskeden nok til at gøre 
krav på værdigheden som ny 
fregatkaptajn. 

I juli holdt man et improvi
seret åbent-hus arrangement 
ved årets havnefest. Et halvt 
hundrede vestlollændere af
lagde besøg. 

Sommeren og den første 
del af efteråret bragte også 
skibsbesøg: Mandskab fra 
torpedobåden »Bille« og fra 
inspektionskutteren »Drejø« 
har tilbragt gode stunder i 
marinestueme. 

Midt i august besøgte den 
vesttyske korvet (u-båds
jager) »Theseus« Nakskov i 
en lang weekend. Med sig 
bragte »Theseus« - der er 
adopteret af Nakskovs ven
skabsby Alsfeld i Hessen - en 
ekstra besætning bestående 
af 43 marinekammerater fra 
Alsfeld & Arnstetten i Østrig. 

Det blev gode dage med 
megen sildespisning. Gæ
sterne nød den salte smag, og 
flere bad om mere. Jo, trods 
»indlandsbeboere« viste de -
til stor undren for visse ikke
silde-spisende afdelingsga
ster - stor pli... 

Weekenden efter slappede 
man af med besøg af vor 
stolthed - søværnets kønne
ste skib (selv om hun er bred 
om bagen) med de smukkeste 
besætningsmedlemmer - mi
nelæggeren »Falster«. Ædel 
kappestrid vekslede med 
hyggelige stunder. Ved skyde
konkurrence mellem mand
skaberne vandt afdelingen 
sin første aktie i vandrepoka
len, i andre sejrede Falster
gasterne vel nok. 

» Falster« kvitterede for 
opholdet ved at invitere 10 
gaster på sejltur til Holmen. 
En stor oplevelse, ikke 
mindst for vort næstældste 
medlem, der var VPl..rmaski
nist om bord på en minelæg
ger i 1937. 

Jo, alt i alt blev det en god 
sommer - trods tavshed og 
travlhed. En del nye medlem
mer gav den også således, at
man nu mønstrer i alt 109 ga
ster ved indgangen til afde
lingens 75. sæson. Fremgan
gen har i forhold til 1. marts 
1986 været på i alt 102 0/o. 

DISTRIKT VII 
Fyn 

Skibsfører Knud Møller 
Falkenbjergvej 8, 5700 Svendborg 
Tlf. 09 21 31 88 

NYBORG 
I afdelingsbladets nummer, 
der udkom kort før sommer
ferien, kan man læse at kas
sereren Ruben Hansen jub
ler. I det store og hele har alle 

Carl Thomsen, udnævnes 
her til æresmedlem af 
Rønne-af delingen og 
modtager det synlige bevis 
på den store og fortjente 
hæder af Rønne-formanden 
Peter Jensen. 

medlemmerne betalt deres 
kontingent, som er 140 kro
ner. Hertil kommer, at der 
har været godt med gæster i 
»Kahytten«. De har, som 
man siger, ikke spyttet i glas
set, men til gengæld har deres 
indkøb spyttet godt i såvel 
afdelings-kassen som Mari
nebøssen. 

Jo, Ruben Hansen har 
skam noget på kistebunden. 

Formanden Ole Dvinge 
har på det seneste bestyrel
sesmøde meddelt, at pla
nerne om en ny marinestue 
endnu ikke har kunnet reali
seres. De lokaler, der har væ
ret på tale, er ude af billedet. 

- Men vi fortsætter jagten, 
siger han, selv om vi de
sværre på grund af flertallets 
negative holdning til en ny 
marinestue ved generalfor
samlingen for to år siden, 
blev sat et par år tilbage i be
stræbelserne på at etablere en 
sådan. 

I det seneste nummer af af
delingsbladet som udkom i 
september bringes den op
sigtsvækkende nyhed, at for
manden Ole Dvinge har 
trukket sig tilbage. Arbejds
ændringer medfører, at han 
ikke kan varetage forenin
gens trivsel, hedder det i en 
afskedsanikel. Men han går i 
tryghed vel vidende at den 
aktive bestyrelse med næst
formand Eigil Løkkebo i 
spidsen nok skal føre skuden 
videre og bringer i øvrigt en 
tale til alle. I samme blad som 
Dvinge selv redigerer og teg
ner til kan man i øvrigt læse, 
at det nu er ti år siden, 
Nyborg-afdelingen livede op 
efter en tid at have ligget 
stille. 

MARSTAL 
Der blev sejlet på egen køl, 
med Marinehjemmeværnets 
kutter og med den stedlige 
postbåd for at få fragtet de 
ca. 50 deltagere fra Ærø og 
Langeland til den lille ø Birk
holm. Her er der tradition 
for, at afdelingen på sin år
lige udflugt nyder stegte ål i 
lange baner, hygger sig og får 
en svingom. Brag fra en sa-
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lutterende kanon modtog ar
madaen og med flaget i spid
sen marcherede deltagerne til 
forsamlingshuset. Der blev 
sat lige så mange pund ål som 
der var deltagere til livs, så 
det varede længe før madhol
det kunne slappe af. Det var i 
sandhed en vellykket ud
flugt. 

Desværre har afdelingen 
haft den sorg at miste et 
meget aktivt medlem, bog
trykker, redaktør Bent Grove 
Albertsen, der uden forudgå
ende sygdom døde kun 60 år 
gammel. 

Ole Galatius skriver i 
denne anledning følgende 
mindeord. 

For Marineforeningen 
Marstal afdeling betyder ta
bet af Bent et stort savn. Bent 
blev indmeldt i Marinefor
eningen den I. januar 1947, 
og ved en fejltagelse, fik han 
ikke overrakt sit 40-års tegn. 
Han skulle så have haft det 
ved næste sammenkomst. 
Nu oplever han ikke at få det. 
Det ville ellers have glædet 
ham meget. 

Bent Albertsen var i 
mange år medlem af besty
relsen. Hans hjerte bankede 
fuldt og helt for denne for
ening, og han var til utrolig 
hjælp, da afdelingen i Mar
stal var i nød. For Bent var 
der ingen tvivl. Marinefor
eningen i Marstal skulle be
stå, hvilket den også gør, bl.a. 
takket være ham. 

Når det drejede sig om Ma
rineforeningen, så var Bent 
Albertsen altid parat. For
eningens tryksager kostede 
aldrig noget, det være sig 
brevpapir, som sange m.m. 
Hvor mange gange har Bent 
ikke doneret med et ekstra 
beløb, for at styrke forenin
gens betrængte kasse. Bent 
havde jo talent som parodist, 
idet han kunne efterligne den 
måde, såvel lokale som andre 
personligheder talte, og han 
var altid villig til at give et 
nummer til foreningens ar
rangementer, og blev derved 
et naturligt samlingspunkt. 
Bent Albertsen var et føl
somt og fint menneske, for 
hvem retfærd og arbejdsom
hed stod i højsædet. Det var 
tungt at bære en god ven og 
enestående kammerat til gra
ven, hvor foreningens flag 
var til stede. Bent er gået over 
til de savnedes kompagni. 
Æret være hans minde. 

KERTEMINDE 
Nu har Kerteminde fået et 
blivende sted. De fire sam
menbyggede pavilloner, som 
kommunen har overdraget 
afdelingen er klar. 

Der var lidt uenighed om, 
hvor de skulle placeres, og så 
lod man dem fornuftigvis stå 
»på stedet hvor det står«. Og 
det er ingen ringe beliggen
hed. Der er 50 meter til hav
nekajen med udsigt direkte 
ud gennem havnen. 

. Bestyrelsen blev ikke ladt i 
stikken ved indretningen. 
Medlemmer i stort tal tog de
res store del af arbejdet. I 
skrivende stund har der ikke 
været officiel åbning men det 
vil ske ved en reception og en 
indvielsesfest. Det er tanken 
at marinestuen skal holde 
åbent hver lørdag og søndag 
formiddag og at såvel mari
neforeningens som skyttela
vets fester skal holdes her. 
Det giver Lidt ekstra arbejde 
til medlemmerne. Men selv 
om de fynske piger som be
kendt hævder, at natten er 
deres egen, så er der ingen 
tvivl om, at de vil tage deres 
del af jobbet ved diverse ar
rangementer. Det har de i 
hvert fald aldrig tidligere 
være uvillige til. 

Fregatskydningen fik som 
sædvanlig et festligt forløb. 
Den blev holdt indendørs på 
skyttelavets skydebane, og 
det blev Hans Andersen, der 
med et velrettet skud ind
skrev sig i den lange række af 
fregatkaptajner. 

Efter skydningen drog 
mænd, kvinder og børn til 
roklubbens lokaler til spis
ning og dans til levende mu
sik. Det sidste kunne man nu 
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godt have undværet. Vejret 
var nemlig så fint, at næsten 
alle trak udenfor. 

Skyttelavet havde besluttet 
at overskudet skulle gå til den 
nye marinestue. Det var en 
smuk gestus, men desværre 
gav arrangementet under
skud. 

Og så gør skyttelavet så 
småt klar til næste års lands
skyttestævne, der skal holdes 
i Amandas by. 

Inden da bar man kippet 
med flaget for Børge Mai
man Jørgensen, 60 år den 10. 
august og Kaj Larsen 50 år 
den 9. september. 

SVENDBORG 
Her har man haft travlt med 
arrangementer i forbindelse 
med flådebesøg. I dagene 21. 
- 24. august var skoledelin
gen med skoleskibene Møen 
og Fyen, skolebådene SKB 1, 
2, 3 og 4 samt sejlkutterne 
Svanen og Thyra på besøg. 
Der var reception på Møen, 
modtagelse på Rådhuset, 
sammenkomst i Marine
stuen, fodboldkamp, hvor 
besætningsmedlemmer be
sejrede Svendborg Navigati
onsskoles mandskab. 

I dagene 11. - 14. septem
ber kom adoptionsskibet In
golf på besøg og om denne 
begivenhed skriver redaktør 
Knud Engelbrecht i »Svend
borgposten«. 

Meget a propos åbnede 
himlens sluser sig, da den re- ' 
staurerede hormine rullede -
på en bil altså - op foran råd
huset lørdag formiddag. Og 
minen, der nu vender tilbage 
til sin gamle plads i Snævrin
gen på Thurø, blev modtaget 
med maner. 

Minen der er opstillet på 
Thurø ses her bag fra 

venstre viceborgmes1er Arne 
Dennig, kaptajnløjtnant 

Damgaard, borgmester 
Holger Rasmussen, 

Svendborg-afdelingens 
formand Knud Møller, 

overmekaniker Knud Bast, 
C. C. Christiansen, 

sladsingeniør Bremer og 
elektromekaniker Leif 

Jensen fra Minørtjenesten. 

Med minen var kaptajn
løjtnant Damsgaard, over
mekaniker Knud Bast og Leif 
Jensen fra Minørkorpset på 
Holmen. Til at modtage var 
borgmester Holger Rasmus
sen, viceborgmester Arne 
Dennig, stadsingeniør P. 
Bremer, formanden for mari
neforeningen Knud Møller 
og C.C. Christiansen fra ma
rineforeningen. 

Den flot restaurerede 
hornmine blev hilst velkom
men i et glas sherry - inden 
døre. 

Et forslag om at bære mi
nen op i rådhussalen blev na
turligvis ikke taget alvorligt. 
Her var der modtagelse af of
ficerer og repræsentanter for 
besætningen fra Svendborgs 
adoptionsskib »Ingolf«, der 
er bygget på Svendborg 
Skibsværft og nu har sejlet i 
25 år, og sejler meget. »In
golf«s chef orlogskaptajn 
Henrik Hornhaver fortal te 
således, at det gode skib si
den 1962 har tilbagelagt en 
strækning, der svarer til af
standen til månen og tilbage. 

Da rådhuset i forvejen er 
indehaver af »Ingolf«s 



skjold fik borgmesteren over
rakt en indrammet plakat, 
fremstillet i anledning af 
Søværnets Inspektionstjene
stes 400 års jubilæum. 

Der var gaver fra byen, 
også flydende, og marinefor
mand Knud Møller havde et 
skjold med til skibet. 

Lørdag formiddag var 
også helliget en drabelig fod
bolddyst på Høje Bøge, hvor, 
med Ove Andersen som 
dommer, Navigationsskolen 
vandt 7-4 over »Ingolf«. 

Lørdag aften var der cock
tailparty om bord for ind
budte gæster - uden cock
tails. Rød, hvid rosevin samt 
øl og vand kunne også gøre 
det. Stort lækkert tag-selv
bord med koldt og lunt. 

Blandt gæsterne var C.C. 
Christiansen og Rasmus 
Mortensen, begge fra Svend
borg, begge 75 år, og begge 
var de med en tidligere »In
golf« i 1934 - og begge som 
værnepligtige maskinister. 

Familiebesøg var der også. 
Flere svendborgensere gør 
tjeneste på »Ingolf«, der nu 
har sat kursen mod Færø
erne. 

Lørdag og søndag var der 
åbent skib, og specielt i det 
dejlige vejr søndag, var der 
stort rykind på »Ingolf«. 

ODENSE 
Sommervejret har ikke været 
fint, men for Odsense-afde
lingen har det været en fin 
sommer, ja den fineste i de 73 
år, afdelingen har eksisteret, 
skriver en begejstret sekretær 
og banjemester G. Sveiggard. 

Og han beretter om, hvor
dan han må knibe sig selv i 
armen for nu at konstatere 
om han er vågen, når han 
færdes blandt gutterne i Ma
rinehuset. Men det var ikke 
drøm, at man nu har fået eget 
hus. Det er den skindbarlige 
virkelighed. 

Kassen var næsten tømt, 
da huset var blevet købt, og 
diverse fonde blev søgt. Og 
afdelingen havde den sto
re glæde at Tuborgfonden 
straks var klar med støtte. 
Den 2. september fik afdelin
gen af salgsinspektør Frank 
Jæger overrakt 5000 kroner 
ved en hyggelig sammen
komst med sild og skipper
labskovs. 

Den gamle minebøsse, 
der først var opstillet i Kon
gens Have, og som derpå på 

Dronning Margrethes 18 års 
fødselsdag den 16. april 1958 
havde fået ny plads på hav
nen blev efter en del hær
værk pillet ned og taget i for
varing. Nu er den blevet truk
ket frem af sit gem. 

Havnevæsenet har restau
reret den og opstillet den 
foran Marinehuset som hav
nens g?ve til Marineforenin
gen. Afdelingens fire æres
medlemmer deltog i festlig
heden, da rrunebøssen blev 
overdraget foreningen, og tre 
af dem, E.D. Fylling, Th. 
Jensen og E. Christensen, 
havde deltaget i festlighe
derne ved afsløringen i 1958. 

Marinestue og minebøsse, 

ja det hele har været et even
tyr, som vort verdensberømte 
bysbarn H.C. Andersen ikke 
har kunnet skrive bedre, be
mærker den jublende glade 
Sveigaard. 

Og så gør han opmærk0 

som på, at der er bankospil 
på Dannevirke den I 1. no
vember kl. 19.30, julespis
ning med dans den 5. decem
ber kl. 18 i motorbådsklub
ben Frems hus, og så slutter 
Sveigaard med at opfordre 
alle kammerater der ikke har 
set det nye hus om hurtigst 
muligt at få indhentet det 
forsømte og hygge sig med 
kammeraterne i de dejlige 
omgivelser. 

Fire æresmedlemmer af 
Odense-afdelingen foran 
minebøssen uden for 
Marinehuset. Det er fra 
venstre E. D. Fylling, Th. 
Jessen, E. Christensen og F 
Sindberg. 

DISTRIKT VIII 
Sydøst jylland 

John Oldvej 
Christiansfeldvej 22 
6100 Haderslev 
Tlf. 04 52 10 05 

HADERSLEV 
Her er der sket et formands
skifte, idet tidligere formand 
Heinrich Sørensen efter øn
ske fra den afgåede, John 
Oldvej, har overtaget kom
mandoen. 

Flådebesøget af Hammer 
har været sommerens store 
begivenhed. Det blev et vel
lykket arrangement i traditi
onelt fint samarbejde med 
kaserne og kommune. 

VEJLE 
Formanden Peter Sprogø er 
lidt mismodig fremgår det af 
distriktrepræsentant Oldvejs 
rapport. Den gamle afdeling 
skranter. Medlemstallet er 
kun 40 og det store flertal er 
ældre brave gutter, og de har 
ret naturligt ikke det over
skud af kraft der skal til for 
at drive en forening. 

Sprogø ønsker dog ikke 
foreningen lagt i mølpose og 
appellerer til hovedbestyrel
sen om den er i stand til at 
hjælpe ham ud af vanskelig
hederne og få afdelingen på 
fode igen. 

FREDERICIA 
Afdelingens herlige friske og 
muntre formand Svend Juhl 
Rasmussen er ikke meget for 
at skrive. Hverken til UN
DER DANNEBROG eller til 
distriktsrepræsentanten. Så 
Oldvej ringede til Fredericia 
for at høre og fik da den 
glade tilbagemelding. 

Her går det godt. 

Odense-af delingens 
formand Chr. Christensen, 
som ses til højre, modtager 
en check på 5000 kr. fra 
Tuborgf onden overrakt af 
salgsinspektør Frank Jæger. 
Til venstre afdelingens 
banjemester G. Sveigaard. 
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KOLDING 
Afdelingen har fået ny for
mand, skriver Knud Andrea
sen, der hidtil har styret sku
den. Nu har Keld »Futte« 
Kristensen hængt sin hovme
sterh ue på knagen og overta
get roret. Knud Andreasen 
fortsætter dog i bestyrelsen, 
hvor Jan By kroen er blevet ny 
hovmester. 

Medlemsaktiviteten er 
strammet op, idet bestyrelsen 
fremtidig arbejder på den 
måde, at bestyrelsesmedlem
merne udstikkes til forskel
lige arrangementer, hvorefter 
de finder frem til egnede og 
villige menige medlemmer, 
der skal medvirke til at plan
lægge og gennemføre arran
gementerne. 

Adoptionsskibet Peter 
Tordenskiolds besøg blev 
som sædvanlig festligt. Der 
var tale om et »5 års jubi
læum« og i den anledning 
var Søværnets Tambour
korps inviteret. 

Kammeratskabsaftenens to 
højdepunkter var for det før
ste, at en af basserne i en tale 
roste skibschefen ærligt og 
hjerteligt for godt sømands
skab, især under en vanskelig 
havnemanøvre. For det andet 
optagelsesceremoni for fem 
nye medlemmer, blandt an
dre en af skibets oversergen
ter, der følelsesladet er knyt
tet til Kolding. Han skal gif
tes til efteråret. 

Og selv om Knud Andrea
sen ikke skriver det, må vi 
formode, at det er med en 
Kolding-pige. 

Af kommende arrange
menter kan nævnes andespil 
den 3. november, åleskafning 
den 28. november og julestue 
den 20. december. 

SØNDERBORG 
Ved kongeskibets besøg hav
de tidligere distriktsrepræ
sentant Andreas Schmidt, 
som måtte trække sig på 
grund af sygdom, den store 
glæde at få lejlighed til at 
hilse på æres formanden hans 
kongelige højhed Prinsen. 

I en skriftlig medlemsori
entering omtaler den omhyg
gelige sekretær Harry Ljung
strøm udførligt de 12 arran
gementer, afdelingen har 
budt på, og som har været 
omtalt i UNDER DANNE
BROG. 

DISTRIKT IX 
Sydvestjylland 

Ostehandler Hans-Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 . 6893 Hemmet 
Tlf. 07 37 55 70 

FANØ 
Ikke så snart var meddelelsen 
om, at Fanø var tildelt sende
mandsmødet 1989, før besty
relsen stak hovederne sam
men for lige at ridse op, hvor
dan den begivenhed skal 
tackles. 

Og så fortæller formanden 
lfaimon Thomsen, at der 
havde været besøg af orlogs
kutteren »Drejø« i Fannik
kerdagene den 3. - 5. juli. Her 
havde afdelingen inviteret be
sætningen til middag og 
kammeratligt samvær i mari
nestuen i Nørby Kro. 

Nu planlægger man så 
bankospil, fregatskydning 
og efterårsfest med videre, og 
håber på stor tilslutning til 
arrangementerne. 

TØNDER 
Tønder-afdelingen har atter i 
år været på sejltur med hjem-
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meværnskutteren fra 
Åbenrå. Denne gang gik tu
ren til Lyø, hvor deltagerne 
efter en rundtur på øen inva
derede kroen, hvor der blev 
serveret en dejlig æggekage. 
Drikkevarer kan selv med
bringes på kroen, så en ud
flugt til Lyø er nok værd at 
overveje. 

I Tønder er man naturlig
vis stolt over, at Kim Chri
stensen fik tildelt Admiral 
Carstensens mindebæger. 
Det kaster glans over afdelin
gen, idet Kims far, Gerhard 
Christensen, var medstifter 
af Tønder-afdelingen, der til 
januar har 25 års jubilæum. 

RIBE 
Fregatskydningen blev som 
sædvanlig festlig. Traditio
nen tro blev det foregående 
års fregatkaptajn, denne 
gang Herbert Wissen, afhen
tet på sin bopæl, og efter at 
han havde beværtet de frem
mødte satte man kursen mod 
marinestuen. 

Her blev der skudt bravt, 
inden man kunne kåre Erik 
Antonsen til ny fregatkap
tajn. Skydningen blev afslut-

Keld »Futte« Kristensen 
dekorerer her fem nye 
medlemmer optaget i 
Kolding-afdelingen. 

tet med en splendid frokost, 
præmieuddeling, hvorunder 
den afgående fregatkaptajn 
overrakte sin afløser Weis
stues vandrepokal. 

Den årlige slusetur, der 
blev afviklet 16. august, 
havde 32 deltagere fordelt på 
fire private motorbåde, som 
med førere var stillet til rå
dighed. 

Der var godt humør og 
godt vejr, da flåden stod ud 
fra Stormflodsøjlen. Det gik 
ud ad åen, gennem engene, 
og der blev serveret frisk
bagte rundstykker og kaffe. 
Ved Kammerslusen blev man 
slusen igennem og fortsatte 
ud i Vadehavet. Det er altid 
en oplevelse. Der var masser 
af sæler. 

Ved frokosttid lagde man 
til ved Flakstjerten, der kun 
er til at færdes tørskoet på 
ved ebbe. Her blev der serve
ret guf, nemlig skipperlab
skovs, og da havluft som be
kendt giver appetit var der 
kolossal afsætning. 

Enkelte modige sprang i 
vandet, inden det igen gik til
bage til Kammerslusen, med 
et ophold i slusepavillonen. 
Så tilbage ad åen til Ribe med 
ankomst kl. 19.00 efter en 
særdeles vellykket tur, som 
medlemmerne hvert år med 
forventning ser frem til. 

SKJERN-TARM 
Pigerne i Skjern kan glæde 
sig. Den traditionelle efter
årsfest finder sted i novem
ber, og i afdelingens kasser er 
der så mange penge, at da
merne overhovedet ikke be
høver at tage penge med. De 
har nemlig gratis adgång. 

Og i øvrigt går det grumme 
godt i afdelingen, hvor den 
hyggelige Erik Orloff står 
ved roret, meddeler distrikts
repræsentant Hans-Jørgen 
Nielsen. 

Ribe-afdelingens 
traditionelle tur ud i 
Vadehavet var som de 
foregående år en succes. 
Her ses de fire både ved 
Flakstjerten. 



DISTRIKT X 
Midtjylland 

Arkitekt J. Brøgger 
Ndr. Strandvej 90 . 8440 Ebeltoft 
Tlf. 06 34 22 21 

ÅRHUS 
Siden sekretær Ole Vester
gaard's seneste rapport har 
der været besøg på rådhuset, 
hvor kontorchef Bjerre An
dersen viste rundt, hvorpå 
man drog til marinestuen, 
hvor der var dækket op med 
smørrebrød. 

Det traditionelle torske
gilde fandt sted på Nors
minde Gl. Kro og var - som 
besøget på rådhuset - et sær
deles vellykket arrangement. 

Sommerudflugten gik til 
Søværnets Minedepot i 
Dråby. Ebeltoft-formanden 
Chr. Koudahl viste rundt, så 
det blev en spændende aften. 
Desværre var vejret for første 
gang deltagerne ugunstigt 
stemt. Det plejer normalt at 
være godt, når Århus-afde
lingen holder sin udflugt. 

Efter rundvisningen var 
der skafning og underhold
ning af Ebeltoft-afdelingens 
berømte Slup-kor, der fik sat 
stemningen yderligere i vej
ret, hvad koret skal have stor 
tak for. Også megen tak til 
Koudahl for rundvisningen. 

Afdelingen har traditio
nen tro været repræsenteret 
på Valdemarsdagen og ved 
modtagelse af Dronningen. 
Også »Peder Skram«s af
skedsbesøg gav anledning til 
aktivitet. Der var besøg af 
menige og officerer i marine
stuen og genvisit på fregatten 
af Marineforeningens med
lemmer. 

Og så er man i fuldt sving 
med efterårsprogrammet, og 
Vestergaard gør opmærksom 
på, at marinestuen er åben 
hver lørdag fra kl. 10.00 -
12.00. 

RANDERS 
Da adoptionsskibet »Niels 
Juel« den 21. - 24. august be
søgte Randers var afdelingen 
repræsenteret ved Egon 
Bjørnbolt og frue ved en re
ception om bord. Lørdag var 
der besøg for medlemmer af 
besætning, Randers kom
mune, Randers Skipperlaug, 
Randers Marineforening og 
Samvirkende Soldaterfore
ninger på Bryggeriet Thor, 

og selskabet sluttede med et 
besøg i marinestuen på Hotel 
Randers. 

Om søndagen var afdelin
gen arrangør af en sejltur. I 
kanoer padlede gaster fra 
»Niels Juel« i dejligt sol
skinsvejr til den idyllisk be
liggende Fladbro Kro, hvor 
man indtog en splendid fro
kost. 

Den 15. november er afde
lingen af det årlige distrikts
skydestævne, og vi håber at 
alle afdelinger i distriktet stil
ler op, slutter Lars Gjætter
mann sin rapport. 

EBELTOFT 
Stof fra denne afdeling - og 
fra Grenå Hadsund, Hor
sens, Silkeborg, Skander
borg og Viborg - er alle hentet 
fra distriktsrepræsentant 
Jørgen Brøggers omfattende 
og dygtigt udarbejdet beret
ning til hovedbestyrelsens 
oktobermøde. 

Ved Ebeltoft sommerfest den 
19. juli deltog afdelingen i et 
optog, bestående af adskil
lige af kommunens forenin
ger, der på denne måde skulle 
»gøre reklame for sig selv«. 
Afdelingen deltog selvsagt 
med »sluppen«, der gjorde 
vældig lykke. Ved en publi
kumsafstemning om det bed
ste indslag i optoget, der talte 
ca. 50 foreninger, opnåede 
afdelingen en flot 3. plads. 

I øvrigt havde afdelin
gen forud for festen som van
ligt opstillet friluftsscenen 
(og pillede den også ned efter 
festen), hvilket indbragte 
2.500,- kr. til kassen. 

Den 21. - 24. august havde 
byen besøg af adoptivskibet 
»Skinfaxe«. Samme week
end havde afdelingen påtaget 
sig at være dagbladet Politi
ken og den lokale sejlklub 
behjælpelig ved et aftenar
rangement den 21. forud for 
den store kapsejlads »Ship 
Ohøj«. Derfor inviterede af
delingen »Skinfaxe«s besæt
ning og flere byrådsmedlem
mer som afdelingens gæster 
ved den store skafning om
bord på Fregatten Jylland, 
hvor der serveredes skipper
labskovs, øl og fregat-bræn
devin. Afdelingens egne ga
ster serverede iklædt de vel
kendte hvide busseronner og 
stribede kraver. Da lystsej
lerne var »gået til ro«, slutte
des af i marinestuen. 

Lørdag formiddag invite
rede kommunen »Skinfaxe«s 
besætning og repræsentanter 
fra Marineforeningen på be
søg ved Vindmølleparken og 
i Øer Maritime Ferieby med 
efterfølgende frokost på råd
huset. Om aftenen var besæt
ningen og et nyt hold fra Ma
rineforeningen kommunens 
gæster ved en dejlig middag 
på Restaurant Den skæve 
Kro (efterfølgende disko
teksbesøg ligeledes betalt af 
kommunen). 

Søndag formiddag var 
Marineforeningen vært ved 
et udendørs skydearrange
ment med deltagelse af hold 
fra »Skinfaxe«, byrådet og 
afdelingen selv. De med
bragte madpakker fortære
des i en pause på skyde
banen. 

Søndag aften inviterede 
»Skinfaxe« 40 gæster (heraf 
25 fra afdelingen) til grill
party i et stort telt på kajen 
ved siden af skibet. Et særde
les vellykket arrangement. 

I week-end'en 19. - 20. sep
tember arrangerede Fregat
ten Jylland et stort program, 
hvor publikum formedelst 
10,00 kr. kunne besøge »Øer 
Maritime Ferieby« og Fregat
ten Jylland på en og samme 
billet. Indtægten gik ubeskå
ret til fregatten. Afdelingen 
stillede mandskab til rådig
hed som billettører, barten
dere m.v. ligesom sluporke
stret og -koret underholdt 
(ca. 35 mand var i aktion). 
Arrangementet gav et over
skud på 65.000,- kr. til fregat
ten, hvilket betragtes som til
fredsstillende, eftersom det 
øsede ned hele lørdagen, så 
det måtte aflyses denne dag. 

Afdelingen har netop på
begyndt vintersæsonens 
kammeratskabsaftener, hvor 
man ved den første havde be
søg af historikeren Frank Al
lan Rasmussen fra Orlogs
museet, der meget interes
sant fortalte om komman
dørkaptajn, overfabriksme
ster Knud Nielsen Benstru -
Ebeltoft-drengen der fik en 
stor karriere og efterfølgende 
nedtur og senere genoprejs
ning som førende dansk 
skibskonstruktør og leder af 
Orlogsværftet (i 1739). 

Afholdt havfisketur den 
15. august med 25 gaster. 
Kraftig blæst og ringe fangst 
- men dog en god tur. 

Den 8. september fik man 

besøg af Nationalmuseets 
lejrskoleskib »Fulton«. En 
bestyrelsesdelegation mødte 
frem og under pressens bevå
genhed overrakte man over
skuddet fra dette års slup
sejlads - i alt 2.674,40 kr. - til 
støtte for skibets og projek
tets drift. Forud havde be
sætningen været på besøg i 
marinestuen. Der afsluttedes 
med hyggeligt samvær i Ful
tons skipper-lukaf. 

GRENÅ 
Afdelingen er i svære proble
mer, idet kommunen har 
solgt den smukke gamle hav
nefogedbolig, hvor afdelin
gen de seneste år har sin 
meget smukke marinestue -
distriktets smukkeste og bed
ste! Det er lidt uvist, hvornår 
man endeligt skal forlade hu
set, da intet er hørt fra den 
nye ejer. Det, der næsten er 
allermest bittert er, at kom
munen blot har solgt for at 
»få penge i kassen« - og nu 
har foræret det indkomne be
løb til sejlklubben. 

Afdelingen har heldigvis 
allerede sikret sig et sted, 
hvor man »kan overleve«, 
nemlig hos Den Danske 
Bank, i en tidligere lille butik 
- og passende nok lige ovre på 
den anden side af gaden end 
den nuværende marinestue. 
Dette kan dog ikke anvendes 
som et blivende sted, hvorfor 
man lægger pres på kommu
nen - hvilket vil sige borgme
steren, som man har indtryk 
af, ikke var fuldt informeret 
om, hvad der skete. Man hå
ber ad denne vej at få kom
munens hjælp til at skaffe 
andre og mere velegnede lo
kaler. 

Afdelingen har holdt den 
traditionelle fregatskydning 
med ca. 30 deltagere. Fregat
kaptajn blev ingen ringere 
end afdelingens leder af skyt
telauget, Svend Jensen. Efter 
skydningen sluttedes af i ma
rinestuen, hvor deltagernes 
damer mødte frem med mad
kurvene og der sluttedes med 
en svingom. 

SILKEBORG 
I foråret har man holdt et 
skydestævne sammen med de 
andre soldaterforeninger i 
byen. Det var afslutningen på 
disse andre foreningers vin
terskydninger, og Marinefor
eningen deltog så i den af
sluttende dag, hvor der af-
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sluttedes med en fin aftenfest 
med 94 deltagere - heraf 12 -
14 stykker fra Marinefore
ningen. 

Formanden håber, at man 
»hen ad vejen« kan få noget 
skydning op at stå. Man vil 
deltage i distriktsskydningen 
lige som sidste år for ad den 
vej ligesom at »skærpe appe
titten«. 

Samarbejdet om anven
delse af motorbådsklubbens 
lokaler som marinestue/til
holdssted har indtil nu fun
geret tilfredsstillende - men 
nu har motorbådsklubben 
skiftet forpagter - man håber 
dog, at det gode samarbejde 
kan fortsætte. 

HADSUND 
Formand Ove Hvims kom
mer med et nødråb, som også 
HB gerne må hjælpe til med 
at få løst - hvis man har mu
lighed herfor. Man mangler 
en gine til en kommandør
gallauniform, man har arvet. 
Afdelingen har kontaktet 
kommunen for at bevæge 
denne til at adoptere ubåden 
»Springeren«. Ved samme 
lejlighed ville man også gerne 
have et kommunalt, økono
misk tilskud til at kunne er
hverve en af de gamle ballast
sten fra Fregatten Jylland til 
placering fo ran marinestuen. 

Afdelingen har haft besøg 
af »Sleipner«, der sejlede 
ammunition til et depot i 
Rold. I den anledning arran
gerede afdelingen spisning i 
marinestuen for besætnin
gen, der kvitterede med in
vitation til besøg om bord. 
Der er forlydender om, at 
»Sleipner« vil komme igen -
og sker det, vil der blive ar
rangeret noget lignende igen. 

HORSENS 
Afdelingen leder med lys og 
lygte efter muligheder for at 
skaffe sig en marinestue. Det 
tidligere tiltag for at komme 
ind i Hjemmeværnsgården 
lykkedes ikke. 

Man har også lidt »proble
mer« med kommunen, der 
har adopteret torpedobåden 
»Sehested«. Afdelingen har 
aldrig rigtigt været inddraget 
i arrangementer m.v. i den an
ledning. Det har derimod 
den lokale sejlklub. Nu har 
man imidlertid hørt, at der 
fra »Sehested«s side skulle 
være rettet henvendelse til 
kommunen om, at man der-

fra meget gerne ønsker kon
takt med Marineforeningen 
ved adoptionsbesøgene. 

Det oplyses, at det nystar
tede afdelingsblad går godt. 
Der er allerede udkommet 3 
numre. 

SKANDERBORG 
Afdelingen har holdt den tra
di.rionelle - og traditionsrige -
fregatskydning på de sæd
vanlige udendørs baner. 

I løbet af efteråret/forvin
teren skal man have de tradi
tionelle bankospil ca. en uge 
før Mortensaften og ca. 14 
dage før jul - som vanligt i sa
marbejde med Garderfore
ningen. 

VIBORG 
Afdelingen har holdt fregat
skydning den 15. august med 
18 deltagere. Fregatkaptajn 
blev selveste afdelingens stif
ter og æresmedlem Erling 
Rønning Bæk. Efter skyd
ningen mødte koner og børn 
m.v. op og man havde så til 
formålet lånt sig frem til en 
storgrill. Takket være stor 
velvilje fra et bestyrelsesmed
lem, der i »det civile liv« er 
slagter, kunne man forme
delst 25,- kr. købe oksekød, 
koteletter og pøler. 30,- kr. 
for en flaske vin. Det var et 
meget vellykket arrange
ment. 

DISTRIKT XI 
Nordvestjylland 

Elektriker Kaj Otto Nielsen 
Ballevænget 5 
7950 Øster Jølby 
Tlf. 07 74 18 59 

RINGKØBING 
Fra Ringkøbing kommer det 
triste budskab, at en god 
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kammerat, J. P. Nielsen, er 
død efter længere tids syg
dom. J. P. Nielsen, som indtil 
han gik på pension var ma
lermester, født i 1917, med
stifter af Ringkøbing-afde
lingen og har været medlem 
uafbrudt lige til sin død. Et 
ære være hans minde, slutter 
J . Flindt sin korte meddelelse 
om dødsfaldet. 

HANSTHOLM-THISTED 
Fregatskydningen blev som 
sædvanlig afviklet med højt 
skum og højt humør, beretter 
Svend Knudsen. Det skete 
den 16. august og indledtes 
før normale mennesker 
havde fået øjne. I morgen
gryet blev sidste års fregat
kaptajn Hans Eriksen afhen
tet. Han bød på øl og Gl. 
Dansk, inden han under poli
tieskorte og til hidsende ryt
mer fra et enormt 
3-mandsorkester i triumf 
blev ført til skydebanen i 
Hantsholm. 

Kl. 13 blev skuden sænket 
af formanden for skyttelavet. 
Erik Wadmann, og da 
afdelings-formand Harry 
Josef sen kaldte ham frem for 
at kåre ham til årets fregat
kaptajn var han så generøs at 
kvittere for hæderen ved at 
give en omgang til hele sel
skabet, der på dette tids
punkt talte 60 personer. 

Inden frokost var der også 
skydning for damerne, og her 
vandt Elly Jensen. 

Adoptionsskibet Rod-
s teens besætning var des~ 
værre forhindret i at være 
med, så for at kompensere 
fra det, havde arrangørerne 
hyret et 16 mands tyroleror
kester, som underholdt un
der frokosten og spillede op 
til dans. 

Hanstholm-Thisteds nye 
fregatkaptajn Erik 
Wardmann tager sig -
standsmæssigt påklædt - en 
svingom medfruen, der 
åbenbart nyder at danse 
med en herre af så høj rang. 

Der er det aber dabei ved 
dette års fregatkaptajn, at 
han bor i Thisted og selv om 
det er friske gutter, der be
mander afdelingen, så er de 
nok ikke i form til at gå 
triumfmarch med fregatkap
tajnen fra Thisted til Hanst
holm næste år. Men hentet 
bliver han. Det er helt sik
kert. 

SKIVE 
Kaj Otto Nielsen, nyvalgt 
formand i Skive, har været i 
bekneb for en foredragshol
der til ulkeaftenen. Forhå
bentlig lykkes det for ham at 
få fat i en sådan. Men det er 
åbenbart Lidt sværere i det 
nordvestlige Jylland end på 
Sjælland for eksempel. 

Han meddeler samtidig, at 
Skive-afdelingens marine
stue, der ligger ved marinaen 
nok er et besøg værd, så kig 
ind, når vejen falder forbi. 

Afdelingen har i øvrigt 
deltaget i Garderforeningens 
75 års jubilæumsfest. Mari
neforeningen deltog med flag 
i march fra Skive torv med 
klingende musik af Prinsens 
Livregiment, fortæller sekre
tær Hans Iversen, og deltog 
også i spisningen på Dan
setten. 

Flagbærer Mogens Johan
sen repræsenterede forenin
gen ved ringriderfestens jubi
læum. 

Desværre var det på grund 
af dårligt vejr nødvendigt at 
aflyse sejlturen fra Livø til 
Skive. 

Hans Iversen har været 
med på en sejltur med Ful
ton, inviteret af Fultons Ven
ner og det var en hyggelig op
levelse trods megen regn. 

Og så kipper man i Skive 
med flaget for Aksel Jørgen
sen, der fylder 60 år. 



MORSØ 
Adoptionsskibet Rota blev 
modtaget med, som det hed
der i rapporten, bombebrag, 
da skibet ankom I. august. 
Der var modtagelse af chefen 
hos borgmesteren, kommu
nal frokost, fodboldkamp 
mod damefodboldklubben 
Sydmors og om aftenen spis
ning i marinestuen, hvor 16 
besætningsmedlemmer og 14 
fra Marineforeningen deltog. 

Det blev en hyggelig og 
munter aften med havnefo
ged Bent Nielsen som en fan
tasifuld lodhiver. 

Rotas chef, Kaptajnløjt
nant Palmer fik af Morsø
formanden Kaj Otto Nielsen 
overrakt en statuette med 
emblem og sølvplade til 
minde om besøget og for
manden modtog til gengæld 
et krus med skibets navn og 
våbenskjold. 

Det var humørfyldte og 
sangglade gutter, der var på 
besøg. De kunne både for
tælle gode historier og synge 
muntre sange. Hvad angår 
sange viste det sig at havnefo
ged Bent Nielsens lager af 
muntre viser tilsyneladende 
er utømmeligt. Det blev en 
meget fin aften og det blev 
sent inde man skiltes. 

Mandag den 3. august stak 
Rota til søs efter nogle hygge
lige dage. Mange var mødt op 
på kajen for at vinke farvel til 
besætningen. 
Der blev kippet med flaget og 
svinget med huerne den 16. 
november, da Charles Han
sen fyldte 85. Det samme 
gentages 28. november, når 
John Hansen bliver 60 år. 
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FREDERIKSHAVN 
Frederikshavn holdt den 
sædvanlige festlige fregat
skydning i Møllehuset den 6. 
september. Her blev sidste 
års fregatkaptajn Kristian 
»Dykker« Nielsen hentet på 
sin bopæl af bestyrelsen, der 
for sin ulejlighed fik både 
vådt og tørt. I Møllehuset 
blev der affyret 335 skud, 
inden dette års fregatkap-

tajn, som blev Ivan Simon
sen, kunne kåres. En måned 
forinden - den 8. august - af
viklede man et grill-party i et 
telt rejst i tilslutning til mari
nestuen. Grill-specialisten 
Mogens Graae forestod grill
ningen, og afdelingens »O
høj sang« på melodien: En 
sømand elsker havets blå -
forlænget blandt andet med 
dette vers: 

Spænd bæltet ud -
gør bugen klar. 
Stræk hals, der er grill. 
Sku' en få griller 
da vi ta'r 
en skål mere til. 

Jo, i Frederikshavn går det, 
som en vis statsminister siger, 
ufatteligt godt. 

Frederikshavn-af delingens 
ældste æresmedlem, Peter 

Vissing Kjeldsen, lægger an 
til skud under 

fregatskydningen. Bag ham 
ses den afgåede 

fregatkaptajn Kristian 
»Dykker« Nielsen. 

NIBE 
Med sædvanlig omhyggelig
hed har Leo Thiesen rappor
teret om Nibes fregatskyd
ning, der blev afviklet 26. 
juni og som havde samlet 38 
skytter. Heraf en enkelt fra 
»Lanternen«, nemlig Erling 
Justesen, der til trods for han 
bor i København, er et særde
les trofast medlem. Man sam
ledes på torvet, hvorfra gut
terne marcherede gennem 
byens gamle gader til Råd
huskroen, hvor værten, sid
ste års fregatkaptajn Frank 
Thuesen, først inspicerede 
styrken og da han fandt den 
ok til dagens anstrengelser, 
inviterede på et overdådigt 
morgenbord, som han og 
fruen havde fremtryllet. 

Efter endt davre blev fre
gatkaptajnen anbragt i he
stetrukket køretøj, og turen 
gik til havnen, hvor der blev 
gjort holdt for at nyde ud-

Nibe-afdelingens høje 
formand Finn Knudsen og 
sidste års fregatkaptajn 
Frank Thuesen inspicerer 
fortroppen af skytterne i 
årets fregatskydning. 
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sigten og en forfriskning, 
hvorpå man fortsatte til 
Hjemmeværnets skydeba
ner. Normalt plejer man at 
skyde på restaurant Skal, 
men den er nedbrændt. 

Der blev skudt så det bra
gede, afbrudt af frokost kl. 
13. Efter frokosten fortsatte 
skydningen, og kl. 16 var 
fregatkaptajnen kåret. Det 
blev Rolf Frost Pedersen på 
mesterskytten Bjarne Peder
sens skud. 

Den nye fregatkaptajn blev 
så begejstret over hæderen, 
at han absolut ville det skulle 
fejres med,a t han gav en om
gang på Rådhuskroen, og på 
den vis sluttede en dejlig dag 
præget af godt humør og 
prægtigt kammeratskab. 

Siden har afdelingen holdt 
udflugt. Både Kalles rutebil 
og de 38 deltagere tankede op 
uden for og inde i 
Rådhuskroen, inden turen 
gik ud i det skønne Himmer
land med ophold ved Halkær 
å, og køretur rundt om Hal
kær Bredning. Der var gjort 
stads af damerne, der mun
trede sig med forskellige lege, 
medens de stakkels mænner 
måtte nøjes med at drikke en 
baj er eller to. 

Vejret var sløjt, men hu
møret i top, for Leif trakte
rede sit skipperklaver til fryd 
og fællessang. Turen gik via 
Skal til det nye cafeteria ved 
havnen i Nibe, hvor Freddy 
og hans dygtige hustru havde 
dækket op til de sultne delta
gere. Der blev festet til længe 
efter at flaget var halet ned. 

Jo, det går strygende i 
Nibe. 

SKAGEN 
Skagen Avis, der altid er frisk 
med at bringe nyt fra Marine
foreningen, omtaler moder
niseringen af Skagen Mari
nestue således: 

Marinestuen i Skagen er 
blevet flottere. I forvejen er 
den med skibsmodeller og 
sø fartsminder smykkede 
festsal et yndet sted at holde 
fester. Nu kan det være, den 
bliver det i højere grad, da 
der er kommet flere sidde
pladser. 

Aalborg-af delingens »f orbinde/sesofficer«, Jørgen Beering, ses her yderst til højre sammen 
med en række gaster fra udenlandske fartøjer, der anløb Aalborg i forbindelse med en 
NATO-øvelse. 

- Vi har fået 50 pladser 
mere, siger en glad og stolt 
formand for Marineforenin
gen, Joe Jørgensen, og fort
sætter: 

- Nu kan vi byde lejerne 
endnu bedre forhold. 

Marinestuen bruges til 
familie- og firmafester. Via 
denne udlejning bærer den 
sig selv oppe økonomisk. 

At der er rift om den mari
time stue vidner tidsplanen 
for udlejning om. Allerede 
næste weekend holdes afslut
ningsfest for kapsejladsen 
Skaw Race. 

Joe Jørgensen har forøv
rigt i sidste uge fået en skibs
model tilbage efter 30 år i 
landflygtighed. 

Modellen, der blev stjålet i 
Marineforeningen, befinder 
sig nu hos Fiskerestauranten. 
Her bliver den ihvertfald sæ
sonen over. Derefter skal den 
tilbage til marine-lokalerne. 

HALS 
Der er ingen rapport fra Hals 
denne gang, men frederiks
havnerne sender en hilsen til 
gutterne fra Hals med tak for 
besøget. Hals-afdelingen har 
nemlig besøgt flådestationen 
i Frederikshavn og efter endt 
rundvisning gik turen til Fre
derikshavns marinestue. Her 
blev den medbragte mad for
tæret i•hyggeligt samvær med 
kammerater fra Hals. Det 
blev nogle herlige timer, skri
ver Fredrikshavn-afdelin
gens sekretær Erik Hytte!. 

AALBORG 
Aalborgs tidligere havnekap
tajn H. Plougheld skænkede 
på afdelingens Ulkeaften, 
hvor han viste lysbilleder af 
de seneste års orlogsbesøg, 
en stor samling våbenskjolde 
fra udenlandske orlogsfar
tøjer. Våbenskjoldene havde 
hidtil smykket havnekaptaj
nens kontor, men da han 
overlod kontoret til sin efter
følger E . Bachmann, beslut
tedes det, at skænke skjol
dene samt et par billeder af 
orlogsfartøjer til ophæng
ning i Marineforeningens 
smukke marinestue. 

Formanden Ralf Kurth 
Jensen takkede for den 
smukkegave, men i øvrigt var 
det den nykårede fregatkap
tajn, Leif Brandi, der styrede 
skuden, og han havde sørget 
for rigeligt med smørelse, så 
de gule æ rter fik et let løb hen 
under ganen. 

Ulkeaftenen bød i øvrigt 
på en række herlige historier, 
musikunderholdning af ma
rineduoen Henning Simon
sen/Arne Redman og der var 
solistunderholdning af såvel 
Henning Fogh som den 
»franske sanger« Arne Sa
muelsen. 

Afdelingen har udnævnt 
Jørgen Beering til forbindel
sesofficer. Det er ham, der 
efterdags skal repræsentere 
afdelingen ved flådebesøg og 
forestå arrangementer i den 
forbindelse. Den nye forbin
delsesofficer har allerede 
med succes været i virk
somhed. 

HJØRRING 
Afdelingen har modtaget et 
flag fra Danmarkssamfun
det, som kunne ses i festlig
hederne på Valdemarsdagen, 
hvor afdelingen deltog. Den 
årlige fregatskydning blev af
viklet den 16. august. Tilslut
ningen var fin. Vejret knap så 
godt, men deltagerne havde 
en dejlig dag, hedder det i di
striktsrepræsentantens korte 
beretning. 

HOBRO 
Når dette blad når ud til læ
serne, så har Hobro-afdelin
gen været ude på manne-sejl
tur, og lagt til ved et listigt 
sted, hvor der blev serveret 
stegt ål. Og så er der ellers 
planlagt pudseaften 26. ok
tober, filmaften den 2. no
vember, gavespil den 8. de
cember og generalforsamling 
den 1. marts 1988. Damesejl
turen i år måtte aflyses. Det 
var ikke vejr til at sætte da
mer i bådene. 

HffiTSHALS 
Her har man haft en herlig 
aften i selskab med Mogens 
Frohn Nielsen, der fortalte 
spændende om sine oplevel
ser sammen med »hvalpene« 
både på »Fulton« og i land. 
Det skete på Admiralen, hvor 
der foruden »skippers« 
fremragende foredrag blev 
budt på skipperlabskovs. 

Tidligere på året har der 
været afviklet fregatskyd
ning med 28 deltagere. 
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